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ACTA DE LA SESSIÓ DEL PLE 
 
Identificació de la sessió 
Núm.:16/2012 
Caràcter: Ordinària  
Data: 27 de setembre de 2012 
Horari: de 10’10 a 18’14 hores 
Lloc: saló de sessions  
 
Assistents: 
 

President 

Mateo Isern Estela, batle (PP) 
Regidors/res 

Virginia Abraham Orte (PSOE) 
Andres Alcover Ordinas (Independent PSOE) 
Ana Maria Calvo Sastre (PSOE) 
Esperanza Crespi Pibernat (PP) 
Antonio Donaire Sanchez (PSOE) 
Maria Soledad Fernández Barrero (PSM-IV-EN-APIB) 
Sandra Fernandez Herranz (PP) 
Ana Maria Ferriol Font (PP) 
Antonia Fornari Thomas (PP) 
Andres Garau Garau (PP) 
Yolanda Maria Garvi Blazquez (Independent PSOE) 
Alvaro Luis Gijón Carrasco (PP) 
Fernando Gilet Sancenon (PP) 
Maria Isabel González Carrasco (PSOE) 
José Francisco Hila Vargas (PSOE) 
Rosa Llobera Gili (PP) 
Julio Martínez Galiano (PP) 
Guillermo Navarro Garau (PP) 
Antoni Noguera Ortega (PSM-IV-EN) 
Guadalupe Pulido Roman (PSOE) 
Joan Pau Reus Frontera (PP) 
Irene San Gil López-Quesada (PP) 
Begoña Sánchez Muñoz (PSOE) 
Sebastià Sansó Bonet (PP) 
Belen Soto Mateu (PP) 
Gabriel Vallejo Gomila (PP) 
Jesús Valls Flores (PP) 
Antoni Josep Verger Martínez (PSM-IV-EN) 
 

Interventor: Juan Canyelles Vich 
Secretari adjunt: Miquel Ballester Oliver 
Secretària del ple: Nieves Téllez García 
 

Ordre del dia amb les alteracions de l’ordre en el debat i votació: 
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1. Aprovació de les actes de la sessió ordinària de 26 de juliol i de la sessió 
extraordinària i urgent de 30 d’agost 2012. 
 
2. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb resposta 
escrita que han presentat els grups municipals als plenaris de setembre 2011 a juliol de 
2012. 
 
3. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords del Ple 
ordinari de 27 de juliol  i del Ple extraordinari i urgent de dia 30 d’agost de 2012. 
 
4. Declaració Institucional relativa a la no discriminació. 

 
5. Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el llibre 
d’inscripcions del núm.13491, de dia 19 de juliol al núm. 16817 de dia 20 de setembre 
de 2012.  
 
6. Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la inscripció en el registre d’Entitats locals 
del municipi de Palma, per fer constar com a nova denominació oficial del mateix la de 
Palma de Mallorca. 
 
7. Donar compte al Ple de l’Ajuntament l’acord de col·laboració entre el Ministeri de 
l’Interior (Direcció general de policia) i l’Ajuntament de Palma de Mallorca en matèria 
de seguretat. 
 
8. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del canvi d’ hora de la Comissió del Ple 
d’Urbanisme i Medi Ambient i de la Comissió del Ple de Vigilància de la Contractació, 
Infraestructures i Desconcentració Territorial.  
 
9. Proposta d’aprovació d’acord de les festes locals  per a l’any 2013. 
 
10. Donar compte al Ple de l’Ajuntament del nomenament de notaris que han obtingut 
plaça en l’àmbit del municipi. 
 
26. Proposta d’aprovació de resolució de regulació torn autotaxi en temporada baixa, 
amb provisió de dues modalitats alternatives de torns durant dita temporada i 
diferenciant la temporada baixa en dos períodes. 
 
35. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a rebuig a les polítiques de retall a 
l’educació (2591/2012), esmena de modificació (2619/2012) i esmena d’addició 
(2623/2012). 
 
36. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a: volem un altre inici de curs 
per les famílies de Palma (2597/2012). 
 
45. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a incorporar com a requisit el 
català a la relació de llocs de treball (2611/2012) 
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48. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a protocol d’actuació en 
obres públiques (2602/2012) i alternativa presentada pel PP (2620/2012). 
 
49. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a Ordenança de gestió i 
protecció de l’arbrat urbà (2606/2012). 
 
47. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la gestió política en matèria de 
protecció de l’arbrat i zones verdes de Palma (2576/2012). 
 
54. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al rebuig a la importació de fems a 
l’incineradora de Son Reus i convertir Mallorca en el femer d’Europa (2577/2012). 
 
58. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a instar al Consell de 
Mallorca a no apujar la taxa de residus i a revisar les clàusules del contracte amb 
l’empresa Tirme (2598/2012) 
 
55. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a l’impacte de l’expulsió dels 
sistema sanitari públic de part dels/les residents del nostre municipi i del copagament 
dels medicaments i altres prestacions (2579/2012). 
 
59. Proposició del Grup Municipal  PSM-IV-ExM relativa a la modificació del catàleg 
de Patrimoni per protegir tota la plaça Josep Maria Quadrado (2601/2012). 
 
11. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import de 
2.283’05€. 
 
12. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors del departament 
d’Infraestructures. 
 
13. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors IME, per import 
de 2.345’44€. 
 
14. Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors IME per import 
de 74.718’79€. 
 
15. Proposta d’aprovació tarifa del tren turístic per a l’any 2012, anada i tornada en la 
quantia de 4’50€. Iva inclòs. 
 
16. Proposta d’aprovació definitiva de la modificació de l’ordenança fiscal reguladora 
de l’Impost sobre béns immobles. 
 
42. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a minimitzar els impactes de la 
revisió dels valors cadastrals (2594/2012). 
 
17. Proposta d’aprovació definitiva de la modificació de l’ordenança reguladora del 
Preu públic per prestació de serveis i la realització d’activitats del Patronat Municipal 
d’Escoles d’Infants. 
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18. Proposta d’aprovació definitiva de l’establiment i ordenació del Preu Públic per 
prestació de serveis i realització d’activitats en el Conservatori Municipal Elemental de 
Música de Palma- Escola de Música de Palma. 
 
19. Donar compte de l’aprovació definitiva de la modificació de l’ordenança fiscal 
reguladora de la taxa per a l’estacionament de vehicles de tracció mecànica a les vies 
públiques municipals. 
 
20. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 2 de crèdit extraordinari 
finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a  2012. 
 
21. Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 3 de crèdit extraordinari 
finançat amb el préstec regulat segons el mecanisme del Real Decret-llei 4/2012, de 24 
de febrer, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2012. 
 
22. Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’activitat pública de 
professora associada de la UIB a la directora general d’Educació i Família. 
 
23. Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’activitat pública de 
professora associada de la UIB a una educadora social. 
 
24. Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’activitat pública de 
professor associat de la UIB a un Tae superior cap de servei de Benestar Social. 
 
25. Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’activitat pública de 
professora associada de la UIB d’una Tgm. Estadística Superior de l’Agència de 
desenvolupament PalmaActiva. 
 
27. Proposta d’aprovació de la modificació del Pla General d’Ordenació Urbana referent 
a l’article 47.1 de les Normes del PGOU. 
 
28. Proposta  d’aprovació de rectificació d’error material del PGOU del PERI del 
Terreno referent a la fitxa 19/05 “Can Casassayas”, del catàleg de Protecció d’Edificis i 
Elements d’Interès Històric, Artístic, Arquitectònic i Paisatgístic de Palma.  
 
29. Proposta d’aprovació definitiva de modificació del Pla General d’Ordenació Urbana 
referent a la requalificació d’una petita part dels terrenys de l’actual equipament 
esportiu del camp de futbol Miquel Nadal (EQ2b/DP-P) per a l’ampliació del Col·legi 
Marian Aguiló (EQ4b/DO-P 27-06-E). 
 
30. Proposta d’aprovació de rectificar errada material del PERI del Terreno i del PGOU 
referent a les fitxes 19/17 “Edifici per a Josep Noguera” i 19/01 “Can Noguera”, del 
Catàleg de Protecció d’Edificis i elements d’interès històric artístic, arquitectònic i 
paisatgístic de Palma. 
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31. Proposta d’aprovació de deixar sense efecte l’acord del Ple municipal, adoptat en 
sessió de 9 de març de 2011, d’aprovació inicial de la modificació puntual del PGOU 
per la ubicació d’un sistema general docent a Son Ferriol. 
 
51. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a garantir el solar per a l’Institut 
de Son Ferriol (2562/2012). 
 
52. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa  a l’Institut de Son Ferriol 
(2599/2012). 
 
32. Proposta d’aprovació definitiva del projecte d’ordenança municipal de Consum. 
 
33. SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a 
l’incompliment de l’acord de Ple relatiu a la senyalèctica turística dels monuments del 
casc antic de ciutat (2221/2012). 
 
34. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la presència policial en les 
barriades de Palma (2583/2012) 
 
38. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a: el pla de Sant Jordi un 
tresor patrimonial. Cultura i Turisme (2605/2012) 
 
37. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a 28 de setembre, dia 
internacional per la despenalització de l’avortament (2603/2012) 
 
39. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a promoció dels festivals 
Neotokyo i Exposono (2617/2012) 
 
40. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la finalització i posada en marxa 
del centre de prevenció de la dependència i promoció e l’autonomia personal ubicat al 
carrer Sebel·lí cantonada amb Florència (Son Ximelis) (2578/2012). 
 
41. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a facilitar el certificat de resident 
gratuït per a menors de 5 anys (2593/2012). 
 
43. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a les pagues extraordinàries de 
2013 en gener i maig (2595/2012) 
 
44. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a l’Empresa Municipal EMAYA 
S.A. en relació a negociar amb els sindicats propostes que afectin als treballadors i no 
provocar situacions que posin en perill la imatge de Palma (2596/2012). 
 
46. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a recuperar la línia 27 de l’EMT a 
Sa Garriga i connectar amb bus Sa Torre d’en Hug. (2574/2012) 
 
50. Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a la promoció de la mobilitat 
sostenible (2609/2012). 
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53. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a l’Ordenança de renous  del 
municipi de Palma (2575/2012). 
 
56. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a instar a l’Equip de Govern per 
què compleixi els acords de Ple de l’Ajuntament i de Junta de Districte de Platja de 
Palma per la neteja dels abocadors il·legals i residus perillosos a Es Carnatge 
(2581/2012). 
 
57. Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la revisió del Pla General 
d’Ordenació Urbana (2584/2012). 
 
60. Proposició del Grup Municipal  PSM-IV-ExM relativa a abocaments incontrolats VI 
(2607/2012). 
 
FOD 1. Proposta d’aprovació de la modificació dels arts. 36.4, 37, 38 i 42 de l’acord 
regulador de les condicions de treball del personal funcionari, eventual i òrgans 
directius i deixar sense efecte mesures 4.1 i 4.2 acord Junta Govern 19 octubre 2011. 
 
FOD 2. Designació representants  Patronat de la Fundació Jocs Mundials       
Universitaris (Universiada 99) per a la seva dissolució i liquidació. 
 
PRECS I PREGUNTES  
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Molt bon dia a tothom, benvinguts, abans de començar volia fer dues referències. 
Primer com no pot ser d’una altra manera, felicitar, donar l’enhorabona al Sr. Hila por 
su recientísima paternidad, querido Pepe, enhorabuena, ya sabes que, todos los que 
somos padres son momentos realmente especiales y te damos la enhorabuena de todo 
corazón  y esperamos que tengas una paternidad lo más fácil posible, ya sabes que las 
cosas con los años se van complicando pero seguro que irá muy bien, enhorabuena de 
verdad. Y el segundo comentario que quería hacer era también dar la bienvenida a 
varios secretarios de entrada que tenemos aquí, que han venido en prácticas y creo que 
estaría bien que todos supieran que están aquí y darles la bienvenida y esperar que este 
pleno les sirva, supongo que sí, veran ustedes que son plenos muy interesantes, les sirva 
para que esas prácticas sean prácticas que tengan su consecuencia positiva para el 
desarrollo futuro de sus actividades, por lo tanto muy bienvenidos también y muchas 
gracias a todos”.  
 
1.  Aprovació de les actes de la sessió ordinària de 26 de juliol i de la sessió 

extraordinària i urgent de 30 d’agost 2012. 
 
Es proposa: 
 
“Es presenta al Ple de l’Ajuntament de dia 27 de setembre de 2012,  per si escau,  
l’aprovació dels esborranys de les actes de la ordinària de 26 de juliol i de la sessió 
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extraordinària i urgent de 30 d’agost 2012,  les quals es remetran per correu 
electrònic”. 
 
S’APROVEN per unanimitat. 
 
2.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de preguntes amb 

resposta escrita que han presentat els grups municipals als plens de  setembre 
de 2011 a juliol de 2012. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT del: 
 
“Complint el que disposa l’article 38 del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de 
Palma, la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de les preguntes amb 
resposta escrita que han presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a 
juliol de 2012, les quals se sotmeten a la consideració de l’Ajuntament Ple el donar 
compte de l’esmentat seguiment: 
 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment de les preguntes amb resposta 
escrita que han presentat els grups municipals als plens de setembre de 2011 a 
juliol de 2012”.  
 
3.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del seguiment de l’execució dels acords 

del Ple ordinari de dia 26 de juliol  i del Ple extraordinari i urgent de dia 30 
d’agost de 2012. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT del: 
 
“Complint el que disposa l’article 38.c del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament 
de Palma, la Secretaria General del Ple ha realitzat el seguiment de l’execució dels 
acords del ple ordinari de dia 26 de juliol i de l’extraordinari i urgent de dia 30 d’agost 
de 2012. Per això, se sotmet a la consideració de l’Ajuntament Ple el següent: 
 
Únic.- Donar compte del resultat del seguiment a l’execució dels acords 
complimentats corresponents al ple ordinari de dia 26 de juliol i de l’extraordinari 
i urgent de dia 30 d’agost de 2012 de l’Ajuntament”.  
 
4.  Declaració Institucional relativa a la no discriminació. 
 
Demana la paraula el Sr. Verger: 
 
“Sí, Sr. Batle, aprofitant aquest punt sobre la declaració institucional volia fer una 
menció que crec  que avui com ajuntament hauríem de fer. La declaració parla de, 
també, com una vessant de violència, crec que avui com ajuntament hauríem de 
lamentar el que va succeir a una ciutadana de Palma, que a Madrid va ser ferida per una 
pilota de goma, d’una actuació que encara no està clara, com es va poder produir, però 
realment va ser una ferida molt greu, a una ciutadana de Palma que s’ha vist diguéssim 
dins aquestes circumstàncies i crec que com ajuntament ens hauríem de solidaritzar amb 
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ella i hauríem de demanar també que s’esclarissin amb quines circumstàncies s’ha 
produït això, simplement”. 
 
Parla el Sr. Martínez: 
 
“M’ha sorprès que el portaveu d’un dels grups, plantegi una declaració institucional, 
quasi un debat, això normalment es tracta abans, perquè una declaració institucional és 
el que és, és una cosa que està signat per tots els grups municipals, per tant crec que no 
era el moment de parlar d’això de totes maneres, el Grup Municipal Popular, està 
totalment en contra de qualsevol ús de la violència, no d’un cas específic, perquè un cas 
específic tendriem que tenir tota la informació de saber el que ha passat, però ja li dic 
que no crec que sigui el moment per parlar d’això, si vostè en el futur creu que aquest 
plenari ha de debatre qualque cosa, plantegi una proposta però  ja li dic, crec que a una 
declaració institucional no tocava. Moltes gràcies Sr. Batle”. 
 
Es proposa: 
 
“El principi d’igualtat és un dels valors superiors del nostre ordenament jurídic. 
Així ho estableix expressament l’art. 1.1 de la Constitució en afirmar que es 
propugnen, com a valors superiors de l’ordenament jurídic la llibertat, la justícia, 
la igualtat i el pluralisme polític. Aquests valors són previs i superiors a la 
Constitució i, per això, inspiren tot un seguit de principis que formen el règim 
constitucional i regeixen l’actuació dels poders públics i de l’administració. En 
aquest sentit, no podem tampoc oblidar que constitueix un mandat constitucional 
per als poders públics engegar les actuacions necessàries i remoure els obstacles no 
visibles que dificulten que la igualtat d’oportunitats, des d’un punt de vista 
material, sigui una realitat.  
 
Que les persones no han de patir discriminació en funció del sexe, hauria de ser un 
fet tan obvi per a les nostres societats que no seria necessari que les 
administracions públiques realitzessin accions específiques per evitar les situacions 
de discriminació. No obstant això, i malgrat que els nostres estats de dret 
reconeixen aquest principi d’igualtat i no discriminació a les normes i lleis que 
ordenen la societat, la realitat encara ens confirma que hem de continuar 
treballant per aconseguir aquesta fita. 
 
El fet que Palma sigui una ciutat d’acollida i que a la nostra ciutat es doni la 
convivència de distintes cultures, en cap cas ha de posar en dubte la normativa 
vigent al nostre ordenament jurídic per a garantir la no discriminació per raó de 
sexe ni la igualtat efectiva de dones i homes.  
 
L’ Ajuntament de Palma reafirma el seu compromís irrenunciable amb la igualtat 
real i efectiva de dones i homes i defensa que l’educació en el respecte a la dignitat 
és una de les bases de la convivència. 
 
L’Ajuntament de Palma, en marc del Pla municipal d'igualtat entre dones i homes, 
mantèn la voluntat de seguir impulsant la igualtat efectiva de dones i homes, 
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mitjançant accions que facin de Palma una ciutat on la convivència i el respecte 
siguin inqüestionables”. 
 
S’APROVA per unanimitat 
 
5.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament dels  Decrets de Batlia inscrits en el 

llibre d’inscripcions del núm.13491, de dia 19 de juliol al núm. 16817 de dia 
20 de setembre de 2012.  

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT  dels: 
 
“Decrets de Batlia inscrits en el llibre de resolucions del  número 13491,  de dia 19 
de juliol al número 13.490 de dia 20 de setembre de 2012”. 
 
6.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament de la inscripció en el registre d’Entitats 

locals del municipi de Palma, per fer constar com a nova denominació oficial 
del mateix la de Palma de Mallorca. 

 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Sí, aquí també ja ho vaig comentar a Junta de Portaveus, m’agradaria fer una 
intervenció a aquest punt, per lamentar que s’hagi vulnerat el procediment legalment 
establert a la Llei de Bases de Règim local per canviar la denominació del municipis de 
qualsevol població de l’estat, s’ha vulnerat de manera flagrant aquest procediment, 
també voldria lamentar una actitud obstructiva  per part de la direcció general de 
coordinació amb les entitats locals del Ministeri, la veritat es que nosaltres varem fer 
arribar un escrit dia 5 de juny on posàvem de manifest aquesta vulneració flagrant del 
procediment on posàvem de manifest que aquest canvi de nom també incomplia la 
menció i la denominació que estableix l’estatut d’autonomia, que és Palma, Palma, a 
l’estatut d’autonomia, això ho varem posar de manifest a la direcció general i tres mesos 
i mig després tot i que ens hem intentat posar en contacte amb aquesta direcció general, 
tot i que hem reiterat l’escrit, tot i que hem intentat parlar inclús directament fins a tres 
vegades per telèfon amb el director general, sa veritat es que ara ens trobam per sorpresa 
que s’ha registrat aquesta denominació de canvi de nom. Dir que evidentment 
interposarem un recurs administratiu, jo crec que qualsevol que sabi una mica de dret, 
sap que s’ha vulnerat de manera flagrant el procediment amb aquest canvi de nom, hi ha 
un procediment reglat a la Llei de bases de règim local que no s’ha complit en aquest 
cas, per tant posarem un recurs administratiu amb l’esperança de que qualsevol servei 
jurídic del Ministeri on arribi aquest expedient, la veritat es que serà molt evident que 
no és adequat el canviar aquest nom, i que Palma segueix sent Palma, l’únic que també 
m’agradaria recordar avui es que no podran amb aquesta oficialitat que pretenen aprovar 
i que han aconseguit que es registrin al registre de les entitats locals del ministeri no 
aconseguiran ofegar la veu del poble que seguirà dominant Palma a Palma, perquè 
Palma és Palma no podran enterrar dins aquesta oficialitat la denominació popular, la 
denominació que donam tots els ciutats d’aquesta ciutat i d’aquesta illa a la nostra 
capital. Per nosaltres, per aquest grup el PSM - Iniciativa Els Verds Entesa, Palma 
seguirà sent Palma i evidentment els hi deixam el Palma de Mallorca aquest artificiós , 
absurd,  que està basat en una mirada absolutament centralista, una mirada externa que 
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no respon a la mirada pròpia dels ciutadans d’aquesta ciutat, aquest Palma de Mallorca 
els hi deixam per vostès i per la seva oficialitat, per nosaltres Palma seguirà sent Palma. 
Gràcies”. 
 
Parla el Sr. Martínez: 
 
“Sí només aclarir quan parlam  de vulnerar el procediment o ofegar al poble de Palma 
recordar-li  al portaveu del PSM-Iniciativa Els Verds Entesa que quan es va ofegar al 
poble de Palma va ser en el 2008 quan es va canviar el nom de Palma de Mallorca a 
Palma, no hi va haver ningun debat a aquest plenari, que era on estaven representants 
tots els ciutadans de Palma, es vera que després hi ha la representació al Parlament de 
les Illes Balears, això ha sortit com diu, la Llei de capitalitat que és una normativa 
específica aconseguida en legislatures passades  però que l’hem empleada correctament 
vostès si volien canviar el nom a la ciutat de Palma el que haurien d’haver fet, el mateix 
que varem fer nosaltres, primer un debat aquí a on s’ha de debatre a  l’ajuntament de 
Palma i després traslladar on s’hagi de traslladar, nosaltres mantenim els arguments que 
es varen mantenir, una cosa  és el nom oficial Palma de Mallorca igual que Ciutadella 
de Menorca i una altra cosa es com parlem entre nosaltres que continuarem dient, entre 
els palmesanos direm Palma igual que la gent de Ciutadella no diu Ciutadella de 
Menorca, és el mateix cas, el que passa es que aquí vostès han volgut fer una bandera 
que no entenem, vostè té legitimitat de posar tots els recursos que vulgui nosaltres tenim 
tots els informes jurídics favorables. Moltes gràcies Sr. Batle”. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT  del següent escrit de la 
Direcció General de Coordinació de Competències amb les Comunitats Autónomes 
i les Entitats Locals: 
“Vista la Leu 6/2012, de 6 de junio, de modificación de la Ley 23/2066, de 20 de 
diciembre, de capitalidad de Palma de Mallorca, en cuyo artículo 1 se dispone la 
derogación del artículo 1.1 de la Ley 8/2008, de 5 de junio, de modificación de la 
Ley de capitalitat de Palma, susituyendo en todo el texto de la Ley 23/2006, de 20 
de diciembre, la denominación de Palma por Palma de Mallorca, publicada en el 
Boletín Oficial de las Illes Balears núm. 85, de 14 de junio de 2012, y de 
conformidad con lo dispuesto en el artículo 10 del Real Decreto 382/1986, de 10 de 
febrero, (modificado por Real Decreto 1499/1990, de 23 de noviembre), por el se 
crea, organiza y regula el funcionamiento del Registro de Entidades Locales, le 
participo que, con fecha 16 de julio de 2012, esta Dirección General ha resuelto 
modificar la inscripción en el Registro de Entidades Locales del municipio de 
Palma, para hacer constar como nueva denominación oficial del mismo la de 
Palma de Mallorca. 
Lo que se da traslado a esa Entidad, en cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 
8 del ya citado Real Decreto 382/1986, de 10 de febrero”. 
 
7.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament l’acord de col·laboració entre el 

Ministeri de l’Interior (Direcció general de policia) i l’Ajuntament de Palma 
de Mallorca en matèria de seguretat. 

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
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“El Convenio Marco firmado el 20 de febrero de 2007 entre el Ministerio del 
Interior y la Federación Española de Municipios y Provincias (FEMP), tuvo por objeto 
establecer el marco general que permita una mejor y efectiva participación en el diseño, 
ejecución y evolución de las políticas de seguridad ciudadana y de seguridad vial que se 
desarrollen en sus respectivos ámbitos territoriales, estableciendo los mecanismos 
adecuados para asegurar una mauor participación y coordinación operativa entre les 
Fuerzas y cuerpos de Seguridad del Estado y los cuerpos de Policia Local que actúen en 
un mismo término municipal. 
 

El Ayuntamiento de Palma de Mallorca, de conformidad con lo dispuesto en el 
artículo 1.3 de la Ley Orgánica 2/1986 de Fuerzas y Cuerpos de Seguridad, participa en 
el mantenimiento de la seguridad pública en su ámbito municipal de competencias, en 
los términos establecidos en la Ley 7/1985 de 2 de abril, reguladora de las Bases de 
Régimen Local; para el cumplimiento de estas funciones, entre otras cuenta con un 
Cuerpo de Policia Local conforme al marco establecido en el Título V de la propia Ley 
Orgánica 2/1986. 
 

De acuerdo con las previsiones del Convenio Marco, el Ministerio de Interior y 
el Ayuntamiento de Palma de Mallorca consideran la seguridad ciudadana como uno de 
los pilares básicos de la sociedad del bienestar y estiman prioritario combatir la 
inseguridad desde las respectivas Administraciones Públicas, mediante una actuación 
conjunta y coordinada, que a través de un plan global de colaboración entre el Cuerpo 
Nacional de Policía y la Policía Local de dicho Municipio venga, de manera ordenada a 
sumar todos los recursos destinados a tal fin. 
 

Se refiere a las siguientes cuestiones: 
- Intercambio de información en el ámbito de la Seguridad Ciudadana. 
- Acceso a base de datos 
- Comunicaciones policias conjuntas 
- Oficinas de denuncias y atención al ciudadano 
- Colaboración entre dependencias policiales 
- Junta Local de Seguridad y planes locales de seguridad 
- Comisión de seguimiento 
- Vigencia y resolución 
- Resolución de conflictos 

 
Por todo ello, se propone a la Junta de Gobierno la adopción del siguiente 

 
ACUERDO 

 
1. Aprobar la suscripción de un acuerdo de colaboración entre ministerio 

del Interior (Secretaria de Estado de Seguridad) y el Ayuntamiento de Palma en 
matreria de seguridad, según acuerdo adoptado por unanimidad,  por la Junta 
Local de Seguridad Ciudadana, en fecha 24 de julio de 2012. 
 
 2. Comunicar su contenido a los servicios municipales afectados  para su 
conocimiento y cumpliento”. 
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8.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del canvi d’ hora de la Comissió del Ple 
d’Urbanisme i Medi Ambient i de la Comissió del Ple de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i Desconcentració Territorial.  

 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
Decret núm. 17003 de 24 de setembre de 2012. 
 
“Per acord de Ple de l’Ajuntament de dia 20 de juny de 2011 es va aprovar la creació i 
composició de les Comissions del Ple, les quals van establir el dia i l’hora a la seva 
composició. La Junta de Portaveus ha estudiat la problemàtica sorgida atesa l’extensa 
temàtica presentada a la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient la qual cosa implica 
que la Comissió de Vigilància de Contractació, Infraestructures i Desconcentració 
Territorial es retardi. Per tal motiu, escoltats els presidents de la Comissió d’Urbanisme 
i Medi Ambient i el de Vigilància de la Contractació, Infraestructures i Desconcentració 
Territorial es canvia  l’hora de les mateixes, quedant establert de la següent manera: 
 
1r. La Comissió de  Vigilància de la Contractació, Infraestructures i 
Desconcentració Territorial a partir d’ara es dura a terme el dijous anterior al Ple 
a les 9’30 h. en lloc de les 11’30 h. i la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient a  
partir d’ara es durà a terme el dijous anterior al Ple a les 11’30  h. en lloc de les 
9’30 h. 
 
2n. Traslladar aquesta modificació als membres de la Comissió de Vigilància de la 
Contractació, Infraestructures i Desconcentració Territorial i als de la Comissió 
d’Urbanisme i medi Ambient mitjançant inclusió a la carpeta compartida de 
Secretaria General del Ple”. 
 
9.  Proposta d’aprovació d’acord de les festes locals  per a l’any 2013. 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Sí, voldria fer una intervenció, es proposa per part de l’equip de govern  la festa de 
Sant Sebastià i de la Mare de Déu de la Salut, evidentment en quan al tema de Sant 
Sebastià res a dir, amb això estam d’acord lògicament, si que tenim a dir sobre 
d’idoneïtat  de triar la festa de la Mare de Déu de la Salut no perquè tenguem res en 
contra d’aquesta  festivitat que té una certa tradició a Palma però pensam que hi ha dates 
molts millors per diguéssim establir com a festa oficial local. Hi ha la data per exemple 
de Sant Joan que és una festivitat molt popular, molt tradicional, una festa molt viscuda 
ancestral, molt mediterrània, que representa uns valors que jo crec  que són molt 
positius, no tenim res en contra de la Mare de Déu de la Salut però pensam que és 
evident  per tota la ciutadania que seria molt més adequat establir com a festa local la de 
Sant Joan, per exemple, crec que també inclús n’hi hauria d’altres també millors, la de 
31 de Desembre, això evidentment s’hauria d’estudiar, en funció d’algunes afectacions, 
però bé, pensam que Sant Joan  és una festa clarament més adequada com a festa local 
que no la de la Mare de Déu de la Salut que cau en diumenge i que efectivament 
s’hauria de passar a un dilluns, tampoc no seria ni el mateix dia de la Mare de Déu, la 
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veritat es que demanam ara mateix, ja ho varem expressar en Junta de Portaveus, ara ho 
demanam amb més claredat que per favor es repensin aquesta proposta que ens fan”. 
 
Intervé la Sra. Calvo: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, per anunciar que nosaltres ens abstendrem, si més no, 
nosaltres ja votarem a favor de la designació de la festa de Sant Joan, o del dia de Sant 
Joan com a una festivitat més enllà d’això i sense polemitzar per la proposta, nosaltres 
hem consultat a les patronals també del comerç ens pareixia  que era important conèixer 
quina era la seva valoració sobre tot perquè els festius afecten als dies d’obertura dels 
comerços de Ciutat, hem comptat amb la seva opinió, ens hagués agradat saber de la 
part del govern municipal si aquest tràmit de consulta s’havia fet amb anterioritat o no, 
nosaltres ho hem fet com a oposició i reiteram la nostra abstenció a la proposta”. 
 
Parla la Sra. Ferriol: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bé, mirin, nosaltres defensam aquesta festa perquè és la 
patrona menor de Palma, si el patró no té discussió la patrona menor n’ha de tenir? 
Pensam que no, nosaltres ho varem defensar quan estàvem a l’oposició i ara que hem 
tengut l’oportunitat és la proposta que hem fet, no pensam que perjudiqui, pensam que a 
més coincidint amb el principi de curs, moltes famílies agrairan poder tenir un dia en el 
que no hagin d’anar a fer feina per acabar de poder enllestir els temes que hagin de 
resoldre de l’inici de curs dels seus infants i per tant, consideram que és una bona 
proposta. Moltes gràcies”. 
 
Es proposa: 
 
“El Consell de Govern de conformitat amb el que disposa el Decret 75/1998 de 31 de 
juliol, pel qual es regula el calendari de festes de la  Comunitat Autònoma de les Illes 
Balears (BOCAIB núm. 105, de 15 d’agost), i altra normativa d’aplicació, ha aprovat 
per acord de dia 14 de setembre de 2012, el calendari de festes per a l’any 2013 en 
l’àmbit de les Illes Balears, publicat en el BOIB núm. 137 de 18 de setembre de 2012. 
 
D’acord amb l’article 46 del Reial Decret 2001/1983, de 28 de juliol de regulació de 
jornades, hores extraordinàries i descansos, els ajuntaments han de determinar dues 
festes locals en l’àmbit municipal, a més de les festes que son dies festius en l’àmbit de 
les Illes Balears, atès això aquesta  Batlia  proposa al Ple el següent: 
 
ACORD 
 
1.-Declarar com a festes de caràcter local per l’any 2013 les següents: 
 
-Dia 21 de gener, per trasllat de la festivitat de Sant Sebastià (diumenge). 
-Dia 9 de setembre, per trasllat de la festivitat de la Mare de Déu de la Salut 
(diumenge)  
 
2.- El present acord es publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears”. 
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S’APROVA per 17 vots a favor (PP), 9 abstencions (PSOE) i 3 vots en contra 
(PSM-IV-ExM) 
 
10.  Donar compte al Ple de l’Ajuntament del nomenament de notaris que han 

obtingut plaça en l’àmbit del municipi. 
 
“El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT del nomenament de notaris 
que han obtingut plaça al municipi de Palma mitjançant resolució del 29 de juny 
de 2012 del Conseller d’Administracions Públiques,  a les següents persones: 
- Antonio Roca Araño 
- Jesus Maria Morote  Mendoza” 

 
26.  Proposta d’aprovació de resolució de regulació torn autotaxi en temporada 

baixa, amb provisió de dues modalitats alternatives de torns durant dita 
temporada i diferenciant la temporada baixa en dos períodes. 

 
Té la paraula el representat de la Federació de Transports Sr. Servera: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors  regidors de l’Il·lustríssim Ajuntament  
de Palma i públic assistent. Em dirigeixo a aquesta sala per recordar que ja fa 
aproximadament un any sa nostra agrupació a sa qual tinc honor de representar 
l’agrupació empresarial d’Autotaxi de Balears es va dirigir  a aquest Ple per criticar una 
regulació horària i per agrair la liberalització del segon conductor. Havent passat un any 
i desprès d’haver viscut i patit uns horaris demencials en els quals era molt complicar 
conciliar la vida familiar amb la vida laboral, avui es dona l’oportunitat en el Sector que 
pugui triar lliurement un sistema de feina alternatiu amb vacacions i dies lliures 
equivalent amb número d’hores en el sistema actualment vigent. Des de la nostra 
agrupació sempre hem pensat que el sistema de dies lliures i vacacions es la formula 
que regula millor i dona més qualitat de vida al taxista, desitgem que a un futur  
s’implanti aquesta regulació d’hivern per a tot el col·lectiu, la regulació que es pretén 
aprovar avui consistent en tres torns de 18 hores, 4 dies de feina i un de lliure, obligat a 
agafat un mes de vacacions en un període de 4 mesos, li puc dir  que és un apedaçat ja 
que resulta poc rentable pel titular de llicència que es vulgui acollir a n’aquesta 
regulació. S’obliga a un professional del taxi a estar aturat massa dies i els dies que pot 
fer feina regulat amb uns horaris, llevant la possibilitat de que aquest taxista pugui triar 
les hores més rentables. Des de la nostra agrupació sempre hem defensat la plena 
llibertat d’explotació del negoci del taxi, a un taxista una vegada se li ha obligat a agafar 
els seus dies lliures mensuals i el seu mes de vacances anual, no s’entén que se li 
continui regulant. Hem d’agrair al Sr. Regidor Gabriel Vallejo el temps que ha dedicat 
amb el nostre col·lectiu i haver complit la paraula donada d’implantar un sistema de 
vacances. Veiem que el senyor regidor ha fet una passa endavant i ha pres una postura 
molt valenta donades les tensions que existeixen dins el propi sector i tenim esperança 
que això només es una primera passa i que n’hi haurà d’altres encaminades a alliberar el 
sector en quant a horaris per afavorir la creació de llocs de feina i així millorar la 
qualitat del servei en el ciutadà. No obstant continuem considerant que aquesta 
regulació alternativa segueix essent insuficient ja que deixem els mesos de març i abril 
com l’any anterior. Son conscients que el taxi és un col·lectiu molt complicat i la falta 
de consens entre totes les associacions fa difícil prendre determinacions. Però 
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comunicar-li que sempre tindrà el reconeixement i el suport de l’agrupació d’Auto taxi 
de Balears integrada a la FEBT mentre el taxi sigui considerat com una petita empresa i 
no li siguin retallats cap dels seus drets com a tal. Moltes gràcies per la seva atenció i 
que tinguin molt bon dia”. 
 
Intervé el Sr. Vallejo: 
 
“Sí, moltes gràcies Sr.Batle. Bien traemos hoy al pleno una modificación a la regulación 
que se aprobó el pasado 27 de octubre de 2011, en el cual se establecían unos turnos 
horarios de doce horas y media para todo el colectivo del sector del taxi. Estamos 
hablando de la temporada baja, nada más aprobar esta regulación, nos llegaron quejas 
de diversas asociaciones, entre las cuales nos solicitaban volver a implantar el turno de 
vacaciones. El turno que se había establecido, turnos horarios, restringidos, a las doce 
horas y media, provocaba mucha rigidez a la hora de trabajar, no conciliaba vida 
familiar para aquellos taxistas que llevaban el taxi el matrimonio o padre e hijo y en su 
día me comprometí a estudiar la modificación de estos turnos horarios y que se pudieran 
complementar o que el taxista pudiera elegir entre los turnos horarios y un turno de 
vacaciones que fuera equivalente en número de horas. Nos hemos reunido infinidad de 
veces con diversas asociaciones, la federación balear de transporte, la asociación de 
autónomos del taxi, la PIMEN, diversos colectivos, taxistas a nivel individual que han 
venido a vernos y a darnos sus diferentes propuestas y en la comisión del taxi que se 
llevó a cabo, se celebró el 14 de septiembre, también se propusieron por medio de una 
emisora  otro tipo de regulación  que también escuchamos y los siguientes días la 
estudiamos, en sucesivas reuniones ya con las asociaciones mayoritarias que es la 
asociación  de autónomos de taxis y la federación balear de transportes. 
Desgraciadamente el sector del taxi es un sector muy complicado no es lo mismo el 
señor que ha comprado, el taxista que ha comprado una licencia hace cuatro años, cinco 
años  que se la venido la crisis encima que esta pagando el crédito  de la licencia que a 
lo mejor está pagando la hipoteca de su casa y ve que  ha bajado mucho su trabajo,  que 
a lo mejor el matrimonio que tiene la licencia pagada o el taxista individual que ya tiene 
la licencia pagada y no quiere trabajar a según que horas, sino que quiere tener una vida 
más cómoda y conciliar mejor la vida familiar con la vida laboral. Dicho esto y ante la 
falta de consenso hemos intentado establecer una regulación, digamos que lo menos 
mala posible, digamos, y con dos opciones  para que los taxistas puedan escoger la que 
a ellos más les convenga. El acuerdo que traemos hoy al plenario establece en 
temporada baja que la limitamos a cuatro meses solo, noviembre, diciembre, enero y 
febrero. ¿Por qué la limitamos a cuatro meses? Nosotros consideramos que en marzo y 
abril  empieza a repuntar un poco la temporada, los clientes, empiezan a facturar un 
poquito más y desde el equipo de gobierno priorizamos absolutamente lo que es el 
servicio al ciudadano y el servicio al turista y entonces a partir de aquí marzo y abril los 
dejamos fuera de la temporada baja y quedará regulado exactamente igual como estaba 
el año pasado pero los meses más duros de invierno, noviembre, diciembre, enero y 
febrero vamos a establecer dos opciones, una por turnos horarios como estaba el año 
pasado, si bien para cuadrar las horas con la opción de vacaciones trabajarán una hora 
más y  una segunda opción que es vacaciones que durante estos cuatro meses trabajaran 
18 horas  en cuatro turnos, uno de esos cuatro turnos serán las vacaciones, tendrán que 
parar de esos cuatro meses, uno dividido en dos quincenas y tendrán tres turnos 
rotatorios durante estos cuatro meses. El que no se quiera acoger a los turnos de 
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vacaciones seguirá trabajando en turnos horarios como hacía el año pasado, S1 o S2, o 
bien mañana y tarde con la única modificación ya digo del cuadre de las horas para que 
queden compensadas las vacaciones con los turnos horarios. Probablemente no sea del 
agrado de todos, probablemente todos quieran o se hayan quedado un poquito cortos en 
como querrían la regulación, si bien pensamos que es una manera de regular que 
favorece al ciudadano, el ciudadano no se va a quedar sin servicio de taxi en la calle, en 
horas punta, por eso hemos establecido en vacaciones los turnos horario no habrá un 
exceso de taxis, hemos pensado en los turnos también en vacaciones precisamente para 
que en la horas punta no encontrarnos con 900 o 1.000 taxis en la calle que sería un 
exceso y pensamos que es la opción menos mala y en cualquier caso siempre podrán 
escoger lo que tenían el año pasado con una segunda opción que será el turno de 
vacaciones. Gracias”. 
 
Parla el Sr. Verger: 
 
“Sí,  jo bé, primer de tot, lamentar que la documentació que ens ha arribat al plenari no 
estigui en la llengua pròpia de la ciutat, està només en castellà, això evidentment és un 
tema formal però des del nostre grup no podem més que lamentar que això s’hagi 
produït així de que, idò be, que ningú ho hagi detectat i ningú resolgui això però be, a 
part d’això dir que efectivament el sector del taxi, requereix  evidentment a l’hora de 
regular sobre tot els torns i d’altres qüestions, molt de diàleg amb el sector, es vera que 
hi ha visions contraposades i es vera que és difícil aconseguir  un equilibri entre les 
diferents visions que existeixen en el sector, hi ha d’haver molt de diàleg, en principi la 
regidoria no tenim, pareix que desplega aquest diàleg i també després hi ha un altre 
permís amb la regulació del sector que és evidentment salvaguardar  també els drets dels 
ciutadans a gaudir d’un servei públic de taxi adequat i que hi hagi disponibilitat de 
vehicles  per prestar el servei el màxim de temps al dia, sempre les 24 hores del dia, els 
365 dies de l’any, aquestes dues coses que s’han de salvaguardar, veurem amb aquesta 
nova regulació que ara mateix s’instaura veurem fins a quin punt s’aconsegueix, 
nosaltres evidentment seguirem a temps a aquesta qüestió i a veure si realment amb la 
regulació que avui s’estableix, s’aconsegueix aquests dos objectius  que s’haurien 
d’aconseguir, mentre no veiem el resultat d’això que podem tenir els nostres dubtes de 
que s’aconsegueixi, però per ara avui ens abstendrem i seguirem l’evolució una mica 
d’aquesta qüestió. Gràcies”. 
 
Diu el Sr. Hila: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Creo que en estos momentos hay otro tema que llama la 
atención como es lógico. Decir que en el caso del sector del taxi, la crisis está siendo 
muy dura, que el invierno es durísimo, que los taxistas nos lo cuentan todos los días y es 
así, que en el sector del taxi gracias a Dios hay voces constructivas que suelen hacer 
propuestas constructivas hemos tenido una de las asociaciones que las hace y su misma 
forma de explicarlo da cuenta de ello y que formulas es difícil de encontrar es prueba y 
error, a veces se acierta y a veces no, vamos a ver como funciona esta, nosotros nos 
abstendremos, ha sido un trabajo que han hecho ustedes con el sector, vamos a ver que 
resultado tiene  sabiendo que es difícil encontrar una fórmula que satisfaga a una 
situación tan dura, por tanto si pedir al ayuntamiento que haga un esfuerzo con los 
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taxistas de encontrar soluciones para como han dicho intentar generar empleo en el 
sector y que el que hay se mantenga. Muchas gracias”. 
 
Per acabar parla el Sr. Vallejo: 
 
“Si yo, añadir poco más. Efectivament Sr. Verger, li puc garantir, vostè ho sap, però puc 
garantir que reunions s’han mantengut infinitat, hem tengut ja li dic, reunions amb totes 
les associacions, hem tengut reunió per separat, amb tots junts, comissió del taxi, inclús  
mai un taxista que ha demanar parlar amb nosaltres venir a la regidoria i parlar cara a 
cara no he dit que no a ningú, es a dir, cada taxista que ha volgut venir a parlar amb jo, 
ha parlat, ha proposat damunt la taula la seva opció i de tot aquest “refrito” hem intentat 
cercar la millor o la manco dolenta de les opcions. Estic totalment d’acord  que el 
primer és el servei al ciutadà hi ha una crisis, un dels sectors que estan més afectat és el 
sector del taxi, a la gent li costa aixecar la ma i aturar un taxi i damunt això hem 
d’aguantar una mica tots. Me consta que l’estiu no ha estat del tot dolent, me diuen que 
més o manco la temporada ha estat semblant a l’any passat i el que hem d’intentar es 
passar l’hivern el millor possible. Estic una mica com vostès, anem a veure com resulta 
aquesta regulació  ojalà jo tengués una “varita mágica” que me digués, no aquesta 
funcionarà segur i ingressaran un 20% més, desgraciadament això no ho podem saber 
però la regulació es fa per això, per donar servei al ciutadà i per intentar que puguin 
passar l’hivern el millor possible. Jo Sr. Hila, recalcar lo que acaba de decir, que 
efectivamente yo agradezco muchísimo tanto por parte de la oposición como por parte 
de las asociaciones todas las propuestas que nos hacen en positivo, la Federación balear 
de transportes es un ejemplo de asociación que siempre que nos trae propuestas, nunca 
en el plano negativo sino para aportar, desgraciadamente no siempre se pueden adaptar, 
no siempre se pueden aplicar, pero si quiero agradecer a la federación balear de 
transportes en particular y al resto de asociaciones en general con la ayuda que le 
prestan a este regidor y a este ayuntamiento  pues para mejorar el servicio al ciudadano 
y para intentar sobrevivir y aguantar ellos la temporada baja. Gracias”. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació i 
Infraestructures: 
 
“Visto que mediante acuerdo plenario de 27 de Octubre de 2011 (publicado en el BOIB 
nº 166  de fecha 5.11.2011) fue regulado el sistema de turnos del servicio municipal de 
autotaxi en temporada baja, mediante la implantación de turnos consistentes en una 
jornada de doce horas y media de duración, con implantación de los turnos alternos de 
S1 y S2, así como de los turnos fijos SM y ST, para la cobertura de las franjas horarias 
de ‘mañana’ (desde la 1.45 a las 14.15 horas) y ‘tarde’ (de 13.45  a las  2.15 horas), 
además de un día de libranza en cada secuencia de diez días, distribuido según el 
número de cada licencia; con eliminación de la modalidad de turnos ‘vacacionales’. 
Dicha resolución plenaria estuvo complementada mediante el Decreto núm. 20991 de 7 
de Noviembre de 2011 (publicado en el BOIB nº 172  de fecha 17.11.2011). Habiendo 
formulado la organización empresaria FEBT (Agrupación empresarial de Auto-taxi y 
Auto-turismo de Baleares) una solicitud en fecha 4.9.2012 en la que viene a instar la 
introducción de turnos de temporada baja consistentes en 4 días de trabajo y uno libre, 
en términos comparativos con la temporada alta, con introducción de un mes de 
vacaciones repartido en tandas de diez días. Constando igualmente una propuesta de 
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fecha 7.9.2012, presentada por la entidad AMTAT-PIMEM (Asociación Mallorquina de 
Trabajadores Autónomos del Taxi), en la que viene a instar el mantenimiento del 
horario diario vigente en la anterior temporada baja, con un único incremento de tres 
días de libranza mensual (seis días frente a los tres vigentes hasta ahora). Constando, 
finalmente, propuestas informalmente presentadas por la representación de la entidad 
ASATM (Asociación Sindical de Autónomos del Taxi de Mallorca), constando 
específicamente la recibida mediante correo electrónico en fecha 6.9.2012, viniendo a 
instar que los horarios de los turnos alternos y fijos sea de 2 a 14 horas y de 14 a 2 
horas, desde los meses de Octubre a Mayo, con un régimen diverso de libranza: durante 
los meses de Mayo y Octubre, sin libranza; en Marzo y Abril, con tres días libres al mes 
y seis días libres durante cada uno de los meses de Noviembre, Diciembre, Enero y 
Febrero. 
 
Considerando que a tenor de la experiencia derivada de la aplicación del sistema de 
turnos resultante de la referidas resoluciones ha quedado evidenciado que la derogación 
de la  modalidad vacacional creó determinados problemas derivados de la mayor rigidez 
del sistema de turnos de temporada baja, entendiéndose conveniente, en consecuencia, 
la reintroducción de dicha modalidad vacacional con el objetivo de disponer de una 
alternativa más conveniente para los taxistas que  necesiten trabajar de forma más 
flexible, ya sea por razones de organización empresarial o por necesidades relacionadas 
con la conciliación familiar, en los términos que se contemplan en la subsiguiente parte 
dispositiva, en la que se recoge en sustancia la propuesta empresarial de establecer 
turnos del tipo vacacional, si bien recuperando la dualidad con los turnos de carácter 
horario,  según un enfoque diverso que se remonta al originario acuerdo de turnos de 
temporada baja del año 1996. 
 
Así mismo, se considera que conviene refundir las diversas resoluciones sobre turnos en 
temporada baja, en aras de la claridad y la seguridad jurídica, especialmente por cuanto 
de la evaluación sobre la reforma de los turnos llevada a cabo por la jefatura del 
departamento de Movilidad se deriva así mismo la conveniencia de modificar la jornada 
de los turnos de carácter ‘horario’ a los que se ha aludido, con un criterio tendente a la 
equivalencia entre  las modalidades horaria y vacacional y la pretensión de aportar 
consistencia al solapamiento entre los tramos de jornada de los turnos horarios. 
 
Visto que tratado el cambio de turnos en la Comisión de seguimiento del sector del taxi,  
celebrada en fecha 14.9.2012, tal como resulta preceptivo, de la deliberación inherente  
surgió la necesidad de los siguientes cambios: variar la estructura de los turnos, 
diferenciando el régimen de la temporada baja entre los iniciales meses de Noviembre, 
Diciembre, Enero y Febrero y el tramo final de dicha temporada (meses de Marzo y 
Abril) a fin de adecuar a la estacional, especialmente en el actual escenario de acusada 
crisis económica. Considerando finalmente que la propuesta que se eleva al pleno 
municipal responde al hecho de no haber encontrado una solución de consenso, ya sea 
en el seno de la Comisión de Seguimiento o durante las posteriores consultas con las 
organizaciones patronales ASATM y FEBT, de lo que se deriva la solución consistente 
en mantener el funcionamiento actual durante los meses de marzo y abril, sin afectar a 
los límites de la temporada alta, modificando exclusivamente el periodo que transcurre 
entre Noviembre y Febrero.  
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Por lo que,  vistas las facultades de los arts. 52 y 91 y concordantes del vigente 
Reglamento municipal de los Transportes públicos de viajeros,    se  eleva al Pleno de la 
Corporación la presente propuesta de resolución para la adopción, en su caso,  del 
siguiente  
 
ACUERDO: 
 
1. Modificar  el régimen de turnos de prestación del servicio de taxi en temporada 
baja derivado del Acuerdo plenario adoptado en sesión de de 27 de Octubre de 
2011, complementado mediante el Decreto núm. 20991 de 7 de Noviembre de 2011, 
afectando al periodo comprendido cada año entre el 1º de Noviembre y el último 
día del siguiente mes de Febrero, sin perjuicio de otras determinaciones 
temporales contempladas en el presente acuerdo, quedando regulados dichos 
turnos conforme a lo  establecido en la presente resolución. El titular de cada 
licencia deberá ejercer alguna de las modalidades de turnos previstas en la 
presente resolución.  
 
2. Cuando se trate de turnos de los tipos  S1, S2, SM y ST,  observando una 
jornada de trece horas y media (13,30) horas de duración y con las 
particularidades específicamente contempladas en la siguiente distribución: 
- Tipos S1 y S2: Alternando el servicio durante los años pares e impares, referido 
al inicio de la temporada baja, durante los meses consecutivos de Noviembre, 
Diciembre, Enero y  Febrero, trabajando alternativamente entre la 1.15 y las 14.45 
horas o bien entre las 13.15 y las 2.45 horas del día siguiente, con arreglo a la 
siguiente distribución mensual, referido a las temporadas que se inicien en los años  
2012 y 2013:  

 
- Tipo SM: Prestando servicio entre la 1.15 y las 14.45 horas. 
- Tipo ST: Prestando servicio entre las 13.15 y las 2.45 horas del día siguiente. 
 
3. Se establecen cuatro  turnos  de carácter  vacacional con la denominación V1, 
V2, V3 y V4, de 18 horas de duración,  mediante  tres jornadas de trabajo que 
seguirán las siguientes  secuencias: de 0.00 a 18.00 horas, de 6,00 a 24 horas y de 
12.00 a 6.00 horas del día siguiente, siguiendo las siguientes determinaciones 
organizativas: 
 
a. Los referidos  turnos  se ejercerán  con carácter  anualmente rotatorio, referido 
a las próximas temporadas 2012-2013 y 2013-2014, sin perjuicio de su continuidad  
durante las posteriores temporadas, siguiendo la referida pauta rotatoria, según se 

 TEMPORADA 2012 - 2013 TEMPORADA   2013 - 2014 
   De 1.15 a 

14.45 H. 
De 13.15 a 
2.45 H. 

De 1.15 a 
14.45 H. 

De 13.15 a 
2.45 H. 

Noviembre S2                                         
A 

S1 S1 S2 

Diciembre S1 S2 S2 S1 
Enero S2 S1 S1 S2 
Febrero S1 S2 S2 S1 
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disponga oportunamente. Observándose la programación a continuación indicada, 
con indicación de la jornada atribuida a cada turno así como los correspondientes 
periodos vacacionales durante los que deben observar libranza los taxis afectados: 
          

                  
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
 
b. Sin perjuicio de introducir posteriormente un criterio de equilibrio entre turnos 
a fin de corregir eventuales desequilibrios cuantitativos, la atribución inicial de los 
turnos de la modalidad vacacional seguirá los siguientes criterios numéricos:  

     Quincena 00.00 a 18.00 H. 06.00 a 24.00 H. 12.00 a 06.00h 
 2012-

2013 
2013-
2014 

2012-
2013 

2013-
2014 

2012-
2013 

2013-
2014 

1 - 15 
Noviembre 

   V3         V2    V4          V3     V2        V1 

16 - 30 
Noviembre 

   V3         V2    V4          V3       V1        V4 

1 - 15 
Diciembre 

   V1         V4    V2          V1     V4        V3 

16 - 30 
Diciembre 

   V1         V4    V2          V1     V3        V2 

1 - 15 Enero    V4         V3    V3          V2     V2        V1 
16 - 30 Enero    V4         V3    V3          V2     V1        V4 
31 Enero -14 
Febrero 

   V2         V1    V1          V4     V4        V3 

15  - 28 
Febrero 

   V2         V1    V1          V4     V3        V2 

     Quincena        VACACIONES 
 2012-

2013 
2013-
2014 

1 - 15 
Noviembre 

     V1              V4 

16 - 30 
Noviembre 

     V2              V1 

1 - 15 
Diciembre 

     V3              V2 

16 - 30 
Diciembre 

     V4              V3 

1 - 15 Enero      V1              V4 
16 - 30 Enero      V2              V1 
31 Enero -14 
Febrero 

     V3              V2 

15  - 28 
Febrero 

     V4              V3 
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4. Los vehículos autotaxis que presten servicio durante la referida temporada baja 
comprendida entre los meses de Noviembre  y el siguiente mes de Febrero, en 
ambas modalidades, ejerciendo cualquiera de los turnos denominados S1, S2, SM y 
ST o V1, V2, V3 y V4,  librarán durante las jornadas a continuación expresadas, a 
razón de un día de cada cinco  y, en consecuencia, no  prestarán servicio  durante 
los siguientes días de cada mes: 
 

Vehículos con número de licencia 
finalizado en los dígitos 

Días de libranza de 
cada mes afectado 

1 y 6 1, 6, 11, 16, 21 y 26 
2 y 7 2, 7, 12, 17, 22 y 27 
3 y 8 3, 8, 13, 18, 23 y 28 
4 y 9 4, 9, 14, 19 y 24 y 29 
5 y 0 5, 10, 15, 20 y 25 y 30 

 
Las anteriores libranzas  diarias  tendrán los límites definidos por la jornada de 
trece horas y media cuando se trate de turnos de los tipos S1, S2, SM y ST y de 
dieciocho horas cuando se trate de los tipos vacacionales V1, V2, V3 y V4. 
 
5. Durante los  meses de Marzo y Abril de la temporada baja se asigna una 
jornada de doce horas y media de duración,  regulada en los siguientes términos: 
 
a. Los autotaxis prestarán servicio ejerciendo los turnos que a continuación se 
indican y con arreglo a las siguientes determinaciones temporales: 
 

 
b. Además, durante los referidos meses de Marzo y Abril, los autotaxis observarán 
libranza durante las jornadas a continuación expresadas, a razón de un día de 
cada diez  y, en consecuencia, no  prestarán servicio  durante los siguientes días de 
cada mes: 
    

Vehículos con número de Días de libranza 

Turno Límites numéricos de las licencias afectadas 
V1                                 1 - 311 
V2                             312 - 623 
V3                             624 - 934 
V4                           935 - 1246 

 
TEMPORADA 2012 - 2013 

         TEMPORADA   2013 - 
2014 

   De 1.45 a 
14.15 H. 

De 13.45 a 
2.15 H. 

De 1.45 a 
14.15 H. 

De 13.45 a 
2.15 H. 

Marzo S2 - SM - V2-  
V4                                       

S1- ST -  V1- 
V3 

S1-  SM - V1 - 
V3 

S2 - ST - V2- 
V4 

Abril S1 - SM - V1 - 
V3 

S2- ST -  V2 -
V4 

S2 - SM - V2 - 
V4                                       

S1-  ST - V1- 
V3 
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licencia 
finalizado en los dígitos 

de cada mes 
afectado 

 
1 1, 11 y 21 
2 2, 12 y 22 
3 3, 13 y 23 
4 4, 14 y 24 
5 5, 15 y 25 
6 6, 16 y 26 
7 7, 17 y 27 
8 8, 18 y 28 
9 9, 19 y 29 
0 10, 20 y 30 

 
6. Vigente la presente resolución, quienes con anterioridad tuvieran asignado 
algunos de los  turnos de los tipos S1, S2, SM y ST los seguirán ejerciendo, salvo 
que antes del inicio de la próxima temporada baja soliciten y obtengan alguno de 
los  turnos de la nueva modalidad vacacional. Con posterioridad será posible 
conceder cambios de turno de carácter individual, para acceder a las modalidades 
horaria o  vacacional, cuando los interesados aleguen fundadas razones personales 
o profesionales, que serán resueltas discrecionalmente siguiendo criterios de 
razonabilidad en la petición y de equilibrio en la distribución de turnos. 
 
7.  Finalizada la temporada 2013-2014 será reiniciado el proceso de asignación de 
turnos de los tipos  S1, S2, SM o ST. El reglamentario derecho de permuta, 
siempre expresado en instancia individual, sólo podrá ser ejercido una vez, 
contemplándose a tales efectos el periodo abarcado por la temporada baja iniciada 
en 2011 y la finalizada en 2014, reglas que regirán igualmente para la solicitud 
individual  de turnos fijos de los tipos SM y ST, supuesto en el que se aplicará así 
mismo el principio de equilibro entre ambos tipos como criterio administrativo 
para acceder a lo solicitado. No obstante, la única oportunidad para ejercer el 
derecho de permuta entre  turnos vacacionales  se contemplará desde el momento 
de su inicial atribución en virtud de la presente resolución. 
 
8. En aplicación del artículo 52 del Reglamento municipal  regulador del servicio y 
confirmando los criterios del Decreto núm. 23383 de 12 de Diciembre de 2011 
sobre variación del régimen de turnos por circunstancias extraordinarias para 
jornadas navideñas y de semana santa, se dispone lo siguiente:      a. entre las 20 
horas del día  24 de Diciembre  y las 8 horas del siguiente día  25, e igualmente 
entre las 20 horas del 31 de diciembre y las 8 horas del siguiente día 1º de Enero, 
todos los autotaxis estarán exentos del régimen de turnos y de vacaciones, periodos 
en los que podrán prestar servicio sin restricción. 
 b. Las jornadas de los días 5 y 6 de Enero y el domingo de pascua de 
resurrección quedarán íntegramente afectadas por el régimen general de turnos. 
 c. Todo ello sin perjuicio de las posteriores variaciones que puedan 
introducirse mediante resolución de la Alcaldía, ejerciendo la potestad del referido 
artículo 52. 
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9. Durante las jornadas que limitan ambas temporadas de prestación del servicio,  
los autotaxis en activo, con turnos de los tipos S1, S2, SM y ST, al finalizar la 
jornada natural del 31 de octubre prolongarán el servicio hasta las 1.15 horas del 
día 1º de noviembre, aplicándose a partir de ese momento el régimen propio de la 
temporada baja. Los autotaxis en esa situación que tengan asignado turnos de los 
tipos V1, V2, V3 y V4, al finalizar la  jornada natural del 31 de octubre, 
comenzarán a aplicar de inmediato el régimen de turnos de temporada baja. A 
partir de las 1.45 horas del día 1º de Marzo todos los autotaxis observarán los 
turnos previstos para ese mes. Tras el límite natural del día 30 de abril, se 
cumplirá el turno que tiene su término a las 2.15 horas, siendo de aplicación 
simultáneamente los turnos previstos para la temporada alta, desde las cero horas 
del 1º de Mayo.  
 
10. Los servicios interurbanos previamente concertados acogidos al denominado 
régimen de reciprocidad, hacia el puerto y aeropuerto, y los servicios también 
previamente concertados que tengan origen en el puerto y  el aeropuerto, con 
destino a cualquier otro municipio, quedan excluidos del  presente régimen de 
turnos.  
 
11.  Los turnos de los autotaxis con adaptación para usuarios con discapacidad se 
regirán  por las resoluciones específicas emitidas por el órgano municipal 
competente. No obstante, procede la adopción de las siguientes determinaciones: 
 a. Modificar el contenido del punto 1º del Decreto núm. 22981 de 2 de 
Diciembre de 2011, publicado en el BOIB  núm. 6 de 14 de Enero de 2012, en el 
sentido de adecuar la limitación de acceso al estacionamiento ordinario de taxis del 
aeropuerto, que afectaba a los vehículos adaptados durante la temporada  baja, 
debiendo entenderse que en lo sucesivo tendrán impedida su incorporación al 
referido estacionamiento, así como a la correspondiente zona de repuesto, durante  
el periodo  de una hora anterior al momento de inicio del turno de tarde a 
continuación definido:  entre 12.45  y las 13.44 de los meses de Marzo y Abril, los 
vehículos adaptados no podrán acceder a dichas zonas. 
 b. Modificar así mismo el contenido del punto 3.a del referido Decreto, en el 
sentido de sustituir su redacción originaria por la siguiente: A los auto-taxis 
incluidos en el registro municipal de vehículos accesibles, cuando en razón de 
avería incorporen temporalmente un vehículo carente de adaptación, les será 
asignado un turno de prestación mensual  alterna  de los tipos  S1 o S2,    siguiendo 
siempre criterios de equilibrio cuantitativo  en la atribución del turno temporal. 
Aplicándose  el régimen de libranza que resulte de la presente resolución, 
correspondiendo al turno provisionalmente asignado. 
 c. Los periodos quincenales de libranza coincidentes con la  temporada baja  
que se inicie durante los años 2012 y 2013, en correspondencia con las limitaciones 
derivadas del punto 10º y concordantes del acuerdo plenario de 22 de Diciembre de 
2005, regulador de los turnos especiales de los vehículos autotaxis adaptados para 
usuarios con discapacidad, para cada uno de los tipos denominados M1, M2, M3, 
M4, M5 y M6, presentarán los límites temporales que a continuación se indican:  
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12. Asignados los respectivos turnos a cada una de las licencias de autotaxi, los 
correspondientes distintivos serán exhibidos en los vehículos, dando cumplimiento 
al artículo 35.g del Reglamento municipal regulador del servicio. 
 
13. Derogar acuerdo plenario de 27 de Octubre de 2011 regulador de turnos de 
temporada baja,  el Decreto núm. 20991 de 7 de Noviembre de 2011 y el Decreto 
núm. 23383 de 12 de Diciembre de 2011. Quedando el modificado el punto 3º del 
Acuerdo plenario de 30 de Marzo de 2009, sobre turnos de temporada alta, en 
cuanto a los límites de la temporada alta, aplicándose al respecto las 
determinaciones de la presente resolución. 
 
14.  Dar traslado de la presente resolución a las entidades representativas de los 
intereses profesionales del sector del taxi. Entrando inmediatamente en vigor de 
conformidad con el artículo 57.1 de la Ley de Régimen Jurídico de las 
Administraciones Públicas y del Procedimiento Administrativo Común, sin 
perjuicio de su publicación en  el BOIB”. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
ES TRACTEN CONJUNTAMENT ELS PUNTS 35 I 36 
35.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a rebuig a les polítiques de 

retall a l’educació (2591/2012), esmena de modificació (2619/2012) i esmena 
d’addició (2623/2012). 

 
Té la paraula el Sr. Pere Felip, en representació de l’Associació de Veïns del Raval 
de Santa Catalina: 
 
 “ Abans de començar l’Associació de Veïnats Es Raval de Santa Catalina felicita molt 
cordialmente el regidor del PSIB-PSOE José Hila per la seva paternitat, enhorabona. 
Ara ja entrarem en matèria sobre el punt 36. Molt Honorable senyor batle, senyores i 
senyors regidors l’Associació de veïnats Es Raval de Santa catalina, referent a aquest 
punt exposa el següent: Recolzem al cent per cent la proposta del PSM-IV-ExM perquè 
es molt bona i la nostra entitat encara serà més crítica idò som de l’opinió de que les 
despeses escolars son brutals, demencials i anti socials, antidemocràtiques, inhumanes, 
això es fer-nos la massa i el cullerot, tenint en compte que la majoria de les famílies 
mallorquines actualment no poden ni fer front a les seves hipoteques ni en el pa de cada 
dia i per rematar el clau, el Partit Popular lleva la beca del menjador passa el fons de 
llibres del 70 al 14, retalla un 30% a ajudes a les AMIPAS i pujar l’IVA un 4% 
¡vergonyós, inadmissible¡ Ara be, la nostra entitat encara va més enfora perquè pensam 
existeixi un altre problema  important, super important. Aquest: No tenim ni idea del 

TEMPORADA 01/11-
15/11 
31/01-
14/02 

16/11-
30/11 
17/03-
31/03 

01/12-
15/12 
01/04-
15/04 

16/12-
30/12 
15/02-
01/03 

01/01-
15/01 
02/03-
16/03 

16/01-
30/01 
16/04-
30/04 

2012  2013 M4 M3 M2 M1 M6 M5 
2013  2014 M5 M4 M3 M2 M1 M6 
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que entén el conseller d’Educació, Rafel Bosch, per dificultats habituals ni tan sols 
m’hems pogut fer una lleugera idea del que creu que deu ser una educació de qualitat. 
Es més, si hem de ser sincers i després de veure com retallen interins i suports en la 
xarxa pública (inclosa la concertada) mentre engreixen escoles segregacionistes, no 
estem molt segurs de si està convençut que la seva obligació és treballar perquè 
l’educació sigui l’eina bàsica de la igualtat d’oportunitats que mana la Constitució. Per 
ara, només l’hem vist treballar i de valent (s’ha de reconèixer) perquè el president del 
Govern, José Ramón Bauzá, pugui presentar-se a Madrid com el braç executor: el que 
més retalla i el que més espanyolitza. Així que no ens ha estranyat que es feliciti 
públicament per la seva tasca perquè, llevat dels que per tot currículum tenen el carnet 
del Partit Popular no ha rebut  ni rebrà cap felicitació més. Una vegada començat 
oficialment el curs, aquest dirigent que no dirigeix (només comanda) encara no ha 
enviat les instruccions necessàries als centres per afrontar la novetat d’haver ensenyat la 
lectoescriptura en dues llengües a la mateixa aula. No ens estranya, ni a la Suïssa que 
viatjà amb els nostres doblers ni a les biblioteques a les quals restringeix recursos i 
referències trobarà a un experiment com a aquest. Indefinicions com fer grups flexibles, 
treballar l’atenció individualitzada o fer grups d’iniciació juntes en un mateix paràgraf 
es oblidar la seva obligació i amagar que han iniciat un camí tan desconegut com 
impossible. Li convendria al conseller d’Educació, Rafel Bosch, prendre exemple del 
sistema educatiu de la Cuba de Fidel Castro, idò allà la ensenyança es totalment gratuïta 
i de qualitat. L’enfilall de despropòsits que ha protagonitzat el conseller d’Educació per 
intentar dur a la pràctica l’obsessiva política antillengua pròpia de Bauzá  ha arribat al 
zenit. Incapaç la Conselleria de regular amb un mínim de coherència com s’ha de dur a 
la pràctica la lliure elecció de llengua ha optat per l’únic camí possible deixar la patata 
calenta en mans de cada centre. La segregació serà inevitable a moltes aules, cosa que 
farà augmentar la pressió sobre els docents de manera gratuïta i inaudita. Cada escola 
haurà d’elegir ara el seu propi camí lingüístic sense disposar ni de recursos ni de 
directrius. L’executiu del PP ha creat un conflicte on no hi havia un fet característic dels 
mals governants. Rafael Bosch, professional docent i fins fa un any tècnic reconegut per 
la immensa majoria d’aquest col·lectiu, s’ha doblegat als capricis de Bauzá. El resultat 
degradació de la qualitat de l’ensenyament, que és la primera i més important inversió 
d’un  país. I per acabar amb un poc d’humor poètic direm ha tornat a començar l’escola 
però ai! L’educació està en perill d’extinció i  ja fa temps que grinyola. Avui qui opina 
viola i qui critica és dolent. ¿que volen aquesta gent? Abans hi havia uniformes i ara fan 
decrets i normes per uniformar la  ment”. 
 
Té la paraula la Sra. González: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. El inicio de este curso escolar 2012-2013 ha venido marcado 
por una serie de importantes recortes y reducciones muy severas en todo nuestro sistema 
educativo. Esta situación se está viviendo con una gran preocupación desde la 
comunidad educativa y desde una gran mayoría de la población, en tan solo ocho meses, 
el gobierno del PP, del Sr. Rajoy, ha recortado el presupuesto destinado a educación en 
más de 5.000 millones de euros, a nivel de Baleares la reducción presupuestaria ha sido 
más de 120 millones de euros y esto se ha traducido entre otras cosas en la reducción de 
más de 500 docentes, supresión de programas de refuerzo escolar de alumnos, con 
necesidades especiales, impagament de ayudas a las AMIPAS a nivel de Palma también 
hemos sufrido estos recortes, se ha dejado de ofrecer el programa de refuerzo escolar 
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Exit que llegaba a más de 7.000 usuarios, se ha reducido considerablemente las ayudas a 
las AMIPAS en las escuelas públicas y todavía no se ha convocado las ayudas para la 
adquisición de libros de textos. Todos estos datos contradicen  el principio que parecía 
en el que estábamos todos de acuerdo que la educación es la mejor de la inversiones 
para garantizar la igualdad de oportunidades y el desarrollo de un país. Hoy 
comprobamos que cuando esta inversión solamente depende de la voluntad política para 
equilibrar balances económicos lo que se consigue desgraciadamente es desequilibrar 
los balances educativos. Hemos comenzado un curso con una normalidad, con un 
profundo malestar tanto de profesionales de la educación como de padres y madres 
delante de una realidad muy, muy alejada de aquel compromiso que habría prometido el 
PP en su campaña electoral  de que la educación pública sería una prioridad en tiempos 
de crisis, tenemos menos profesores, menos alumnos por aula, menos refuerzo para 
alumnado con dificultades, menos becas, más IVA en el material escolar, menos ayudas 
para comedor y transporte, menos ayudas para la adquisición de libros de texto, menos 
refuerzo educativo  del ayuntamiento en los centros educativos, menos apoyo a las 
AMIPAS para contribuir a la conciliación familiar, por todo esto consideramos que es 
necesario que desde este ayuntamiento se haga una apuesta clara por la educación y es 
por eso que consideramos y proponemos que el ayuntamiento rechace la política 
educativa del Govern de las Illes Balears y del Govern de España por las consecuencias 
tan negativas sobre el funcionamiento de los centros educativos de nuestra ciudad. 
También el Pleno del Ayuntamiento tendría que instar o proponemos que inste al 
Govern de les Illes Balears y al Gobierno de España a que no reduzca los próximos 
presupuestos destinados a educación pública. También el Pleno del Ayuntamiento  
habría  de instar al Gobierno de España  para que reduzca el IVA del material escolar 
hincar las actuaciones pertinente para reducción de los precios de los libros de texto que 
tanto daño están haciendo a las familias que están pasando una crisis tan grave y no 
pueden comprar ni libros ni material para sus hijos, esto es muy grave. Además el Pleno 
del Ayuntamiento habría de instar al equipo del gobierno municipal a tomar medidas 
urgentes para apaliar los graves efectos que todos estos recortes en educación, 
especialmente, a través de las ayudas a las AMIPAS para actividades extraescolares y 
de refuerzo educativo, ayudas para comedor escolar y ayudas para la adquisición de 
libros de texto. También en cumplimiento de lo que disponen las leyes aprobadas por 
las Cortes Generales y acatando la sentencia del 24 de julio de 2012 del Tribunal 
Supremo que insta a los centros concertados a la elección urgente entre su adaptación 
inmediata a lo establecido  en las leyes o a la retirada  del concierto educativo instar al 
Gobierno de las Illes Balears a destinar el dinero procedente de una posible retirada de 
conciertos educativos a centros que segreguen por sexos a las partidas destinadas a 
becas y comedor escolar. Y por último proponíamos poner en marcha para el próximo 
curso un banco de libros de texto de forma coordinada con las federaciones y 
asociaciones de padres y madres de alumnos. En este último punto he de decir que creo 
que podremos llegar a una transaccional que nos ha propuesto la regidora de educación 
la Sra. Ferriol. Gracias”. 
 
Intervé el Sr. Noguera: 
 
“Bé, primer faria la pregunta Sr. Batle de qui està pagant la crisi a Palma. Quines 
famílies estan suportant el pes de la crisi econòmica que està afectant a la nostra ciutat. 
Banquers no, grans empresaris no,  famílies que tenen pocs ingressos sí, aquestes sí, i 
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funcionaris també. Una família amb pocs ingressos que dur els seus fills per exemple, a 
l’escola Graduada de 2010-2011 està pendent de cobrar 739’20 euros, per la beca de 
menjador, això ho hem de multiplicar per tres, perquè en el 2011-2012 no s’ha convocat 
i 2012-2013 tampoc es convoca, estam parlant d’un total de quasi 2.200 euros més per 
les famílies amb menys recursos. Després si això no fos suficient la subvenció de la 
Conselleria cap a la reutilització de fons de llibres, passa de 70 euros a 14 euros, estam 
parlant de 56 euros més que han de pagar les famílies en menys recursos. Això provoca 
que per exemple el mes de setembre el menjador de l’escola Jafuda Cresques no hagi 
pogut començar perquè només hi ha tres o quatre nins i això no li surt a compte a 
l’empresa. Això provoca que l’Escola Graduada, l’aula matinera no s’hagi pogut fer, 
perquè no hi ha nins, perquè també Sr. Isern, vostè també ha retallat les ajudes a les 
AMIPAS. Qui està pagant la crisis? I si això no fos suficient, vostès regalen als pares 
una pujada d’IVA del 4 al 21% en material escolar. Qui està pagant la crisis? Idò ens 
trobam amb aquesta situació que necessitam contundentment invertir les  prioritats 
perquè estam fent, que projectes de vida de famílies en poc recursos es frustin de cada 
dia més i que tenguin un inici de curs demolidor i que estan fent vostès? Jo Sr. Batle li 
demanaria que l’interès que vostè té per la Fundació, també ho tengui per educació, 
també ho tengui per educació perquè l’inici de curs de les famílies de Palma és 
demolidor, sobre tot aquelles que no tenen recursos. Bé, és una proposta sobre tot que 
parla d’invertir les prioritats perquè mentre que s’està atacant l’economia d’aquestes 
famílies després a Madrid, ni impost de patrimoni, ni impost de societat, ni l’IVA a les 
grans fortunes, ni frau fiscal, ni res de tot això, qui està pagant la crisis? Que algú m’ho 
expliqui, no, anem a destrossar les famílies amb menys recursos, però els poderosos 
queden de “rositas” ja estam una altra vegada, ja estam una altra vegada i aquest inici de 
curs és el gran exemple. Per favor els hi deman un prec, vostès tenen majoria absoluta, 
això és innegable, però una majoria absoluta no és una majoria totalitària i això s’ha de 
tenir clar i quan famílies estan tenint un inici de curs d’aquesta manera, que ja veurem 
com arriben a final de mes, els mesos d’octubre, novembre, desembre, gener, quan 
s’acabi la temporada turística, que passarà, per favor, reflexionin, reflexionin i sobre tot 
canviïn els criteris, inverteixin les prioritats, això no és una ciutat amb una igualtat 
d’oportunitats, els rics, cada vegada són més rics, i els pobres cada vegada són més 
pobres, per favor actuïn i sinó actuen, tendran la nostra veu que sempre denunciarà, 
aquesta desgracia de les economies familiars de la ciutat. Moltes gràcies”. 
 
Parla la Sra. Ferriol: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Bé, començam per la proposició del Partit Socialista de les Illes 
Balears, PSOE, l’Ajuntament per part de l’equip de govern no tenim intenció de rebutjar 
la política educativa del govern de les Illes Balears, ni del govern d’Espanya, per una 
raó, la situació que ha duit a que s’hagin duit a prendre aquestes mesures no és un fet 
sobrevingut de fa dos dies ni de fa tres, crec que en aquests moments s’ha de ser molt 
responsable, les entenc perquè realment queda molt bé, fer aquests discursos tan 
favorables a les persones que passen dificultats, es vera que resulta molt més complicat 
gestionar amb justícia, però bé, és important tenir altura de mides, intentar defensar els 
interessos que vostès consideren que s’han de defensar i que amb això estam d’acord, 
però clar, d’aquí a començar a treure la destral per intentar carregar contra las 
administracions que en aquests moments tenim l’obligació de que això suri, aquí me sap 
molt de greu però no ens trobaran. El fet de que els pressuposts siguin els que són, no és 
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del gust de ningú i no crec que faci falta que a cap administració pública, ni a cap 
regidor ni a cap conseller ni a cap ministre d’educació se li hagi de recordar que no 
redueixi pressupost, per tant, me sap molt  de greu però tampoc no podem votar a favor 
del punt número 2.  L’IVA els vull recordar que és una exigència d’Europa, es que clar, 
a vegades dóna l’impressió de  que nosaltres estam assentats en una postura de no voler 
escoltar i encaparrotats amb una situació complicada perquè sí i la realitat és que hi ha 
uns fets que s’imposen, nosaltres hem pres aquestes mesures, el govern del Sr. Rajoy ha 
pres aquestes mesures perquè s’ha vist obligat  per exigències  de l’Unió Europea. Per 
tant el punt número 3 tampoc el votarem a favor. El punt número 4, parla de mantenir el 
programa de reutilització que després l’han esmenat, parlam de mantenir l’aportació 
econòmica que hi havia anteriorment. Tampoc podem votar a favor, perquè si s’ha 
hagut de reduir aquest programa es perquè no hi ha més disponibilitat pressupostària per 
tant, tampoc votarem a favor del punt número 4. El punt número 5, parla de que 
prenguem mesures i a través de les ajudes a les AMIPAS intentem compensar de 
qualque manera les dificultats. Igualment les ajudes per menjadors escolar, les ajudes 
d’adquisició de llibres de text. Mirin, aquí hi  ha un parell d’aspectes que s’han de 
comentar. Les ajudes de les AMIPAS és cert que s’han reduït  però també és cert que hi 
ha un compromís de la regidoria cap a les AMIPAS que els poden demanar i les hi 
contestaran el mateix que els diré jo, que en el proper pressupost incrementar la partida 
perquè puguin tenir més folgança a l’hora de desenvolupar les activitats que duen a 
terme en els centres, per tant, per una banda aquest compromís nosaltres ja l’hem 
assolit, des del primer moment, des del minut zero en que varem anunciar que no 
podíem aportar la mateixa quantitat que s’havia aportat l’any passat. Les ajudes de 
menjador escolar, les hi vull recordar que així com a la Conselleria no s’estan pagant, 
no és menys cert que a l’Ajuntament de Palma la regidoria de benestar social, sí que ha 
convocat aquestes ajudes i sí que ha pagat aquestes ajudes, per tant és una petició que ja 
està resolta amb la pròpia acció de l’equip de govern. I les ajudes per l’adquisició de 
llibres de text, crec que ja no se, jo mateixa, me trobo repetitiva, perquè ja he dit més 
d’una vegada, que aquesta no era una competència municipal i que per tant si tenim 
possibilitat les tendrem i si no hi ha possibilitat no les donarem, perquè si després 
resulta que no tenim doblers per pagar els vigilants dels centres escolars, o per pagar el 
manteniment o per pagar les nòmines de les escoletes, vostès ens ho retreuran, és lògic, 
nosaltres tenim unes competències pròpies i les competències pròpies les volem complir 
i volem donar resposta de la millor manera possible, per tant, no tornin a retreure aquest 
tema, perquè aquest tema es veurà en el moment del pressupost. Per tant, el punt 
número 5 tampoc el votam a favor. El punt número 6, això ja és un “brindis al sol” ens 
sap greu, però “brindis al sol” no les votam a favor i el punt número 7 que és posar en 
marxa en el proper curs un banc de llibres de text, li he proposat a la Sra. González, que 
enlloc de dir posar en marxa, diguem estudiar posar en marxa, perquè és una proposta 
que d’entrada a mi me pareix que pot ser positiva, però crec que s’ha de mirar poc a 
poc, i s’ha de veure si això és factible, per tant en el punt número 7 hem arribat a una 
transacció i votarem a favor d’aquesta transacció i respecte de la proposició PSM 
Iniciativa El Verds Entesa, en el punt número 1 hem intentat mirar de trobar un acord, 
però no l’hem trobat, perquè jo proposava que fos el més aviat possible que es fes el 
pagament i la convocatòria de les beques, però amb tota la raó del regidor Noguera 
considera que no, que ja han passat molt de temps, que ja és hora de que s’hagi pagat i 
per tant nosaltres no podem votar a favor del punt número 1. El punt número 2, 
igualment, rebutja la rebaixa de les subvencions en el fons de llibres, insta a complir les 
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competències d’educació i que si la Conselleria d’Educació no compleix les assoleixi 
l’Ajuntament, miri, me sap greu no podem i el punt número 3, el rebuig de la pujada de 
l’IVA al material escolar i la reprovació al Govern Espanyol per raons que crec que ja 
he explicat, quan estava comentant la proposició del partit Socialista  tampoc votarem a 
favor. Moltes gràcies”. 
 
Té la paraula la Sra. González: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Bueno Sra. Ferriol, jo creo el recurrir a los problemas de la 
crisis ya que no vienen de hace un día, evidentemente no diría demagógico, pero yo 
creo que ya no es una excusa para hacer un recorte en educación. Los recortes en 
educación no son justificables, no son justos y no son necesarios y esto lo saben ustedes, 
lo sabe el Sr. Alcalde y lo sabe todo el mundo, no se puede recortar en educación  para a 
cambio tener dinero para hacer otras cosas como son un boulevard en terrenos del 
Consell Insular, si no hay dinero no hay dinero para nada, pero no puede ser que no 
haya dinero para hacer un boulevard delante del Palacio de Congresos en un terreno y 
además con una competencia que ni siquiera es nuestra, que es del Consell Insular, para 
eso hay millones de euros parece ser y no hay dinero para ayudar a las familias que son 
las que están soportando las consecuencias de la crisis. A los recortes hay que ponerles 
un límite  y el límite está en la dignidad de las personas, en la dignidad de nuestros hijos 
y la dignidad de nuestro sistema educativo, y ahí es donde ustedes tienen que rectificar 
porque no es que se lo diga la oposición, porque hacemos o tenemos  la obligación o la 
manía de llevarles la contraria, es que es toda la sociedad española que está en contra de 
estos recortes, creo que todos estamos de acuerdo en que hay que ajustar el déficit, 
hacer todo lo que haya que hacer, pero hay que poner un límite y el límite es que la 
dignidad de la educación de nuestros hijos no hay que atacarla y se está atacando es que 
hay familias que no pueden comprar los libros, que no pueden comprar el material 
escolar, que  la culpa la tiene la crisis y que desde hace no se cuanto, vale, todo lo que 
usted quiera, pero ahora es el momento en que ustedes gobiernan y en el que tienen que 
tomar las decisiones. Con respecto al resto de temas, entiendo que usted no se va a 
poner en contra de su partido y en contra del gobierno, entiendo que no quiera hacer 
ningún rechazo a estas políticas, pero si creo que tienen que hacer un pensamiento de 
rectificar todos, todos, rectificar y volver a darle la dignidad y el respeto que merece la 
educación de nuestros hijos y de nuestras hijas. Gracias”. 
 
Intervé el Sr. Noguera: 
 
“Jo crec que a vegades quan don dades greus no s’escolta el que estic dient. Jo estic 
dient, escoles que estan sofrint el pes de l’ immigració  com puguin ser Jafuda Cresques 
o com puguin ser l’Escola Graduada, estan a punt de tancar els seus menjadors, l’Escola 
Graduada de dos anys ençà ha passat de 90 nins a 10, els altres 80 nins, on són. Bé,  
aquests 80 nins són motiu per complicar molt més la gimcana familiar que tenen els 
pares cada dia, compliquen molt més la conciliació. A Jafuda Cresques, el menjador no 
s’ha pogut obrir, no s’ha pogut obrir això és molt greu. Jo li he dit al primer punt, entenc 
que pagar de forma immediata sempre és complicat, ara bé, anem a marcar un termini, 
ja fa dos anys, quantes  proposicions hem duit a aquest plenari, moltes, que sigui aquest 
curs escolar, nou mesos, vostè Sr. Isern, no pot aconseguir que les beques de menjador 
dels ciutadans de Palma de 2010-2011 es puguin pagar en 9 mesos? Es que si no pot 
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aconseguir això, tancam i ens anam tots, no servim de res. Tema dels llibres, està molt 
bé aquest discurs que no són competència, jo ja ho se, però si vostè tengués una actitud 
crítica davant els qui han de complir la competència i no la compleixen, a lo millor li 
donava suport, però es que no és així, vostè és submisa  a la Conselleria d’Educació, 
vostè és submisa al Sr. Bauzá, aquí no passa res que facin el que vulguin, i després el 
discurs maliciós de que no és competència, clar, si no és competència anem a criticar al 
que no estan complint la competència, però el que no pot ser “el uno por el otro y la 
casa sin hacer” això no, això no. I  a més altres ajuntaments  també del Partit Popular si 
que destinen doblers al fons de llibres i en aquest cas, quan la pujada, la retallada al fons 
de llibres que és més d’uns 300% de 70 a 14 euros a lo millor aquests doblers que vostè 
té pressupostats per llibres podria ser per fons de llibres, quan la Conselleria pagui la 
subvencions al fons de llibres, li podria proposar que aquests doblers vagin a 
dinamització de les AMIPAS que això si que és competència nostra, però de mentre, 
nosaltres sóm el primer  garant del benestar social dels nostres ciutadans, si els altres no 
compleixen nosaltres hem de ser allà, competència municipal, proximitat, és així. 
Després a mi el tema d’Europa, la veritat em fa molta gràcia, que vol dir que la Sra. 
Merkel ens ha proposat que pugem l’IVA de 4 al 21% del material escolar? Idò jo li 
contesto a la Sra. Merkel, nosaltres el que volem fer es pujar els productes de luxe, 
perquè els cotxes de luxe, si que han pujat les vendes, el turisme no, però els cotxes de 
luxe sí, i això que diu, significa que els rics cada vegada són més rics i els pobres cada 
vegada són més pobres, per totes aquestes decisions, ni més ni manco, això és un 
exemple de la cara més cruel de la crisis, de les retallades en educació i a l’inici de curs, 
per favor, jo com a mínim el punt 1 li diria que s’ho penses una mica, si no tenim temps 
en nou mesos, si vol tots ens plantam a la seu de la Conselleria o anam un dia al 
Parlament no tenim cap problema en anar amb vostès, si és per aconseguir el benestar 
social de les famílies. Bé s’ho repensin. Gràcies”. 
 
Diu la Sra. Ferriol: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. Mirin, vostès mesclen competències municipals amb les 
competències del Govern, ens exigeixen a nosaltres que facem, que es paguin unes 
ajudes que són del Govern quan nosaltres som ajuntament, no se si es pensen que som 
qualque cosa especial, no se si es pensen que tenim una vareta màgica i som capaços de 
fer miracles, miri, nosaltres som gestors municipals. Com a gestors municipals nosaltres 
feim el que podem i un poc més perquè les hi vull recordar que nosaltres des de la 
regidoria d’educació hem fet obres, escoles, que com a competència municipal no ens 
corresponia i ho hem fet perquè volem el benestar dels infants i si es pogués fer més del 
que feim ho faríem, feim el que podem, mirin, vostès insisteixen a traslladar el debat 
autonòmic a aquest ajuntament, vostès tenen grup, tot dos tenen grup al Parlament, idò 
facin el favor d’aquí reclamar el de l’ajuntament i al Parlament reclamar el del 
Parlament o el Govern, es que la veritat es que arriba un moment que vostès ens posen 
aquí entre l’espada i la paret com si nosaltres tenguéssim la possibilitat d’arreglar-ho, 
escolti Sr. Noguera, si jo pogués arreglar el de les ajudes  de beques de menjador, li juro 
que ho faria  i no me digui submisa, per favor, un poc de respecte, un poc de respecte, 
que una cosa és tenir disciplina de partit, que no se vostès com ho tenen i com no ho 
tenen, però una cosa és tenir disciplina de partit i una altra cosa és ser submisa i l’esperit 
crític, li vull recordar que no es té aquí, l’esperit crític el tenim cada un a ca nostra, 
d’acord? A les ajudes del material escolar  els vull recordar  que a pesar de que la 
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Comunitat autònoma no estigui complint amb els seus compromisos o amb les seves 
competències, la regidora de benestar social, es preocupa de que hi hagi una partida 
destinada a material escolar i a tot allò que puguin haver de menester els infants per 
poder escolaritzar-se, perquè les famílies que tenen menys recursos no puguin trobar-se 
desemparats amb aquest aspecte, aquest ajuntament ho està fent, estam complint. Mirin 
si depengués de nosaltres, el poder arreglar tots els problemes que en aquest moments 
ens estam trobant, seria fantàstic, si a més a més tenguéssim la possibilitat de tenir la 
disposició pressupostària que varen tenir vostès els anys anteriors, encara seria millor, 
però la realitat es que ens trobam amb una situació molt crítica, ja se que no les agrada 
que digui que totes aquestes mesures que es prenen a nivell nacional, es per exigència 
d’Europa, però es el que hi ha, o vostè pensa que passa gust el Sr. Rajoy de pujar l’IVA 
i de fer tots els retalls  que ha hagut de fer, tots els ajust, no hi pot haver ningú que 
tengui dos dits de seny que passi gust de fer aquests ajusts, ni ell, ni el govern, ni aquí, 
ningú passa gust de tot això, estam intentant fer les coses de la millor manera possible, 
però vostès no ho volen entendre, vostès insisteixen en atacar, insisteixen en  com a 
donar-nos la responsabilitat i la culpa de tot. Mirin escoltin, el que fa tot el que pot no 
està obligat a més, no se si vostès això ho tenen clar o no. I jo no puc assumir com a 
regidora d’aquest ajuntament que una institució que és el govern de les Illes Balears 
pagui en un termini determinat unes ajudes, Sr. Noguera, li he fet entendre i crec que 
vostè m’entén, el que passa es que vostè defensa la seva proposició, me pareix molt bé, 
però no me posi en la situació d’haver de respondre jo del Sr. Bosch, jo responc de jo i 
de la Sra. Valenzuela que som l’equip d’educació, de jo responc no me facin respondre 
del govern, per favor, perquè no me sent amb aquesta responsabilitat, jo tenc la meva, i 
les hi vull recordar una altra cosa, nosaltres d’ençà que estam al govern hem pogut 
oferir més places a les escoletes municipals, nosaltres incrementarem el bo escolar, 
nosaltres no hem pujat ni un cèntim del que han de pagar els pares i mares perquè els 
seus fills vagin a les escoletes municipals, que és la nostra competència 0-3, per tant, si 
no volen reconèixer el que feim bé, al manco no ens carreguin a nosaltres el que fan 
malament els altres o el que no podem fer lamentablement. Moltes gràcies”. 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament rebutja la política educativa del Govern de les Illes Balears i 
del Govern d’Espanya per les seves conseqüències negatives sobre el funcionament dels 
centres educatius a la nostra ciutat. 
 
2. El Ple de l’Ajuntament insta al Govern de les Illes Balears i al Govern d’Espanya a 
no reduir els pressupostos destinats a l’educació pública. 
 
3. El Ple de l’Ajuntament insta al Govern de les Illes Balears i al Govern d’Espanya a 
no reduir els pressupostos destinats a l’educació pública. 
 
4. El Ple de l’Ajuntament insta al Govern de les Illes Balears a mantenir l’aportació 
econòmica al programa de reutilització de llibres de text. 
 
5. El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern municipal a prendre mesures urgents 
per pal·liar els greus efectes de les retallades en educació a Palma. Especialment, a 
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través de les ajudes a les AMIPAS per activitats extraescolars i de reforçament educatiu; 
ajudes per menjador escolar i ajudes per a l’adquisició dels llibres de text. 
 
6. En compliment del que disposes les lleis aprovades per les Corts Generals i, acatant 
les sentència de 24 de juliol de 2012, del Tribunal Suprem que insta als centres 
concertats a l’elecció urgent entre la seva adaptació immediata a allò establert a les lleis 
o a la retirada del concert educatiu, INSTAR al Govern de les Illes Balears a destinar el 
diners procedents d’una possible retirada dels concerts educatius als centres que 
segreguen per sexes, a les partides destinades a beques de menjador escolar. 
 
7. Estudiar posar en marxa per el pròxim curs un banc de llibres de texts, de 
forma coordinada amb les federacions d’associacions de pares i mares d’alumnes”. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
Del punt 1 al punt 6 es REBUTGEN per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor 
(PSOE i PSM-IV-ExM) 
El punt 7 S’APROVA per 26 vots a favor (PP i PSOE) i 3 vots en contra (PSM-IV-
ExM) la següent transacció: “7. Estudiar posar en marxa per el pròxim curs un 
banc de llibres de text, de forma coordinada amb les federacions d’associacions de 
pares i mares d’alumnes”. 
 
36.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a: volem un altre inici 

de curs per les famílies de Palma (2597/2012). 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1. L’Ajuntament de Palma insta a la Conselleria d’Educació a pagar de forma 
immediata les beques de menjador del curs 2012-2011 i a convocar de forma urgent les 
beques de menjador dels cursos 2011-2012 i 2012-2013. 
 
2- L’Ajuntament de Palma rebutja la rebaixa de les subvencions al fons de llibres a 
càrrec de la Conselleria d’Educació i l’insta a complir les seves competències amb 
aquesta qüestió tan sensible per les famílies. Si el Govern de les Illes Balears segueix 
incomplint aquest aspecte, la partida de l’Ajuntament de Palma relacionada amb els 
llibres de text anirà destinada al fons de llibres de les escoles de Palma, això com ho fan 
altres ajuntaments. 
 
3. L’Ajuntament de Palma rebutja la pujada de IVA al material escolar del 4% al 21% i 
reprova al Govern espanyol per prendre aquesta decisió que afecta directament a les 
famílies de Palma”. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
45.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a incorporar com a 

requisit el català a la relació de llocs de treball (2611/2012) 
 
Té la paraula el Sr. Pere Felip, en nom de l’Associació Es Raval de Santa Catalina: 
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“Molt Honorable senyor batle, senyores i senyors regidors, l’Associació de Veïnats Es 
Raval de Santa Catlian, referent a aquest punt, exposa el següent: Aquí a les Balears, 
tenim una Llei fora de la llei. La llei no en té cap culpa de trobar-s’hi, la culpa de trobar-
s’hi, la culpa és de les persones que l’han aprovada amb la redacció que té. Es tracta de 
la Llei de Reforma de la Funció Pública, aprovada pels parlamentaris del PP al 
Parlament de les Illes Balears. És una llei que elimina el requisit de conèixer el català 
als funcionari de l’administració pública. Només un 10% d’aquests necessitaran un 
nivell de català A2, que és el nivell llindar, tan sols no arriba al mínim que hauria de 
conèixer un catalano-parlant que seria el nivell B1. Això vol dir que amb el temps hi 
podrà haver una administració que no conegui la llengua catalana, oficial i propia. 
Aquesta llei es troba fora de la llei, perquè contradiu, no compleix el que emana d’una 
Llei superior com és l’Estatut d’Autonomia de les Illes Balears, reformat el 2007, que 
vindria a ser la nostra Constitució. No sols direm que està fora de la Llei, sinó que 
intentarem demostra-ho i ho argumentarem. I no parlarem d’una altra Llei superior com 
és la Carta Europea de les llengües Regionals o Minoritàries, que ha  estat signada i 
ratificada per l’Estat espanyol i que també s’incompleix. L’Estatut d’Autonomia, al seu 
Preàmbul, diu: Actualment els pobles de les Illes, hereus d’unes tradicions fonamentals 
sobre la base dels principis irrenunciables d’igualtat, democràcia i convivència pacífica i 
justa, continuen proclamant aquests valors, com a expressió dels valors superiors de la 
seva vida col·lectiva. Fins aquí només volem demostrar la importància cabdal qeu dòna 
l’Estatut a la identitat del nostre poble,  ja que, a vegades, les persones que volen 
eliminar i nimoritzar la llengua catalana, solen   menysvalorar la identitat i parlen amb 
menyspreu dels elements identitaris. Doncs, l’Estatut, Llei superior a la de la Reforma 
de la Funció Públicació més endavant declara el següent: la llengua catalana, pròpia de 
les Illes Balears, i la nostra cultura i tradicions són uns elements identificadors de la  
nostra societat i, en conseqüència, són elements vertebradors de la nostra identitat. Si 
anant a l’escola o a la Universitat hem adquirit un nivell de comprensió lectora mitjà, 
comprovarem que una de les fites de l’Estatut és el manteniment de la identitat del 
nostre poble, i que un dels principals elements que pot contribuir a aquest objectiu  és la 
llengua catalana, la qual mai no serà relegada a mèrit i se li eliminarà l’obligació de 
conèixer-la, com a mínim als funcionaris, és a dir, l’exigència del requisit. Més si  quan 
a l’article 4.1 diu: La llengua catalana pròpia de les Illes Balears, tindrà  juntament amb 
la castellana, el caràcter d’idioma oficial. Quan els qui han votat la Llei de Reforma de 
la Funció Pública es defensen dient que el 10% dels funcionaris que coneguin  el català 
seran els qui atendran el públic, no tenen raó, perquè desconeixen el que diu l’Estatut en 
el seu article 14.3: Els ciutadans de les Illes Balears tindran dret a dirigir-se a 
l’Administració de la Comunitat Autònoma en qualsevol de les seves dues llengües 
oficials i a rebre resposta en la mateixa llengua utilitzada. Aquest article no exclou de la 
norma el 90% dels funcionaris que podrien no conèixer el català, però que se suposa que 
un bon tant per cent el coneixeran i el tindran com a llengua d’ús habitual. Aquests 
funcionaris són ciutadans, i quan es reuneixin en reunions internes de la secció 
corresponent per debatre temes a desenvolupar, segueixen estan emparats per l’Estatut, 
ja que son ciutadans i tenen dret a expresar-se en llengua catalana i a ser atesos en la 
mateixa llengua utilitzada. Per tant, un nivell de comprensió lectora mitjà és suficient 
per saber que és il·legal i fora de la llei haver eliminat el requisit de coneixement de la 
llengua catalana per a l’accés a la Funció Púbica”. 
 
Parla el Sr. Verger: 
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“Bé, gràcies Sr. Batle, ja hi tornam a ser, ja hi tornam a ser aquí discutint d’un problema 
en que ens ha aficat el Sr. Bauzá, aquest fenómeno de la política balear que tenim de 
president, que la gent va votar amb l’esperança de que fes alguna cosa per reactivar 
l’economia i que l’únic al que s’ha dedicat ha estat a crispar a rompre consensos i  
instaurar un radicalisme completament fora de lloc. Efectivament tenim aquí ja, la llei 
9/2012 que consagra la desigualtat entre les llengües, el castellà és obligatori, segueix 
sent obligatori per accedir a la funció pública, el català de manera general no és 
obligatòria, per accedir a l’administració pública, consagra la desigualtat entre les 
llengües aquesta llei 9/2012. Ara els departaments de personal de tots els ajuntaments, 
les regidories de funció pública, la Sra. San Gil, com si no tengués abastament feina per 
intentar aplicar les mesures del Sr. Rajoy, ara s’han de dedicar a adaptar la relació de 
llocs de feina d’aquest ajuntament, a aquesta Llei 9/2012, com si no hi hagués prou 
feina al departament de personal dels ajuntaments. Un problema que ens genera de 
manera absurda el President de la Comunitat Autònoma. Hi ha dues maneres de fer-ho, 
l’adaptació a aquesta llei, es pot fer i li dic directament Sr. Batle, es pot fer com ho ha 
fet el Govern Bauzá, només un 10% de places s’han catalogat en requisit de català, 
només un 10% en català, així ho ha fet el Sr. Bauzá al Govern, però hi ha una altra 
manera d’adaptar aquesta relació de llocs de feina i és com ho han fet el PP d’Algaida, 
com ho ha fet el PP de Sa Pobla, el d’Inca, com ho va dir el mateix Sr. Gornés al debat 
parlamentari que va dir si els ajuntaments volen i troben que les seves places han de 
tenir requisit de català perquè es necessita, han d’estar el cent per cent de les places, així 
ho va dir el Sr. Gornés, conseller de funció pública, mentre es tramitava la Llei, per tant 
tenim dues maneres de fer-ho, o com el Sr. Bauzá, un 10% de places, o com han fet el 
PP de tots aquests municipis que he enumerat o com va dir el mateix conseller de funció 
pública i es que és lògic que el PP d’Algaida, el PP de Sa Pobla, el PP d’Inca, el Sr. 
Gornés apostassin per això per incorporar el català com a requisit a les places, a totes les 
places de l’Ajuntament, el ciutadans tenen dret a adreçar-se en mallorquí a 
l’administració és llengua oficial, amb això estam d’acord, un ciutadà a Mallorca pot 
venir a l’administració i pot adreçar-se en català a un funcionari, estam d’acord amb 
això, imagin, perquè això ho diu l’Estatut d’Autonomia, espero que amb això estiguem 
d’acord. Després l’Ajuntament, els ajuntaments són l’administració més propera, està 
bolcada amb l’atenció al públic, l’informació, l’atenció i la recepció al públic, forma 
part de les tasques essencials de tots els funcionaris,  a mi es que és molt difícil 
imaginar un funcionari d’aquest Ajuntament que no rebi en cap moment, ciutadans,  que 
no rebi  telefonades, que no es pugui trobar amb una situació que en exercici del seu 
càrrec hagi de contestar a algú que li està parlant en mallorquí, no pot ser que no 
entengui a una persona que li està parlant en mallorquí un funcionari d’aquest 
ajuntament, es que és normal que el PP d’Algaida, el PP d’Inca, el PP de Sa Pobla, opti 
per això per posar totes les places, es que el PP de Mallorca, el PP Balear no és tan 
antimallorquí ni tan radical, com és el Sr. Bauzá, ni tan extremista com es el Sr. Bauzá. 
Per molt que tenguem un president que no sap ni on es troba, tan radical, tenim una 
realitat que és molt caparruda, tots els funcionaris necessiten saber català, és absurd 
pensar en traduccions, absurd pensar que això se li passarà, per favor, tots els 
funcionaris estan bolcats en l’atenció al públic, però és una qüestió d’objectivitat, és una 
qüestió de garantir drets dels ciutadans, tots els funcionaris l’han de saber, són dues 
llengües oficials i tots els funcionaris l’han de saber. La Sra. San Gil en comissió me 
dia, no, es que això, va evitar el tema, va evitar el debat, va dir, no es que no sabem si 
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serà entre un 10 o un 90%, no ho sabem, això ho va dir en comissió la Sra. San Gil, ens 
estan arribant els departaments, no és urgent la qüestió, allà mateix hi havia el Sr. 
Casado, representant sindical que va dir que s’estan negociant i s’estan traient les bases  
d’una convocatòria  de 35 policies locals, d’aquest ajuntament, per tant sí que és urgent, 
perquè a aquestes bases, ja no hi ha  el català com a requisit, ja està només com a mèrit 
per aplicació de la llei, com a mínim amb l’estat que estam fins ara i això que la Sra. 
San Gil, deia que no era urgent, sí que és urgent abordar-ho a aquest Ajuntament, 
perquè ara mateix tenim 35 places de policia  que estan a punt de ser convocades. Sr. 
Batle, la política no només són paraules, són fets, vostè necessitem saber perquè s’ha de 
decidir si vostè actuarà com el PP d’Inca o actuarà com el Sr. Bauzá al govern, si 
marginarà el català d’aquesta administració o si actuarà amb seny i el requerirà per una 
majoria sinó per la totalitat d’aquests funcionaris, té la possibilitat de desmarcar-se de la 
deriva anti mallorquina i castellanista de la Comunitat Autònoma, possibilitat de dir si a 
la igualtat entre llengües, possibilitat de dir si, al dret dels ciutadans i la igualtat dels 
ciutadans, possibilitat de dir si a la convivència i al consens, si vostès voten com en 
comissió  en contra de la nostra proposició des del nostre grup la veritat es que ho 
considerem molt greu, si vostè com el Sr. Bauzá es neguen a acceptar que estam a 
Mallorca i que aquí tenim una llengua pròpia que és tan oficial que la castellana i que a 
més a més d’oficial és la pròpia fa més de vuit segles que és la pròpia d’aquesta terra, 
d’aquest país, si es nega acceptar que els mallorquins, la nostra gent gran té dret a 
accedir a l’administració i poder parlar en mallorquí a qualsevol funcionari, algú 
s’imagina, a un policia que està permanentment  al carrer que un ciutadà se li adreci en  
mallorquí i no l’entengui, que digui, no, no, algú s’imagina un policia local de la ciutat 
amb aquesta tessitura, vostès estan a punt de fer-ho possible, que els policies locals de 
Palma no entenguin els ciutadans quan les hi parla el mallorquí i a mi m’agradaria que 
avui hi hagués un posicionament clar del PP de Palma i demostri que no és submís, que 
no és servil a una posició d’un president que està completament al marge del que pensa 
la resta del PP de Mallorca, tots els pobles li estan votant per posar el català com a 
requisit de les places, per favor a Palma demostrem que no estam dins aquesta deriva, 
dins aquest radicalisme, dins aquest extremisme del Sr. Bauzá i actuem amb una 
miqueta de seny i actuem amb pos de la concòrdia i de  la convivència de tots els 
ciutadans de Palma. Moltes gràcies”. 
 
Parla la Sra. San Gil: 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bueno, como bien sabe la ley 9/2012 ha producido un cambio 
normativo en la normativa de función pública, de la comunidad autónoma, en el sentido 
de establecer que el nivel de lengua catalana deje de ser un requisito  y pase a ser un 
mérito para el acceso a la función pública. Ante esta visión apocalíptica que nos ha dado 
el Sr. Verger, quiero recordarle que el equipo de gobierno ha demostrado  siempre, su 
fiel compromiso por el bilingüismo, por garantizar el derecho de todos los ciudadanos a 
ser atendidos en cualquiera de las dos lenguas cooficiales, cualquiera de las lenguas a la 
que se dirija a la administración municipal. Ello sigue en línea con las demás 
comunidades autónomas que tienen lengua propia, no tienen más que compararlo con 
Valencia, con Galicia, con el País Vasco, incluso con los demás países europeos. Ya le 
dije en comisión que estamos trabajando en la nueva adaptación de la relación de 
puestos de trabajo de este ayuntamiento que tenemos 2500 plazas como usted sabe a la 
nueva normativa de tal modo que estamos mirando los requisitos de catalán de cada uno 
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de los puestos y será, hay que atender si son puestos atención al ciudadano o no lo son. 
Recordarle como ya le dije en comisión que somos sensibles a que el ayuntamiento es la 
administración más cercana al ciudadano y por ello se tendrá muy en cuenta a la hora de 
establecer todos y cada uno de los puestos de trabajo que tenemos que actualizar. 
Asimismo recordar la heterogeneidad tan  grande que tiene el Ayuntamiento con una 
serie de puestos de trabajo y de cuerpos especiales que nos va a exigir una labor de 
depuración de la relación de puestos de trabajo, y no me compare con Inca, con Sa 
Pobla, con otros pueblos de la part forana  Sr. Verger, porque no puede comparar una 
administración local, una administración de un pueblo de la part forana, con la capital 
de la isla de Mallorca, la capital de la Comunidad Autónoma, con  una población de 
420.000 habitantes no se puede comparar, no puede comparar como funciona una 
administración de un pueblo con la administración municipal, o sea, que no es 
comparable. Como se imagina además ahora no tenemos ninguna perspectiva de oferta 
de empleo público, lo tenemos absolutamente prohibido por la normativa de 
presupuestos, con lo cual estamos trabajando en la actualización. Votaremos en contra, 
claro que votaremos en contra de esta proposición, porque lo que no vamos a establecer 
es una regulación que esté ajena a la nueva ley de función pública de les Illes Balears, 
como le digo vamos a analizar puesto por puesto, vamos a trabajar puesto por puesto, 
las áreas han de determinar cuales son las plazas que son plazas de atención al  público 
y una vez que hayamos negociado con los sindicatos pues estableceremos una relación 
de puestos de trabajo adaptada. Se mantendrá el nivel de catalán adaptado a cada una de 
las funciones que correspondan siempre garantizando como le digo la igualdad de 
condiciones de ambas lenguas. En cuanto a las plazas de policía que usted comenta, se 
nota, por el comentario que usted hace, se ve claramente que no se si usted se ha 
enterado muy bien como funciona el sistema de la nueva ley de función pública. Por un 
lado, hay que separar lo que significa requisitos de acceso con los requisitos de 
provisión. Una cosa es el acceso para acceder a la función pública donde el catalán ha 
pasado de ser un requisito a ser un mérito y otra cosa es los requisitos de provisión que 
para los cuales se establece mediante sistema de concursos y con establecimiento de 
méritos de libre configuración, con lo cual nosotros nos hemos basado en la normativa  
nueva, ya que la nueva ley de función pública ha cambiado el artículo  32 de la ley de 
coordinación  de las policías locales, en los cuales se establece que el conocimiento de 
la lengua catalana, no será un requisito para el acceso a las plazas de policía local y 
únicamente se podrá establecer de forma motivada, en cada una de las plazas por ello lo 
que nosotros hemos hecho es sacar unas bases en las que se establece que el catalán 
pasa a ser un mérito, como establece la ley de coordinación y policía local y pasaremos 
a modificar la relación de puestos de trabajo a la hora que se haya de hacer la provisión, 
no es lo mismo, insisto, selección que provisión. Muchas gracias”. 
 
Intervé la Sra. Pulido: 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Bien nosotros vamos a dar apoyo a la proposición del PSM-IV-
EXM porque como ya tuvimos ocasión de defender aquí, cuando esta ley se estaba 
tramitando en el parlamento, considerábamos que esta ley significa un retroceso en 
términos democráticos de la defensa del derecho del catalán a ser defendido frente a la 
pujanza del castellano que es una lengua con mucha más fuerza social, cultural y de 
difusión en los medios de comunicación, nosotros creemos que el Ayuntamiento igual 
que han hecho otros ayuntamiento, debería hacer una interpretación favorable a 
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mantener en todas la relación de puestos de trabajo, el requisito de un nivel de catalán el 
que corresponda a cada puesto según las funciones, consideramos que todos los puestos 
del ayuntamiento en una medida o en otra, tienen relación con la ciudadanía, ya sea para 
informar, asesorar, para, en fin, para ayudar a la tramitación y por tanto están 
delimitados por esa disposición de la ley que permite a los Ayuntamiento precisamente 
a aplicarla adaptada a las funciones de los funcionarios, las funciones de los 
funcionarios municipales, todas entendemos que están relacionadas con la atención al 
público y por tanto en este caso su legalismo que generalmente yo apoyo, creo que aquí 
deja de tener fuerza porque la propia ley le permite hacer una aplicación atemperada y 
adecuada a la situación del Ayuntamiento de Palma y de su población que no es otra, es 
un población bilingüe  y que por tanto tiene que poder dirigirse a la administración en 
cualquiera de las dos leyes porque las dos requieren la misma protección. Ya se ha 
dicho aquí que las leyes son legales pero no tienen porque ser justas, esto incluso lo dijo 
el alcalde cuando bajó a intentar defender los recortes en las condiciones de los 
funcionarios, esta es una muestra más de que una norma es legal pero es injusta, es 
injusta porque maltrata a una parte importante de la cultura y la historia de Baleares  y 
pienso que el partido Popular debería en este caso concreto, hacer una aplicación más 
justa ya que lo permite la propia ley y usted no vería  contrariada su tendencia al 
legalismo y de paso pienso que darían una lección que en estos tiempos se requieren 
gestos de acercamiento a todas las sensibilidades, porque como se ha dicho antes, 
también, se provocan incendios innecesarios y eso exacerba en algunos casos el 
sentimiento contrario y afianza algunas situaciones o algunas emociones que quizás no 
sean  en este momento necesiten tener encendidas. Muchas gracias”. 
 
Té la paraula el Sr. Verger:  
 
“Sí, la veritat es que lamentar moltíssim l’ intervenció i els arguments de la Sra. San Gil 
que he d’entendre que són també els del Sr. Batle de la Ciutat, de l’equip de govern, 
sincerament lamentar moltíssim a quin nivell d’argumentació hem arribat. Diu la Sra. 
San Gil que aquest equip de govern tendrà compromís pel bilingüisme i aquest 
compromís amb el bilingüisme es plasma en que farem possibles funcionaris 
monolingües en castellà, això és el bilingüisme que vol el Partit Popular, funcionaris 
monolingües en castellà, així defensen el  bilingüisme? Nosaltres som els que apostam 
pel bilingüisme perquè tothom conegui i entengui les dues llengües, això és bilingüisme 
no que hi hagi funcionaris que només sabin castellà a aquest ajuntament, que no siguin 
capacitats per tant per entendre qualsevol consulta, qualsevol atenció que vulgui fer 
qualsevol ciutadà que li parli el mallorquí. No me’n parlin de compromisos amb el 
bilingüisme, vostès  tenen compromís en el camí cap el monolingüisme, cap a un 
monolingüisme en castellà, no vulgui enganar parlant de  bilingüisme. Després, ja 
l’argument més estrafolari, és l’argument de que això no, això no es Inca, no es un 
poble, a que es refereix Sra. San Gil, Palma no es comparable a Inca, però estam parlant 
d’un tema de dret dels ciutadans, Inca no és un poble, és una ciutat, no se si es refereix a 
que hi ha molts de castellano parlants a Palma, no se si està referint a això, a Inca hi ha 
un 34% de castellano parlants a Inca, és una població amb moltíssim immigració, no se 
si s’està referint a això, però que vol dir vostè amb això, que els ciutadans mallorquins 
que viuen a Palma no poden anar a un policia local  i li poden parlar en mallorquí 
perquè vostès les tendran que només sabran castellà? Vostè m’està dient això? Que té a 
veure que Palma no és com un poble, anem a veure aquí tenim ciutadans que són 
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bilingües  i ciutadans que són monolingües en castellà, aquests ciutadans bilingüisme 
que som els que parlam mallorquí hem de poder adreçar-nos en mallorquí als 
funcionaris de la nostra administració municipal, això a Inca i a Lloret, a Inca, a Costitx 
i a Palma, o sigui no se exactament on es refereix ni d’on treu aquesta argumentació. 
Després d’escoltar-la i després de que això evidentment vengui referendat per  tot 
l’equip de govern, evidentment no me queda més que dir que vostès són  tan 
antimallorquins com en Bauzá, les seves argumentacions han estat nefastes, cap tipus de 
compromís en favor de la nostra llengua i de les igualtats de les llengües, perquè clar 
vostè me parla d’igualtat de llengües, vostè ha de ser conscient que estam consagrant la 
desigualtat entre les llengües, el castellà segueix sent obligatori , el mallorquí, el català 
no ho és obligatori, a partir de l’entrada en vigor d’aquesta llei i si no es posa remei amb 
la relació llocs de feina, estam consagrant la desigualtat entre les llengües, no parli 
d’igualtat entre llengües, no parli de bilingüisme vostès volen desigualtat i 
monolingüisme i després ja el tema de la policia local, me diu que no m’enterat entre la 
diferència entre provisió i selecció, escolti, quin problema hi ha amb la diferència entre 
provisió i selecció? La diferència està entre entendre i no entendre, la diferència està en 
que si anam a parlar amb un policia local, ens entendrà una persona gran que està en una 
situació d’urgència li podrà parlar en mallorquí o no li podrà parlar en mallorquí, perquè 
aquell policia local li dirà “no, es que no la entiendo” aquesta és la diferència que és 
important en aquest cas, de si a la policia local només se li demana com a mèrit el català 
o se li demana com a requisit, aquesta és la diferència, si el policia l’entendrà o no 
l’entendrà si farem possible a Palma que hagi policies locals que no entenguin als 
ciutadans quan parlin el mallorquí a vegades amb una urgència gent gran, per favor, 
rectifiquin  aquest enfocament, rectifiquin aquesta manera de fer i per favor, jo a partir 
d’ara, sa veritat ens ha quedat clar, quin és el posicionament, quin és el camí del PP de 
Palma, el camí de la deriva radical, extremista, d’un president que ha perdut l’oremus, 
afortunadament, afortunadament, el PP de molts d’indrets, com a Inca, una ciutat de 
30.000 habitants, evidentment no està dins aquesta senda de la radicalització i sent el 
mallorquinisme com estan vostès mateixos el PP de Palma a partir d’avui, el nostre grup 
ens queda claríssim quina és la seva posició. Moltes gràcies”. 
 
Diu la Sra. San Gil: 
 
“A ver Sr. Verger, esta absolutamente claro el posicionamiento de este equipo de 
gobierno, absolutamente claro ya lo he dicho, vamos a garantizar que todos los 
ciudadanos puedan ser atendidos en la lengua en la que ellos se dirijan, así de claro, y 
otra cosa, ¿me deja hablar, me deja hablar? Bueno sigo,  vamos a adaptar…. 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Sr. Verger, a vostè l’han escoltat respectuosament, i segur que vostè farà el mateix amb 
la Sra. San Gil. Gràcies”. 
 
Continua la Sra. San Gil: 
 
“ Vamos a adaptar nuestra RPT que son como usted sabe o no se si no lo sabe, pero se 
lo digo ahora, 2.500 plazas, 2.500 plazas que no son iguales que engloban un montón de 
colectivos con unas funciones diversas, heterogéneas, y vamos a realizar un trabajo de 



 

- 39 - 

depuración de la RPT y de establecimiento del requisito que haga falta, según la 
legalidad en función de las funciones que desempeñe, y además Sr. Verger, usted 
realmente cree, es que no me lo puedo creer, que algún funcionario no va a entender el 
mallorquín, usted se va a encontrar en esta situación de que un funcionario, por favor, 
esto es que no se lo admito porque me parece que no es real, y además lo que le he 
dicho, no se puede comparar una ciudad pequeña o un pueblo con la ciudad de Palma, 
cuando Palma es una ciudad de 420.000 habitantes, cosmopolita, con 2.500 funcionarios 
y no puede comparar la atención que presta el ayuntamiento de Palma a la atención que 
presta un pueblo pequeñito  donde los ciudadanos van todos, suben todos a la 
administración y aquí no se da el caso. Vale. Y para terminar, Sra. Pulido, yo a mi 
simplemente decirle que a mi me sorprende que ahora de repente se suban, hagan 
bandera de la defensa de la lengua catalana, cuando recuerde, cuando el Sr. Antich 
estaba subiendo el nivel de catalán, al día siguiente se aprobó aquí, una prórroga para 
que los funcionarios no tuvieran que tener que demostrar requisito de catalán durante 
tres años, o sea que realmente un poquito de congruencia. Gracias”. 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“1. Instar a la Regidoria de Funció Publica a incorporar el coneixement del català, de 
manera individualitzada, com a requisit de tots els llocs de treball, en l’adaptació de la 
relació de llocs de treball que estableix la Llei 9/2012, de 19 de juliol, de modificació de 
la llei 3/2007, de 27 de març, de la funció pública de la comunitat autònoma de les Illes 
Balears, Palma, 12 de setembre de 2012”. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
48.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a protocol d’actuació 

en obres públiques (2602/2012) i alternativa presentada pel PP (2620/2012). 
 
Té la paraula un representant de l’Associació de Mallorca, Sra. Coronado: 
 
“Bueno días, muy honorable Sr. Alcalde, señoras y señores regidors, la Unión de 
Asociaciones de Mallorca, referente a esta propuesta tan interesante y positiva 
presentada por el Grupo Municipal PSM-Iniciativa Verds-Entesa, expone lo siguiente: 
que la planificación de las obras públicas, en Palma, son un auténtico desastre es 
evidente. Según nuestra opinión, dicha planificación lleva a las calles de nuestra querida 
ciudad al caos, a la debacle, a la hecatombe, a diferentes niveles, perjudicando, 
gravemente, los intereses de los vecinos y, sobre todo, de los comerciantes. Ni un paso 
más por este camino. Y para la muestra un botón, las obras públicas realizadas, sin ton 
ni son, en la barriada de Sa Gerrería, las cuales tuvieron patas arriba a varias de sus 
calles principales durante los pasados meses de julio y agosto, como es posible tan poca 
imaginación por parte del ayuntamiento, como es posible que se realizaran dichas obras 
sin el previo aviso, como es posible e inadmisible que se inicien una obras de  este 
calibre sin informar  a las entidades ciudadanas de la mencionada barriada, es de recibo 
tanta anarquía por parte del propio consistorio. Urge rectificar. Hay que rectificar, No 
puede producirse de nuevo, el tener a una barriada neurálgica de ciutat como es Sa 
Gerreria aislada, marginada, humillada, teniendo que sufrir sus moradores, vecinos y 
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comerciantes, cantidades industriales de polvo, ruido, cortes de tráfico y todo tipo de 
handicaps habidos y por haber. Hasta aquí hemos llegado. Basta. Muy honorable Sr. 
Alcalde Mateu Isern, usted que es un batle que sabe escuchar, que se preocupa de las 
demandas vecinales, que viene demostrando poseer un talante democrático y que sabe 
encajar críticas y alabanzas, le solicitamos, por favor que ponga freno a esta nefasta, 
aciaga y apocalíptica planificación de la obra pública palmesana. Tenemos el 
presentimiento de que nuestra demanda no va a caer en saco roto y que a partir de ahora, 
las cosas se harán  mejor  y que siempre, antes de empezar unas obras, las entidades 
vecinales serán informadas adecuadamente del proyecto y se debatirá con ellos los 
pormenores del mismo. Si hacemos una piña fuerte, compacta y homogénea entre el 
Ayuntamiento y el Movimiento Ciudadano,  llegando a un consenso,  que es lo que 
procede, atajaremos de raiz los problemas de las obras públicas y Palma, sus vecinos y 
sus comerciantes saldrán ganando. La Unión de Asociaciones de Mallorca confía que, 
de ahora en adelante, nuestra entidad será informada de todas las obras públicas que 
Cort desee llevar a la práctica. Y para finalizar, sugerimos al señor alcalde que se 
plantee la justa alternativa de indemnizar a los comerciantes de Sa Gerreria por las 
cuantiosas pérdidas que les han ocasionado estas funestas y demenciales obras. Muchas 
gracias”. 
 
Intervé el Sr. Sansó: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, serè breu amb l’exposició, perquè s’ha debatut amplament a 
la comissió informativa, hem presentat una alternativa, hem presentat una alternativa a 
la proposició del PSM-IV-ExM, en quan a aquests protocols de comunicació i a aquesta 
alternativa s’ha consensuat també, s’ha elaborat precisament pels tècnics, per poder-la 
fer viable, estam d’acord amb l’esperit de fons de la comunicació cap el ciutadà, es cert 
que en algunes obres tal vegada històricament, no d’ara, històricament hi ha hagut una 
manca de comunicació i podíem fer un protocol d’actuació que beneficiï les obres, per 
tant, com estam d’acord amb el fons de la qüestió, de la proposta, hem fet una 
alternativa que sigui viable, l’han feta els propis tècnics que són les persones que més 
saben d’aquesta qüestió, aquí l’únic que m’agradaria reprendre es que a la comissió 
informativa es va parlar de dos temes que creiem que podem incloure dins aquesta 
alternativa del PP, per tant, ja s’ha passat als grups de l’oposició i a la secretària les dues 
frases que hem afegit a la nostra proposició alternativa, que és la remissió al 010 de 
còpia de la bustiada als efectes de resoldre les consultes telefòniques que rebi i un altre 
paràgraf que diria que amb totes les actuacions el contractista disposarà d’un lloc visible 
un cartell informatiu en el qual s’identifiqui a l’empresa que realitzi  l’operació, el 
termini  i un telèfon de contacte, era el que havíem quedat amb els grups de l’oposició, 
crec que amb aquest protocol de comunicació i actuació de cap els ciutadans, 
millorarem el tema de les obres públiques, si vull dir que algun membre de l’oposició té 
la brillant idea de saber o de fer una obra pública que no molesti cap dels veïnats, per 
favor, aquest regidor estarà encantat d’escoltar-los i posar-los en pràctica, però es que 
encara crec que aquest tema no s’ha inventat. Moltes gràcies”. 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Idò miri, sí, aquí hi ha una regidora que li està proposant una 
alternativa, una manera de no molestar als veïns, una cosa és, molestar i una altra cosa 
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és informar als veïnats perquè sabin quins inconvenients tendrà per unes obres, 
precisament aquesta proposta surt per les molèsties que es varen ocasionar als veïnats 
sense que ho sabessin, sense tenir absolutament cap tipus d’informació que 
efectivament va ser Sa Gerreria que ha servit d’exposició de motius per fer aquesta 
proposició, però podria haver estat a qualsevol altre lloc de la ciutat, perquè aquesta ha 
estat la dinàmica que s’ha fet servir, és no tenir en compte ni als veïnats ni als 
comerciants, de la repercussió de que les obres ja siguin municipals, ja siguin escomeses 
per altres empreses, les que es fan a via pública l’impacte que pot tenir tan als veïnats 
com els comerciants. Efectivament aquest protocol el que intenta es tenir en compte, 
precisament als que patiran aquestes conseqüències  i efectivament nosaltres estam molt 
contents que ens hagi fet una alternativa, ens hagués agradat més que hagués estat 
esmenes al que nosaltres hem proposat perquè la nostra proposició és viable, perquè la 
proposició nostra el que té, és un anunciat de punts a considerar dins el protocol i vostès 
els que han fet ha estat desenvolupar aquests punts. Perfecte. Me pareix molt bé, vostè 
té els tècnics, jo no, però és cert que de l’esperit d’aquesta proposició vostè ha oblidat o 
ha limitat només actuacions majors de 50.000 euros, jo crec que no es tracta d’una 
qüestió econòmica no és una qüestió de quantitat, és vera que quan més inversió hi ha, 
dóna un poc l’idea de que l’obra serà major, però hi ha petites obres que a lo millor no 
arriben als 50.000 euros, que provoquen també problemes als veïnats i comerciants, per 
tant, li vaig fer aquesta observació a la comissió informativa i m’agradaria que ho 
tenguessin en compte, que poguessin afegir que preferentment aquestes actuacions 
superiors a 50.000 euros, i totes aquells altres que per  la importància suposi una 
incidència a la zona on s’intervengui, crec que el que es tracta es d’informar als veïns i 
comerciants quan es tanca un carrer, quan es desvia una línea de bus, com va passar a la 
Gerreria i quan a més a més, es tanca el carrer durant dos mesos en el cas de Sa Gerreria 
el mes de juliol i agost. Crec que aquesta és una consideració que hauria de tenir en 
compte, per altra part l’Ajuntament també ha de ser corresponsable amb els danys que 
s’ocasionen, quan es fan aquestes obres i per això també nosaltres també proposavem 
un punt que vostè no  ha tengut a bé, considerar, com és establir coeficient de reducció 
en taxes municipals en funció, evidentment de l’impacte negatiu que pugui tenir en els 
petits comerços, perquè es vera que normalment les millores que es fan repercuteixen en 
l’entorn, però també són millores moltes de la ciutat i el comerciant no té perquè patir 
de manera exclusiva aquestes perjudicis, per tant, estaria bé que l’ajuntament també fos 
un poc corresponsable amb els perjudicis que s’ocasionen al petit comerciants establint 
aquests coeficients de reducció d’aquestes taxes municipals. Crec que és assolible 
perfectament aquesta proposició, és assolible i crec que això demostra per part de 
l’Ajuntament aquesta voluntat de recolzar el petit comerciant, quan té unes dificultats, 
que ja bastants en té per la situació que en aquest moment hi ha econòmica, 
generalitzada si a més a més se li crea un perjudici afegit per unes obres. Crec que li 
demanaria que la tengués en compte i que la redacció del protocol es pogués estudiar 
aquesta proposició i res més, evidentment nosaltres recolzarem l’alternativa que vostè 
ens ha presentat però ens agradaria que tenguesin en compte aquestes consideracions”. 
 
Parla la Sra. Abraham: 
 
“Gracias Sr. Alcalde. Efectivamente las obras no gustan a nadie, pero yo creo que es 
responsabilidad política de los políticos, hacer gestión política de las obras, y todo lo 
que ha pasado este verano en Sa Gerreria, tal vez, no hubiera pasado, y cuando hablo de 
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gestión política, hablo de información, hablo de consenso, hablo de presentar 
alternativas, hablo de dialogar y todo este trabajo no se ha hecho. Usted dice que todo 
este protocolo es necesario, claro que es necesario, pero usted decía es necesario porque 
históricamente siempre ha habido falta de comunicación. En ese punto no estoy de 
acuerdo, si el protocolo de obras no se hubiera aplicado en la anterior legislatura, 
FEILO, FESLO hubiera sido una auténtica locura y el tema de la gestión de las obras, 
hubiera sido desastroso, y en cambio no fue así. El protocolo que lleva usted ahora es el 
mismo protocolo que nosotros aplicamos en el anterior mandato y eso tiene que usted 
decirlo en esta casa. Por lo tanto nosotros claro que daremos apoyo a esta propuesta, 
también porque el PSM ha dado apoyo a la propuesta presentada por el PP que 
realmente es el mismo protocolo que aplicábamos nosotros y que utilizamos en el 
anterior mandato y ya le digo, es que si no lo hubiéramos hecho las obras que se 
gestionaron en el anterior mandato hubieran sido un auténtico desastre, en cuanto a 
gestión política, en cuanto a informar, dialogar y consensuar con los vecinos. En cuanto 
al punto cinco de la propuesta del PSM si que es cierto, que así como está planteado, yo 
creo y nosotros creemos que técnicamente es poco viable, pero si que compartimos la 
voluntad política que se recogen en el punto cinco y creo que estaría bien, por parte del 
equipo de gobierno buscar o estudiar que de alguna manera buscar mecanismos 
económicos que busquen reducir el impacto de las obras que tienen en el pequeño 
comercio y como le había dicho, entiendo así como está redactado es inviable, pero creo 
que estaría bien buscar conjuntamente con los técnicos algo que fuera en esta línea, 
sobre todo porque ustedes cuando estaban en la oposición reclamaron cosas parecidas y 
creo que seria bueno buscarlo, al menos estudiarlo, muchas gracias”. 
 
Té la paraula el Sr. Sansó: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle. M’acaben de comunicar que no s’han rebut a aquest 
Ajuntament ni per part de comerciants ni per part d’associacions de veïnats, cap queixa 
per les obres que es varen fer a la Gerreria. Sra. Fernández, m’agradaria, es vera que 
hem posat 50.000 euros, per un tema que és obra menor o obra major, però m’agradaria 
que llegís el que ve a continuació de la proposició i tal vegada el que reclama veurà que 
està escrit, es que alguna vegada llegim molt ràpid i no ens assabentam del que estam 
llegint, però si vol li diré “es podrà tractar segons el previst a aquest document, altres 
actuacions que per la seva incidència en el medi físic o les activitats i usos existents, es 
consideri convenient pels responsables de l’àrea d’infraestructures o les regidories de 
districte” Sra. Fernández llegeixi bé i tal vegada no li hauré de repetir el que ja està 
escrit. En quan al danys que es fan en obres, miri, 2033-2007, proposició que 
presentaven vostès  que estaven a l’oposició, als grups que en aquells moments estaven 
al govern, exactament el mateix. 2007-2011, quan vostès governen varen fer moltes 
obres, no vaig veure ningun pagament a comerços pels danys ocasionats, però anem 
més enllà.  Vostès governen en aquests moments a Santa Maria i a Santa Maria 
naturalment també fa obre perquè no paguen vostès els danys que fan als comerciants? 
Comencin, es posin cap davanters i quan veiem  que això va bé, mirarem i si vostès han 
tengut l’iniciativa que  sembla que és l’únic que les hi preocupa d’aquesta proposició 
que vostè ha presentat una proposició, nosaltres l’alternativa les hi preocupa molt 
l’autoria però bé, és igual, nosaltres si vostès ho fan bé i veiem que és una qüestió que la 
podem dur endavant no tenim cap problema, però li pregaria que primer ho apliquin allà 
on vostès governen i no ens ho facin fer-ho a nosaltres, fora que vostès ho facin, el Sr. 
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Verger, que el té al costat, va fer moltes obres amb el tren i tampoc vaig veure que 
pagués a ningun comerciant i segur que algun, me permet continuar, se que la seva 
educació me deixa continuar... disculpi no el volia ofendre, es una dada objectiva que 
vostè va fer obres amb el tren, res més i tampoc va pagar a cap comerciant, es que 
vostès aquesta proposició  és una proposició, aquesta part de la proposició 
completament oportunista, la fan quan estan a  l’oposició i quan estan al govern no 
l’apliquen, és oportunista, única i exclusivament, només per acabar m’agradaria trobar 
indicadors objectius, objectius per poder dur-los a terme, perquè per ara no en tenim, i 
per últim a la Sra. Abraham, dir-li que es vera que es varen informar de les obres 
FESLO, inclús varen posar cartells que sap vostè, sap vostè perfectament que no es 
podien posar. Moltes gràcies”. 
 
 
Diu la Sra. Fernández Barreros: 
 
“Gràcies Sr. Batle, ha d’assajar un  poc més aquesta fina ironia Sr. Sansó, perquè 
sincerament no li surt massa bé, no té cap gràcia. A veure, pel que respecte els efectes 
negatius, el poder aplicar una reducció a les taxes municipals, Sr. Sansó, vostè que ha 
anat a Santa Maria, que ha anomenat el Sr. Verger amb el tren, menos mal que tenen 
tren, perquè si no tenguessin tren no sabrien que dir els hi vem però de quina manera 
“bendito tren” demani al Partit Popular de Gijón perquè no les hi demana al Partit 
Popular de Gijón com ho han fet, perquè ells varen proposar un protocol que no només 
varen demanar una reducció en funció de la duració de les obres  “y el perjuicio 
causado” la varen demanar a les ordenances fiscals reguladora d’imposts com és 
l’impost sobre l’activitat econòmica, l’impost sobre construccions, instal·lacions i obres 
sinó també a les ordenances fiscals reguladores de taxes com son la d’entrada de 
vehicles, la reserva pública d’aparcaments, càrregues i descàrregues i altres 
aprofitaments especials i també a les tarifes de serveis públics, com són els serveis 
municipals d’aigua de Gijón, serveis municipals de recollida, tractament i eliminació de 
residus de Gijón, demani a Gijón no se’n vagi a Santa Maria o se’n vagi en lloc, demani 
a Gijón i no se’n  vagi en lloc, perquè vostè té la responsabilitat de proporcionar les 
eines adequades perquè la vida dels ciutadans, a la ciutat, d’aquesta ciutat de Palma, 
vostè és el regidor d’infraestructures, tengui el menor impacte possible amb les obres 
que realitza la seva regidoria. Però bé si té problemes, miri, aquí ho han resolt, estic 
segura perquè miri si han aplicat miri si a Gijón, el Partit Popular ha proposat reducció 
de tarifes en tots els àmbits aquí només demanaven taxes municipals i és Sr. Sansó, és 
Sr. Sansó un gest de l’Ajuntament de Palma cap al petit comerciants un gest que en 
aquest moment, vostè dirà oportunista, però no és oportunista, si oportunisme és 
detectar els problemes que hi ha al carrer i traslladar-los a l’ajuntament li accepto com 
oportunista, perquè efectivament la situació en el carrer dels petits comerciants 
empitjora dia a dia, i si l’ajuntament fa una inversió i els hi provoca un perjudici, just és 
que l’ajuntament les pugui compensar amb la mesura de les seves possibilitats, perquè 
aquí estam parlant de petites quantitats, però sempre seria un petit recolzament d’aquest 
Ajuntament, si això és oportunisme estic encantada  en que vostè me digui oportunista”. 
 
Parla el Sr. Sansó per acabar: 
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“Només per acabar, Sra. Fernández,   a Gijón governa Foro por Asturias, no el PP, ho 
dic perquè ho miri bé i en segon lloc, miri Sra. Fernández, tornam estar en el mateix, 
miri, legislatura passada, obres FESLO obres FEILO n’hi va haver un caramull a ciutat, 
vostès estaven governant  on eren, perquè la Sra. Ramon, la seva avantpassada  en 
aquesta no va pagar aquí a les obres? On eren vostès? El Sr. Verger per Artà, vostè no 
ho sabem, però es que no deien res, es que quan vostès governen s’obliden d’aquestes 
proposicions, per això és oportunista vostès la treuen quan governa el PP i si, me diu el 
del tren, menos mal que tenim el tren i que  el feim per tot, però ara per ara el tren està 
aturat, aturat i res més, ara jo, li dic, l’únic que li estic dient es que no hi ha indicadors 
objectius, pel que vostès demanen i que per favor siguin coherents, quan governin ho 
posin en pràctica i no s’oblidin, no ho exigeixen als altres quan vostès no ho fan, és 
l’únic que les hi deman. Moltes gràcies”. 
 
Es proposa, dictaminada favorablement per la Comissió de Vigilància de la 
Contractació i Infraestructures, la proposta alternativa del Grup Municipal Popular  a la 
presentada pel Grup Municipal PSM-IV-ExM (2602/2012). S’APROVA per 
unanimitat amb una esmena “in voce” per la qual s’afegeix  després de “que 
s’hagin previst” un paràgraf que diu: “Remissió al 010 de còpia de la bustiada als 
efectes de resoldre les consultes telefòniques que rebi”. I després de “l’execució de 
treballs” s’afegeix un altre paràgraf que diu “En totes les actuacions el contractista 
disposarà a un lloc visible un cartell informatiu en el qual s’identifiqui a l’empresa 
que realitza l’actuació, el seu termini i un telèfon de contacte”. 
 
El text aprovat per unanimitat  pel Ple és el següent: 
 
“PROTOCOL PER A LA COMUNICACIÓ I PARTICIPACIÓ CIUTADANA EN 
LES ACTUACIONS MAJORS DE L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES. 
 
En primer lloc es defineixen com a ACTUACIONS MAJORS aquelles que tinguin 
un pressupost d’adjudicació superior a 50.000 euros (IVA no inclòs). Es podran 
tractar segons el previst en aquest document altres actuacions que per la seva 
incidència en el medi físic o les activitats i usos existents, es consideri convenient 
pels responsables  de l’Àrea d’Infraestructura o les Regidories de Districte. 
 
Es diferencien dues fases, Definició de l’Actuació i Execució de la mateixa: 
 
FASE I: Definició tècnica de l’actuació: 
 
En aqueta fase, una vegada definides les possibles alternatives de disseny, es 
comunicaran als interessats, (Associacions veïnals, entitats socials que puguin estar 
afectades i totes aquelles que, amb un interès legítim, ho sol·licitin). En aquesta 
comunicació assumeix la funció impulsadora les Regidories de Districte. 
 
Comunicada i consensuada, en la mesura del  possible, l’actuació, es procedeix al 
tràmit legal que correspongui per a l’execució de les mateixes. 
 
Una vegada redactat el document tècnic es remetrà als òrgans municipals 
responsables de la seva fiscalització i tramitació així com a l’IMOV per a la seva 
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divulgació, en cas que resulti necessari, a empreses de serveis urbans i tercers 
afectats per a una correcta coordinació. 
 
FASE II: Execució de l’actuació 
 
L’execució anirà precedida per: 
 
Elaboració d’un programa de treballs consensuat amb els Departaments i 
empreses municipals afectats, generalment Mobilitat i EMT. 
 
Comunicació de la planificació a les associacions implantades en l’àmbit 
d’actuació, veïnals, comerciants, centres docents, sanitaris, etc., per a la seva 
avaluació conjunta. 
 
Ajustament de la planificació en funció de les propostes resultants de la fase 
anterior. 
 
Comunicació a premsa per a la divulgació en mitjans de comunicació de la 
informació rellevant a l’efecte de tràfic, desviament i altres incidències rellevants. 
 
Bustiada en les finques i comerços de la zona d’obres repartit amb una setmana 
d’antelació. En el document s’exposarà breument l’obra a realitzar, la seva durada  
i els desviaments, si escau, que s’hagin previst. 
 
Remissió al 010 de còpia de la bustiada als efectes de resoldre les consultes 
telefòniques que rebit. 
 
En cas d’actuacions menors imposades per necessitats tècniques, podran obviar-se 
les actuacions de la Fase I, escometent directament les corresponents a l’execució 
dels treballs. 
 
En totes les actuacions el contractista disposarà a un lloc visible un cartell 
informatiu en el qual s’identifiqui a l’empresa que realitza l’actuació, el seu 
termini i un telèfon de contacte. 
 
Si aquestes actuacions revesteixen caràcter urgent, no serà aplicable el present 
protocol”. 
 
ES TRACTEN CONJUNTAMENT ELS PUNTS 47 I 49 
49.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a Ordenança de gestió 

i protecció de l’arbrat urbà (2606/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Felip, en nom de l’Associació d’Amics de la Tercera Bona 
Gent: 
 
“Molt honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors l’Associació d’Amics de la 
Tercera Edat Bona Gent, i de la popular  marinera barriada de Santa Catalina, referent a 
aquest punt exposa el següent: si es repassen les actes dels plens d’aquest ajuntament, 
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en els deu darrers anys es trobaran nombroses intervencions de la nostra entitat sobre la 
protecció de l’arbrat urbà. Hem estat gran defensors i pioners en la defensa dels espais 
verds i dels arbres, hem estat pioners en la proposta d’oferir el perímetre de la barriada 
de Santa Catalina com a banc de proves per una sembra massiva d’arbres a cada carrer i 
plaça. El motiu retardar i pal·liar l’efecte hivernacle i el canvi climàtic. Dita proposta 
malauradament no tingué ressò mai, per part d’aquest Ajuntament, l’idea recollia 
l’autoresponsabilitat veïnal conjuntament amb els responsables polítics i tècnics del 
nostre ajuntament, per això aprofitam de bell nou aquesta oportunitat ara valorant 
l’excel·lent bona disponibilitat i sensibilitat per part del Molt Honorable Sr. Batle, 
Mateu Isern amb les entitats ciutadanes, per tornar a fer la mateixa proposta i la volem 
fer extensiva a tots els barris de ciutat. Avui en dia assistim a un debat un tant 
surrealista que té a veure amb la crisi econòmica imperant. L’esmentada crisi afebleix o 
posa encara més pressió al medi ambient, claríssimament posa més pressió i perquè 
deim això? Perquè el mateix model malbaratador de recursos destructiu i avassallador 
ara es presenta com únic i sòlid sistema solapant la crisi ecològica i de civilització que 
patim des de fa moltes dècades. A tota classe de restriccions econòmiques, hem d’afegir 
la permanent crisi ecològica que la nostra ciutat ha realitzat un esforç en parcs, jardins, 
EMAYA, medi ambient que ve realitzant actualment una tasca molt bona, organitzada i 
molt professional i arbrat, és ben evident, però ara cal involucrar els veïnats amb la 
gestió, entre tots hem de tenir llums suficients per idear noves propostes, facem idò, dels 
arbres, un element important lligat a la naturalesa humana i una senya d’identitat 
col·lectiva de Palma. Res més i moltes gràcies”. 
 
Te la paraula la Sra. Fernandez Barrero: 
 
“Gràcies Sr. Gijón, aquesta proposició que presentem avui es una continuació de lo que 
es va iniciar el 30 de juny de 2008, quan el plenari d’aquest ajuntament a proposta del 
que era regidor d’Infraestructures Francisco Donate es va acordar per unanimitat 
d’adhesió de l’Ajuntament de Palma a la carta de Barcelona, aquesta carta de Barcelona 
lo que feia era declarar el dret de l’arbre a la ciutat, aquesta adhesió a la carta de 
Barcelona el que reconeixíem expressament era que la ciutat necessita l’arbre com un 
element essencial per garantir la vida, el desenvolupament dels arbres a la ciutat s’ha de 
donar amb total plenitud i s’ha de garantir l’espai i les condicions que requereixen els 
arbres per aprofitar tot el que ens ofereixen i la seva potencialitat. El sistema d’arbrat  
de les nostres ciutats es un sistema bàsic i com tal s’ha de valorar, planificar i gestionar, 
l’arbre constitueix a l’arrelament de la cultura en el lloc i a la millora de les condicions 
d’habitabilitat en el medi urbà, els dos factors son determinants per la qualitat de vida de 
la ciutat, amb aquesta declaració ens varem comprometre a situar l’arbre en  un paper 
bàsic a convertir l’arbre en un element patrimonial de la ciutat i per això s’havia de 
traslladar a una ordenança enorme, a  qualssevol eina municipal tipus ordenança, norma, 
disposicions o acord municipal i per això nosaltres fem aquesta proposició d’ordenança, 
per donar-li continuïtat a aquesta declaració, a aquesta aprovació per unanimitat  que es 
va fer l’any 2008 perquè una ordenança va més enllà de qualssevol altre element que es 
pugui determinar, una ordenança de gestió i protecció de l’arbrat com la que proposem 
ha de regular per exemple la participació dels ciutadans, lo que significa consultar amb 
els ciutadans tot el que tingui que veure amb l’arbrat i ho hem vist bastant aprop aquest 
estiu, quan s’ha fet tant a la Vileta com a Cas Capiscol que per una banda s’han talat 
arbres i per altra banda s’ha arrabassat uns cipressos, la repercussió que te a la població, 
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genera una alarma ciutadana, quan es toquen, quan s’eliminen arbres o massa verda 
genera una alarma ciutadana, per tant els ciutadans tenen dret a saber que passa amb un 
element fonamental de la ciutat, amb un element que augmenta i incrementa la qualitat 
de vida a la ciutat com son els arbres i aquesta ordenança pretén entre altres coses 
evidentment regular aquesta consideració i com es un element patrimonial i com es un 
element que s’ha de protegir aquesta ordenança també ha de preveure el seu règim 
disciplinari per sancionar tots aquests atemptats contra aquest patrimoni, per tant una de 
les nostres propostes d’aquesta proposició era elaborar aquesta ordenança de gestió i 
protecció de l’arbrat urbà, també per lo que fa a lo que va succeir al carrer Orquídia 
quan es varen arrabassar les bardisses nosaltres proposàvem la reposició evidentment no 
es estrictament necessari reposar els cipressos sinó els elements, no reduir cap 
centímetre de zona verda que en aquest moment existeix i substituir per una altra 
espècie si es considera juntament amb els veïnats i amb els tècnics més adient als 
cipressos i l’altra proposta  es estudiar la reposició dels arbres de la Vileta que 
evidentment es varen arrabassar alguns perquè tenien problemes seriosos però l’esperit 
d’aquesta ordenança no es tornar a reposar en el mateix lloc sinó no permetre que cada 
barri de Palma pugui perdre ni un centímetre de la seva zona verda, dels seus arbres de 
la seva massa verda, no permetre perquè això es rebaixar la qualitat de vida d’un barri”. 
 
Te la paraula la Sra. Abraham: 
 
“Gracias Sr. Gijón, los vecinos de la calle Orquídea se despertaron este mes de agosto y 
descubrieron que les habían arrancando los cipreses de su calle, los de la Vileta se 
levantaron un día en el mes de septiembre con el dulce sonido de la sierra mecánica que 
cortaba árbol si, árbol también, nadie sabia nada, el Ayuntamiento no había informado 
de dichas actuaciones, como comentaba la Sra. Fernández todos los temas que afectan a 
arbolado, a masas verdes son temas muy sensibles que enseguida levantan la alarma 
social, no vamos a entrar sobre la necesidad o no técnica sobre dichas actuaciones, 
obviamente en la Vileta era necesario porque había un tema de seguridad mayor hacia el 
ciudadano, en cambio en la calle Orquídea dudamos de dicha necesidad porque el tema 
de que estaba mal colocado eso obviamente no es un motivo, sin embargo no vamos a 
entrar ahí pero si que vamos a entrar es que en uno y otro caso lo que ha faltado es 
gestión política por parte del regidor de Infraestructuras, gestión política por parte del 
Area de Infraestructuras y ha habido mala gestión política porque ha faltado diálogo, ha 
faltado información y ha faltado consenso, al menos intentar buscar el consenso e 
intentar buscar alternativas, obviamente a raíz de todas y cada una de las reuniones y 
conversaciones que hemos mantenido el Grupo Socialista con el Sr. Sansó al cual le 
agradezco y ya se lo he dicho, si que se ha reconducido bien esta situación, no solo se ha 
reconducido la situación de la calle Orquídea que se están buscando alternativas con los 
vecinos que creo que es una buena línea de trabajo, sino además toda la información que 
nos ha dado a raíz no solo de lo que ha pasado en la Vileta sino a raíz del trabajo que se 
estaba haciendo por parte del Área de Infraestructuras, se nos han informado de dos 
temas, uno es el plan de recortes en materia de mantenimiento de zonas verdes, como ya 
le dije en la reunión en principio estamos de acuerdo con dos de las tres líneas 
planteadas pero si que echamos de menos y ya se lo dije en la reunión unas líneas que 
trabajen el corto y el largo plazo sobre una línea que trabaje el cambio de modelo de la 
jardinería, una jardinería más sostenible ya que obviamente con la actual crisis 
económica el actual modelo de mantenimiento de parques y jardines no es sostenible y 
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hay que buscar vías alternativas, es verdad que estáis trabajando,  es una línea que esta 
trabajando el área de Infraestructuras pero si que me faltó hablar  y profundizar más en 
la reunión que tuvimos también nos preocupa y ya se lo dije así en la reunión que el 
plan de recortes en materia de mantenimiento de zonas verdes no recoja el actual 
incremento del IVA que nosotros calculamos que afecta a que son unos 400.000 euros, 
obviamente esto auguramos desde aquí nuevos recortes en materia de mantenimiento de 
zonas verdes, ojala nos equivoquemos pero obviamente el presupuesto es muy ajustado 
y echamos de menos que pues esto no se tuviera en cuenta a la hora de redactar este 
plan de recortes en materia de mantenimiento de zonas verdes y otro hecho que nos 
preocupa ya lo dijimos también en la reunión es la reducción drástica de las partidas de 
inversiones de la contrata, nosotros ya esta partida la redujimos muy drásticamente y de 
hecho la dejamos casi casi solo para cubrir temas de reparación y reposición obviamente 
si reducimos esta partida aún más eso va a tener un problema para esta ciudad y es en el 
día a día en el momento que haya un árbol muerto que haya un juego infantil roto, en el 
momento que haya bancos rotos, arbustos, el Ayuntamiento, el área de Infraestructuras 
no va a tener capacidad para cubrir esas reparaciones o esas reposiciones de mobiliario 
urbano, juegos, árboles y eso creo que es preocupante y además no va a podrá hacer 
frente a un envejecimiento del mobiliario urbano de la ciudad por carecer de recursos 
económicos, por último comentar y en relación al plan de gestión del arbolado que ya ha 
finalizado el ares de Infraestructuras decir que es un instrumento necesario, un 
instrumento delicado en cuanto a su aplicación y por eso agradecer desde aquí que se 
haya aprobado, que vaya a dar apoyo el Partido Popular a la creación de una comisión 
no permanente para hacer un seguimiento de la aplicación del plan de gestión del 
arbolado de la ciudad de Palma. Muchas gracias”. 
 
Te la paraula el Sr. Sansó: 
 
“Muchas gracias Sr. Gijón, espero que al ser dos intervenciones diferentes me de usted 
un poco más de tiempo, lo primero de todo como ya le dijimos Sra. Abraham en 
comisión informativa aceptaremos su propuesta con algunas modificaciones que 
hicimos, si me gustaría decirle que usted pensaba quitar la comisión no permanente y 
fue este regidor que le dijo no la quite y le di los motivos, porque en estos momentos 
tenemos un plan de gestión del arbolado, venimos de una situación anterior y anterior 
me refiero histórica no partimos de cero y hemos de sentar las bases porque los árboles 
históricamente en esta ciudad han estado mal plantados, nos encontramos con una 
realidad que el árbol sufre, los vecinos tienen molestias y supone un mayor gasto para el 
Ayuntamiento arreglar este árbol hasta el punto que estos árboles a base de podarlos y 
podarlos se mueren por podedumbre, entonces yo creo que el tema del arbolado en 
nuestra ciudad nos sobrepasa los diferentes equipos de gobierno, estamos trabajando 
creo en la línea correcta y por tanto si me gustaría tener esta comisión no permanente 
para entre todos ir por este buen camino y no que si hay un próximo equipo de gobierno 
se pueda hacer otro tipo de política que no sea el que aquí todos hemos decidido, bueno 
en su exposición ha dicho varias cuestiones que si que me gustaría plantear, lo primero 
de todo la cuestión que hemos  tenido que hacer para hacer el plan de optimizaciones y 
control presupuestario por decirlo es que existen un montón de zonas verdes  que 
entraban en esta legislatura que entraban en la vida útil de las contrataciones que ustedes 
nos dejaron y que habían empezado en marzo del 2011 justo antes de nosotros entrar 
pero que no estaban presupuestadas y al no estar presupuestadas y era mucho dinero 
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tuvimos que incorporarlo y tuvimos que hacer el trabajo que hemos tenido que hacer, 
después otro tema fue el de arreglar definitivamente el tema del bosque de Bellver y del 
Carnatge y que por fin estas dos zonas importantísimas medioambientalmente para 
palma tuvieran una continuidad en los trabajos, como todo esto lo hemos estado 
hablando tampoco me voy a extender en esta parte, después me dice que se restringe 
importante la partida de inversión y suministros, aún hemos dejado un dinero para poder 
acceder pero tampoco no nos dejaron ustedes mucha alternativa para movernos, si lo 
hubieran presupuestado nosotros no hubiéramos tenido que hacer esto, después se 
critica usted lo del IVA no se, pero me gustaría que recordara que hizo usted cuando 
subió su gobierno el IVA  del 16 al 18 no lo incorporó en el contrato y ahora me esta 
exigiendo a mi que lo incorpore en el contrato entonces es un tema difícil, en cuanto a la 
Sra. Fernández que no está hablando de lo de su proposición  y habla de 
desenjardinamiento y cuestiones de este tipo, esto pasa por hablar antes de saber, 
cuando se enteró exactamente de lo que era nuestro plan vio que no había tl 
desenjardinamiento, a lo mejor no estará de acuerdo con nuestro plan a mi me extraña 
que Iniciativa Verds no este de acuerdo en reducir el consumo del agua y no este de 
acuerdo en este tipo de actuaciones que quiere llevar por bandera y cuando las hace el 
PP nos reconcome el alma porque el PP nunca puede hacer estas actuaciones, de todas 
maneras decirle que en estos momento se esta elaborando un reglamento técnico, que se 
empezó en la anterior legislatura que yo no tengo ningún inconveniente  en decir las 
cosas que se hicieron bien en la anterior legislatura y cuando encuentro que una cosa 
esta bien, me gusta seguirla, este reglamento técnico naturalmente no solamente lo tiene 
que hacer infraestructuras, infraestructuras hace su parte pero tiene que coordinarse con 
otros departamentos que tienen que ver con este tipo de actuaciones así estamos 
hablando de Urbanismo, estamos hablando de Movilidad, etc, entonces hablar hoy en 
día de ordenanza cuando estamos en la parte de reglamento técnico y que a lo mejor este 
reglamento técnico pasará al PGOU que puede asumirlo no es necesario  entonces ya 
halar de ordenanza ustedes quieren com en bon mallorquí diem passar l’arada davant el 
bou, jo no vull dir que en el dia de demà no s’hagi de fer una ordenança, però a dia 
d’avui no, a dia d’avui a lo millor amb aquest reglament tècnic que ....em deixa acabar i 
llavors te vostè la seva intervenció?, es que no se que els hi passa avui als del PSM quan 
parlem els del PP  tot el temps ens estan interrompint, tranquils no l’estic atacant li estic 
dient que avui en dia una ordenança no es la solució al millor el PGOU incorpora aquest 
reglament i ja es d’obligat compliment per tant no vull seguir amb aquesta línia, desprès 
m’està parlant Sra. Fernandez del tema dels xipresos  vostè  està dient a la proposició 
que es reposin, jo això no li puc aprovar, se li ha explicat tècnicament perquè no es 
poden reposar els xipresos, se li ha explicat que ens hem reunit amb els veïnats, i estem 
esperant la seva contesta de totes les alternatives que les hi hem proposat incloent la que 
considerem des de parcs i jardins quina es la millor alternativa mirant aquest futur de 
ciutat i en quant a la tercera proposició que vostè em demana jo no em puc comprometre 
a fer una cosa que tècnicament no se si es possible perquè en els carrers s’han llevat X 
arbres d’aquests X arbres se’n podran reposar alguns, alguns no perquè tornarem a fer 
els mateixos errors que hem tingut fins ara, de tots els que s’obrin que no es puguin 
reposar jo no se si la barriada de la Vileta te la capacitat per absorbir-los per tant no puc 
aprovar-li una cosa que no se si podré complir i per tant li dic que no. Moltes gràcies”. 
 
Te la paraula la Sra. Fernádez Barrero: 
 



 

- 50 - 

“ Gracies Sr. Gijón, Sr. Sansó ara que vol ser més verd que els verds? Vostè ha de 
defensar ara la reducció de consum d’aigua i la reducció de CO2 amb una proposta que 
no es sap ben be on està aquesta reducció de res, anem a situar un poquet el tema perquè 
avui esta irònic i mescla la ironia amb elements que jo crec que son importants, anem a 
veure, en aquesta proposició nosaltres reconeixem que som conscients de que es 
necessari imposar una política d’estalvi amb tots els àmbits això nosaltres ho 
reconeixem, i per això nosaltres lo que proposem es que lo que s’ha de fer es replantejar 
totes les zones verdes per fer-les més sostenibles, més sostenibles significa menys 
consum energètic en tots els sentits, si vostè entén el concepte sostenibilitat, això per 
una banda i precisament l’ordenança es una eina que també permet això, que permet 
establir quines son els tipus d’arbres que s’han d’implantar etc, regula i si vol pot mirar 
l’ordenança de gestió i protecció, que això a vostè se li oblida que aquesta proposició 
també te a veure amb la protecció de l’arbrat perquè vostè només em parla un reglament 
tècnic de gestió i de protecció es una ordenança municipal, pot mirar l’ordenança de 
Vitoria, que li recordo que el 2012 va ser anomenada capital verd europea, per tant es un 
bon referent, pot mirar el reglament que tenen a Vitoria, l’ordenança que tenen a Vitoria 
i agafar-la com a model, a la proposició no diu que ho hagi de fer avui mateix aquesta 
ordenança però que es aquest element que es la conseqüència alògica d’aquella 
aprovació per unanimitat en el 2008 perquè la protecció te a veure amb una ordenança, 
amb una normativa d’aquest estil jo crec que per una banda no se si li queda clar la 
idoneïtat d’això, l’oportunitat de crear una ordenança quan sigui el moment però la 
necessitat de que això sigui cert, desprès vostè em parla del carrer Orquídia de la 
reposició de les bardisses, be de la reposició de les bardisses vostè una de les propostes 
que ens va comptar que hi havia era substituir-la per arbres de manera que lo que ara es 
una trinxa de terra l’alternativa es posem un arbre i enrajolem, un  arbre i enrajolem, un 
arbre i enrajolem si això no es reduir zona verda no se que li dirà vostè a reduir zona 
verda perquè esta aprofitant que hi ha que reduir econòmicament el cost dels contractes 
de manteniment esta aprofitant aquesta circumstància i per això nosaltres lo que 
demanem es la reposició de les bardisses m’es igual ho podem canviar per una altra 
vegetació que sigui més adequada per les característiques que siguin sempre d’acord 
amb els veïnats i amb els tècnics, d’una altra banda el punt 3 en comissió informativa 
vostè va dir que ho varem aprovar per unanimitat perquè varem introduir, perdoni, 
varem introduir a petició de vostè precisament per poder-ho aprovar que l’Ajuntament 
acorda estudiar la reposició dels arbres talats al barri de la Vileta, que posa el punt o be 
on estaven o be a una altra indret del barri amb el consens de l’associació de veïns per 
tal d’evitar la pèrdua de vegetació al barri, ara ha canviat d’opinió es que com avui esta 
aquí amb aquesta donar canya ja se li ha oblidat que va estar d’acord amb aquest punt”. 
 
Te la paraula la Sra. Abraham: 
 
 “Gracias Sr. Gijón, en primer lugar volverle a decir contenta de que se apruebe la 
propuesta presentada por el PSOE con las modificaciones que usted hizo en la comisión 
que en todo caso va a significar una mejora de la gestión política sobre cuestiones que 
afecten a la calle, sobretodo en cuestiones que afecten a lo que es masa verde y que va a 
permitir la creación de seguimiento del plan de gestión del arbolado que ya decía que es 
instrumento fundamental, es un instrumento necesario y además es un instrumento muy 
delicado, algunas matizaciones, algunos comentarios que usted ha hecho y que además 
dijo en la rueda de prensa realizada por usted en relación al plan de recortes del 
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mantenimiento de zonas verdes dice que por culpa del PSOE que no presupuesto las 
nuevas zonas verdes usted tenía un agujero mire cuando el Ayuntamiento recepciona 
una zona verde tiene que hacer un informa vinculante y además tiene que haber un acta 
de recepción de esas zonas verdes obviamente nosotros no íbamos a presupuestar zonas 
verdes que no estaban ni recepcionadas ni que tenían un informe vinculante del servicio 
de parques y jardines, ya se que usted en otras épocas, usted me refiero a su partido los 
informes vinculantes de parques y jardines eran papel mojado pero para nosotros tenía 
mucha importancia y obviamente el Ayuntamiento de Palma en el momento que 
nosotros gobernábamos y tiene que ser así porque sino seria incumplimiento de los 
procedimientos administrativos, no se puede recepcionar ninguna zona verde y por lo 
tanto no se puede presupuestar hasta que estos informes vinculantes estén hechos por lo 
tanto nosotros incluimos en el nuevo pliego y presupuestamos las zonas verdes que 
teníamos  que recepcionar o que estaba previsto recepcionar en el corto plazo, 
obviamente las zonas verdes que estaban previstas recepcionar en el medio y largo 
plazo pues estaban pendientes ya le digo primero que fueran recepcionadas por el 
Ayuntamiento y toda vez que se hubiera hecho ese informe vinculante por el servicio de 
parques y jardines. El tema del IVA obviamente que nosotros tuvimos que hacer frente 
a una subida del IVA y fue muy complicado sobretodo porque el Área de 
Infraestructuras…los presupuestos son muy ajustados y nos la vimos negra para hacer 
estos ajustes y tuvimos muchas peleas con el Área de Hacienda para que nos cubriera 
este incremento del IVA, pero nosotros no presentamos un plan de recortes, si 
hubiéramos presentado un plan de recortes de mantenimiento de las zonas verdes una de 
las cosas que hubiéramos incorporado es esa subida del IVA lo que no se puede hacer es 
presentar un plan de recortes de 800.000euros y decir bueno lo del IVA no se, ya vera, 
pues no, ya que se presenta un plan de recortes pues aproveche para decir mira es que 
tengo un agujero  de 400.000E por el tema de la subida del IVA y vamos a ver como lo 
hacemos, bueno, pues usted no lo ha hecho y en cuanto al tema de Bellver y Es 
Carnatge yo me alegro que por fin de verdad, porque fue una lucha que al final no 
conseguimos, Bellver Es Carnatge tenga un contrato de mantenimiento porque esto 
significa una continuidad, nosotros utilizamos el tema de los talleres ocupacionales fue 
bien pero es verdad que lo óptimo es tener un contrato de mantenimiento sobre el que 
acogerse, en todo caso yo ya se lo dije en la última reunión creo que hubiera sido más 
idóneo tener un pliego específico para Bellver y para Es Carnatge porque las 
condiciones de mantenimiento de Bellver i Es Carnatge difieren mucho de cómo se 
mantiene una zona verde ordinaria en la ciudad, es verdad que por cuestiones de tiempo 
y administrativas puedo entender que hoy por hoy Bellver y es Carnatge se meta dentro 
de los  pliegos actuales de mantenimiento tanto de la zona poniente como de la zona 
Levante pero esto no significa que desde hoy al Area de Infraestructuras se ponga a 
trabajar en un pliego específico de mantenimiento para Bellver y para Es Carnatge que 
esto además va a significar si o si un ahorro importante en costes, sobretodo por como 
esta el mercado yo ya se lo comenté en la reunión y se lo vuelvo a decir hoy en este 
Pleno, creo que es una oportunidad perdida y ceo que debería replantearse este tema y 
trabajar en la línea que le comenté, y luego para acabar creo que es importante ya se lo 
dije en la última reunión la necesidad de incorporar mecanismos que mejoren la gestión, 
la inspección y el control de contrato, yo se que esta usted en esta línea pero creo que 
hay que incidir más, nosotros dejamos un pliego encima de la mesa que esta allí, creo 
que se puede revisar pero que en todo caso mejoraría la gestión la inspección  y el 
control del contrato y si no se puede utilizar por tema económico que obviamente 



 

- 52 - 

sabemos como esta la cosa pues si al menos mejorar los protocolos internos en cuanto a 
lo que es la gestión y la inspección y el control del contrato, sobretodo porque cuando se 
ajusta a las empresas contratistas, cuando se les aprieta al final todo sale y vamos a ver 
por donde sale todo esto y bueno y poco más comentar el sentido del voto de la 
propuesta del PSM y nosotros pediremos votación separada, votaremos a favor del 
primer punto y del tercero y el segundo punto nos abstendremos porque obviamente 
nosotros lo que queremos es consensuar las actuaciones con los vecinos pero en todo 
caso que ahora se restaure o se ponga otra vez los cipreses creo que esto lo tiene que 
decidir el Ayuntamiento con los vecinos con lo cual con esto nos abstendremos en el 
punto 2 de la propuesta de mis vecinos de oposición. Muchas gracias”.  
 
 Te la paraula el Sr. Sansó:  
 
“Moltes gracies Sr. Batle, Sra. Fernández miri li donaré la raó, te raó en el tercer punt 
que varem afegir la paraula estudiar i per tant si s’estudia i es pot es farà si no s’estudia i 
no es pot no es farà, que consti en acta que ha estat un error meu, que tampoc em costa 
tant com a vostè reconèixer els errors, miri, lo que a vostè li sap greu es que el Partit 
Popular a un pla que vostè sempre ha volgut vendre de desenjardinament hagi estat més 
verd que els verds això es lo que li sap greu i perquè com que vostès volen dur la 
bandera i volen creure que son els mas buenos de los mejores i resulta que el Partit 
Popular aquell “bestia negra” de tots els altres partits, el Partit Popular ha estat més verd 
que els verds i hem fet un enjardinament molt més ecologista de lo que vostès tenien la 
legislatura passada, aleshores Sra. Fernández vostè m’està parlant de l’arbrat, sap que 
existeix un pla de gestió de l’arbrat, aquest pla de gestió de l’arbrat s’incorporarà dins el 
reglament tècnic i aquest reglament tècnic anirà com li he dit al Pla General 
d’Ordenació Urbana que intentarem que ho reculli, ho faci seu i que sigui d’obligat 
compliment, l’ordenança ja ho veurem  a lo millor basta amb aquest reglament es que 
això no li entra, vostè ha dit ordenança, Vitoria te una ordenança, nosaltres hem de tenir 
una ordenança, no té perquè, lo que m’interessa es que la feina que s’està duent en 
aquests moments surti endavant i surti endavant amb aquesta línia, que ha de ser una 
ordenança o un reglament?, ja ho veurem  en aquests moments no li puc aprovar perquè 
a lo millor no serà una ordenança, en quant a lo del carrer Orquídia ja li he dit abans que 
en aquests moments estem en converses amb els veïnats i Sra. Marisol els tècnics han 
presentat una sèrie d’alternatives entre elles la que es creu millor per Palma, vostè m’ha 
demostrat en diverses ocasions que he de creure amb els tècnics però a vostè quan els 
tècnics no li fan lo que vostè li agradaria ja son los malos i per tant si els tècnics han 
cregut que aquesta es la millor opció i aquest regidor estem tractant de temes molt 
tècnics no té arguments suficientment per rebatre una cosa que els especialistes em 
diuen que es així seguiré aquest camí, de totes maneres li estic dient en aquests 
moments els veïnats tenen les alternatives i ens han de contestar, per tant no li aprovaré 
tampoc la seva...Sra. Abraham m’ha parlat de molts de temes però si que m’agradaria 
una cosa lo que ha dit del pressupostar no es cert, vostès sabien quines havien de venir i 
tenien un contracte que era de 4 anys més dos ho podrien haver inclòs i haver previst i 
no ho feren, miri  jo sap que quan li dic que la seva gestió esta ben feta no tinc cap 
reparo en dir-li però en aquest cas no esta ben feta si ho haguessin pressupostat en els 
contractes ara no haguéssim hagut de fer lo que hem hagut de fer. Amb el Bellver i amb 
el Carnatge   vostè em demana un plec de condicions apart, però es que un plec de 
condicions apart ens surt més car econòmicament perquè nosaltres ho hem inclòs dins el 
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contracte i no hi ha un o sigui el contracte eren 8 milions i per aquests mateixos 8 
milions s’incorporen les zones verdes i s’incorpora el Bellver i el Carnatge, no te un 
increment lo que vostè si em demana si tendria un increment i en quant al tema 
d’inspecció vostè en el principi d’aquesta legislatura ja em va demanar el tema 
d’inspecció, jo  li dic estic d’acord amb el tema d’inspecció  però m’ho hagués deixat 
dotat, es que no ho va deixar dotat, nosaltres hem de mirar ara com ho hem de fer, però 
es que vostè no ho va deixar dotat se’n recordi que del 2010-2011 hi va haver una 
pròrroga i no es va dotar, per tant ho intentarem fer perquè estem d’acord però en 
aquests moments no es pot fer de totes maneres ja li vaig dir que a vostès al PSOE si 
que li aprovem amb aquella petita transaccional que varem fer i em sap greu Sra. 
Fernández però es que anem per davant la seva proposició. Moltes gràcies”. 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement els punts 1 i 2 de la proposició i 
favorablement el punt 3, transaccionat per la Comissió de Vigilància de la Contractació 
i Infraestructures: 
 
1. El Ple de l’Ajuntament de Palma, va acordar, per unanimitat, el 30 de juny de 2008 
l’adhesió a la Carta de Barcelona “Declaració del Dret a l’Arbre a la Ciutat” on varem 
assumir el compromís, com Ajuntament signant, a que totes aquestes consideracions 
respecte a l’arbre les incorporaríem a les nostres ordenances, normes, disposicions i 
acords municipals. I per aquesta raó aquest Ajuntament acorda elaborar una Ordenança 
de Gestió i Protecció de l'Arbrat Urbà.  
 
2. El Ple de L'Ajuntament de Palma acorda que es reposin les bardisses de xiprers que 
s’han arrabassat al carrer Orquídia amb el consens amb l'Associacio de Veinats. 
 
3. El Ple de l'Ajuntament acorda estudiar  la reposició dels arbres talats al barri de 
La Vileta -o bé on estaven o bé a un altre indret del barri- amb el consens amb 
l'Associació de Veins; per tal d’evitar la pèrdua de vegetació del barri”. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
Punt 1: Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-
IV-ExM). 
Punt 2: Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP), 9 abstencions (PSOE) i 3 vots a 
favor (PSM-IV-ExM). 
Punt 3: S’APROVA per unanimitat la següent transaccional: “El Ple de 
l’Ajuntament acorda estudiar la reposició dels arbres talats al barri de la Vileta- o 
bé on estaven o bé a un altre indret del barri- amb el consens amb l’associació de 
veïns; per tal d’evitar la pèrdua de vegetació al barri.   
 
47.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la gestió política en 

matèria de protecció de l’arbrat i zones verdes de Palma (2576/2012). 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Vigilància de la Contractació i 
Infraestrutures, la següent proposta transaccional: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
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1.- Consensuar amb els veïns de les barriades de Palma afectades per les possibles 
actuacions a desenvolupar pel Servei de Parcs i Jardins de l’Ajuntament de Palma, 
totes i cada una de les actuacions en matèria de retirada de qualsevol element verd, 
zona verda o arbrat viari de la ciutat, que tenguin suficient entitat. 
 
2.- Crear una comissió no permanent per al seguiment de la posada en marxa d’un 
Pla de gestió de l’arbrat viari de la ciutat”. 
 
S’APROVA per unanimitat.  
 
ES TRACTEN CONJUNTAMENT ELS PUNTS 54 I 58 
54.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa al rebuig a la importació 

de fems a l’incineradora de Son Reus i convertir Mallorca en el femer 
d’Europa (2577/2012). 

 
Intervé el representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Molt Honorable Sr. Batle, senyores i senyors regidors, la Unió d’Associacions de 
Mallorca referent a aquest punt exposa el següent: Molt poca fe ha de tenir el Partit 
Popular en el futur de Mallorca si remou lleis per permetre dur fems de fora, 
previsiblement italians per cremar-los a Son Reus a canvi de doblers. Molt poca 
imaginació ha de tenir el partit Popular a l’hora de reactivar l’economia si és capaç 
d’hipotecar el prestigi turístic de l’illa que viu de la seva imatge i de vendre encís 
mediterrani potenciant les xemeneies de la incineradora de Palma. Una iniciativa com 
aquesta només pot provenir d’una visió tràgica de les Balears de no tenir cap estima ni 
cap mena d’esperança en el futur illenc. El primer any del Govern Bauzá s’ha 
caracteritzat per envestir contra els valors propis començant per la llengua. Desprès s’hi 
ha sumat una política de retallades tan desaforada que ha convertit el Consolat en el 
padastre de la societat balear. I ara per acabar d’arrodonir la negativitat feta l’executiu 
carrega contra el medi ambient i el turisme amb les deixalles italianes que passaran a 
contaminar la nostra atmosfera es vergonyós. Importat fems suposa assumir que tenim 
incineradores per sobre de les nostres possibilitat, en la terminologia que utilitza el 
Partit Popular, per parlar de l’estat del benestar que esdevé miratge. Però també es el 
reconeixement implícit del poc que els importa la imatge del país. Ja no es tracta de si la 
incineració contamina més o menys que aquest es un debat impossible de tenir amb 
objectivitat en un país de consignes i mossegades. Es tracta d’afegir el fems, el que 
altres no volen, al que ens caracteritza nord enllà. Mallorca convertida en centre 
europeu de residus des del turisme de gatera fins als politics corruptes passant per tones 
de fems i inversors fantasma, potser es l’única manera que se’ls ocorre de no destruir 
més  llocs de treball o com a molt d’ocupar el que les seves polítiques destrueixen, la 
concentració del passat dia vuit davant Son Reus de ombrosos càrrecs eco nacionalistes 
en unió de regidors progressistes bunyolins constitueix un important acte de protesta 
arran de la intenció del Govern i del Consell de permetre la importació de fems de 
diferents estats europeus per incinerar-los en aquesta planta, sembla lògic que se’n 
produeixin d’altres davant el que suposa un dels cops més durs que es recorden a la 
imatge de Mallorca. L’eliminació dels fems és un problema seriós a molts d’indrets del 
continent. Ningú vol contaminació a ca seva i s’estima més enviar-los tan enfora com 
sigui possible a cremar-los. Han tingut la sort de trobar una (i ho direm entre cometes) 



 

- 55 - 

“illa del diable” on a canvi de doblers, els governants son capaços de tot, fins i tot 
d’enfonsar un prestigi turístic llaurat al llarg de dècades i dècades d’esforç. Mai no 
s’havia viscut a l’Arxipèlag tanta deriva ideològica com l’actual, de manca de rumb 
polític i social, de decisions improvisades sense calcular-ne les conseqüències patim la 
deriva mediambiental, la cultural, la lingüística i la d’imatge turística. es la deriva de la 
ruïna, res més i moltes gràcies”.  
 
Te la paraula la Sra. Fernández: 
 
“Moltes gracies, lo primer de tot es poder contestar una pregunta que es perquè hem 
d’importar fems d’altres països? I per poder respondre a aquesta pregunta hem de fer 
una petita cronologia, l’any 92 es va signar un contracte PP, el partit Popular va signar 
un contracte l’any 92 amb Tirme i aquest contracte va ser l’inici d’una de les majors 
estafes que s’ha fet a aquests ciutadans i si l’estafa no estava ben fermada l’any 2006 es 
va modificar el pla de gestió de residus i el 2007 com a conseqüència d’aquesta 
modificació es va modificar el contracte i les conseqüències de tots aquests fets en 
aquests moments es un mal planejament i un sobre dimensionament de les 
instal·lacions, varem sobre dimensionar les instal·lacions de Tirme, això es va intentar 
justificar com una necessitat se servei i d’interès públic, mai més lluny e la realitat 
perquè la veritat de tot es que això lo que es va fer es ampliar encara més un negoci 
perquè aquesta modificació de contracte, tota aquesta història de la incineradora de 
Tirme es més un interès un negoci privat que un interès públic, i aquest sobre 
dimensionament ens obliga a anar a cercar fems a fora per poder mantenir aquest 
monstre que s’ha anat alimentant, que s’ha anar creant a lo llarg de tots aquests anys 
perquè Tirme ha de continuar guanyant doblers i amb aquesta excusa de que duent fems 
no ens pujaran la taxa ens volen fer creure que aquest es l’argument fonamental, quan 
no es cert, perquè el contracte que aquest contracte que es una trampa que es una estafa, 
aquest contracte preveu pujades quasi exponencials, quasi triplica el cost lo que hem de 
pagar a qualssevol incineradora, esta fermat i ben fermat això, però això no pot ser mai 
obstacle per revisar aquest contracte perquè l’ampliació d’aquest contracte a més un 
altre engany lo que havia de durar  25 anys a la modificació es va prorrogar per 25 anys 
més es a dir estem fermats fins l’any 2041 es absolutament inadmissible que havent 
d’estar subjectes a un contracte abusiu, a un contracte pervers parafrasejant al Sr. Garau, 
pervers i lleoní, aquest contracte sense cap dubte s’ha de revisar perquè a més garanteix 
l’exclusivitat per part de Tirme en el tractament de residus, això vol dir  un règim de 
monopoli algo totalment prohibit, per això amb la nostra proposició un dels punts es 
instar al Consell Insular a revisar el contracte de Tirme i una altra de les propostes es 
instar a no pujar aquesta taxa es inadmissible aquesta situació en la que Tirme ens té a 
tots segrestats amb aquest contracte, i efectivament nosaltres un dels altres punts es 
instar al Consell Insular a la no importació d’aquest fems, es igual com li volguem dir, 
no em digui que son combustibles sòlids recuperats, es igual, es fems, que ve en paquet? 
Es fems, que ve amb un format que pareix que no ho pareix, es igual però es fems i això 
es lo que colen importat, però es que ara nosaltres ara la incineradora esta cremant el 
fems d’una població com la de Mallorca, més de 800.000 persones, més 15 milions de 
turistes anuals que venen i no basta, perquè necessitem incrementar a 200.000 tones més 
de fems per poder mantenir els guanys de Tirme, això es inadmissible, perquè això no 
es gratuït això te impactes associats molt importants, té  impactes medio ambientals 
molt importants, emissions de CO2 que tant li agraden al Sr,. Sansó, el desplaçament de 
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camions, el que suposarà per aquesta illa l’entrada possiblement per Alcúdia cosa que 
vostès també s’estan replantejant, el tema de la salut, el tema de les dioxines, els 
turístics evidentment es incompatible un turisme de residus, un turisme de fems amb un 
turisme de qualitat que es el que es vol imposar a aquesta illa, tampoc l’excusa de que 
rar llocs de feina es cert perquè reciclatge  la recuperació generen entre 7 i 39 vegades 
més llocs de feina que la incineració i una altra cosa, no ens vulguin arrossegar a 
nosaltres a aquesta orgia de fems que volen montar a Mallorca, no ens vulguin 
arrossegar, no ens facin culpables a nosaltres de res de lo que tingui que veure en aquest 
contracte, perquè va ser PP i UM els que varen en diferents etapes varen ser els 
responsables d’aquesta situació, nosaltres no hem tingut res a veure amb aquesta 
situació i no vulguin aprofitar per mesclar-nos fent de trileros de la paraula i mesclar-
nos a nosaltres amb la responsabilitat d’aquesta situació en la que estem, de cap de les 
maneres”. 
 
Te la paraula la Sra. Calvo: 
 
“Moltes gracies Sr. Batle, des del Grup municipal Socialista nosaltres hem fet 
l’exposició de motius i les distintes propostes al voltant d’una situació que per nosaltres 
es sorprenent i crec que per a la ciutat sobretot es inadmissible, no vull entrar en tots i 
cada un d’ells em vull centrar amb un, jo crec que cremar fems a la nostra ciutat, a la 
nostra illa, però a la nostra ciutat perquè té lloc a Palma atempta directament contra la 
nostra imatge turística i atempta directament contra la marca Palma que volem 
promocionar i per la qual cosa estem treballant conjuntament, jo crec que no ens podem 
resignar a que una idea incendiaria precisament allò que coneixen en castellà com a 
“una idea de bombero” acabi cremant  els nostres esforços de promoció turística, durant 
aquestes setmanes quan va sortir el debat i em permetin que a un principi un es pensa 
que fins i tot això es una broma, una broma per ventura de mal gust, però una broma i 
anem veient que es transforma amb una realitat, durant aquestes setmanes m’he 
demanat que en pensarien autors com Verdaguer, l’Arxiduc o el propi Llop de la seva 
ciutat, la nostra ciutat, la seu de vacances de milions de ciutadans, la seu d’acollida de 
viatgers il·lustres, que pensarien quan de sobte es converteix amb la seu del fems 
d’Europa, perquè son fems, li diguin com li vulguin dir, per cert jo crec que arriba a ser 
ofensiu no només per el que som aquí, pel conjunt dels ciutadans que per maquillar la 
realitat ens vulguin fer entrar en un joc ridícul de paraules, es fems i es pretén llançar-lo 
i cremar-lo en el nostre cel, jo crec que no hem de caure en la trampa de que tot això val 
la pena que no hi ha cap motiu per creure que això val la pena, els fems europeus no 
valen la pena, no tenim res a guanyar, ningú té res a guanyar llevat d’una empresa, una 
empresa poderosa, perquè només els poderosos son capaços de transformar una 
destinació turística amb una destinació de fems, una empresa poderosa capaç de 
comprar voluntats es vera, la nostra Sr. Batle no es a la venda, aquest es el risc que 
tenim i tots perdrem perquè ens juguem els milers de llocs de feina del sector turístic, 
aquest es el vertader risc, ens juguem les nomines de milers de famílies que veuen 
espantades com es possible que posem en risc allò de lo que vivim que es el nostre 
patrimoni més gran, la nostra indústria al turisme, milers de treballadors que han fet un 
esforç superlatiu aquesta temporada en que hem tingut més turistes però mira per on  
hem tingut  menys ingressos, ja es prou preocupant com per afegir-hi més preocupació, 
aquest es el risc, cremar fems europeus a la nostra ciutat es cremar la nostra destinació 
turística front a l’entorn competidor, es cremar milers de llocs de feina, es cremar una 
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altra oportunitat de futur per a la nostra ciutat i hi som a temps hi som a temps d’aturar 
aquesta bogeria, deixem que aquesta bogeria quedi reduïda a la d’una broma macabra a 
una anècdota de mal gust que sens dubte passarà a la història, però intentem entre tots 
que quedi en anècdota no volem ser el femer i l’abocador del fems d’Europa i vostè Sr. 
Batle ho vol, tinc l’esperança de que no. Gràcies”.   
 
Te la paraula el Sr. Garau: 
 
“Gracies Sr. Batle, esta clar en fi quan he vist a que la Sra. Calvo anava a defensar la 
seva proposta ja tot d’una he vist que intentarien tractar el tema amb emocions, es un 
tema aquest de residus es un tema que vostès sempre ho han tractat des d’un punt de 
vista emocional perquè es evident que la racionalitat els hi costa, jo crec que aquest 
tema es tant tan important que hem de fer un esforç per aplicar al màxim la racionalitat, 
perquè es lamentable que una illa que viu bàsicament del turisme vegi en els seus 
mercats emissors consellers amb mascaretes anti gas a les portades dels seus diaris, això 
fa mal a la nostra comunitat, això fa mal al nostra turisme, mirin, es evident que tenim 
un problema important perquè es una illa on la seva economia esta basada en un turisme 
d’alta intensitat que es discutible el model o no i aquest turisme d’alta intensitat més els 
seus habitants que han volgut viure dins una societat de consum i això té les seves 
avantatges però també té els seus inconvenients doncs be es generen una sèrie de residus 
i aquests residus s’han de gestionar, a l’any 1990 si que teníem un vertader femer, 
teníem un abocador d’una manera més o menys controlada però allò era un vertader 
abocador i en aquell moment es va optar per anar cap a una tecnologia que era lo més 
modern que hi havia en aquells moments i es va passar d’un model d’abocador a un 
model d’incineració, un model que societats tan avançades com l’alamana, la sueca o 
l’holandesa encara segueixen amb aquest model i el fet d’anar cap aquest model va tenir 
unes conseqüències es a dir l’Estat o el Govern en aquell moment no va voler assumir 
unes inversions i les va assumir una empresa privada o una UTB, aquest model va anar 
evolucionant i tots els governs des de l’any 9’ que han anat passant han tingut la 
possibilitat de fer mes modificacions que consideressin oportunes amb aquest contracte 
de concessió però va ser darrerament la consellera Tugores dels Verds la que va 
autoritzar la posada en marxa de la línia 3 i 4 d’incineració 390 milions d’euros que 
paguem damunt tarifa, no se si es recordaran de Margalida Rosselló, tot el tema del 
trenet, el  cubo i tot això va ser a la seva època i crec que també si no recordo malament 
va ser dins el passat govern l’altra del Sr. Antich on tot el tema d’enderrocs i 
volumiosos es va aprovar i allà es varen fer tota una sèrie de càlculs que ens han conduit 
integrant totes aquestes accions més, determinades accions evidentment també del 
govern del Partit Popular que ens ha duit a una situació que es l’actual, aquesta situació 
actual té dues components una financera molt important que ens du a que per Palma ens 
costi 26, 27, 28 milions d’euros la gestió dels residus, fent un esforç molt important de 
reciclatge i això evidentment si ho sumem amb la taxa d’interès corresponent fins a 
l’any 2041 vol dir que ens anem  a l’ordre de 1.200, 1.300 milions d’euros per tant es un 
problema financer molt important, i per això nosaltres evidentment li demanem al 
Consell de Mallorca que faci tots els esforços necessaris per intentar lluitar perquè les 
condicions del contracte es modifiquin, perquè?, perquè deia que era un contracte 
pervers, perquè com més ens esforcem en reciclar més cara serà la tona d’incineració, 
per tant es evident, això ho hem d’abordar i hem de fer els màxims esforços perquè es 
tracti, es molt complicat de fet m’imagina que vostès ho reconeixen perquè vostès varen 
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tenir l’oportunitat de fer-ho i  no tan sols no ho varen fer sinó que ho varen empitjorar, 
l’altra tema on m’agradaria també posar-hi racionalitat es el tema medi ambiental, 
sempre es tracta el tema medi ambiental des del cor i jo crec que esta be posar-li passió 
a les coses però també hem d’intentar veure realment amb dades que es lo que hi ha, 
miri, la part medi ambiental duien importem residus, importem merda, importem fems, 
escolti això no es tan senzill, reduir-ho d’aquesta manera jo crec que es enganyar als 
ciutadans es a dir i per lo vist i em sap greu perquè veig que don Pere Felip que es un 
ciutadà informat també l’han enganyat perquè ell mateix du al seu discurs el fet de que 
importem fems i això no es així, hi ha tot un procés perquè la Unió europea autoritzi la 
importació de combustibles derivats de residus, no es un sistema obvi no es un sistema 
fàcil hi ha tot un tema de decantatges, de secatges es a dir hi ha tot un procés industrial, 
si volen fer demagògia d’aquest tema jo també les podria dir escolti vostè pot fer una 
merda aquí enmig i pudirà, farà pudor serà un desastre medi ambientalment i a més serà 
una cosa grollera per tots nosaltres però si se’n va 50 metres enllà i empra els serveis de 
la mateixa merda que tindrà aquí desprès de tots uns processos, de totes unes inversions 
de tota un enginyeria en traurà 3 coses d’aquesta merda en traurà aigua en la que 
regarem tots els terrenys dels agricultors del Ple de Sant Jordi a més regarem els parcs i 
jardins que també gestiona el Sr. Sansó i encara ens sobrarà per regar camps de golf que 
no els hi agraden molt però també els regarem, lo segon que traurem serà llots que 
serviran per abonar els terrenys que fins ara feia referència i lo tercer i molt important 
en traurem energia, ja d’estam traient de ...per tant reduir  les coses d’aquesta manera 
tan  simplista depèn de com ho pinten i si ho pinten malament i tendenciosament 
malament jo lo que considero es que estan enganyant als ciutadans i vostès com a 
responsables públics tenen l’obligació de fer una política seriosa i d’informar a la gent 
que els ha votat, però no actuar d’una manera tan demagògica que a més ens fa molt de 
mal i ens fa molt de mal a tots, miri, quan s’estan cremant els combustibles derivats dels 
residus substituïm combustibles derivats dels residus per en aquest cas carbó o gas 
natural i hauríem de comparar molt be mediambientalment quina diferència hi ha 
d’impacte entre cremar carbó perquè per cada kilowatt hora que facem amb 
combustibles derivats de residus es un kilowatt  hora menys que es fa amb carbó, be idò 
les concentracions d’emissions miri els hi he fet un gràfic un poc gros perquè ho vegin 
amb vermell es enmig de Balears, son dades del 2009 per tant  una manipulació per part 
del partit Popular no hi es, de la Direcció general d’Industria i lo verd es enmig es lo 
que genera els combustibles derivats de residus tant lo que es genera amb diòxid de 
carbono per kilowatt hora en generat, amb diòxid de sofre amb les emissions d’òxid de 
nitrogen per tant  mediambientalment hi ha un benefici i sense cap dubte ja que tenim 
les instal·lacions dimensionades per error, per lo que sigui, que passes de gestionar això 
que altres no les tenen aprofitem-ho mediambientalment esta més que garantit i 
financerament podem aliviar un problema es que seria de realment irresponsables no 
aprofitar aquesta possibilitat. Moltes gràcies”. 
 
Te la paraula la Sra. Fernández: 
 
“Gràcies Sr. Batle, no se per on començar perquè la veritat es que vostè em tatxa a mi 
d’irresponsable i de ser poc seriosa perquè hauria de fer una política seria però no se qui 
es més irresponsable i menys seriós de tots dos, perquè començare per al final si es que 
això té uns beneficis mediambientals que  vas a comparar, deixant de cremar carbó 
perquè cremarem fems, residus, fems, Sr. Garau perquè no aposta per la energia 
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renovable, això ni genera emissions de gasos tòxis ni tampoc CO2 es molt més neta 
apostem per aquests tipus d’energia però no em digui no em faci creure que només 
tenim dues alternatives o carbó o incineradora i per altra banda hauríem de veure 
aquests números que vostès ha donat quins serien, però es igual apostem per la energia 
renovable perquè vostès estan construint un discurs si o si  per justificar els ingressos de 
Tirme, estan amollant amb la realitat no pels interessos públics, no ho estan fent per 
l’interes  públic, perquè l’interès públic es no generar cap tipus de substància  tòxica, no 
generar més CO2 perquè tenim un efecte hivernacle que tard o prest ho patirem encara 
molt més de lo que estem patint ara aquesta es l’aposta seriosa optar per energies 
renovables, desprès vostè m’ha post l’exemple de la merda, ho ha dit vostè, jo també 
val, una merda aquí faria olor però imagini lo que serà dur 200 tones de merda 
d’Europa, imagini lo que serà, serà molta merda per molt que la fiqui per conductes que 
no es vegi o per conductes reglamentaris, vostè parla que aquesta merda que vostè posa 
al wàter genera aigua per poder regar parcs i jardins, em sap greu dir-li que parcs i 
jardins no es reguen amb aigua renovada es generen amb aigua potable perquè no hi ha 
instal·lacions suficients, no hi ha les condicions suficients per poder fer-ho així, per tant 
aquesta aigua de moment de parcs i jardins no es pot emprar d’aquesta merda que vostè 
ha posat aquí damunt la taula, precisament abans quan ha dit que deixin de ser trileros 
de la paraula es perquè no ens impliquen a nosaltres en aquesta història de la 
incineradora, perquè nosaltres lo màxim que hem fet ha estat no interrompre un procés 
administratiu en marxa, lo màxim que hem fet, però nosaltres no som responsables ni 
des de l’inici ni del fermat del contracte, son vostès, son vostès els únics responsables lo 
que passa es que com aquesta història es molt bruta, com es una història molt bruta no 
volen anar tots sols i estan replegant a tots els que poden per enmig a veure si així 
repartim les culpes, doncs no senyor, la culpa es seva i de UM i es exclusivament seva i 
d’UM, per una altra banda, en els anys 90 teníem un problema, es vera que teníem un 
problema perquè teníem abocadors, teníem fems i havíem de donar-li solució, però lo 
que s’ha fet ha estat aprofitat la necessitat per convertir-la en un negoci, això es lo que 
s’ha fet, s’ha aprofitat aquesta circumstància i curiosament l’any 92 entre uns dels que 
varen concursar va ser Emaya, Emaya es va presentar i no li varen donar el contracte, 
quan era lo lògic que li haguessin donat a Emaya que tenia part de les instal·lacions, els 
terrenys i desprès es va haver de fer un compongo per poder cedir-li totes les 
instal·lacions  d’Emaya a aquestes empreses que fitxi mira per on Tirme qui ha darrera 
Tirme? Doncs darrera Tirme l’any 92 estaven totes les grans constructores i Gesa, 
aquesta a més que ara amb un altra nom continua però que a més curiosament generarà 
una energia que ells mateixos ens tornaran vendre a nosaltres  mateixos, quan haurem 
pagat primer per transportar els residus, per cremar-los i desprès per comprar lo que 
hem generat, només paguem, es un contracte perquè els ciutadans només paguin i les 
empreses surtin beneficiades per tot costat, lo primer que s’ha de fer es suspendre aquest 
contracte, denunciar aquest contracte i tornar enrere aquesta locura i evidentment mai 
apostar per la incineració no es una solució, la incineració es un error, com màxim es la 
darrera solució i menys aquest sobre dimensionament que s’ha creat amb els fons de 
Tirme, de cap de les maneres, jo em sap greu però nosaltres no entrarem en aquest joc 
de paraules i crec que nosaltres si que informem  a la gent, crec que vostès estan 
intentant disfressar una realitat, una dura i crua realitat que de moment no tenen quasi 
ningú que estigui a favor de vostès, els propis ajuntaments del PP més afectats estan en 
contra perquè saben lo que es això, saben lo que es i per poques emissions que puguin 
tenir es una emissió continua, continua, continua, de cada vegada més tones, més tones 



 

- 60 - 

de fems que es crema, home Sr. Grau em sap greu però crec que haurien de canviar el 
discurs, crec que haurien de ser sincers per una vegada si poden i plantejar aquest tema 
com cal i es evidentment tancar aquesta línia que es la incineradora i no alimentar i no 
donar arguments per justificar aquest negoci privat”.    
 
Te la paraula la Sra. Calvo: 
 
“ Moltes gracies Sr. Batle, Sr. Garau ja estic contenta de que m’associí amb la emoció a 
mi el seu discurs especialment la part escatològica m’ha semblat força descriptiva i 
concisa lo que passa es que li faré un apunt i si m’ho permet li faig amb bon to, del seu 
itinerari escatològic s’oblida comptar-nos els greus problemes i preocupacions que 
tenim quant tenim vertits a les nostres platges, i lo delicat d’aquesta situació quan ens 
passa i el sentiment d’alerta que tenim i que vostè s’esforça no tinc cap dubte en 
controlar aquesta situació, doncs s’imagini quan tot això es multipliqui per la dimensió 
que es multiplica i ho tenim.......aquesta es la realitat que tenim i aquesta forma part de 
la racionalitat, mirin el debat sobre les emocions el posen vostès damunt la taula i l’hem 
posat no vostès, tots, amb una marca de la ciutat que es diu Passió per Palma, i aquesta 
es la part emocionant i apassionant que tenim de la nostra ciutat, aquesta es la marca 
que fèiem servir per promocionar la nostra ciutat i en això en aquest marc es on hem 
d’ubicar el fems que durem d’Europa, per cert que una de les ciutats o la ciutat que ens 
remet aquest fems es ciutat turística, curiós que una ciutat turística decideixi desfer-se 
del fems per enviar-ho a una altra ciutat turística jo crec que ens hauria de fer com a 
mínim sospitar, veig que no ens posarem d’acord i em sap greu Sr. Batle perquè quan li 
he dit que tenia l’esperança de que al manco m’ho reconegués que no li agrada, la tenia, 
i pensin sincerament que l’esforç que vostè ha fet per intentar fer de la promoció 
turística un punt d’encontre i de consens per aquesta ciutat es important i penso que 
aquesta iniciativa que no li correspon a vostès però si a un altre governant del seu partit 
ens fa mal, a vostè, a la institució però  sobretot a tots i vull creure que no pensa que 
sigui bo per a la promoció turística de Palma, en tot cas m’imaginava que tindria 
l’empenta institucional per denunciar-ho i per fer d’això una veu discordant, si vol en 
privat i si em diu que ho fa en privat ja em conformaré però si que en aquest debat 
posicionaria la defensa d’aquest esforç que s’està fent en aquest Ajuntament per a 
promoció turística de la ciutat i que ara queda tacat per una iniciativa absolutament 
descabellada, insisteixo que posa en risc la nomina de milers i milers de treballadors i 
treballadores d’aquesta ciutat, en això si que ens tenia acostumats Sr. Batle, a prometre 
feina que desprès no arribava, lo que no esperava mai es que  també es resignes a posar 
en risc a aquells que si tenen feina i administratives com aquesta dubten de que la 
campanya turística d’altres anys sigui com hauria de ser de productiva, ho lamento i  
consti en acta per  la resta de la història”.  
 
Te la paraula el Sr. Garau: 
 
“Esta clar que dades ni una, vull dir que dades de tones de diòxid de carbono que 
estalviem, diòxid de nitrogen, res, zero, només van a recalcar, recalcar i fer creure que 
importem residus, que importem fems i això es fals i cada vegada que ho repeteixen fan 
mal a la nostra economia i son vostès els que fan mal i si això vull dir que ara a vostès 
els preocupa tant mediambientalment i tot això em poden respondre a una pregunta, 
només una, perquè varen autoritzar a importar residus o combustibles derivats dels 
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residus, fems a Cemex? i només a Cemex, i ara els pareix tan malament, això 
m’agradaria que m’ho expliquessin , però sobretot que els ho expliquessin a tots els seus 
votants i a tots els ciutadans als que ara tracten de confondre dient que el Partit Popular 
vol destruir la illa i vol importar residus i vol importar fems de qualssevol manera, això 
m’agradaria que amb poder m’ho contestessin i per part de nosaltres dir que nosaltres 
donarem suport al Consell de Mallorca perquè d’una manera crec que intel·ligent i 
d’una manera fiable faci aquesta operació d’importació de combustible derivat de 
residus i que a més instarem al Consell perquè posi tot l’esforç que sigui necessari per 
reconduir el contracte que tenen amb Tirme. Moltes gràcies”. 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement els punts 1, 2 i 3 i favorablement el punt 4, per 
la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“1.- El Ple de l’Ajuntament de Palma rebutja que la nostra ciutat sigui l’abocador del 
fems d’Europa per a la seva incineració. 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Consell de Mallorca a no donar la 
conformitat a la incineració de fems d’Europa a la planta incineradora de Son Reus 
situada al nostre terme municipal, per l’impacte mediambiental que suposa, per a evitar 
possibles problemes de salut per a les persones, i per la mala imatge per a la nostra 
indústria turística. 
 
3- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Parlament de les Illes Balears a no aprovar 
les esmenes introduïdes pel PP al Projecte de Llei de mesures urgents per a l’activació 
econòmica en matèria d’indústria i energia, i altres activitat, pel que fa relació a la 
importació de fems des de distints llocs d’Europa a Mallorca. 
 
4.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a continuar i 
impulsar la reducció de residus, la reutilització dels mateixos, ampliant i millorant 
els contenidors per tal efecte i construint parc verds de reciclatge a la nostra ciutat, 
aprofitant la matèria prima de les mateixes”. 
 
Es fa votació separada dels punts: Els punts 1, 2 i 3 es REBUTGEN per 17 vots en 
contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM). 
El punt 4 S’APROVA per unanimitat. 
 
58.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a instar al Consell de 

Mallorca a no apujar la taxa de residus i a revisar les clàusules del contracte 
amb l’empresa Tirme (2598/2012) 

 
Es proposa dictaminats els punts 1 i 2 desfavorables i el punt 3 favorable per la 
Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“1. L’Ajuntament de Palma insta al Consell de Mallorca que l’any 2013 no s’apugi la 
taxa de residus. 
 
2. L’Ajuntament de Palma insta al Consell de Mallorca a mantenir el seu compromís de 
no importar residus de fora de Mallorca a incinerar. 
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3. L’Ajuntament de Palma insta al Consell de Mallorca a revisar les clàusules del 
contracte amb l’empresa concessionària TIRME”. 
 
Es fa votació separada dels  punts: 
Els punts 1 i 2 es REBUTGEN per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i 
PSM-IV-ExM). 
El punt 3, S’APROVA per unanimitat quedant redactat de la següent manera: 
“L’Ajuntament de Palma insta al Consell de Mallorca a revisar les clàusules del 
contracte amb l’empresa concessionària TIRME”. 
 
55.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a l’impacte de l’expulsió 

dels sistema sanitari públic de part dels/les residents del nostre municipi i del 
copagament dels medicaments i altres prestacions (2579/2012). 

 
Intervé la representant de l’Associació de Veïns de Son Gotleu: 
“Bon dia Sr. Alcalde, señoras y señores concejales, ciudadanos y ciudadanas. 
Atravesamos unos momentos históricos, España era un país humanitario en muchos 
aspectos con un modelo sanitario modélico. Sea cual sea el motivo que ha llevado a este 
país al abismo social nosotros nada tenemos que ver con el, no somos los culpables. 
Voy a relatar un par de casos, un bebe nacido el 19 de enero de este año en palma. Un 
bebé que además de no ser culpable de que el país esté en crisis tampoco lo es de tener 
que hacer uso del sistema sanitario por padecer una cardiopatía congénita 
interventricular de gran tamaño de la cual es programado para intervención quirúrgica 
en Barcelona, además el bebe esta diagnosticado con síndrome de dawn. El ha nacido en 
el seno de una familia de cuatro miembros que le cuida y quiere con locura pero por la 
misma regla ellos tampoco son los culpables de esta crisis financiera  y que este país 
este sumergido en un abismo social. Ellos empezaron a caer en el precipicio a mediados 
del año 2009 cuando el cabeza de familia quedó sin trabajo. Después de haber agotado 
la prestación de desempleo y sin haber tenido opción a un nuevo empleo, sufrieron la 
expropiación de su vivienda (año 2011) actualmente la situación no mejora, debido a la 
dificultad por conseguir un empleo, el cual además de darles una cierta tranquilidad les 
autorizaría a poder acceder al sistema público de salud, se les tramitó una prestación 
(renta mínima) pero con ella no pueden acceder a las bonificaciones de la seguridad 
social, detallo las dificultades y reconocimiento que en este recorrido con Isaac hemos 
encontrado. 1) La familia de Isaac Junior tuvieron que reunir un infierno de 
documentación para tramitar todos los requisitos previos a la intervención y su traslado 
en avión a Barcelona, el cual tuvieron que pagar ellos. A fecha de hoy todavía no le ha 
sido abonado. 2) su sorpresa fue cuando su pediatra le notificó que no le podían incluir 
la medicación en la tarjeta por no permitirlo el sistema, además de no poder disponer de 
la bonificación, la pediatra les notifica que el muchacho necesita administrarle una 
vacuna anti neumocócica ( debido a que es un paciente de alto riesgo), les comunica que 
así como se encuentra su situación, la seguridad social no podrá suministrársela por lo 
que deberán buscar otras vías para conseguirla, ella les facilita algunas posibilidades y 
organizaciones, a través de las cuales podrán conseguir la vacuna, empieza su lucha, 
preocupación, miedo e impotencia y nosotros les acompañamos en esta lucha por el 
bienestar de un bebe y la tranquilidad de la familia. 3) por fin conseguimos la vacuna, 
después de una gestión desde el mismo centro de salud a través de sus profesionales 
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consiguieron una receta con visado de la tesorería para que pudieran adquirir la 
medicación. Pero aunque muy agradecidos con el centro de salud y sus profesionales 
nos encontramos que para conseguir dicha vacuna hay que abonar un 40% de su precio 
(tratándose de medicinas específicas, hablamos de cantidades elevadas). Recordamos 
que actualmente esta familia esta cobrando una renta mínima en este caso fue necesaria  
la intervención de la AAVV para poder acceder a la vacuna debido a que la familia no 
disponía de la cantidad. 4) además hemos de añadir que debido al diagnostico síndrome 
de dawn, deberá precisar  diferentes consultas con especialistas para poder descartar 
posibles dificultades asociadas (oftalmólogos, neurólogos, logopedas, etc, etc, debido a 
la situación en la que nos vemos inducidos y con la dificultad económica que atraviesa 
esta familia nos vemos obligados a denunciar e intentar paliar dentro de nuestras 
posibilidades las dificultades y necesidades que precisan. Otra familia la cual por 
similares circunstancias tuvimos que ayudar: familia de nacionalidad española la cual 
todos sus miembros con edad para trabajar se encuentran en situación de desempleo, 
además de dos miembros en edad escolar, una de las menores no puede disponer de la 
medicación que en urgencias le recetan, debido a que tiene su tarjeta sanitaria caducada 
y la familia no ha podido renovar debido a las dificultades económicas por la que 
atraviesa, la medicación que le prescriben ascienda a 27 euros, en el hospital no le 
pueden facilitar la medicación, la familia indignada acude a nosotros por encontrarse 
desesperados ante la situación, es necesaria la intervención, Además de estos casos 
debemos comunicar que en el centro de salud se esta observando una  baja asistencia en 
los calendarios de vacunación de menores, además nos consta que también ha habido 
algún adulto con enfermedades contagiosas las cuales no han sido diagnosticadas desde 
el centro sanitario. Nosotros hemos intentado explicar a los representantes de las 
entidades mayoritariamente africanas y latinoamericanas con las cuales mantenemos 
estrechos vínculos, la problemática que esto supone, tanto para ellos como para el resto 
de la población. Ellos insisten que entre su gente se percibe un miedo y desconfianza 
por lo que respecta a no poder hacer frente al compromiso e pago que le exigen. Y ahora 
que, es incomprensible, no lo podemos tolerar lo estamos sintiendo en nuestra piel, 
entre nuestros vecinos y amigos y algunos incluso sus propias familias, nuestros ojos 
ven, nuestro corazón siente, tenemos dignidad, no pedemos permitir que en nuestra 
ciudad encontremos personas en situaciones tan dramáticas, por todo ello apoyamos la 
propuesta y pedimos  al consistorio medidas urgentes par apoder aliviar en parte 
situaciones que afectan a los ciudadanos directamente y a todos nosotros 
individualmente y conjuntamente como entidades. Como AAVV no podemos hacer 
frente a las necesidades económicas que requieren nuestros vecinos para cubrir estas 
necesidades básicas como es la salud no aceptamos como respuesta que en Son Gotleu 
contamos con servicios sociales, mediadores y demás, conocemos todos estos servicios 
pero no son la solución, estos están saturados, además de que para los usuarios resultan 
un medio poco cercano y burocrático muy a menudo las necesidades se presentan fuera 
del horario laboral de los funcionarios o bien durante los fines de semana. Las palabras 
solo tienen sentido si nos ayudan a ver mejor y a sentirnos acompañados, os presento a 
la familia y al bebé.”. 
 
“Si nosotros hubiéramos abandonado a nuestro bebé hubieramos sido castigados, 
ustedes no nos pueden abandonar no nos dejen sin ayuda. Muchas gracias”. 
 
“ Por favor ayudad a este bebé”. 
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Intervé el representant  de la Libre Asociación de Inmigrantes de Ghana: 
 
“Aunque tengamos otro color de piel, aunque nuestra madre nos cantara en otra lengua 
en un país lejano somos seres humanos, somos personas. Cuando tenemos hambre 
sufrimos, sufrimos cuando estamos enfermos, cuando vemos a nuestros hijos pasar 
necesidades, cuando nos sentimos rechazados y marginados, cuando pensamos como se 
nos escapa el futuro y la esperanza. Muchos de nosotros llevamos ya bastantes años 
aquí, vinimos a trabajar y hemos trabajado mucho arreglando los bordillos de las aceras, 
construyendo casas, recogiendo la almendra y la algarroba, en general somos personas 
sanas, jóvenes y fuertes y muchos no hemos ido nunca a un médico, pero como somos 
humanos a veces también enfermamos. Muchos hemos hecho grandes esfuerzos por 
integrarnos, aunque no es fácil cuando se viene de lejos, se habla otra lengua y se sigue 
siendo pobre, con los años hemos traído a nuestras familias y aquí hemos tenido hijos 
que ahora hablan vuestra lengua y se sienten españoles, porque no solo somos mano de 
obra barata, también somos personas. Salimos de nuestros países huyendo de la pobreza 
y buscando un mundo mejor donde hubiera un futuro, igual que hicieron los españoles 
en el pasado igual que están haciendo muchos jóvenes españoles en este momento, pero 
ahora que ya no interesa nuestra fuerza de trabajo ¿Qué se pretende hacer con nosotros?, 
algunos políticos han dicho claramente que tenemos que volver a nuestros países ¿saben 
ustedes lo que eso supone después de tantos años? ¿volvieron todos los españoles que 
un dí salieron del país en busca de una vida mejor?, insistimos una vez más en que 
somos personas y que por eso sufrimos si nuestros hijos no pueden ir a la escuela, si no 
hay bastante para comer, si estamos enfermos y no tenemos ni médico ni medicinas para 
curarnos, sufrimos si no tenemos esperanza. ¿Dónde están los objetivos de Desarrollo 
del Milenio que el estado español también se comprometió a conquistar en el año 2000 
en la Asamblea de naciones Unidas?. A donde quieren ustedes que volvamos?. 
Queremos quedarnos aquí y queremos compartir con ustedes el presente y el futuro, 
pero queremos hacerlo como personas y no como una molestia, nosotros no hemos 
creado esta crisis no somos culpables, no nos hemos enriquecido con ella y dejarnos sin 
derechos como la atención sanitaria más básica tampoco va a solucionar los problemas 
del déficit y esas cosas. Miren a Isaac es un niño tiene 8 meses nació con síndrome de 
Dawn y una cardiopatía de la que fue operado en Barcelona, pero solo unos meses 
después se le borra del sistema de salud y se le niegan unas vacunas especiales con el 
riesgo de que enferme y muera. Miren a su padre ha trabajado y cotizado durante 
muchos años aquí, hasta que la crisis lo dejó en el paro, miren a su madre ella siente lo 
mismo que todas las madres que ve como la pobreza y la marginación amenazan la vida 
de su hijo. Ambos sufren cundo ven que no pueden pagar el 40% del precio de las 
vacunas, ni el de otros medicamentos porque apenas les da para comer. Diganles 
ustedes que deben volver a la pobreza más profunda aún de la que un día salieron 
porque aquí ya no son necesarios. Diganles ustedes que como son pobres y no pueden 
pagar la parte de la vacuna que se les exigen no se la van a poner y van a correr el riesgo 
de que el niño enferme o muera. Díganles que se callen y que no molesten más pidiendo 
ayuda que les da igual lo que les pase o lo que sufran que no les importa porque ya no 
los necesitan, hay muchas familias y muchos más niños pobres como Isaac que se están 
quedando sin atención en algo tan básico como la de un médico o las medicinas que 
necesiten. ¿saben ustedes lo que es la pobreza profunda, el hambre, la enfermedad sin 
atención, la desesperanza y la marginación? ¿Cuántas horas han pasado junto a nosotros 
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hablando como personas conociendo y comprendiendo lo que sentimos y lo que 
sufrimos?. Barrios como Son Gotleu necesitan algo más que controles policiales y 
charlas como debemos convivir ¿de que convivencia nos hablan si luego no podemos ni 
tener las medicinas que necesitamos? Ni aquí ni en África se entienden bien los 
derechos humanos con el estomago vacío. Los que estamos hoy aquí somos de piel 
oscura pero a nuestro alrededor hay muchas otras personas de piel clara que viven la 
misma historia, muchos son inmigrantes pero otros muchos son españoles, personas 
mayores jubiladas, familias enteras en el paro y sin saber que hacer con sus vidas. A 
todos nos unen dos condiciones, somos personas y somos pobres. ¿? Quien gobierna 
pensando en nosotros?  Necesitamos una respuesta, necesitamos ayudas reales que 
mejoren nuestras condiciones de vida. Los discursos bonitos, las palabras no alimentan 
y no curan. Gracias por escucharnos y por darnos la oportunidad de explicar lo que 
estamos viviendo”. 
 
Té la paraula la Sra. Sánchez: 
 
“Gracias Sr. Alcalde, haré la intervención en castellano, debido a que así facilitaremos 
la comprensión de este debate para las personas que nos acompañan, mire, las 
declaraciones de la Ministra de Sanidad Ana Mato del pasado 23 de abril realmente 
impactaron de sobremanera en toda la población, ya en el mes de mayo del 2012 vimos 
como empezó a disminuir la demanda de los centros de salud de nuestra ciudad y lo más 
preocupante en las consultas de pediatría, también se notó la bajada en un 7 o un 8% de 
disminución en estas consultas de niños en el centro de salud de Son Gotleu, entre los 
meses de mayo y de junio empezaron a producirse situaciones a nuestro entender 
preocupantes en Palma como las que se han descrito hoy por parte de vecinos y vecinas, 
quiero poner en valor que una de nuestras prioridades como gobierno en una zona 
vulnerable como es Son Gotleu fue la ampliación del centro de salut de Son Gotleu, 
para crear un espacio, sobretodo para que también hubiera esos mediadores culturales 
que tanto necesita esta barriada, la Conselleria de Salud empieza a aplicar este Decreto 
de la vergüenza, Decreto ley 16/2012 del 20 de abril mucho antes de la entrada en vigor 
del 1 de septiembre del año 2012, en junio médicos y enfermeros ven borrados los datos 
de sus pacientes sin  tarjeta sanitaria imposibilitándoles poderles dar cita, el mismo mes 
nos enteramos que un paciente afectado con tuberculosis activa y resistente al 
tratamiento sale de Son Espases sin aislamiento domiciliario  ni en el hospital por 
carecer de tarjeta sanitaria, durante mayo, junio y julio nuestro grupo municipal ha 
defendido iniciativas para instar al Gobierno de España, al Gobierno de les Illes Balears 
a parar este despropósito la respuesta de ustedes ha sido apelar a las competencias 
municipales y aplicar el rodillo apoyado por esta mayoría absoluta que entienden y ahí 
apoyando estas medidas injustas que atentan contra los derechos humanos, nuestras 
propuestas de acuerdo estas que presentamos hoy, estos dos puntos son modestos y 
queremos aportar también nuestro trabajo con ustedes para paliar desde la  
administración local  que todos esto nos afecta de primera mano esas medidas que van 
en contra de los que menos tienen, de los pobres, de los desfavorecidos, de esa clase 
media de este país que esta en vías de extinción y que también pagan con sus impuestos  
IRPF e IVA esas clases modestas, estos pobres y estas personas vulnerables, están 
pagando y sustentándose  sistema sanitario público de salud al cual también en este 
momento ustedes han destruido  y del cual están suspendidos, por tanto volver a decir 
ustedes han hecho culpables a una parte de esta sociedad que solamente supone un 6% 
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del gasto sanitario y no busquen a las personas que han venido aquí a buscarse la vida y 
que no tienen en este momento trabajo y que no tienen derecho a la tarjeta sanitaria a 
hacerlos cómplices o a buscarlos como cuartadas de estas políticas que ustedes están 
aplicando y apoyando desde el Ayuntamiento de Palma también por tanto lo que 
proponemos es crear una comisión técnica y política que valoremos trimestralmente el 
impacto de la expulsión de estos ciudadanos  que conviven con nosotros del sistema 
sanitario, desarrollando medidas conjuntas con las áreas de Bienestar Social y de 
Sanidad para garantizar  estos derechos constitucionales que han visto vulnerados que 
además está vulnerado en nuestro Estatuto de Autonomía, hay comunidades autónomas 
que han puesto un recurso al Constitucional, quiero recordar que el Estatuto de la 
Autonomía de las islas Baleares dice que todos los residentes en las islas Baleares 
tienen derecho al acceso a la salud, todos los residentes en las islas Baleares, ustedes 
vulneran este estatuto, en segundo lugar destinar una línea de ayudas, claro que si, yo 
creo que podemos destinar este Ayuntamiento una pequeña línea de ayudas para las 
personas que tienen ingresos por debajo del salario mínimo interprofesional de 641’40 
céntimos al mes para ayudarles a subvencionar estas prestaciones sanitarias que este 
Real Decreto de la vergüenza obliga a copagar y que a usted como responsable Sra. 
Fernández de los Servicios Sociales de este Ayuntamiento ve que asociaciones de 
vecinos que su objeto social es el tema de participación ciudadana en la ciudad, en los 
barrios, ven que tienen que pagar estas vacunas porque no pueden hacer frente estas 
personas, realmente esto es un inicio, esto hace muy poquito tiempo que esta 
sucediendo, se imaginan, no quiero ni imaginar lo que puede pasar meses en adelante. 
Muchas gracias”. 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Herranz:   
 
“Muchas gracias, en primer lugar haré una breve introducción para aclarar lo que dice la 
ley y lo que han desarrollado  dos reales decretos posteriormente, vamos a ver, todos los 
españoles y todos los extranjeros con residencia legal en España tienen acceso a la 
sanidad publica, unos bien como condición directamente de asegurados porque están 
cotizando en la Seguridad Social y otros a través de lo que la misma Ley recogía como 
una declaración de personas sin recursos y tienen exactamente los mismos derechos que 
en este caso podemos tener usted y yo, esto para que quede claro, personas en situación 
irregular en España tienen derecho de forma directa los menores de edad, las mujeres 
embarazadas, durante el embarazo, el parto y el post parto y todos los casos de urgencia, 
esto primero hay que aclararlo porque es verdad que se han dicho, se han publicado 
muchas mentiras y la bola se ha ido haciendo más larga pero esto es exactamente lo que 
dice la Ley y lo que desarrollan dos reales decretos, a partir de aquí, cierto podemos 
reconocer que debido pues a lo mejor a una falta de comunicación por parte de en este 
caso el Ibsalut o a nivel nacional por todo este lío mediático que ha habido que se han 
publicado muchísimas cosas que no eran ciertas se han podido producir casos que iban 
en contra de lo  que establece la Ley y establecen  los reales decretos, ustedes proponen 
en esta proposición que han presentado dos medidas que nosotros consideramos como 
parches y que vuelven a cargar al Ayuntamiento que tiene los recursos que tiene con 
cosas que no son competencia suya, ahora bien que no sea competencia nuestra no 
significa que nosotros no nos preocupamos por lo que pasa en nuestra ciudad pero lo 
que queremos son soluciones reales a ello, mire nosotros no es que nos hayamos 
despreocupado y hace meses que estamos en contacto con el Ibsalut con la dirección 
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general de Bienestar Social, con la dirección general de Inmigración del Govern para 
llegar a una solución  y les diré que se ha creado  una comisión interdepartamental en la 
que están las dos direcciones generales del Ibsalut, el propio Ibsalut y la dirección 
general de Bienestar Social, la dirección general de Inmigración, determinados colegios 
profesionales para buscar una solución  precisamente a estos casos que en principio han 
quedado fuera de este acceso directo como son aquellas personas en situación irregular 
que no se consideran que están dentro de estos 3 ámbitos que ha dicho y personas sin 
recursos ya sean nacionales, tengan residencia legal o no tenga residencia legal que por 
no tener recursos no pueden acceder a determinados medicamentos, no pueden acceder 
a determinadas prestaciones sanitarias que no están en el catálogo, este es el verdadero 
problema y nosotros nos hemos puesto a trabajar en ello, hemos tenido numerosas 
reuniones en este caso con la directora general con Marga Ferrando que es la que ha 
llevado la propuesta que parece que es la que se está planteando dentro de esta comisión 
que es a través de informes sociales bien sea de los propios ayuntamientos o de los 
propios trabajadores sociales del Ibsalut o de algunas entidades colaboradoras como 
pueden ser Cruz Roja o Cáritas, con este informe esta prestación a las personas que 
puedan declarar que no tengan recursos, si son tanto personas en situación regular o 
irregular no tengan que pagar esto pero no que se cargue sobre el Ayuntamiento, esta 
comisión esta trabajando para ver exactamente como desarrolla esto y le quiero recordar 
que fue iniciativa del propio Ayuntamiento cuando la anterior dirección general del 
Ibsalut puso en marcha otro Decreto antes de que saliese el nacional que con informes 
sociales todas las personas con situación irregular pudiesen tener también acceso a la 
prestación sanitaria y así se hizo y fue iniciativa de este Ayuntamiento que se reunió con 
el Ibsalut por eso nosotros votaremos en contra de esta propuesta, sabemos que existen 
estos problemas que muchas veces es por esta falta de desinformación, también les 
tengo que decir que se está planteando crear en el Ibsalut un centro de admisiones 
precisamente para que se puedan canalizar todas estas quejas o todos estos problemas de 
una forma mucho más directa también como han comentado las posibles problemas que 
pueda haber con las vacunaciones de los niños, nuestros trabajadores sociales y 
mediadores también están recordando permanentemente a la población no solo a la de 
Son Gotleu sino otros barrios que tienen que vacunar a los niños y estamos trabajando 
en esto, que lo estamos haciendo de una forma interna, de una forma sin tener que 
alterar públicamente porque creo que debemos ser responsables, cualquier noticia 
relacionada con temas de sanidad puede provocar conflictos y puede provocar angustias 
y puede provocar pues situaciones como las que realmente han provocado, nosotros 
estamos trabajando muy seriamente conjuntamente con las tres administraciones 
también con el Consell Insular para poder llegar a una solución, pero una solución real 
que no sea un parche y que no cargue al propio Ayuntamiento. Muchas gracias”. 
 
Te la paraula la Sra. Fernández Barrero:  
 
“Gracias Sr. Alcalde, en primer lugar agradecerle a la Asociación de Vecinos de Son 
Gotleu y a la Asociación de Ghana y sobretodo a esta familia que nos ha traído aquí una 
realidad, uno de los ejemplos de lo que esta sucediendo en la calle de la cruda realidad 
que han supuesto todos los recortes sanitarios, claro a mi se me ocurriría preguntarle a la 
Sra. Llobera si se acuerda  cuando nos ha repetido tantas y tantas veces que todas estos 
recortes sanitarios no supondría dejar a nadie sin asistencia médica, pues mire aquí 
tenemos varios ejemplos y son solamente pequeños ejemplos de lo que va a suceder. 
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Sra. Fernández, mire yo sinceramente usted lo que nos ha explicado es que hay una 
comisión que esta trabajando, dejen de trabajar tanto y den soluciones mucho más 
rápidas, usted cree que esta familia puede esperar a que ustedes sigan trabajando?, no 
pueden esperar tienen un problema real y tienen un problema ya y lo que no puede hacer 
usted es echarle la culpa al efecto mediático que ha creado una confusión que ahora 
resulta que en los centros de salud no saben si pueden administrar vacunas, si pueden o 
no dar medicamentos, esto no es un problema de un efecto mediático, esto es un 
problema de mala gestión de todos los recortes sanitarios que ustedes  han provocado y 
resulta que ahora vamos a dar mil vueltas para llegar mismo sitio, o sea, van a necesitar 
un informe social para llegar a tener acceso a la sanidad, dejen de dar vueltas, esto lo 
único que están creando es problemas serios en gente que necesita ayudas médicas, 
estamos hablando de medicina, de momentos muy serios en los que una persona 
necesita una repuesta inmediata, que tienen que ir a pedir un informe social que no 
tienen recursos, que dejen de tener recursos?, tienen necesidades médicas y necesitan 
soluciones médicas y no administrativas, mire, Sra. Fernández ustedes querrán disfrazar 
esta historia como quieran pero van a  tener que cargar con la responsabilidad y asumir 
las consecuencias de lo que han hecho, de todos los recortes médicos que han hecho y 
de todas las consecuencias tanto en niños como en gente sin recursos como en ancianos, 
como en jóvenes que irán viniendo probablemente a este Ayuntamiento a reclamar, el 
que?, pues que su Ayuntamiento la administración más próxima les ayude y usted es 
verdad que tiene muchas demandas, pero es que tendrá muchas más, tendrá muchos 
frentes abiertos porque no solamente tendrá que dar ayudas para temas de 
medicamentos, va a tener que dar ayudas para comida, que ya lo esta haciendo, para 
poder pagarse la casa, para poder pagar la luz, para poder pagar tantas y tantas cosas 
básicas y esenciales porque estamos en una situación muy crítica, en la calle la gente 
tiene problemas, tiene necesidades de verdad y algunos estas necesidades les va la vida 
como puede ser el caso que aquí han venido a contarnos, a ese niño esperando ese 
informe le puede ir la vida, carguen ustedes si pueden con estas consecuencias”. 
 
Te la paraula la Sra. Sánchez: 
 
“Gracias Sr. Alcalde, bueno me gustaría en su última intervención también si nos podrá 
responder a si ayudará el Ayuntamiento de Palma en su área de Servicios Sociales a esta 
familia que ha venido aquí y que precisa una ayuda y que la esta recibiendo gracias a la 
solidaridad de vecinos y vecinas de Son Gotleu de la Asociación de vecinos, en segundo 
lugar decirle que el mismo Ibsalut durante estos meses los que han dirigido a la gente 
con problemas para pagar las prestaciones al Ayuntamiento de Palma también que 
quede constancia y son ustedes, son ustedes los que han montado todo este desarme de 
un sistema nacional de salud, han sido ustedes, realmente nadie nos creemos gente que 
conocemos un poco como funciona nuestro sistema nacional de salud, es que nadie nos 
creemos ni el ahorro, ni nos creemos todo lo que a este país va a aportar estas medidas, 
estas medidas lo único que van a aportar se lo voy a decir, es más enfermedad y más 
mortalidad, esto es lo que van a aportar estas medidas porque es lo que esta ocurriendo, 
esta ocurriendo ahora y va a ocurrir el resto de meses y años si este país no lo remedia, 
ustedes nunca han creído en la sanidad pública Sra. Fernández, nunca han creído en la 
sanidad pública, el sistema de este modelo lo pusimos en marcha los socialistas gracias 
a un ministro que se llamaba Ernest Lluch con la Ley general de Sanidad en el año 86 
que era uno de los pilares de la sociedad del bienestar, además hacían leyes, los 
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socialistas no gobernábamos a golpe de decretazo hacíamos leyes y las llevábamos al 
Parlamento y al Congreso de los Diputados que es donde esta la soberanía del pueblo, 
ustedes no, ustedes mandan aquí y hacen la rueda de prensa la Sra. Mato y yo aquí 
presento un Decreto ley, la verdad nadie lo entiende con esta mayoría absoluta holgada, 
es que lo que queremos las personas ciudadanos y los demás partidos políticos lo que 
queremos es que ustedes digan en el Congreso de los Diputados cuando dijeron que no 
tocarían la sanidad ni la educación, que no habría recortes que lo expliquen porque lo 
tienen que hacer y que lo expliquen en un proyecto de Ley donde los demás partidos 
políticos podamos presentar alegaciones, es que ni esa oportunidad nos han dado, mire 
ustedes tienen una hoja de ruta para favorecer los intereses de la sanidad privada, los 
titulares de las últimas semanas de los medios de comunicación son del tipo de 1.200 
cuidadores de dependientes se quedan sin tarjeta sanitaria, que hay listas de espera de 
año y medio para hacerse una colonoscopía que previene el cáncer de colon, que hay 
20.000 pacientes esperando ser operados, que los capuchinos de Palma instalan 
consultas medicas para los más necesitados, el tema es grave y se ha traspasado ya la 
frontera de nuestro país en Europa, la OMS, la Organización mundial de la salud ha 
pegado como se dice habitualmente un toque, ha advertido al Sr. Rajoy de la gravedad 
de la situación de lo que están ustedes haciendo, de que los recortes de sanidad ponen en 
peligro la expulsión de ciudadanos y ciudadanas que residen en un país y donde además 
puede afectar a toda la población y por ende también a lo que es la economía también de 
nuestro país, a lo que es nuestra industria  turística como yo ya les advertí en el mes de 
mayo posibilidades de epidemias y eso ya se lo advertí, ustedes deben pensar que somos 
unos exagerados y lo que estábamos intentando es poner remedio a este desastre, pero 
tanto la crisis no puede servirles a ustedes de coartada para favorecer a empresas 
privadas como Capio ni a fondos de inversión como ….., nosotros le hemos pedido dos 
cosas modestas dentro de  sus competencias como son crear una comisión es que yo le 
estoy ofreciendo mis horas de trabajo y creo que la Sra. Fernández también estaría 
encantada de formar parte de una comisión, déle las vueltas que quiera para nosotros 
aportar toda la información que tengamos para evitar esta situación y después supongo 
que me dirá que no tienen dinero, que no tienen presupuesto que no pueden hacer frente 
a estos gastos, tiene dinero para lo que quiere Sra. Fernández, tienen dinero para lo que 
quiere Sra. Fernández dedicar 3.800 euros para regalar copas caninas, premios para 
perritos y perritas de raza el día 16 de septiembre para esto si que tienen dinero, a lo 
mejor podemos decir bueno hacemos un fondo de 4 o 5 mil euros para ver como el 
Ayuntamiento puede pagar estas prestaciones, esto es una cosa que yo creo que es una 
cosa sensata y del Ayuntamiento de Palma podemos ayudar a que la cosa no vaya a más 
ya que no están por la labor de momento de cambiar esta línea de gestión que tiene el 
gobierno de España. Muchas gracias”. 
 
Te la paraula la Sra. Fernández Herranz: 
 
Muchas gracias, Sra. Sánchez usted lo ha dicho fue el partido socialista quien creó el 
sistema sanitario público y fue el partido socialista y ha sido el partido socialista quien 
lo ha puesto en peligro y quien nos ha llevado a esta situación, también recuérdenlo, lo 
que esta intentando hacer el partido popular en el gobierno central es hacer un sistema 
sanitario público sostenible y como ha dicho muchas veces el Alcalde intentar salvar 
una gran parte en vez de intentar salvar el todo porque el todo no lo vamos a poder 
salvar, porque la situación que vive este país es dramática y lo saben perfectamente, a 
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partir de ahí y siendo conscientes de cual es la realidad la que hay no la que nos gustaría 
que hubiese, porque evidentemente todos estaríamos de acuerdo que nos gustaría que 
hubiese otra realidad vamos a buscar soluciones, pero con la realidad que hay, no con 
estas realidades ficticias con las que están viviendo ustedes, porque ustedes siempre lo 
arreglan todo con que el Ayuntamiento ponga más dinero, con que el Ayuntamiento 
haga, con que el Ayuntamiento, vamos a ver, les estoy diciendo que si estamos 
buscando una solución para que sea el Ibsalut el que pueda pagar todo esto no lo tenga 
que pagar el Ayuntamiento, a mi también me gustaría contar con su apoyo para intentar 
que el Ibsalut pueda pagar esto con el sistema que estamos buscando, Sra. Fernández 
usted dice con un informe social tal, es la misma ley que por cierto tengo que recordar 
que es la leu aprobada por el gobierno socialista la que dice que se tiene que desarrollar 
y son los reales decretos los que están desarrollando una ley no es que nos hayamos 
inventado nada, infórmense primero de las cosas antes de hablar tan alegremente y 
precisamente es esta ley la que habla y la que establece el calificativo que yo puedo 
estar d acuerdo que podrían haberse buscado otro , pero es la ley  que aprobó al 
gobierno socialista de personas sin recursos hablando de personas con residencia legal y 
españoles, lo que estamos pidiendo y lo que esta pidiendo este Ayuntamiento es que 
todas las personas que tiene residencia legal o no puedan acreditar que son personas sin 
recursos, exactamente igual que lo hacen los españoles, que lo hacen los de residencia 
legal, pues que tengan este mismo derecho en igualdad de condiciones las personas en 
situación irregular que puedan acreditar que son personas sin recursos, esto también le 
parece mal? Que todo el mundo se le pueda tratar por igual, yo de verdad que muchas 
veces ni siquiera les entiendo, están haciendo y perdónenme que lo diga demagogia 
sobre este tema cuando es un tema totalmente delicado, yo les vuelvo a decir este 
Ayuntamiento lleva meses intentando buscar una solución, ojala fuese más rápida pero 
esta intentando buscar una solución coherente que además no perjudique todavía más al 
Ayuntamiento y una solución que no sea un parche y en eso vamos a seguir trabajando 
con su ayuda o sin su ayuda. Muchas gracias”. 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1. Crear una comissió tècnica i política per a valorar trimestralment l’impacte de 
l’expulsió de part dels residents de la nostra ciutat a l’accés al sistema sanitari, 
desenvolupant mesures conjuntes de les Àrees de Benestar Social i Salut, per a 
garantir els drets constitucionals dels palmesans i palmesanes. 
 
2. Destinar una línia d’ajudes als i les residents del nostre terme municipal que els 
seus ingressos siguin inferiors al salari mínim interprofessional de 641.40€/mes, a 
subvencionar les prestacions sanitàries que el RD 16/2012 obliga a copagar”. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-IV-EM) 
 
59.  Proposició del Grup Municipal  PSM-IV-ExM relativa a la modificació del 

catàleg de Patrimoni per protegir tota la plaça Josep Maria Quadrado 
(2601/2012). 
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Intervé el representant de la Unió d’Associacions de Mallorca: 
 
“Molt Honorable senyor batle, senyores i senyors regidors la Unió d’Associacions de 
Mallorca, referent a aquest punt exposa el següent, no hi ha crisi econòmica que pugui 
justificar la destrucció de patrimoni arquitectònic i cultural de palma, no hi ha política 
d’austeritat que pugui servir d’excusa davant l’amenaça per la identitat pel llegat 
patrimonial i cultural de ciutat i fins i tot per l’atractiu d turístic palmesà, s’ha de salvar 
lo poc que queda de la fisonomia arquitectònica de la nostra estimada Palma sigui com 
sigui, si hi ha voluntat política i honesta i franca es pot salvar. Vivim temps d’angoixa 
però no només perquè les institucions no estan a l’altura de les circumstàncies sinó 
perquè s’ha escampat la sensació que el partit Popular en el poder mira cap a una altra 
banda amb menyspreu quan ha de preservar el patrimoni arquitectònic, un exemple 
recent l’atorgament de la llicència de demolició a l’edifici del núm. 5 de la plaça 
Quadrado, si, la plaça Quadrado perdrà un veí històric, ido Urbanisme aprovà la 
demolició d’aquest edifici característic de la Gerreria on es construirà una promoció 
d’habitatges privats. Això es evidentment una passa més en el procés de gentrificació de 
la Gerreria amb intenció especulativa. Sort que la coalició PSM-IV-ExM s’hi oposa a 
les totes, demostrant una vegada més  que defensa els interessos del nostre patrimoni 
arquitectònic, òbviament aquesta infausta, aberrant i apocalíptica decisió es un autèntic i 
brutal atac al patrimoni històric de ciutat, a més la demolició del bloc du una pèrdua de 
caràcter d’autenticitat a la plaça. També matisarem el deixament de funcions dels 
propietaris com els causants del fatal desenllaç, es una dinàmica que darrerament s’ha   
aguditzat. Primer el propietaris deixen de mantenir l’edifici i, desprès demanen la 
declaració de ruïna econòmica que el partit Popular els concedeix amablement. Aquesta 
tendència es registra tant al centre antic com a l’eixample. Per exemple la inadmissible 
demolició, mesos enrere, del edifici de la barriada de Santa Catalina situat a l’Avinguda 
Argentina 31, convergència amb el carrer Anibal, un edifici que mereixia ser catalogat 
com d’interès històric i arquitectònic. Palma evidentment, perd les seves senyes 
d’identitat a marxes forçades, Palma ja no es Palma per culpa de polítics que no 
l’estimen, res més i moltes gràcies”. 
 
Te la paraula el Sr. Verger: 
 
“La veritat es que el Sr. Felip ho ha explicat molt be evidentment això es lo que 
emmarca tot, aquesta proposició i lo que emmarca moltes accions nostres en aquest 
sentit  presentar-nos en lo que es la proposició i lo que avui ens agradaria que l’equip de 
govern reestudiés i repensés una mica ens trobem a la Plaça Quadrado que es un espai 
de Palma pràcticament intacte del segle XIX allà desprès de.........es va esbucar un 
convent i a partir d’aquest moment neix una plaça que s’ha mantingut així tal com esta 
ara pràcticament intacte des del segle XIX, nosaltres ja ho hem dit altres vegades també 
feia referència ara el Sr. Felip pensant que es evident que la normativa de la protecció 
de patrimoni té mancances evidents, per això varem dur un altre proposta fa uns mesos 
demanant la declaració de Palma com a Bic perquè no es Bic palma ara mateix i 
evidentment  les conseqüències es poden veure amb l’esbucament pràcticament total del 
barri de Sa Gerreria es poden veure també una altre exemple es la llicència de demolició 
que s’ha concedit a a l’edifici de la Plaça Quadrado núm. 5, tenint en compte aquestes 
mancances que per nosaltres son evidents de normativa en quant a protecció de 
patrimoni proposem que tant el PGOU com el catàleg s’actualitzin, incorporin noves 
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perspectives sobre la conservació del patrimoni i no ens centrem única i exclusivament 
amb la protecció d’edificis singularment considerats amb un concepte de 
monumentalitat, sinó que incorporem noves perspectives que a nivell tècnic s’estan 
incorporants a moltíssims de llocs i que passem a un escenari de passar a espais i àmbits 
urbans sobretot aquells que atorguen un valor cultural en els nuclis urbans, tenint en 
compte aquestes amenaces que tenim a la ciutat de Palma a Quadrado una molt evident 
aquests llicència de demolició necessitem una resposta normativa urgent, una de elles es 
aquesta de proposem, correm risc un risc cert de desnaturalitzar i de perdre autenticitat a 
la nostra ciutat i necessitem una resposta, una resposta que consisteixi en modificar el 
catàleg de Palma, introduir una fitxa de valors ambientals que protegeixi tot l’entorn de 
la Plaça Quadrado que ara mateix esta amenaçat per aquesta mancança normativa, es 
una figura de protecció necessària, s’han de protegir els entorns urbans, els valors 
ambientals, molts de tècnics de moltes bandes de l’estat d’altres administracions així ho 
han expressat a molts d’informes, no quedem per favor l’Ajuntament de Palma ancorat 
amb una concepció de protecció del patrimoni de l’any 64 no quedem ancorats que es lo 
que estem avui en dia a Palma en protecció de patrimoni, ancorats amb una visió  de 
l’any 64, hem de recordar l’altra dia que es deia a la comissió que no era possible, que 
era impossible la normativa no permetia fer fitxes ambientals a la ciutat de Palma, hem 
de recordar que tots els municipis estan aprovant els seus catàlegs amb fitxes 
ambientals, ara resultarà que Palma serà l’únic lloc de Mallorca on no seran possibles 
fitxes de protecció de valors ambientals, anem a veure si amb això som una mica 
seriosos i rigorosos i no quedem ancorats amb concepcions ja una mica desfasades, si es 
vol es pot protegir el patrimoni de Palma si es vol  es poden fer fitxes ambientals i 
protegir entorns com es de la Plaça Quadrado que necessita aquesta figura de protecció, 
si la normativa no ho permet que ja em diran quina normativa no ho permet, idò aquesta 
normativa que es canvií si es normativa del PGOU ,estem canviant el PGOU cada dos 
per tres no podrem canviar això, quan totes les poblacions de Mallorca estan incorporant 
en els seus catàlegs fitxes de protecció ambientals, Palma es la que té els conjunts, té 
conjunts com el de la Plaça Quadrado n’hi ha molts d’altres que necessiten ser protegits, 
serà possible que no pugem per la hipotètica perquè la normativa no ho permet? , quan 
tots els altres pobles i ciutats de Mallorca i de Balears estan incorporant això als seus 
catàlegs, per favor, abordem aquest tema amb rigorositat amb serositat, arribem al fons 
de la qüestió, no ens quedem ancorats amb visions de protecció del patrimoni ja 
desfasades de l’any 64, ara mateix la normativa que protegeix el patrimoni a Palma es 
de l’any 64 i d’una vegada per totes afrontem que tenim un problema que no pot ser que 
donem llicències de demolició totals, substituir totalment edificis com el del numero 5 
de la Plaça Quadrado d’acord amb la normativa vigent això no pot ser que torni a passar 
a Palma, no pot ser seguir per aquesta senda de la degradació del nostre patrimoni sense 
que l’Ajuntament faci absolutament res per aturar-ho. Gracies”.  
 
Té la paraula el Sr. Valls: 
 
“Sr. Verger li hem intentat explicar però vostè no ho vol entendre o no ho pot entendre 
crec que li ha traït una mica la intervenció de Participació Ciutadana amb aquest cas, 
vostè el que vol és a les totes protegir una ruïna declarada per un Govern del que vostè 
formava part, una declaració de ruïna que amés conduïa pues una declaració, 
lògicament, aquesta declaració de ruïna conduïa un ordre de demolició ordenat per 
l’equip de Govern anterior del que vostè formava part o el seu partit formava part, el 
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que ara no és de rebut és que vostè pues de qualque manera ens vengui a donar 
responsabilitats quan realment aquesta decisió no la pressa aquest Govern, és més, el 
Govern anterior va incomplir el deure de una execució subsidiària que constava dins 
l’expedient una vegada que en dos mesos el propietari no havia demolit, i a més, li 
afegirem més, li hem contat per activa i per passiva que respecte d’aquest edifici s’ha 
atorgat, en base a aquella antiga declaració de ruïna, una llicència d’obres de demolició 
per dur a terme la reproducció de l’edifici, precisament perquè consideram des de 
l’Ajuntament de Palma que aquest edifici pot tenir un valor ambiental pues lògicament 
el que s’ha aprovat és una llicència que reconstrueix i reprodueix l’edifici antic per 
intentar guardar aquest valor ambiental. En relació a la fitxa ambiental miri jo li vull 
també una altra cosa, eh?, ja li va explicar l’arqueòloga municipal, el PGOU no permet 
fer proteccions ambientals, això és una cosa que només es pot definir des del punt de 
vista i dins el marc del Pla Territorial Insular, que és un instrument urbanístic que tenen 
els Consells, la fitxa ambiental és la més lleu de totes les proteccions i això vostè ho ha 
de conèixer, vostè també coneix que dins el Centre Històric hi ha una declaració de 
conjunt històric artístic del Centre Històric del Palma i aquesta protecció és més 
rigorosa que la que duria una protecció ambiental, vostè coneix també o sinó ho hauria 
de conèixer que dins la declaració de conjunt històric es protegeix parcel·la per 
parcel·la, les parcel·les tenen un nom són N, són R majúscula, són r minúscula, per una 
altra banda, dins una protecció ambiental, dins una fitxa ambiental vostè sap que en els 
edificis se’ls hi possibilita més enllà del primer aiguavés augmentar el volum, no 
obstant, dins la declaració de Centre Històric no es permet augmentar volum, per tant, ja 
li va explicar l’arqueòloga, jo li repeteixo no sé perquè insisteix, una fitxa ambiental és 
incompatible i, a més, és més lleu, un protecció molt més lleu que la que té el Centre 
Històric de Palma amb la declaració de conjunt històric artístic, moltes gràcies”. 
 
Té la paraula la Sra. Garví: 
 
“Vamos a ver Sr. Valls, un par de cosas, porque creo que es importante que queden en 
Acta, la licencia de demolición del edificio de la Plaza Cuadrado, número 5, la han 
otorgado ustedes en el Consejo de Gerencia, la licencia de obras de demoler el edificio 
de la Plaza Cuadrado número 5 la ha otorgado usted y se ha hecho bajo su mandato, 
creo recordar que también son ustedes artífices de que durante el período de suspensión 
del derribo del edificio de la calle Aníbal, que nosotros paralizamos, creo recordar que 
también al inicio de la legislatura fueron ustedes lo que permitieron que se demoliera el 
edificio y entonces quiero decir que cada uno asuma sus actos y no pretenda …, las 
ruinas no las decide un equipo de gobierno, las ruinas las decide la Ley i la ruina es un 
tema reglado, por tanto, no diga la ruina se decidió por parte de la anterior legislatura, 
en todo caso, vuelvo a repetir la licencia de demolición tanto de la plaza Cuadrado como 
de la calle Aníbal es obra de ustedes y por poner un ejemplo que seguramente le sonará 
demagógico pero la misma ruina declaramos nosotros con el Luís Sitjar i todavía estoy 
esperando que dé la orden de demolición y derribo, o que les conceda la licencia de 
demolición, por lo tanto, ruinas hay de todos los colores y en todo caso como digo 
absolutamente regladas, yo creo que la propuesta que hace hoy el PSM-IV-ExM es una 
propuesta de sentido común de toda la lógica del mundo, es decir, estamos en un 
proceso de revisión general, usted está estableciendo unos criterios técnicos en los que 
dice que quizá la figura de la ficha ambiental no sea la más idónea pero yo creo que 
estamos todos absolutamente de acuerdo en que la fisonomía del barrio con la 
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protección que tenemos ahora de esa plaza puede desaparecer en cualquier momento y 
usted tiene las armas en este instante para que eso no se produzca, por lo tanto, yo creo 
que como grupos tenemos que ser capaces de sobreponernos a lo que es el Plan General 
de hace quince años y decir pues sí hay instrumentos suficientes para que se mantenga 
la fisonomía de la plaza Cuadrado, la plaza Cuadrado no es uniforme tiene 
calificaciones por parcelas cada una distinta cualquier actuación aislada lo que hace es 
estropear todo el conjunto y tiene usted ahora mismo la oportunidad yo se lo dije en 
Comisión, porqué no redactan una propuesta que vaya encaminada a que todos los 
grupos se apoyen que hay que proteger el entorno de la plaza Cuadrado y que hay que 
intervenir de alguna manera y que es el momento idóneo, tienen todos los instrumentos 
ahora mismo a su favor, por lo tanto yo creo que no nos perdamos en temas técnicos 
porque tenemos que seguir creciendo en ese tema de protección y yo creo que usted 
tiene la voluntad lo que pasa que luego nos pone de manifiesto cosas absolutamente 
técnicas que no nos conducen a nada, me gustará ver el edificio de la plaza Cuadrado, 
número 5, si distorsiona o no distorsiona la plaza Cuadrado cuando usted tiene la 
oportunidad de tocar fachadas y primeras crujías y asegurarse el entorno como digo de 
la plaza Cuadrado”. 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si, no perquè li quedi clar al Sr. Valls, el nostre únic ànim amb aquesta moció és la de 
protegir el patrimoni, no tenim cap altra ànim amb aquesta moció, eh?, i la llicència de 
demolició de plaça Cuadrado número 5, la llicència de demolició, l’han donada vostès, 
la donada el Consell de Gerència un dia que presidia el Sr. Garau que ara està tan 
tranquil·lament assegut, ell presidia aquell dia i va atorgar la llicència davant la meva 
protesta eh?, per tant, vostès han donat la llicència de demolició de l’edifici de la plaça 
Cuadrado, a més, no estam xerrant d’això ara, ara no estam xerrant de l’edifici del 
número 5 de la plaça Cuadrado, no vulgui desviar el tema, ara estam xerrant de si 
consideram que si la plaça Cuadrado té prous valors com per se protegit tot el seu 
ambient, tot aquest entorn de la plaça Cuadrado, si te prous valors com per ser protegit, 
si Palma necessita i mereix mantenir una plaça com la plaça Cuadrado fa més de dos 
segles intacte si la mereixem mantenir així, jo crec que sí, Palma necessita mantenir 
espais com els de la plaça Cuadrado, que no perdin autenticitat que no perdin caràcter, 
que ho poguem oferir als nostres visitants i que ho poguem conservar com a patrimoni 
per sempre d’aquesta Ciutat, Palma això ho necessita i s’ho mereix, per tant, d’això és 
del que hauríem de estar xerrant avui i no de si uns varen donar llicència o no varen 
donar llicència, vostès varen donar la llicència eh? Desprès, me diu que el PGOU no 
permet les fitxes ambientals, idò canviem el PGOU, de fet amb això el que li estam 
proposant és una modificació puntual del PGOU, modifiquem el PGOU amb aquest 
sentit, no pot ser que tots els pobles de Mallorca estiguin ..., Sr. Valls ara m’escolti i no 
rigui, no pot ser que tots els pobles de l’illa de Mallorca estiguin aprovant fitxes 
ambientals i vostè aquí me digui que és impossible de fer perquè el PGOU no ho 
permet, no pot ser, no se’n dona compte que no pot ser, tots els pobles i ciutats de 
Mallorca estan aprovant fitxes de protecció ambiental dels seus entorns de alguns dels 
seus entorns, d’alguns dels seus conjunts, no pot ser que a Palma això no sigui possible 
tècnicament, no s’escudi amb la tècnica per favor, anem a aprofundir sobre aquest tema, 
anem a aprofundir sobre aquest tema eh? és fals que a Palma això sigui impossible, és 
fals, els que passa és que vostès no ho volen eh? vostès no volen protegir, heu digui 
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clarament que no volen protegir determinats entorns i establir fitxes de valor ambiental, 
heu digui clarament però Palma pot protegir i necessita protegir molt més que altres 
municipis segurament, aquí tenim conjunts que són i entorns urbans que són molt 
necessària protegir, després el seu argument és què un dels seus arguments dins aquest 
eh? dins aquest va i ve d’arguments, resulta que és què la fitxa ambiental no la vol donar 
però resulta que és massa lleu la protecció de la fitxa ambiental, molt més lleu que allò 
que ja té Palma, eh? què te la declaració de BIC sí, idò com així s’ha autoritzat la 
demolició d’un edifici, una substitució total i absoluta d’un edifici de la plaça Cuadrado 
si el grau de protecció ja és el màxim, com és possible que haguem autoritzar això, 
vostè no veu que no li quadre l’argumentació, no ho veu que no li quadre, no veu que 
Palma no és un BIC, que el PGOU digui que Palma és un BIC no ho converteix en BIC, 
que el BIC té la competència per tramitar-ho la institució competent en matèria de 
protecció del patrimoni i no ho ha tramitat mai al BIC de Palma, que no s’ha tramitat 
mai, no se’n dona compte que perquè qualcú digui sense cap competència que és un 
BIC no és un BIC Palma, Palma no és un BIC, aposta es varen carregar la Gerreria, 
aposta durant un mandat popular un barri popular medieval es va esfumar de la ciutat de 
Palma, perquè Palma no és un BIC, perquè el Centre Històric de Palma no és un BIC, 
per molt que el PGOU digui una frase que es consideri un BIC, perquè mai s’ha tramitat 
la declaració de BIC per la institució competent en matèria de protecció del patrimoni, 
no diguin el que no és, per tant la fitxa ambiental com a mínim és qualque cosa, és una 
cosa que hauria evitat conseqüències tan desastroses com la llicència demolició per 
l’edifici número 5, és una figura de protecció que podria evitar altres desastres i altres 
agressions al patrimoni en aquesta plaça, no me digui que és poca cosa i que ja és més el 
que hi ha perquè és que no li quadre l’argument, no pot ser que tenguem el grau màxim 
de protecció i les conseqüències pràctiques siguin que donam llicències de demolició 
sense que s’enteri tan sols la institució competent en matèria de patrimoni i autoritzem 
la substitució total de l’edifici, no me digui que es reconstrueix l’edifici perquè el que 
s’ha fet és demanar que es reconstrueixi parcialment part de la façana, que s’imiti el que 
hi havia allà, això és perdre autenticitat, perdre caràcter, perdreu tot, evidentment això, 
si amb això vostè es pensa que protegeix el patrimoni anam arreglats, la veritat, per 
favor, entri una miqueta en el fons del tema i no es quedi amb una explicació que li fan 
superficialment sense entrar en el fons del tema, eh? i escolti altres veus de les que 
escolta normalment, gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Valls: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, mire la Sra. Garví tiene razón en el sentido de que los actos 
reglados no tienen que ser discutidos ni son discutibles, en el tiempo de la legislatura 
anterior hay un expediente que declara la ruina del edificio de la plaza del Cuadrado, 
numero 5, y fruto de esta declaración de ruina hay una orden de demolición, que no 
cumplió el propietario y que subsidiariamente tampoco cumplió el Ayuntamiento 
durante el periodo anterior, en este momento se ha pedido en tiempo de este gobierno 
una licencia de derribo y lógicamente se ha dado porque también es un acto reglado, por 
tanto, no puede no darse, entonces, las cuestiones que son de ley y de reglamento lo que 
hay que hacer es cumplirlas no cuestionarlas, eso en primer lugar, i en segundo lugar, 
usted tiene que aprender una cosa que todavía no ha aprendido y se la hemos repetido 
desde los servicios técnicos, desde la Gerencia, la propia arqueóloga, los políticos todo 
el mundo, una ruina en un BIC es una ruina, y esto usted no lo quiera entender, una 
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ruina es una ruina y por tanto eso es indiscutible, las ruinas no se discuten son hechos, y 
por tanto esto usted tiene que conocer cuales son las consecuencias jurídicas y en base a 
esa realidad física entonces se actúa jurídicamente y yo no puedo evitar que las cosas 
tengan consecuencias jurídicas y de actuar conforme a la legalidad vigente, muchas 
gracias”. 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“1. Instar a la Regidoria d’Urbanisme a tramitar la modificació puntual del 
Catàleg de protecció d’edificis i elements d’interès històric, artístic, arquitectònic i 
paisatgístic de l’Ajuntament de Palma, incorporant una fitxa ambiental que 
protegeixi el conjunt total de la Plaça Josep Maria Quadrado per la uniformitat de 
tipologies i cronologies”.   
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) 12 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
11.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a un proveïdor per import 

de 2.283’05€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“En data 24-05-11 el Sr. BARTOLOMÉ DARDER VIDAL, amb N.I.F. 43.084.916M i 
domicili en C/ Gilabert de Centelles, 10, 1º-3ª, C.P. 07005, de Palma, facturà a 
l’Ajuntament un import total de 2.283,05 €, factures núm. 11/40 i 11/41, corresponents 
a una campanya publicitària per la promoció del Mercat de Segona mà i d’Oportunitats 
de son Fusteret.  
 
Consta als arxius del Servei de Mercats que s’inicià la tramitació de l’expedient 
d’abonament però, per circumstàncies sobrevingudes, la resolució d’abonament 
proposada en data 07-06-11 pel Cap del Servei no arribà a ser aprovada.  
 
És adient procedir, doncs, al pertinent reconeixement de deute, imputant el mateix a la 
partida 19.43900.226.02 “Consum – Publicitat i Propaganda” del vigent pressupost 
2012; competència que, amb caràcter general, atribueix al Ple l’article 60.2 del RD 
500/1990, de 20 d’abril, que desenvolupa el Cap.I del Títol VI de la Llei 39/1988 
d’Hisendes Locals, en matèria de pressuposts.  
 
D’acord amb l’exposat, el T.A.G. Cap de Servei que subscriu és del parer que, de 
conformitat amb el que s’estableix en l’article 123.1, apartats h) i p), de la Llei 7/1985, 
de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim Local, en la redacció donada per la Llei 
57/2003, de 16 de desembre, de Mesures per a la Modernització del Govern Local, 
l’article 60.2 del RD 500/1990, de 20 d’abril, que desenvolupa el Cap.I del Títol VI de 
la Llei 39/1988 d’Hisendes Locals, en matèria de pressuposts; i altra normativa 
concordant d’aplicació, i a instància de la Ilma. Sra. Regidora de l’Àrea delegada de 
Sanitat i Consum, i d’acord amb el Decret de Batlia núm. 05309 de data 26-03-2012, 
que refon els decrets d’organització dels serveis administratius d’aquesta Corporació, 
per part del Ple de l’Ajuntament es podria adoptar el següent 
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A C O R D 

 
PRIMER.- Aprovar el reconeixement de deute per import de 2.283,05 euros (DOS 
MIL DOS-CENTS VUITANTA-TRES EUROS AMB CINC CÈNTIMS), IVA 
inclòs, corresponent a 2 factures del Sr. BARTOLOMÉ DARDER VIDAL, amb 
N.I.F. 43.084.916M i domicili en C/ Gilabert de Centelles, 10, 1º-3ª, C.P. 07005, de 
Palma: factura núm. 11/40 de data 24-5-11 per import de 1.622,25€ (IVA inclòs) i 
factura núm. 11/41 de data 24-5-11 per import de 660,80€ (IVA inclòs), ambdues 
en concepte de campanya publicitària per la promoció del Mercat de segona mà de 
son Fusteret.  
  
S’abonaran amb càrrec a la partida 19.43900.226.02 “Consum – Publicitat i 
Propaganda” del vigent pressupost 2012.   
 
SEGON.- Adoptar les mesures administratives necessàries per a l’eficàcia del 
present acord”. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
12.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors del 

departament d’Infraestructures. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“A continuació es detallen les factures conformades i pendents de pagament dels serveis 
de Parcs i Jardins, Logística, d’Edificis Municipals del Departament d’Infraestructures i 
d’Enllumenat Públic:   
 
1- El 22 de maig de 2012 el Servei de Parcs i Jardins va trametre a aquest Servei 
Administratiu la següent factura (annex I) per a tramitar el corresponent reconeixement 
de deute i el seu abonament amb càrrec a la partida 2012.11.17103.21309 Parcs i 
Jardins – Despeses diverses de conservació, fent-hi constar la seva conformitat, ja que 
no es va poder tramitar al seu moment per manca de consignació pressupostària:   
 
- Fra. núm. 1565 A, de 09/04/2010, per un import de 636,00€, amb el 16 % d’IVA 
inclòs, de l’empresa BENDIX SA., amb NIF A07052566 i domicili al carrer Gremi 
Ferrers, 48, 07009 Palma de Mallorca.   

 
2- El 5 de juny de 2012 el Servei Parcs i Jardins va trametre a aquest Servei 
Administratiu la següent factura (annex II) per a tramitar el corresponent reconeixement 
de deute i el seu abonament amb càrrec a la partida 2012 11 16905 62300 Logística – 
maquinària, instal.lació i utillatge, fent-hi constar la seva conformitat, ja que no es va 
poder tramitar al seu moment:  
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-Fra. 37977, de 31/07/2009 per un import de 70,85 €, amb el 16 % d’IVA inclòs, de 
l’empresa DIELECTRO BALEAR S.A.U., amb CIF A07004864 i domicili al Gremio 
de Carpinteros, 43, 07009 Palma de Mallorca.  

 
3- El 7 de juny de 2012 el Servei de Logística va trametre a aquest Servei Administratiu 
les següents factures (annex III), per tal de tramitar el corresponent reconeixement de 
deute i el seu abonament amb càrrec a la partida 2012 11 16905 22609 Logística- 
despeses muntatge festes, fent-hi constar la seva conformitat, ja que no es varen poder 
tramitar al seu moment, per que des del servei de Logística es van passar a Premsa i a 
Protocol, que van considerar que no s’havien de pagar:  
 
-Fra. 10.012, de 15/01/2010, per un import de 580,00€, amb el 16 % d’IVA inclòs, de 
l’empresa GERMATUR GESTIÓN S.L., amb CIF B57164303 i domicili al carrer 
Fluvià, 9-1ºb, 07009 Palma de Mallorca. 
- Fra. 10.013, de 15/01/2010, per un import de 493,70€, amb el 16 % d’IVA inclòs, de 
l’empresa GERMATUR GESTIÓN S.L., amb CIF B57164303 i domicili al carrer 
Fluvià, 9-1ºb, 07009 Palma de Mallorca. 

 
4- El 14 de juny de 2012 el Servei d’Edificis Municipals va trametre a  aquest Servei 
Administratiu les següents factures (annex IV) per a tramitar el corresponent 
reconeixement de deute i el seu abonament amb càrrec a la partida 2012 11 93501 
21200 Edif. Municipals-contracte manteniment edificis municipals, fent-hi constar la 
seva conformitat, atès que no es varen poder tramitar en el seu moment:   

 
-Fra. F81950 de 26/11/2008, per un import de 116,49€, amb el 16% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COIBSA MANTENIMENT I SERVEIS S.L., amb NIF B07288087 i 
domicili al carrer Arxiduc Lluís Salvador, 84, 07004 Palma de Mallorca. 
-Fra. 11448 de 30/06/2010, per un import de 10.535,54€, amb el 16% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
-Fra. 12267 de 05/11/2010, per un import de 407,73€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 210091 de 14/01/2011, per un import de 264,98€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 210154 de 25/01/2011, per un import de 1.246,23€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 210196 de 31/01/2011, per un import de 109,67€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 210359 de 23/02/2011, per un import de 30,81€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 210703 de 13/04/2011, per un import de 7.766,33€, amb el 16% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
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- Fra. 210728 de 15/04/2011, per un import de 235,48€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 210884 de 10/05/2011, per un import de 2.143,41€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 210961 de 25/05/2011, per un import de 3.888,93€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 210951 de 25/05/2011, per un import de 432,03€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
-Fra. 210963 de 25/05/2011, per un import de 360,23€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 211125 de 20/06/2011, per un import de 526,80€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
- Fra. 211374 de 29/07/2011, per un import de 1.112,09€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF A07102155 i 
domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
 
5- El 6 de juny de 2012 el Servei d’Enllumenat Públic va trametre a aquest Servei 
Administratiu les següents factures (annex V) per a tramitar el corresponent 
reconeixement de deute i el seu abonament amb càrrec a la partida 2012 11 16502 
21309 Enllumenat – Despeses diverses conservació, fent-hi constar la seva conformitat,  
atès que no es té constància que la factura tingués entrada en el servei l’any 2010, per la 
qual cosa no va ser tramitada en el seu moment: 
 
-Fra. 8112 de 31/03/2010, per un import de 77,02€, amb el 16% d’IVA inclòs, de 
l’empresa DIELECTRO BALEAR S.A., amb NIF A07004864 i domicili al carrer 
Gremi de Fusters, 43, 07009 Palma de Mallorca.  

 
6- El 28 d’agost de 2012 el Servei d’Edificis Municipals va trametre a aquest Servei 
Administratiu la factura MEM-9113 de 31/03/2009, per un import de 1.484,71 €, 16% 
d’IVA inclòs, de l’empresa UTE Coibsa Service – Coibsa, CIF U-57592602, amb 
domicili al carrer Eusebi Estada, 70 baixos, 07004 Palma de Mallorca, (annex VI) per a 
tramitar el corresponent reconeixement de deute i el seu abonament amb càrrec a la 
partida 2012 11 93501 62300 EDIF. MUNICIPALS.- EQUIPAMENTS I 
INSTAL·LACIONS, fent-hi constar la seva conformitat,  atès que no es va tramitar al 
seu moment l’abonament pel Servei de Prevenció de Riscs Laborals. 
 
7- El 31 d’agost de 2012 el Servei d’Edificis Municipals va trametre a aquest Servei 
Administratiu la factura MEM 9424 de 15/12/2009, per un import de 3.825,71 €, 16 % 
d’IVA inclòs, de l’empresa UTE Coibsa Service – Coibsa, CIF U-57592602, amb 
domicili al carrer Eusebi Estada, 70 baixos, 07004 Palma de Mallorca, (annex VII) per a 
tramitar el corresponent reconeixement de deute i el seu abonament amb càrrec a la 
partida 2012 11 93501 62300 EDIF. MUNICIPALS.- EQUIPAMENTS I 
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INSTAL·LACIONS, fent-hi constar la seva conformitat,  atès que no es va poder 
tramitar al seu moment. 
 
8- El 31 d’agost de 2012 el Servei d’Edificis Municipals va trametre a aquest Servei 
Administratiu la factura 12184 de 29/10/2010, per un import de 1.328,81 €, 18 % d’IVA 
inclòs, de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR, SAU, CIF A-
07102155, amb domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennàssar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca, (annex VIII) per a tramitar el corresponent reconeixement de deute i 
el seu abonament amb càrrec a la partida 2012 11 93501 21200 EDIF. MUNICIPALS.- 
CONTRACT. MANTENIMENT EDIFICIS MPALS, fent-hi constar la seva 
conformitat,  atès que no es va poder tramitar al seu moment. 
 
Per tot això, atesa la necessitat d’abonar les dites factures, d’acord amb el que 
estableixen l’art. 123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim 
local; arts. 22 a 27 de la Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de les 
administracions públiques i del procediment administratiu comú; l’art. 176 del Reial 
Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març, pel qual s’aprovà el Text refós de la Llei 
reguladora de les hisendes locals; les Bases d’execució del Pressupost municipal; els 
articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de l’Ajuntament, aprovat el dia 29 de 
juliol de 2004; i l’article 50.11 del Reglament d’Organització, funcionament i règim 
jurídic de les corporacions locals, previ dictamen de la Comissió de Comptes, Economia 
i Recursos humans, propòs al Ple l’adopció del següent:  

 
A C O R D 

 
1r. Reconèixer el deute a les empreses que a continuació s´assenyalen pel valor 
corresponent a les factures que igualment es relacionen, acordant l´abonament de 
les mateixes a les respectives empreses creditores amb càrrec a les partides que en 
cada cas s´indiquen; tot això atesos els informes del Servei de Parcs i Jardins de 
data 22 de maig de 2012 (annex I),de data 5 de junt de 2012 (annex II),  el del 
Servei de Logística de data 7 de juny de 2012 (annex III), els del Servei d’Edificis 
Municipals de data 14 de juny de 2012 (annex IV), 28 d’agost de 2012 (annex VI) 
31 d’agost de 2012 (annex VII) i 31 d’agost de 2012 (annex VIII), i el del Servei 
d’Enllumenat Públic de data 6 de juny de 2012 (annex V):  
 
- Amb càrrec a la partida 2012.11.17103.21309 Parcs i Jardins-despeses diverses de 
conservació, fent-hi constar la seva conformitat, ja que no es va poder tramitar al 
seu moment per manca de consignació pressupostària: 
 
- Fra. núm. 1565 A, de 09/04/2010, per un import de 636,00€, amb el 16 % d’IVA 
inclòs, de l’empresa BENDIX SA., amb NIF A07052566 i domicili al carrer Gremi 
Ferrers, 48, 07009 Palma de Mallorca.   
 
- Amb càrrec a la partida 2012.11.16905.62300 Logística-Maquinària, instal.lació i 
utillatge, fent-hi constar la seva conformitat, ja que no es va poder tramitar en el 
seu moment:  
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-Fra. 37977, de 31/07/2009 per un import de 70,85 €, amb el 16 % d’IVA inclòs, de 
l’empresa DIELECTRO BALEAR S.A.U., amb CIF A07004864 i domicili al 
Gremio de Carpinteros, 43, 07009 Palma de Mallorca.  
 
- Amb càrrec a la partida 2012 11 16905 22609 Logística-despeses muntatge festes, 
fent-hi constar la seva conformitat, ja que no es varen poder tramitar al seu 
moment, ja que des del Servei de Logística es van passar a Premsa i Protocol, que 
van considerar que no s’havien de pagar :  

 
-Fra. 10.012, de 15/01/2010, per un import de 580,00€, amb el 16 % d’IVA inclòs, 
de l’empresa GERMATUR GESTIÓN S.L., amb CIF B57164303 i domicili al 
carrer Fluvià, 9-1ºb, 07009 Palma de Mallorca. 
- Fra. 10.013, de 15/01/2010, per un import de 493,70€, amb el 16 % d’IVA inclòs, 
de l’empresa GERMATUR GESTIÓN S.L., amb CIF B57164303 i domicili al 
carrer Fluvià, 9-1ºb, 07009 Palma de Mallorca. 
 
- Amb càrrec a la partida 2012 11 93501 21200 Edificis Municipals-contracte 
manteniment edificis municipals, fent-hi constar la seva conformitat, ja que no es 
varen poder tramitar al seu moment:  

 
-Fra. F81950 de 26/11/2008, per un import de 116,49€, amb el 16% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COIBSA MANTENIMENT I SERVEIS S.L., amb NIF B07288087 i 
domicili al carrer Arxiduc Lluís Salvador, 84, 07004 Palma de Mallorca. 
-Fra. 11448 de 30/06/2010, per un import de 10.535,54€, amb el 16% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
-Fra. 12267 de 05/11/2010, per un import de 407,73€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 210091 de 14/01/2011, per un import de 264,98€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 210154 de 25/01/2011, per un import de 1.246,23€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 210196 de 31/01/2011, per un import de 109,67€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 210359 de 23/02/2011, per un import de 30,81€, amb el 18% d’IVA inclòs, de 
l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
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- Fra. 210703 de 13/04/2011, per un import de 7.766,33€, amb el 16% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 210728 de 15/04/2011, per un import de 235,48€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 210884 de 10/05/2011, per un import de 2.143,41€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 210961 de 25/05/2011, per un import de 3.888,93€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 210951 de 25/05/2011, per un import de 432,03€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
-Fra. 210963 de 25/05/2011, per un import de 360,23€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 211125 de 20/06/2011, per un import de 526,80€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 211374 de 29/07/2011, per un import de 1.112,09€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
- Fra. 12184 de 29/10/2010, per un import de 1.328,81€, amb el 18% d’IVA inclòs, 
de l’empresa COMERCIAL E INSTALADORA BALEAR S.A.U., amb NIF 
A07102155 i domicili al carrer Arquitecto Gaspar Bennassar, 47 baixos, 07004 
Palma de Mallorca. 
 
- Amb càrrec a la partida 2012 11 93501 62300 Edificis Municipals-Equipaments i 
instal·lacions, fent-hi constar la seva conformitat, ja que no es varen poder 
tramitar al seu moment:  
 
-Fra. MEM-9113 de 31/03/2009, per un import de 1.484,71 €, 16% d’IVA inclòs, de 
l’empresa UTE Coibsa Service – Coibsa, CIF U-57592602, amb domicili al carrer 
Eusebi Estada, 70 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
-Fra. MEM 9424 de 15/12/2009, per un import de 3.825,71 €, 16 % d’IVA inclòs, de 
l’empresa UTE Coibsa Service – Coibsa, CIF U-57592602, amb domicili al carrer 
Eusebi Estada, 70 baixos, 07004 Palma de Mallorca. 
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- Amb càrrec a la partida 2012 11 16502 21309 Enllumenat públic-despeses 
diverses conservació, fent-hi constar la seva conformitat, ja que no es té constància 
que la factura tingués entrada en aquest servei l’any 2010, per la qual cosa no va 
ser tramitada en el seu moment:  

 
-Fra. 8112 de 31/03/2010, per un import de 77,02€, amb el 16% d’IVA inclòs, de 
l’empresa DIELECTRO BALEAR S.A., amb NIF A07004864 i domicili al carrer 
Gremi de Fusters, 43, 07009 Palma de Mallorca.  
 
2n. Comunicar el present acord a les empreses interessades i a la secció de 
Comptabilitat”.  
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
13.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors IME, per 

import de 2.345’44€. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
Durant l’any 2011 varen quedar sense tramitar les factures que figuren a la relació que 
s’adjunta, la qual és conseqüència de compromisos adquirits dins l’any 2011. Per això, 
d’acord amb el que estableixen l’article 23.e del Reial decret legislatiu 781/1986, de 18 
d’abril, text refós de les disposicions legals vigents en matèria de règim local; l’article 
123.p de la Llei 7/1985, de 2 d’abril, reguladora de les bases del règim local; arts.22 a 
27 de la Llei 30/92, de 26 de novembre, de règim jurídic de les administracions 
públiques i del procediment administratiu comú; els art.176 y 188 del Reial decret 
legislatiu 2/2004, de 5 de maig, pel qual s’aprova el Text refós de la Llei reguladora de 
les hisendes locals; la Base 27 reconeixement extrajudicial dels crèdits de les Bases 
d’execució del Pressupost municipal per a l’any 2012 aprovat pel Ple de l’Ajuntament el 
dia 30 de març de 2012; els articles 3, 63 i 80 del Reglament orgànic del Ple de 
l’ajuntament, aprovat el dia 29 de juliol de 2004; els articles 172 i 173.5 del Reglament 
d’organització, funcionament i règim jurídic de les corporacions locals, s’eleva a 
l’aprovació del Ple, prèvia aprovació de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos 
humans i prèvia aprovació del Consell Rector de l’Institut Municipal de l’Esport 
l’adopció del següent  
 
ACORD 
 
1. Reconèixer el deute per un total de 2.345,44€ (dos mil tres-cents quaranta-cinc 
euros amb quaranta-quatre cèntims) segons la relació adjunta número F/2012/159 
i, per tant, abonar aquest import. 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple”. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM). 
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14.  Proposta d’aprovació de reconeixement de deute a varis proveïdors IME per 
import de 74.718’79€. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“Les factures que figuren a la relació corresponen als serveis que s’han realitzats per 
diverses entitats, sense haver-se fiscalitzat prèviament els actes que donen lloc al 
reconeixement de les obligacions derivades de les esmentades prestacions, i per tant, 
prescindint del procediment legalment establert,  van acompanyades de l’Informe del 
Gerent justificatiu d’inici d’expedient per a la contractació del servei i informe del Cap 
d’Àrea de necessitat del servei. 
 
Per això, d’acord amb el decret de batllia 15047 de 18 de novembre de 2004, 
d’Organització dels Serveis Administratius de l’Ajuntament i de delegacions de 
competències a les Regidories d’Àrea i d’acord amb el capítol IV dels vigents Estatuts 
de l’Institut Municipal de l’Esport, i amb la Base 27 reconeixement extrajudicial dels 
crèdits de les Bases d’execució del Pressupost municipal per a l’any 2012 aprovat pel 
Ple de l’Ajuntament el dia 30 de març de 2012, s’eleva a l’aprovació del Ple, prèvia 
aprovació de la Comissió de Comptes, Economia i Recursos humans i prèvia aprovació 
del Consell Rector de l’Institut Municipal de l’Esport l’adopció del següent  
 
ACORD 

 
1.- Aprovar el reconeixement de deute de la relació de factures número F/2012/167 
per un import de 74.718,79€ (setanta-quatre mil set-cents devuit euros amb 
setanta-nou cèntims) i, en conseqüència, formalitzar i aprovar la seva despesa. 
 
2. Elevar a l’aprovació del Ple”. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
15.  Proposta d’aprovació tarifa del tren turístic per a l’any 2012, anada i 

tornada en la quantia de 4’50€. Iva inclòs. 
 
Té la paraula el Sr. Vallejo: 
 
“Si, bueno, se propone modificar la tarifa del tren turístico de 4 euros a 4 euros 
cincuenta hay un informe del economista del Ayuntamiento, de Intervención, favorable, 
todo esto basado en la estructura de gastos que tiene la empresa, en que no se sube la 
tarifa desde el año 2009 y en el IPC, no se incrementa el IPC de los costes de personal y 
del incremento que han tenido los combustibles en estos años, gracias”. 
 
Té la paraula el Sr. Hila: 
 
“Moltes gràcies, de partida podemos decir que nosotros no creemos que un aumento del 
12,5% del tren turístico a los turistas de la Playa de Palma pues, sea positivo, cuanto 
más caro lo hacemos todo, menos competitivos somos y de golpe un día para otro un 
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12,50 vamos es un poco exagerado, más si se ve el informe del economista municipal, 
el último párrafo dice el economista calcula en base al concurso que allí dice como se 
han de calcular los precios cual debería ser el aumento y dice que por personal, 
combustible y demás conceptos que la empresa facilita, el incremento tendría que ser 
del 5,2%, esto lo dice el economista, 5,2 los cálculos que según el concurso se hacen 
para saber cuanto hay que subir, en cambio se sube un 12,5 del 5,2 al 12,5 hay un 7% 
más que regalamos a la empresa sin justificación, dice no lo considera justificativo 
porque estamos hablando de 30 céntimos, bueno, pues a mi me parece que todo cuenta y 
que subir un 7% más de lo que dice los pliegos y de lo que toca a esta empresa los 
precios en los tiempos que estamos no está justificado, hemos de ser un destino 
competitivo, en Playa de Palma no podemos cada vez que hay un Pleno pagarle un palo 
al turista, ya se lo pegamos con las hamacas y las sombrillas, ahora con el tren turístico, 
con l’EMT, o sea, el turista que viene del año pasado a este, cada año que viene ve que 
Palma es más caro, al final ya sabemos que el precio en muchos casos es determinante 
para elegir el destino turístico, pues todo esto son gotas que van sumando y mucho 
turistas al final cuando esto se convierta en un precio que no quieren pagar se van a ir a 
otros destinos, cuando por ley con un 5,25 la empresa esta cubierta  porque es lo que 
dice que tiene que subir su precio, por eso si que me gustaría saber porqué se les sube 
más”. 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Sí, no jo simplement per comentar que si aquesta pujada repercutís en un augment 
d’ingressos de l’Ajuntament eh?, be jo, se m’hauria de justificar eh? pareix que no 
segons l’explicació que es va donar en Comissió no és així, si repercutís en augment 
d’ingressos de l’Ajuntament ho podríem valorar eh? podríem estar d’acord, evidentment 
aquest Ajuntament necessita ingressos i podríem estar d’acord amb aquesta pujada, però 
clar, si hem de pujar alguna cosa és el tren turístic de l’Arenal que hem de pujar eh? jo 
des del PSM-IV-ExM això ho tenim clar, ara be, segons l’explicació que es va donar en 
Comissió això no és així, això, bàsicament amb un ... pràcticament la integritat d’aquest 
sobrecost, d’aquest augment de preu, va destinat a una empresa privada que és un 
concessionari, no és l’EMT que gestiona això i l’ingrés que rebrà l’Ajuntament 
d’aquesta concessió serà l’increment mínim de l’IPC en cap cas serà l’increment que és 
planteja als turistes, per tant, com que es plantejament no es aquest i la realitat és què 
aquest guany serà només per aquesta empresa privada que té la concessió, evidentment, 
no votarem a favor d’això, votarem en contra”. 
 
Té la paraula el Sr. Vallejo: 
 
“Si Sr. Verger, jo si li vaig dir en Comissió que no repercutia li demano disculpes 
perquè si repercuteix, hi ha un cànon del 6,1% dels ingressos nets de l’empresa que van 
directament a l’Ajuntament, a l’EMT, 6,1 Sr. Alcover, jo ho vaig dir i he demanat 
disculpes, és el primer que he dit. A partir d’aquí a jo ja el que me sorprèn Sr. Hila que 
le parece mucho el 12%, de 4 pasar a 4,5, i porqué lo subió usted de 3,5 a 4, és que és 
más, de 4 a 4,5 es algo menos que de 3,5 a 4, lo hizo usted o ustedes con el Bloc en la 
anterior legislatura, es que parece que ustedes no han gobernado, entonces ahora nos 
estamos cargando el turismo, esto es catastrófico porque pasamos a cobrar 50 céntimos 
más del tren turístico del Arenal, tiene usted una idea de lo que valen los trenes 
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turísticos en las otras zonas de España, dígame una, sabe el precio? es qué llega un 
punto de demagogia, mire usted se lo digo yo, no se preocupe que yo se lo digo, los 
trenes turísticos de Tenerife 9 €, el tren turístico de Marbella 5€, el tren turístico de San 
Sebastián 4,5€, ahora hay una ciudad aquí evidentemente turística que es más barata, 
Burgos, este lo tiene más barato que nosotros ahora con la subida, hasta ahora 4€, 
nosotros ahora pasamos a 4,5€, por el amor de Dios, llega un momento que hacen 
demagogia de tales estupideces, es decir, el servicio que presta la empresa que además 
es excelente, los trenes van a tope, llenos, usted lo sabe, y ahora resulta que sube el 
combustible un 40%, sube los gastos de personal, suben los gastos indirectos, quieren 
subir la tarifa 50 céntimos, estamos 1,47€ por debajo de muchas ciudades de España, en 
cualquier caso un porcentaje mucho más bajo que la inmensa mayoría y esto se va a 
cargar el turismo de Palma, jo de verdad no lo entiendo, gràcias”. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“Vista la proposta de tarifes del servei de Tren Turístic, per a l’any 2012, que presenta 
l'Empresa Municipal de Transports Urbans de Palma de Mallorca, SA (EMT-PALMA),  
mitjançant   l'acord adoptat pel Consell d'Administració de l'esmentada empresa, a la 
sessió extraordinària de dia 26 de gener  de 2012.  
 
La proposta de modificació de tarifes ha estat informada, amb caràcter favorable, per 
l'economista municipal dia 27 de juny de 2012. 
 
Per això, i en virtud del que es disposa a l'article 22 de la Llei 7/85, de 2 d'abril, 
reguladora de les bases de règim local, Reial Decret Legislatiu 781/86 de 18 d'abril pel 
qual s'aprova el text refós de les disposicions legals vigents en matèria de Règim Local, 
el Cap de Secció, que suscriu considera que podría elevarse,  a l'Excm. Ajuntament en 
Ple per la seva aprovació, la següent proposta de: 
                              
A C O R D 
 
PRIMER. Aprovar la tarifa del Tren Turístic per a l’any 2012, anada i tornada, en 
la quantia de 4,50 Euros (IVA inclòs), sol·licitada per l’Empresa Municipal de 
Transports Urbans de Palma de Mallorca, S.A. (EMT-PALMA).   
 
SEGON.  Publicar el present acord al BOIB. Aquesta resolució començarà a regir 
l'endemà al de la seva publicació”. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP), 9 vots en contra (PSOE) i 3 abstencions 
(PSM-IV-ExM) 
 
ES TRACTEN CONJUNTAMENT ELS PUNTS 16 I 42 
16.  Proposta d’aprovació definitiva de la modificació de l’ordenança fiscal 

reguladora de l’Impost sobre béns immobles. 
 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
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“Gràcies Sr. Batle, avui aquest plenari pren una decisió valenta i una decisió important, 
avui és el primer pic que un equip de Govern proposa baixa l’IBI a l’historia d’aquest 
Ajuntament, mai antes un equip de Govern d’un any a un altre havia proposat baixar 
l’IBI, però com vostès saben que a jo m’agrada ser rigorós, no li baixarà a tothom, no li 
baixarà a tothom, només li baixarà al 85% dels ciutadans, al 85% dels ciutadans, una 
clara majoria li baixarà l’IBI el proper any, hi ha un 15% que no i sempre varen 
defensar aquí en aquest plenari que hi hauria gent desprès de la revisió cadastral perquè 
no estava pagant el que li tocava, un 80% la rebaixa serà entre un 1 i 3%, hi haurà un 
5,3% dels ciutadans que el rebut li rebaixarà més d’un 3%, ni haurà damunt un 10% que 
igualaran, pagaran exactament el mateix, tenen un efecte neutral després d’aquesta 
revisió cadastral i després hi ha damunt un 5-7% que aquests si que són els que realment 
pagaran més, be amb aquesta decisió d’aquest equip de Govern d’avui, incrementam el 
que seria la progressivitat del nostre impost de referència que és l’IBI. Nosaltres no 
seguirem el model que han fet el socialistes de Saragossa, vostès normalment es volien 
comparar amb Marratxí, Calvià, Llucmajor, Inca i sempre li deien que Palma s’ha de 
comparar amb altres ciutats, Saragossa, justament té la mateixa història que Palma, des 
de l’any 97 no ha fet la revisió cadastral per tant està més o manco igual de dates que 
nosaltres, a la passada legislatura varen iniciar tota la feina i per motius electorals, igual 
que aquí a Palma, es va paralitza fins a després de les eleccions, vostès ens han demanat 
a nosaltres des de un principi o han dit que era un tema automàtic, amb la revisió 
cadastral es llevava el recàrrec que havia aprovat Madrid, això no és així, això es una 
decisió política, a Saragossa no el lleven al recàrrec, mantenen el mateix tipo que el 
2012, per tant, en el 2013 és ve que no toquen el tipo respecte del 2012, perquè el 
mantenen això és una decisió política, però se’ls hi incrementarà la base imponible als 
ciutadans per la revisió cadastral, per tant, allà sí que pagaran tots els ciutadans més IBI, 
allà, a Saragossa, això és el model que vostès tenien per posar aquí, per tant, és una 
decisió històrica d’un equip de Govern que decideix tenir menys recaptació per IBI d’un 
any per l’altre, mai en aquest Ajuntament havia passat, de fet no conec cap cas a 
Espanya i manco a ciutats importants com l’Ajuntament de Palma que es fes així. 
Bueno, i quin hauria de ser el posicionament, desprès de que hem sentit avui tots els 
posicionaments que ha fet tant el partit socialista com el PSM-IV-ExM, quin hauria de 
ser?  vostès haurien d’estar en contra d’aquesta decisió de l’equip de Govern, perquè 
vostès estan en contra de les retallades i la decisió que està prenent avui aquest plenari 
significa retallades per 2 milions d’euros en un moment en el que no hi ha ingressos, 
amb una davallada d’ingressos, d’IBI el pròxim any si nosaltres no féssim la revisió 
cadastral ingressaríem el mateix que enguany, hauria el 85% dels ciutadans que 
pagarien més IBI, i per tant no perdríem recaptació aquesta és la realitat perquè la 
recaptació que ens genera el 85% de la gent és molt més que la recaptació que pot 
generar aquest increment del 15% que ja dic que més que el 15 és el 5%, per tant, és una 
decisió important i és una decisió històrica mai, torn a dir, un batle havia pres aquesta 
decisió, mai, mai, el Sr. Isern és el primer, però com volem ser rigorosos diria una 
mentida si dic que tots el ciutadans pagaran menys IBI el pròxim any, això no és cert, 
n’hi ha que pagaran més, per un tema d’equitat, sempre varem dir que la revisió 
cadastral per no oposar-nos al que volia fer el Ministeri d’Hisenda també hi ha finalitat 
d’equitat no sempre ha de ser recaptatòria, moltes gràcies Sr. Batle”. 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
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“Si, bé, acabam d’assistir a un intent d’amagar una realitat, a Palma evidentment amb la 
revisió de valors cadastrals els ciutadans pagaran més per IBI, això és un fet que 
s’intenta disfressar amb un gir lingüístic per part del portaveu de l’equip de Govern, 
modificant l’IBI  per si no li basta això que la revisió cadastral evidentment augmenta 
els valors amb un 80%, modificant aquests valors cadastrals de cara l’any que ve 
evidentment l’Ajuntament ingressarà més per plusvàlues, per tant, una hipotètica 
davallada amb la recaptació de l’IBI vendrà compensada per més ingrés en plusvàlues, 
per tant, tampoc no és cert aquesta ..., al final dels ciutadans, per aquesta revisió 
cadastral, l’Ajuntament ingressarà més doblers eh?, el que no hauríem de fer és intentar 
disfressar una realitat que els ciutadans coneixen perquè els hi arriben les notificacions a 
casa seva i veuen com varien aquests valors cadastrals i veuen com aquest valors 
cadastrals s’incrementen i això que es facin aquests exercicis d’intentar-ho girar, 
intentar dir que com que l’any que fer s’elimina el recàrrec estatal que hi havia hagut 
l’any passat del 10%, la recaptació de l’IBI baixa, això es pot arribar a argumentar me 
pareix molt bé que el Sr. Martínez ho intenti, intenti disfressar la realitat, la dura realitat 
però la dura realitat és aquesta que l’Ajuntament, amb aquesta revisió cadastral, els 
valors cadastrals s’incrementen un 80% de mitjana i els ciutadans acabaran pagant més 
per IBI i la hipotètica rebaixa d’IBI de l’any que ve es veurà compensada per l’augment 
de plusvàlues, per tant, i aquesta és la realitat, també hi ha una altra realitat molt evident 
què és que revisar ara els valors cadastrals és el pitjor moment possible per la situació 
que es viu al carrer, per l’estructura de propietat immobiliària que tenim en aquest Estat 
que una majoria de ciutadans són propietaris, són petits propietaris de pisos, 
d’immobles i molts d’aquests propietaris ara mateix estan sense ingressos perquè estan 
sense feina, unitats familiars que no hi ha cap membre de la unitat familiar que tengui 
feina i no poden fer front a un increment dels rebuts de l’IBI, és que no poden, per tant, 
ara és el pitjor moment per abordar aquesta revisió de valors cadastrals també perquè 
ningú pot garantir, ningú pot garantir que d’aquí un any, dos, tres anys, el valor de 
mercat dels immobles no hagi davallat exponencialment respecte el valor de mercat 
d’ara, i el valor del mercat, tot sap que, òbviament, és un dels paràmetres principals per 
calcular els valors cadastrals, per tant, està clar que ara per ventura estam  revisant 
aquests valors cadastrals, els esteim situant a un determinant llinda i l’any que ve o 
d’aquí dos, o d’aquí tres, eh? ens trobarem que aquest llinda que marcam ara estarà molt 
per damunt de el preu que tendran el immobles, per tant, inoportunitat absoluta i errada 
garrafal de l’equip de Govern d’impulsar ara mateix aquesta revisió de valors cadastrals, 
gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Sr. Martínez lo seu és antològic ja, no té altre adjectiu que es pugui aplicar, vostè ens 
acusa sistemàticament al partit socialista, al PSM sempre fa un discurs específic, de que 
sempre les mesures que proposam suposen minva d’ingressos per a l’Ajuntament; ho 
hem sentit tots 100 vegades. Bé idò, avui la primera proposta, la primera al·legació que 
havíem fet era, deixar damunt la taula la revisió de la ponència de valors cadastrals; 
vostè diu que això suposarà dos milions menys, venga ni fem una que suposa dos 
milions més, i vostè la rebutja. Vostè és incongruent total, perquè la rebutja? perquè no 
és cert el que diu, no és cert, vostè cobrarà  més l’any que ve que enguany per afecte de 
la ponència de valors cadastrals, és veritat que l’IBI a lo millor minvarà una mica i que 
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és de padró, però vostè sap que les plusvàlues, històricament, han recaptat ix, enguany 
me puc equivocar càlcul que recaptaran entre 5 i 6 milions d’euros; li afegeixi un 47% 
en aquest import, supera amb escreix el 2 milions d’euros que deixarà de recaptar per 
IBI. Això no ho diu amb la seva rigorositat vostè ni n’ha parlat, per cert, antològiques 
també les declaracions ahir quan explicava que les famílies nombroses ara, per justícia, 
per justícia igual que l’equitat, per justícia un 80/90% no estaran bonificades de les 
famílies nombrosos. Antològica i m’he  llegit tots els mitjans de comunicació, tots el 
diaris d’avui i encara és l’hora de llegir una paraula de què el pagament a la carta li 
havia llevat la bonificació, excepte el que ho paga el febrer. Escolti el pagament a la 
carta és un avançament que fa el ciutadà a l’Ajuntament, per tant, si vostè li bonifica o 
si l’Ajuntament li bonifica un 5%, qualcú ho recupera amb escreix amb els interessos 
d’aquesta tresoreria que té que no tendria fins el setembre novembre. Per tant, no és una 
bonificació és un avançament que ens fa el ciutadà a l’Ajuntament, els menys que 
podem fer és mantenir aquest 5%, amb la seva rigorositat vostè és va oblidar de dir-ho a 
això, es va oblidar, vostè ha d’explicar perquè entitats com la CAEB, la Càmera, 
Federació hotelera i demès, estan en contra de la ponència de valors cadastrals, perquè? 
no crec que siguin massa sospitosos, de connivència amb el partit que representa, no ho 
crec, és possible que qualcú, ni haurà que sí, però en general no ho crec,  perquè s’han 
manifestat en contra perquè menteix Sr. Martínez, i això per no parlar dels imposts que 
no són municipals, l’impost de transmissions patrimonials que vostè va dir que no es 
veia afectat, jo li vaig dir no seguiguem discutint, vorem la previsió d’ingressos del 
pressupost de la Comunitat Autònoma respecte de l’any passat, si cobràvem 80 milions 
d’euros de transmissions patrimonials d’aquí l’any que ve en cobraran 120 o 130, i són 
ciutadans de Palma que l’hauran de pagar, això, el que estem fent avui és posar el darrer 
clau al baül de l’economia de les famílies de Palma, el darrer i supòs que no serà el 
definitiu, encara en vendran més, perquè segueixin governant. El que avui fan no té nom 
i a damunt que ens dona lliçons de rigorositat, Sr. Martínez, s’ho faci mirar”.  
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies Sr. Batle, miri a vosaltres els hi costa acceptar la realitat i jo crec que és per un 
punt d’accepterisme, per tant, miraré d’eliminar aquest punt d’accepterisme al debat 
d’avui. Miraré de cercar un socialista, un socialista ha veure quina opinió té damunt les 
finalitats que té la revisió cadastral. Sra. Calvo vostè coneix a Angel Àlvarez Capon? el 
coneix? no, ho dic perquè quan va pertanya al Govern de Zapatero, ell també va 
pertanya al Govern de Zapatero, se’n recorda quan un dia un diari nacional va dir 
“Solbes encargó a funcionarios de Hacienda criticas contra el PP ante el debate de hoy”, 
era el debat d’en Zapatero, bueno que sortia amb en Rajoy, això és de l’any 2008, ho dic 
per saber que és socialista socialista, aquest senyor, el Sr. Alvarez Capon va ser 
l’encarregat d’estar demanant als funcionaris un anàlisis crític no? amb el PP, per tant, 
jo crec que té reputació de socialista, està d’acord amb jo, que té reputació de socialista 
aquesta persona. Bé, que escriu aquesta persona a un llibre interessant d’aquests que 
normalment ens envia el Ministeri d’Hisenda i que molts l’empleen per decorar i que jo 
he tengut la mala sort de llegir, miri, me deixin dir exactament el que escriu aquesta 
persona, desprès va ser director general del cadastre, “cabe preguntarse en este punto si 
la única razón para efectuar una ponencia de valores es que el incremento de la 
recaudación en las distintas figuras impositivas, la respuesta está clara des de el punto 
de vista técnico tributario, hay un motivo de equidad que podría justificar por si misma 
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la aprobación de una nueva ponencia de valores, aunque no se regula expresamente la 
normativa no se puede olvidar que la razón de fondo para abordar un procedimiento de 
valoración colectiva, es cuantificar la capacidad económica derivada de la titularidad 
catastral de un bien inmueble y es una evidencia empírica que esta capacidad 
evoluciona de forma irregular, no uniforme, en el tiempo; lo que obviamente puede 
generar cierta inequidad en la tramitación”; vostès creuen que desprès de 16 anys, a 
Palma no s’ha creat aquesta iniquitat?  , vostè estan defensant avui una postura que si jo 
fos d’aquest 15% que m’incrementa l’IBI el proper any doncs estaria content amb 
vostès però clar si jo pertany a l’altre 85% que amb la decisió d’avui li baixarà l’IBI el 
proper any no la puc compartir, apart de que a vostès els costa (desprès li faré arribar 
Sra. Calvo una fotocopia), a vostès els hi costa acceptar aquesta realitat, baixem els 
impostos no al 100%, fins ara sempre havia dit que era un terme mig fins que aquesta 
setmana del 2’2%, aquesta setmana el cadastre ens ha dit que això li afecta al 85% de 
les persones, però lo que estem parlant avui no es això, estem parlant del pressupost, el 
pressupost d’ingressos per l’any 2012 i jo els sento a vostès que sempre estan en contra 
de les retallades que diuen que sempre baixem d’aquí, baixem d’aquí, però vostè son 
còmplices  avui si no s’oposen a això dient no, volem que pugin els tipus de l’IBI, 
volem fer el mateix que han fet a Saragossa, a Saragossa ja saladet, si el problema es el 
tema  de si “catastrazo si, catastrazo no” perquè jo els veig molt interessats a dir si hi ha 
o no hi ha “catastrazo”, perquè vostès saben perfectament que no n’hi ha de 
“catastrazo”, quan vostès estaven al govern clar els diaris es despatxaven on la “revisión 
del catastro triplicará el valor de los immuebles de ciudad” i vostè Sr. Calvo va aprovar 
incrementar l’IBI en dos anys, un 23%, un 23%, sense dèficit, sí el pla de sanejament 
que varen aprovar era un 12% enguany i un 11% el pròxim any, per tant, la seva política 
impositiva significava un 23% de l’impost de referència, això és el que significava, 
moltes gràcies Sr. Batle”. 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Bé, Sr. Martínez, vostè va dir públicament que nosaltres no havíem congelat mai els 
imposts i durant dos anys no les varem tocar i ara diu que les havíem pujat un 23%, 
escolti lo seu té un nom, és esquizofrènia, lo nostre és terrible i lo seu és fantàstic, no és 
així, vostè Sr. Batle, ara me dirigeixo a vostè perquè avui votaran en contra, 
evidentment el punt 1 ho entenc, que no volen aplicar les bonificacions perquè la revisió 
de la ponència té un caire econòmic, evidentment, com tothom sap menys el Sr. 
Martínez, o menteix, o no ho sap; però tenim un problema si no ho sap perquè és el 
regidor d’Hisenda. Vostès votaran en contra avui del punt segon que diu “informar al 
ciutadans i ciutadanes de Palma dels efectes reals que té la revisió sobretots el tributs i 
que aquesta informació sigui exhaustiva i real”, es votarà en contra d’això! quin és el 
problema que posa Palma i no Palma de Mallorca? és aquest? arribarem a un acord, no 
es preocupi, quina paraula han dit qualsevol de vostès damunt l’IRPF? damunt 
plusvàlues? damunt impost de transmissions patrimonials?, tots aquests són imposts 
afectats per la revisió de la ponència, per no parlar de l’impost de patrimoni que vostès 
no el veuen necessari, vostès veuen més necessari llevar les bonificacions a les famílies 
nombroses o a aquells què ho paguen cada mes perquè no ho poden pagar tot de cop el 
mes de setembre, que no aplicà l’impost de patrimoni, però desprès ens diuen que no 
fem mai una mesura per  incrementar els ingressos, la Llei de Capitalitat no ho ves, són 
incongruents, no pot ser dir-lis als funcionaris, amb de fer 37 hores i mitja perquè és la 
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llei, ens ho diu la llei i desprès dir, no, la Llei de Capitalitat ho diu però ..., com en 
Grouxo Marx, “estos son mis principios pero si no les gusta tengo otros”, bueno, això és 
la Llei però n’hi ha unes i unes, per no parlar dels fons estatutaris; escolti, és 
incongruent, no es pot dir dia 17 de juny “tenim un pressupost real” i una setmana 
després dir-lis als funcionaris “la retallada és injusta però necessària”, si és real no és 
necessari i si és necessari és que no era real, és que són incongruències que vostès els hi 
surten gratuïtes, cosa que no ho entenc, cosa que no ho entenc, perquè no s’ha de poder 
parlar dels efectes que té damunt l’impost de transmissions patrimonials? damunt la 
plusvàlua, costa tant dir així com està la Llei d’Hisendes Locals diu que bonificarà els 
primers anys, perquè sap que és una sangria la revisió de la ponència, entre un 40 i un 
60%, perquè no ho hem de fer d’un 60% si no és una qüestió econòmica? La fem al 40, 
perquè no s’ha de dir que això suposarà que les plusvàlues s’incrementaran de mitjana 
un 47%,  és així, no és rigorós vostè, idò ho digui, l’impost de transmissions 
patrimonials, és veritat que és damunt el preu real, però les instruccions de l’Agència 
Tributària la fan referència al valor cadastral i per això incrementaran de mitjana un 70 i 
pico per cent, és que és així, l’IRPF tres quarts del mateix, augmentarà dos punts a partir 
de la segona casa, d’acord, però els ciutadans tenen dret a sabeu, tenen dret a que no els 
enganin, i vostès, i per cert, qui va acunyar el terme “catastrazo” va ser vostè Sr. 
Martínez, gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Gràcies, Sr. Batle, supòs que demanarà disculpes a tots els malalts d’esquizofrènia eh?, 
jo conec gent que té aquesta i li puc assegurar que no ho passen gens malament o gens 
bé, millor dit. Sr. Alcover, miri jo he posat el nom d’un socialista que en sap d’això, ja li 
he dic per tècnica tributària la revisió cadastral és un tema de justícia tributària, 
nosaltres ho dúiem al programa electoral i aquí jo ja estic cansat d’emplear les meves 
paraules per això he llegit les d’un socialista, per veure si vostè ja d’una vegada són 
congruents, perquè vostès demanen l’impost de patrimoni, és a dir, això és el que vol dir 
que en el sistema global vol dir que, el que té més patrimoni pagui més, introduir una 
certa progressivitat, clar si el patrimoni no està ben valorat? Sr. Alcover, i li puc 
assegurar que el patrimoni que està menys adaptat al valor de mercat és el gran 
patrimoni eh?, és el gran patrimoni, no vull començar a dir les zones de Palma on 
incrementen més però jo sé quin són els que han vengut a queixar-se, en el meu despatx, 
i sé que ho poden pagar eh? i jo ja els hi he fet saber, he dit mira vostès no estan d’acord 
en la valoració que fa el cadastre, vagi al cadastre perquè no la fet l’Ajuntament, ara el 
que no es pot defensar és dir no, és que no, no. La revisió cadastral s’ha de fer en 
qualque moment, s’ha de fer, ja duim 16 anys, s’ha de fer, és una obligació, si no es fa 
ara hi haurà un “supercatastrazo” si és fa quan s’hagi sortit de la crisi econòmica, perquè 
clar no serà recollir la valoració desprès de 16 anys, serà recollir-la després de 25 anys, 
clar 25 anys només poden créixer els valors, només poden créixer. Miri, no me xerrin 
d’incongruències, jo ja no sé que els he de dir, nosaltres fem un esforç, del que no els he 
sentit xerrar són de les retallades, d’això no, clar jo puc entendre que vostès tenguessin 
com a socialistes, com a gent d’esquerres, un posicionament en contra de què baixem 
impostos el pròxim any, ho podria entendre, és que hauria de ser la discussió, d’aquí, no 
estem d’acord en que vostès davallin l’IBI un 85% als ciutadans de Palma, no estem 
d’acord perquè això es traduirà en dos milions d’euros de retallades i com ja venim amb 
un pressupost de dèficit que tenim la dificultat d’haver de tornar 35 milions d’euros un 
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altra pic el pròxim any, que ens hem endeutat, Sr. Alcover, aquest equip de Govern ha 
fet l’operació de major endeutament de l’historia  d’aquest Ajuntament, de major 
endeutament, 100 milions d’euros, per fer coses noves, no, per pagar factures passades, 
per pagar factures passades, ja sé que vostès, vostès d’amnèsia ens donen aquí lliçons, 
“demagogia i amnesia”, són les alternatives del grup municipal socialista a 
l’Ajuntament de Palma, no aporten res més, ni inclús qualque cosa que el defensaria 
qualsevol socialista, defensaria introduir un sistema tributari local més progressiu. 
Perquè vostès volen congelar la revalorització de les finques de major valor patrimonial 
que té Palma, perquè? perquè hi estan en contra, si aquí pareix que hem intercanviat els 
..., hi vostès ens demanen l’impost de patrimoni, l’impost de patrimoni és l’IBI, vostè 
no sap que dins el mon tècnic tributari sempre s’ha dit que hi ha duplicitat entre tots 
dos, que el patrimoni i l’IBI pareix que és el mateix, clar perquè l’IBI grava la mera 
titularitat d’un bé immoble, idò, vostès estan tot el dia demanant a altes institucions que 
posin impostos, però hi aquí, però si han estat en contra de l’IBI progressiu, si l’hem 
posat nosaltres, aquí el que tenen major patrimoni paguen més, en el 2012 i en el 2013, 
de que l’han fet  amb un Govern socialista, clar jo l’únic, per acabar, els hi demano 
disculpes si els he deixat sense discurs d’esquerra, Sra. Calvo, moltes gràcies”. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 14 de juny de 2012, 
va aprovar provisionalment la modificació de l’ordenança fiscal reguladora de l’Impost 
sobre béns immobles per entrar en vigor el dia en que es publiqui en el Butlletí Oficial 
de les Illes Balears l’acord d’aprovació definitiva, i ser d’aplicació a partir de l’exercici 
de 2013. 
D’acord amb el que està previst a l’article 17 del Text Refós de la Llei d’Hisendes 
Local, aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004 de 5 de març, s’han exposat al públic 
l’expedient durant trenta dies, publicant-se l’anunci dels acords en el B.O.I.B. de dia 23 
de juny de 2012, a la web municipal i en el diari “Diario de Mallorca” del dia 28 de juny 
de 2012.  
Durant l’indicat període s’ha presentat un escrit d’al·legacions del Grup Municipal del 
PSIB PSOE. En el seu escrit, el Grup Municipal del PSIB PSOE sol·licita: a) Retirada 
de la proposta de l’expedient de modificació. b) Suprimir el punt 5è de l’article 11. c) 
Mantenir el tipus de gravamen aplicable als béns rústics en el 0,594%. d) Incrementar 
un 81,33% les quantitats de l’annex 2. e) Aplicació de la bonificació que suposa  no 
incrementar cap quota com a conseqüència de la revisió cadastral. f) Revisió de 
l’ordenança fiscal reguladora de l’Impost sobre l’increment de valors de naturalesa 
urbana. Les al·legacions presentades coincideixen amb les esmenes presentades amb 
motiu de l’aprovació del projecte de modificació de l’ordenança, i que varen ser 
desestimades pel Ple del 14 de juny.  
L’article 102 del Reglament del Ple determina que, en cas de reclamacions o 
suggeriments la Junta de Govern procedirà a valorar-les i decidirà si, com a 
conseqüència d’aquesta valoració, modifica el projecte o mantén el text inicial. 
La Junta de Govern del dia 12 de setembre va desestimar l’al·legació presentada. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, 
correspon al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
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Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que la Comissió de Comptes 
podria dictaminar favorablement l’elevació al Ple del següent 
 
A C O R D 
 
"Primer.- Aprovar definitivament la modificació de l'Ordenança fiscal de l'Impost 
sobre béns immobles. Conceptes 112,00-112,01, la darrera modificació de la qual 
va ser aprovada definitivament per acord plenari de 22 de desembre de 2011, pel 
que fa als articles 11 i 14; tot això en base a la legislació vigent en la matèria, 
constituïda singularment pels articles 16 a 19 del Text Refós de la Llei d’Hisendes 
locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març. S'adjunta a la 
proposta la nova redacció. 
Segon.- L’expressat acord entrarà en vigor el dia en que es publiqui en el Butlletí 
Oficial de les Illes Balears l’acord d’aprovació definitiva, i serà d’aplicació a partir 
de l’exercici de 2013”. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 vots en contra (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
“ A N N E X  
 
ORDENANÇA FISCAL REGULADORA DE L'IMPOST SOBRE BÉNS IMMOBLES 

 
Concepte 112,00 - 112,01 
TEXT QUE ES MODIFICA: 
 
ARTICLE 11 
1. La reducció s’aplicarà durant un període de 9 anys, a comptar des de l’entrada en vigor dels nous valors 
cadastrals sense perjudici del que disposa l’article 13. 
2. La quantia de la reducció serà el resultat d’aplicar el coeficient reductor únic per a tots els immobles 
afectats del municipi  a un component individual de la reducció, calculat per a cada immoble.  
3. El coeficient reductor tindrà el valor de 0,9 el primer any de la seva aplicació i anirà minvant en 0,1 
anualment fins a la seva desaparició.  
4. El component individual de la reducció serà, cada any, la diferència positiva entre el nou valor 
cadastral que correspongui a l’immoble el primer exercici de la seva vigència i el seu valor base. La dita 
diferència es dividirà pel darrer coeficient reductor aplicat quan concorrin els supòsits de l’article anterior, 
apartats 1.b.2 i 1.b.3. 
5. El coeficient a que es refereix el segon paràgraf de la Disposició transitòria divuitena del Text refós de 
la Llei reguladora de les hisendes locals, aprovat pel Reial decret legislatiu 2/2004, de 5 de març, segons 
la redacció donada per l’article 11è de la Llei 26/2003, de 29 de novembre, de mesures per a la prevenció 
del frau fiscal, queda fixat en 1. 
 
ARTICLE 14 
 1. La quota íntegra d’aquest impost és el resultat d’aplicar a la base liquidable el tipus de gravamen.  
 2. La quota líquida s’obté minorant la quota íntegra en l’import de les bonificacions previstes legalment.  
 3. Els tipus de gravàmens incrementats dins els límits prevists a la Llei reguladora, són els següents:  

- Tipus de gravamen per als béns urbans: 0,735 % 
- Tipus de gravamen per als béns rústics: 0,735 %  
- Tipus de gravamen per als béns de característiques especials: 1,3 % 

No obstant, s’estableix el tipus de gravamen diferenciat del 0,775 %, quan es tracti de béns immobles 
urbans que, exclosos els d’ús residencial, tinguin assignat els usos, establerts a la normativa cadastral per 
a la valoració de les construccions, relacionats a l’annex 2. Aquest tipus diferenciat solament s’aplicarà, 
com a màxim, al 10% dels béns immobles urbans que, per cada ús, tengui major valor cadastral, segons 
valors que s’indiquen a l’annex de l’ordenança. En l’annex s’indica el llindar de valor per cada ús, a partir 
del qual serà d’aplicació el tipus diferenciat. Quan els immobles tenguin atribuïts més d’un ús, es 
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considerarà el corresponent al de l’edificació o dependència principal. 
 
TEXTO QUE SE MODIFICA: 
 
ARTICULO 11 
1. La reducción se aplicará durante un período de 9 años a contar desde la entrada en vigor de los nuevos 
valores catastrales, sin perjuicio de lo que dispone el artículo 13. 
2. La cuantía de la reducción será el resultado de aplicar un coeficiente reductor, único para todos los 
inmuebles afectados del municipio, a un componente individual de la reducción, calculado para cada 
inmueble. 
3. El coeficiente reductor tendrá el valor de 0,9 el primer año de su aplicación e irá disminuyendo en 0,1 
anualmente hasta su desaparición. 
4. El componente individual de la reducción será, en cada año, la diferencia positiva entre el nuevo valor 
catastral que corresponda al inmueble en el primer ejercicio de su vigencia y su valor base. Dicha 
diferencia se dividirá por el último coeficiente reductor aplicado cuando concurran los supuestos del 
artículo anterior, apartados 1.b.2 y 1.b.3. 
5. El coeficiente a que se refiere el segundo párrafo de la Disposición transitoria decimoctava del Texto 
refundido de la Ley reguladora de les haciendas locales, aprobado por el Real decreto legislativo 2/2004, 
de 5 de marzo, según la redacción dada por el artículo 11º de la Ley 26/2003, de 29 de noviembre, de 
medidas para la prevención del fraude fiscal, queda fijado en 1. 
 
ARTICULO 14 
1. La cuota íntegra de este impuesto será el resultado de aplicar a la base liquidable el tipo de gravamen.  
2. La cuota líquida se obtendrá minorando la cuota íntegra en el importe de las bonificaciones previstas 
legalmente.  
3. Los tipos de gravámenes incrementados en los límites previstos en la Ley reguladora, son los 
siguientes: 

- Tipo de gravamen para los bienes urbanos: 0,735 % 
- Tipo de gravamen para los bienes rústicos: 0,735 % 
- Tipo de gravamen para los bienes de características especiales: 1,3% 

No obstante, se establece el tipo de gravamen diferenciado del 0,775%, cuando se trate de bienes 
inmuebles urbanos que, excluidos del uso residencial, tengan asignados los usos, establecidos en la 
normativa catastral para la valoración de las construcciones, relacionados en el anexo 2. Este tipo 
diferenciado solamente se aplicará, como máximo, al 10% de los inmuebles que, para cada uso, tenga 
mayor valor catastral, según valores que se indican en el anexo de la ordenanza. En el anexo se indica el  
umbral de valor para cada uso, a partir del cual se aplicará el tipo diferenciado. Cuando los inmuebles 
tengan atribuidos más de un uso, se considerará el correspondiente al de la edificación o dependencia 
principal”. 
 
17.  Proposta d’aprovació definitiva de la modificació de l’ordenança reguladora 

del Preu públic per prestació de serveis i la realització d’activitats del 
Patronat Municipal d’Escoles d’Infants. 

 
Té la paraula la Sra. Ferriol: 
 
“Moltes gràcies, Sr. Batle. Bé aquesta és la proposta d’aprovació definitiva de la 
modificació de l’Ordenança de preu públic per prestació de serveis i realització 
d’activitats del Patronat municipal d’escoles d’infants. Es va presentar una esmena per 
part del grup del PSIB-PSOE que va ser rebutjada i, per tant, aquesta és la darrera passa. 
Fer constar únicament que les quotes no es modifiquen que són exactament les mateixes 
que a l’anterior curs i bé que hem fet una sèrie de ajuts per tal de poder donar el màxim 
de viabilitat a aquest Patronat sense haver de suposar un increment a les famílies perquè 
puguin tenir els seus infants a les escoletes municipals, moltes gràcies”. 
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Té la paraula el Sr. Noguera: 
 
“Bé, aquests preus jo crec que s’han d’emmarcar dins coses que han passat al Patronat, 
com la privatització d’una escoleta i, a més, sobretot d’un procés pot participat, un 
procés molt poc comunicat, amb poc consens i sobretot amb una nefasta relació amb els 
treballadors i amb la oposició en quan a les decisions que es prenien sobre el futur de les 
escoletes, sobretot per aquest motiu, nosaltres votarem en contra i lamentam, sobretot, 
lamentam que s’hagin dut, com ja li hem dit anteriors vegades, les coses d’aquesta 
manera, perquè si ja en un principi, quan estàvem parlant del pressupostos haguéssim 
hagut de xerrar de qüestions com les que desprès ens varem enterar per premsa, segur 
que tot hauria anat d’una altra manera, gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Gràcies, Sr. Batle. Nosaltres també votarem en contra entre altres coses perquè no 
se’ns accepta l’al·legació, però només constatar que una afirmació que avui dematí s’ha 
fet, que no hi havia cap família que pagava més, evidentment no és del tot cert, jo li vull 
reconèixer, bueno, hi havia una bonificació, reducció que ara ja no hi és, per tant, 
sempre hi haurà qualcú que pagarà una mica més, simplement, gràcies”. 
 
Parla la Sr. Ferriol: 
 
“Perdó és que no l’he entés Sr. Alcover, li sap creu repetir-m’ho”. 
 
Para el Sr. Alcover: 
 
“La nostra al·legació anava per mantenir la reducció, eh? evidentment si se llevar, pues, 
hi haurà qualcú, vostè avui dematí ha dit que ningú pagaria més i és veritat que no molta 
de gent, jo li vull reconèixer que no ha estat como l’IBI que ha pujat un 16,9% a la 
majoria dels habitatges i un 23 i mig als hotels i demés, i encara hem hagut de sentir que 
vostès baixen els imposts, me call l’opinió, però amb això si que li vull reconèixer un 
esforç de contenció, però no és del tot cert que tothom pagui el mateix, gràcies”. 
 
Té la paraula la Sra. Ferriol: 
 
“Gràcies Sr. Gijón. Jo lament que votin en contra perquè la veritat és què es cert que no 
s’ha acceptat l’al·legació que ha fet el PSIB-PSOE, però mirin ens estam intentant 
adaptar en segons quins aspectes a la resta d’escoletes, el fet de què hi hagi tanta 
lassitud ens la gestió dels impagaments, en la gestió dels infants que faltaven a classe, 
tot això no ha estat massa positiu per a l’empresa, de fet és què hi havia quotes que ni 
tan sols es reclamaven i això entendran que una empresa per molt que sigui un 
organisme autònom de un Ajuntament no ho pot consentir i Sr. Noguera veig que vostè 
insisteix amb el tema de la modificació de crèdit, amb el canvi de gestió, bé, miri, 
aquest debat crec que ja l’hem tengut suficientment i per tant, no, no entraré, moltes 
gràcies”. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
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“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 26 de juliol de 2012, 
va aprovar provisionalment de modificació de l’ordenança reguladora del Preu públic 
per prestació de serveis i la realització d'activitats del Patronat Municipal d'Escoles 
d'Infants per entrar en vigor el dia en que es publiqui en el Butlletí Oficial de les Illes 
Balears l’acord d’aprovació definitiva.  
D’acord amb el que està previst a l’article 49 de la Llei 7/1985, de bases del règim local,  
s’ha exposat al públic l’expedient durant trenta dies, publicant-se l’anunci dels acords 
en el B.O.I.B. de dia 2 d’agost de 2012, a la web municipal i en el “Diari de Balears” 
del dia 28 d’agost de 2012. Durant l’indicat període s’ha presentat un escrit 
d’al·legacions del Grup Municipal del PSIB PSOE. En el seu escrit, el Grup Municipal 
del PSIB PSOE sol·licita que es tornin a incloure la reducció del 25% de la meitat de la 
quota o del 25% en cas de falta justificada durant un mes o 15 dies. 
L’article 102 del Reglament del Ple determina que, en cas de reclamacions o 
suggeriments la Junta de Govern procedirà a valorar-les i decidirà si, com a 
conseqüència d’aquesta valoració, modifica el projecte o mantén el text inicial.  
La Junta de Govern del dia 12 de setembre va desestimar l’al·legació presentada. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, 
correspon al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que la Comissió de Comptes 
podria dictaminar favorablement l’elevació al Ple del següent 

 
A C O R D 
 
"Primer.- Aprovar definitivament la modificació de l’Ordenança reguladora del 
preu públic per prestació de serveis i la realització d'activitats del Patronat 
Municipal d'Escoles d'Infants, concepte 341,08; tot això en base a la legislació 
vigent en la matèria, constituïda singularment pels articles 41 a 47 del Text Refós 
de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de 
març, i a l’article 49 de la Llei de Bases del Règim Local, i segons nova redacció 
que  s’adjunta a aquesta proposta. 
 
Segon.- Aquest acord entrarà en vigor el dia en que es publiqui en el Butlletí 
Oficial de les Illes Balears.” 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 vots en contra (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
“ANNEX 
 
ORDENANÇA REGULADORA DEL PREU PÚBLIC PER LA PRESTACIÓ DE SERVEIS I 
REALITZACIÓ D'ACTIVITATS DEL PATRONAT MUNICIPAL D'ESCOLES D'INFANTS. 
 
TEXT QUE ES MODIFICA: 
 
ARTICLE 3.Quantia 
La quantia del preu públic és la següent: 

 
A. La tarifa mensual es de 320,30€ 

 
Segons el que disposa l’article 44.2 del R.D.L 2/2004, i tenint en compte les finalitats educatives i socials 
que es pretenen complir amb els serveis que presten les escoles municipals d’educació infantil i 
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l´Ajuntament, a proposta del Consell Rector del Patronat Municipal d´Escoles d´Infants (PMEI) la 
subvenció s’atorgarà a cada usuari resident depenent de les condicions socioeconòmiques de la família. 
  

Euros  al mes. 
 

 1.- Per assistència, estada i alimentació d'un infant amb una renda familiar del darrer IRPF actualitzat  
superior a 52.416,01€ ...................................................................................  ........................ 320,30 
2.- Per assistència, estada i alimentació d'un infant, amb una renda familiar del darrer IRPF actualitzat 
compresa entre 39.312,01€ i 52.416,00€ es donarà  una subvenció del 
16,23%...................................................................................    ........................... 268,30 
3.- Per assistència, estada i alimentació d'un infant amb una renda familiar del darrer IRPF actualitzat 
compresa entre 30.576,01€ 39.312,00€ es donarà  una subvenció del 33,41%  ........................ 213,30 
4.- Per assistència, estada i alimentació d'un infant amb una renda familiar del darrer IRPF actualitzat 
compresa entre 21.840,01€ i 30.576,00€ es donarà  una subvenció del 49,02% ........................ 163,30 
5.- Per assistència, estada i alimentació d'un infant amb una renda familiar del darrer IRPF actualitzat 
compresa entre 13.104,01€ i 21.840,00€ es donarà  una subvenció del 65,56%   110,30 
6.- Per assistència, estada i alimentació d'un infant amb una renda familiar del darrer 
IRPF actualitzat inferior a 13.104,01 es donarà  una subvenció del 75,65% .........................  78,00 
7.- Per l’assistència, estada i alimentació d’un infant que hagi formalitzat la matrícula a 
través de l’assistenta social del Patronat, i que es proposi a informe social el pagament 
d’una de les 3 quotes següents, segons les circumstàncies socioeconòmiques de la 
família es donarà: 
- Una subvenció del 83,76%       .......................... 52,00  
- Una subvenció del 89,23%      .......................... 34,50 
- Una subvenció del 95,72%      .......................... 13,70 

                         
Pel servei extraordinari d’estiu a l’escola d’infants del Patronat s’aplicaran les mateixes tarifes.   
 
Les tarifes des del  tram 2 al 7, s’aplicaran únicament a aquells usuaris residents al Municipi de Palma de 
Mallorca que es trobin al corrent de les seves obligacions tributàries amb l’Ajuntament de Palma de 
Mallorca. En cas contrari s’ha d’aplicar la tarifa d’import màxim. 

 
ARTICLE 4. Normes de Gestió. 
 
1. Les tarifes dels infants matriculats a les aules d’educació especial s’aplicaran amb una reducció del 
50%, en tenir un horari específic, sempre que aquestes siguin iguals o superiors a la de 78 €. 
Aquelles famílies que tenguin dos o més infants  matriculats a les escoles del Patronat Municipal 
d’Escoles d’Infants, pagaran una tarifa especial d'un 80% de la quota mensual que paguin per cada infant, 
si es tracta de les quotes de 78,00 € o superiors 
També pagaran una tarifa especial del 80% de la quota corresponent (sempre i quan no es tracti de quotes 
reduïdes) les famílies considerades nombroses segons la legislació vigent.  
Aquelles famílies que tenguin un infant amb necessitats educatives especials, pagaran un 80% de la quota 
corresponent (sempre i quan no es tracti de quotes reduïdes) 
Si s’acredita que la guàrdia i custòdia de l’Infant és dels padrins o d’altres familiars es pagarà una tarifa 
especial d’un 90% de la quota mensual sempre i quan no es tracti de quotes reduïdes.  
Aquestes reduccions no són acumulables a la mateixa quota 
El pagament de les quotes mensuals regulades per aquest preu públic no inclou les quantitats que, en 
concepte de material per a festes, sortides i altres despeses, les escoles puguin demanar als pares a o tutors 
dels alumnes. 
2.- Les tarifes mensuals han de ser satisfetes dins els primers deu dies de cada mes corrent. 
3.- El pagament mensual de la quota s’efectuarà mitjançant domiciliació bancària. De manera excepcional 
podrà sol·licitar-se el pagament mitjançant l’ingrés realitzat al compte bancària del Patronat Municipal 
d’Escoles d’Infants. 
4.- Les altes que es produeixin dins els primers cinc dies hauran de liquidar la tarifa mensual completa, i 
aquesta serà satisfeta dins els deu dies següents. Les que es produeixin desprès de dia 5 de cada mes es 
liquidaran aplicant la proporció corresponent. El mes de juliol es pagarà la meitat de la quota. 
5.- Les baixes en la prestació del servei s’han de notificar mitjançant escrit a la coordinadora de l’escola 
municipal d’educació infantil on l’Infant estigui inscrit, almanco amb quinze dies d’antelació. 
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6.- Procediment en el cas d’impagats 
Les quotes no abonades en els terminis prevists es gestionaran de la següent manera: 
El dia 15 de cada mes, les coordinadores de les escoles rebran un correu electrònic amb la relació 
d’alumnes deutors i les cartes de pagament corresponent.  
Les coordinadores notificaran verbalment el deute al pare /mare o tutor de l’alumne facilitant un termini 
de 3 dies hàbils per fer efectiu el pagament i entregar justificant del banc o còpia del justificant a la 
coordinadora. 
Un cop acabat el termini, si no s’ha fet efectiu el pagament, s’entregarà notificació escrita. 
Si el deute és de dos mesos s’entregarà la segona notificació escrita i se informarà a la Coordinadora de 
l’escola.  
En qualsevol cas, les notificacions seran per duplicat, de manera que una s’entregarà a l’interessat i l’altra 
serà per a la coordinadora.  
S’estableix  un registre per a les notificacions verbals que serà emplenat per la Coordinadora de l’escola  
pels efectes de seguiment  i es remetrà per correu electrònic. 
7.- La manca d’assistència d’un infant durant un període superior als quinze dies sense avisar pot implicar 
la baixa definitiva. El Patronat ha de comunicar, amb 15 dies d’antelació, la baixa per escrit (art. 21 del 
reglament de règim intern). 
8.- Durant el curs escolar l’Infant no pot absentar-se més d’un mes. Si s’incompleix aquesta norma 
l’òrgan competent, el Consell Rector, amb l’informe previ de la coordinadora del centre, en dictaminarà 
la baixa i es cobrirà la plaça. 
9.- Els deutes per quotes no satisfetes que el Patronat Municipal d’Escoles  no hagi rebut en els terminis 
assenyalats es recaptaran d’acord amb els procediments generals del Reglament de recaptació i 
disposicions concordants. 
10.-El no pagament de la quota durant dos mesos suposarà la tramitació de la baixa definitiva i de la 
pèrdua de la plaça de l’alumne. 
En tot allò no previst en aquesta ordenança s’ha d’estar al que disposa la normativa general de 
funcionament de les escoles municipals d’educació infantil del PMEI, que es dictarà prèvia aprovació del 
seu Consell Rector.  
 
ANEXO 
 
ORDENANZA REGULADORA DEL PRECIO PÚBLICO POR LA PRESTACIÓN DE 
SERVICIOS Y REALIZACIÓN DE ACTIVIDADES DEL PATRONAT MUNICIPAL 
D’ESCOLES D’INFANTS. 
 
TEXTO QUE SE MODIFICA: 
 
ARTICLE 3.Cuantía 
La cuantía del precio público es la siguiente: 
 
A. La tarifa mensual es de 320,30€ 

 
Según lo dispuesto el articul0 44.2 del R.D.L 2/2004, i teniendo en cuenta les finalidades educativas y 
sociales que se pretenden cumplir con los servicios que presten les escuelas municipales de educación 
infantil y el Ayuntamiento, a propuesta del Consejo Rector del Patronat Municipal d´Escoles d´Infants 
(PMEI) la subvención se otorgará a cada usuario residente dependiendo de les condiciones 
socioeconómicas de la familia. 
  

Euros  al mes. 
 

 1.- Por asistencia, estada i alimentación de de un niño con una renta familiar del último IRPF  
actualizado superior a 52.416,01€ ...............................................................................................................
         ........................ 320,30 
2.- Por asistencia, estada i alimentación de un niño, con una renta familiar del último IRPF actualizado 
compresa entre 39.312,01€ i 52.416,00€ se dará  una subvención del 
16,23%...................................................................................    ........................... 268,30 
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3.- Por asistencia, estancia i alimentación de un niño, con una renta familiar del último 
IRPF actualizado compresa entre 30.576,01€ 39.312,00€ se dará  una subvención del 
33,41%         ........................ 213,30 
4.- Por asistencia, estancia i alimentación de un niño, con una renta familiar del último 
IRPF actualizado compresa entre 21.840,01€ i 30.576,00€ se dará  una subvención del 
49,02%        ........................ 163,30 
5.- Por asistencia, estancia i alimentación de un niño, con una renta familiar del último 
IRPF actualizado compresa entre 13.104,01€ i 21.840,00€ se dará  una subvención del 
65,56%        ........................ 110,30 
6.- Por asistencia, estancia i alimentación de un niño, con una renta familiar del último 
IRPF actualizado inferior a 13.104,01 se dará  una subvención del 75,65%  .........................  78,00 
7.- Por asistencia, estancia i alimentación de un niño  que haya formalizado la matrícula 
a través de la asistenta social del Patronat, y que se proponga a informe social el pago 
de una de les 3 cuotas siguientes, según les circunstancias socioeconómicas de la 
familia se dará: 
- Una subvención del 83,76%       .......................... 52,00  
- Una subvención del 89,23%      .......................... 34,50 
- Una subvención del 95,72%      .......................... 13,70 

                         
Por el servicio extraordinario de verano en las Escoles d’Infants del Patronat se aplicarán les mismas 
tarifas.   
 
Les tarifas  de los  tramos 2 a 7, se aplicarán únicamente a aquellos usuarios residentes en el Municipio de 
Palma de Mallorca que se encuentren al corriente de sus obligaciones tributarias con el Ayuntamiento de 
Palma de Mallorca. En caso contrario se ha de aplicar la tarifa de importe máximo. 

 
ARTICLE 4. Normas de Gestión. 
 
1. Les tarifas de los niños matriculados en las aulas de educación especial se aplicarán con una reducción 
del 50%, al tener un horario específico, siempre que estas sean iguales o superiores a la de 78 €. 
Aquellas familias que tengan dos o más niños  matriculados en las escuelas del Patronat Municipal 
d’Escoles d’Infants, pagarán una tarifa especial de un 80% de la cuota mensual que paguen per cada niño, 
si se trata de les cuotas de 78,00 € o superiores 
También pagarán una tarifa especial del 80% de la cuota correspondiente (siempre i cuando no se trate de 
cuotas reducidas) les familias consideradas numerosas según la legislación vigente.  
Aquellas familias que tengan un niño con necesidades educativas especiales, pagaran un 80% de la cuota 
correspondiente (siempre i cuando no se trate de cuotas reducidas) 
Si se acredita que la guardia i custodia del niño es de les abuelos o de otros familiares se pagará una tarifa 
especial de un 90% de la cuota mensual siempre i cuando no se trate de cuotas reducidas.  
Estas reducciones no son acumulables a la misma cuota 
El pago de les cuotas mensuales reguladas per este precio público no incluye les cantidades que, en 
concepto de material per a fiestas, salidas i otros gastos, las escuelas puedan pedir a los padres a o tutores 
de los alumnos. 
2.- Las tarifas mensuales han de ser satisfechas en los primeros diez días de cada mes corriente. 
3.- El pago mensual de la quota se efectuará mediante domiciliación bancaria. De manera excepcional 
podrá solicitarse el pago mediante el ingreso realizado en la cuenta bancaria del Patronat Municipal 
d’Escoles d’Infants. 
4.- Lea altea que se produzcan en los primeros cinco días habrán de liquidar la tarifa mensual completa, i 
ésta será satisfecha en los diez días siguientes. Las que se produzcan después de día 5 de cada mes se 
liquidaran aplicando la proporción correspondiente. El mes de julio es pagará la mitad de la cuota. 
5.- Les bajas en la prestación del servicio se han de notificar mediante escrito a la coordinadora de la 
Escuela municipal de educación infantil donde el niño esté inscrito, al menos con quince días de 
antelación. 
6.- Procedimiento en el caso de impagados 
Les cuotas no abonadas en los plazos previstos se gestionarán de la siguiente manera: 
El día 15 de cada mes, las coordinadoras de les escuelas recibirás un correo electrónico con la relación de 
alumnos deudores y les cartas de pago correspondiente.  
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Las coordinadoras notificarán verbalmente la deuda al padre /madre o tutor del alumno facilitando un 
plazo de 3 días hábiles para hacer efectivo el pago y entregar justificante del banco o copia del justificante 
a la coordinadora. 
Una vez acabado el plazo, si no se ha hecho efectivo el pago, se entregará notificación escrita. 
Si la deuda es de dos meses se entregará la segunda notificación escrita i se informará a la Coordinadora 
de la escuela.  
En cualquier caso, les notificaciones serán por duplicado, de manera que una se entregará al interesado i 
la otra será para la coordinadora.  
Se ’establece  un registro para las notificaciones verbales que será rellenado per la Coordinadora de la 
escuela  a los efectos de seguimiento  i se remitirá per correo electrónico. 
7.- La falta de asistencia de un niño durante un período superior a los quince días sin avisar puede 
implicar la baja definitiva. El Patronat ha de comunicar, con 15 días de antelación, la baja por escrito (art. 
21 del reglamento de régimen interno). 
8.- Durante el curso escolar el niño no puede ausentarse más de un mes. Si se incumple esta norma el 
órgano competente, el Consejo Rector, con el informe previo de la coordinadora del centro, dictaminará 
la baja i se cubrirá la plaza. 
9.- Las deudas por cuotas no satisfechas que el Patronat Municipal d’Escoles  no haya recibido en los 
plazos señalados  y disposiciones concordantes.  
10.-El impago de la cuota durante dos meses supondrá la tramitación de la baja definitiva i de la pérdida 
de la plaza del alumnos. 
En todo lo no previsto en esta ordenanza se ha de estar a lo que dispone la normativa general de 
funcionamiento de les escuelas municipales de educación infantil del PMEI, que se dictará previa 
aprobación de su Consejo Rector”.  
 
18.  Proposta d’aprovació definitiva de l’establiment i ordenació del Preu Públic 

per prestació de serveis i realització d’activitats en el Conservatori Municipal 
Elemental de Música de Palma- Escola de Música de Palma. 

 
Té la paraula la Sra. Ferriol: 
 
“Gràcies Sr. Gijón. Bé aquesta és l’Ordenança de preus tant pel Conservatori municipal 
elemental de música com de l’Escola municipal de música de Palma, es va presentar 
una al·legació per part del PSIB-PSOE, que sol·licitava la retirada de l’expedient que 
per raons evidents no hem pogut acceptar i per tant, queda sotmesa a la votació del 
plenari, gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Si, per manifestar el vot en contra pel mateix motiu que l’anterior, l’ha rebutjat i no 
podem parlar del mateix, aquí la gent si que ja pagarà una mica més, una mica 
mallorquina diguem un parell d’euros més, un parell mallorquins, en fi, aquest és un 
tema una mica, sempre ha estat una mica polèmic, que a les eleccions vostès fins i tot 
varen firmar el garantir, no vostès varen signar, nosaltres no, i bé, en fi, manifestar el 
vot en contra simplement, gràcies”. 
 
Sra. Ferriol: 
 
“Bé, miri Sr. Alcover, no, aquest tema del conservatori ha estat una mica polèmic per 
moltes raons, però entre d’altres perquè vostès no varen tenir el coratge ni per anar cap 
endavant ni per anar cap endarrere, clar nosaltres hem pres una decisió que el que 
suposa que és, bé per començar que hi hagi una escola municipal de música, que el que 
farà serà donar oxigen perquè pugui continuar el conservatori, perquè evidentment, un 
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servei que dur tants d’anys prestant-se a l’Ajuntament de Palma, que per raons que jo no 
he arribat a entendre en cap moment, vostès deixessin morir tots els terminis per poder 
fer nous plecs de condicions, sí Sr. Alcover, hi arribar a l’extrem d’haver de començar 
xerrant malament de qualsevol manera, jo que vol que li digui, a mi si en qualque 
moment vostès haguessin fet una exposició de motius del perquè estan en contra del 
conservatori o del perquè estan en contra de l’escola de música, si haguessin tengut una 
actitud mínimament clara durant els anys que varen governar, jo podria entendre segons 
quines coses, el que entenc desprès d’haver estat quatre anys a l’oposició mentrestant 
vostès governaven és què no tenien ni el mínim interès amb aquest servei però que ha 
pesar de tot igual que amb altres coses que deien que no estaven d’acord, com les ajudes 
per la compra de llibres de text, varen continuar endavant amb ell, per tant, tot el 
respecte a que no votin a favor però la realitat és que les seves raons no només nosaltres 
com equip de Govern, supòs que els ciutadans tampoc els entenen, gràcies”. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 28 de juny de 2012, 
va aprovar provisionalment l’expedient d’establiment i ordenació del Preu públic per 
prestació de serveis i realització d’activitats en el Conservatori Municipal Elemental de 
Música de Palma - Escola de Música de Palma  per entrar en vigor el dia en que es 
publiqui en el Butlletí Oficial de les Illes Balears l’acord d’aprovació definitiva. 
D’acord amb el que està previst a l’article 49 de la Llei 7/1985, de bases del règim local,  
s’ha exposat al públic l’expedient durant trenta dies, publicant-se l’anunci dels acords 
en el B.O.I.B. de dia 5 de juliol de 2012, a la web municipal i en el diari “Ultima Hora” 
del dia 20 de juliol de 2012.  
Durant l’indicat període s’ha presentat un escrit d’al·legacions del Grup Municipal del 
PSIB PSOE. En el seu escrit, el Grup Municipal del PSIB PSOE sol·licita la retirada de 
l’expedient. Les al·legacions presentades coincideixen amb l’esmena presentada amb 
motiu de l’aprovació del projecte d’establiment i ordenació del Preu públic, i que va ser 
desestimada pel Ple del 28 de juny. 
L’article 102 del Reglament del Ple determina que, en cas de reclamacions o 
suggeriments la Junta de Govern procedirà a valorar-les i decidirà si, com a 
conseqüència d’aquesta valoració, modifica el projecte o mantén el text inicial. 
La Junta de Govern del dia 12 de setembre va desestimar l’al·legació presentada. 
Conformement el que disposa l’article 123. 1. d) de la Llei de Bases de Règim Local, 
correspon al Ple l’aprovació de les modificacions de les ordenances. 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que la Comissió de Comptes 
podria dictaminar favorablement l’elevació al Ple del següent 
 
A C O R D 
 
"Primer.- Aprovar definitivament l’expedient de l’establiment del Preu públic per 
prestació de serveis i realització d’activitats en el Conservatori Municipal 
Elemental de Música de Palma – Escola Municipal de Música de Palma, en base a 
la legislació vigent en la matèria, i aprovació simultània de l’ordenança 
reguladora, la redacció de la qual s'adjunta a aquesta proposta. 
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Segon.- Aquest acord entrarà en vigor el dia en que es publiqui en el Butlletí 
Oficial de les Illes Balears.”. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 9 vots en contra (PSOE) i 3 abstencions 
(PSM-IV-ExM). 
 
“ANNEX 
ORDENANÇA REGULADORA DEL PREU PÚBLIC PER PRESTACIÓ DE SERVEIS I 
REALITZACIÓ D’ACTIVITATS EN EL CONSERVATORI MUNICIPAL ELEMENTAL DE 
MÚSICA DE PALMA - ESCOLA  MUNICIPAL DE MÚSICA DE PALMA 
 
CONCEPTE 341,XX 
 
ARTICLE 1. Fonament legal. 
L’establiment, la fixació, la gestió i el cobrament dels preus públics es regeix pel capítol VI del títol I del 
Text refós  de la Llei  reguladora de les hisendes locals, aprovat per Reial Decret Legislatiu 2/2004, de 5 
de març, i altres normes concordants sobre les hisendes locals i, supletòriament, per la Llei 8/1989, de 15 
d’abril, reguladora de Taxes i Preus Públics. En tot allò no previst als textos anteriors s’aplicaran els 
preceptes d’aquesta ordenança. 
El preus públics que s’estableixen són els que figuren als annexos de tarifes, d’acord a l’estudi econòmic 
que figura al corresponent expedient d’ordenació. 
 
ARTICLE 2. Fet imposable 
El fet imposable de la taxa són els serveis que es presten i les activitats que es programen en el 
Conservatori Municipal Elemental de Música de Palma – Escola Municipal de Música de Palma 
 
ARTICLE 3. Obligats al pagament 
Estan obligats al pagament dels preus públics aquells que sol·licitin els serveis o activitats detallats en 
l’article següent d’aquesta ordenança. 
 
ARTICLE 4. Quantia i obligació del pagament 
Les tarifes d’aquest  preu públic seran les següents : 
 
      Empadronats (€)   No empadronats (€) 
1. Per l’obertura d’expedient, per primera i única vegada 
al centre      25,00 .......... ......................... 30,00 
2. Preu de matrícula centre (anual)    30,00 .......... ......................... 35,00 
3. Per quotes mensuals (10 al curs completes), de primer a 

quart curs d’ensenyament reglat    80,00 .......... ....................... 120,00 
4. Per a l’alumnat d’ensenyament inicial no reglat, de 5 a 7 

anys 
 2 sessions setmanals     40,00 .......... ......................... 60,00 
5. Per a l’alumnat d’ensenyament inicial no reglat, de 8 a 

12 anys 2 sessions setmanals    55,00 .......... ......................... 80,00 
6. Per a l’alumnat d’Instrument individual i llenguatge 

musical, majors de 12 anys, 2 sessions setmanals  70,00 .......... ....................... 105,00 
7. Altres activitats col·lectives : 
 - en grups d’entre 2 i 6 alumnes, 1 sessió setmanal  40,00 .......... ......................... 60,00 
 - en grups d’entre 7 i 14 alumnes, 1 sessió setmanal  25,00 .......... ......................... 40,00 
 - en grups de més de 15 alumnes, 1 sessió setmanal  10,00 .......... ......................... 15,00 
8. S’aplicaran les següents reduccions especials : 
 - 25 % de reducció a famílies nombroses de caràcter 

general 
 - 50 % de reducció a famílies nombroses de caràcter 

especial 
 - 50 % de reducció a persones que acreditin un 33% de minusvalidesa 
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ARTICLE 5. Normes de gestió, declaració i ingrés 
1.- Les tarifes mensuals han de ser satisfetes dins els primers deu dies de cada mes. 
2.- El pagament mensual de la quota s’efectuarà mitjançant domiciliació bancària. De manera excepcional 
es podrà sol·licitar el pagament mitjançant l’ingrés realitzat al compte bancari que l’Ajuntament tengui 
habilitat a tal fi. 
3.- Les altes que es produeixin dins els primers cinc dies hauran de liquidar la tarifa mensual completa i 
aquesta serà satisfeta dins els deu dies següents. Les que es produeixin després de dia 5 de cada mes es 
liquidaran aplicant la proporció corresponent.  
4.- Les baixes en la prestació del servei s’han de notificar mitjançant escrit a la direcció del centre, 
almanco amb quinze dies d’antelació.  
5.- Procediment en el cas d’impagats: 
 Les quotes no abonades en els terminis prevists es gestionaran de la següent manera: 

 - El dia 15 de cada mes la direcció del centre rebrà un correu electrònic amb la relació d’alumnes 
deutors i les cartes de pagament corresponents.  

-  Des d’administració notificaran verbalment el deute al pare/mare o tutor de l’alumne facilitant un 
termini de 3 dies hàbils per fer efectiu el pagament i entregar justificant del banc, o còpia, a la 
Secretaria del centre. Si no s’ha efectuat el pagament s’entregarà notificació escrita.  

 - Si el deute és de dos mesos s’entregarà la segona notificació escrita i s’informarà a la direcció de 
l’escola.  

 - En qualsevol cas, les notificacions seran per duplicat, de manera que una s’entregarà a l’interessat i 
l’altra serà per a la Direcció del centre.  

 - S’estableix un registre per a les notificacions verbals que serà complimentat per la Secretaria del 
centre.  

6.- La manca d’assistència d’un alumne durant un període superior als quinze dies sense avisar pot 
implicar la baixa definitiva. El centre ha de comunicar, amb 15 dies d’antelació, la baixa per escrit. 
7.- Durant el curs escolar l’alumne no pot absentar-se més d’un mes. Si s’incompleix aquesta norma 
l’òrgan competent, la Comissió de Seguiment, amb l’informe previ de la direcció del centre, en 
dictaminarà la baixa i es cobrirà la plaça. 
8.- Els deutes per quotes no satisfetes en els terminis assenyalats es recaptaran d’acord amb els 
procediments generals del Reglament de recaptació i disposicions concordants. 
9.- El no pagament de la quota durant dos mesos suposarà la baixa definitiva i la pèrdua de la plaça de 
l’alumne.  
 
Disposició final 
Aquesta ordenança aprovada pel Ple en sessió de dia 27 de setembre de 2012, començarà a regir el dia de 
la publicació en el Butlletí Oficial de les Illes Balears i continuarà vigent mentre no s’acordi la derogació. 
 
ANEXO 
 
ORDENANZA REGULADORA DEL PRECIO PÚBLICO POR PRESTACIÓN DE SERVICIOS 
Y REALIZACIÓN DE ACTIVIDADES DEL CONSERVATORIO MUNICIPAL ELEMENTAL 
DE MÚSICA DE PALMA – ESCUELA MUNICIPAL DE MÚSICA DE PALMA 
 
CONCEPTO 341,XX 
 
ARTICULO 1. Fundamento legal. 
El establecimiento, la fijación la gestión y el cobro de los precios públicos se rige por el capítulo VI del 
título I del Texto refundido de la Ley reguladora de las haciendas locales, aprobado por Real Decreto 
Legislativo 2/2004, de 5 de marzo, y otras normas concordantes sobre las haciendas locales y, 
supletoriamente por la Ley 8/1989, de 15 de abril, reguladora de Tasas y Precios públicos.  En todo 
aquello no previsto en los textos anteriores se aplicarán los preceptos de esta ordenanza. 
 
ARTICULO 2. Hecho imponible  
El hecho imponible de la tasa son los servicios que se presten y las actividades que se programen en el 
Conservatorio Municipal Elemental de Música de Palma – Escuela Municipal de Música de Palma.  
 
ARTICULO 3. Obligados al pago 
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Están obligados al pago de los precios públicos aquellos que soliciten los servicios o actividades 
detallados en el artículo siguiente de esta ordenanza. 
 
ARTICULO 4. Cuantía y obligación de pago  
Las tarifas de este precio público serán las siguientes: 
 
      Empadronados (€) No empadronados (€) 
1. Per la apertura de expediente, por primera y única vez en 

el centro      25,00 .......... ......................... 30,00 
2. Precio de matrícula centro (anual)   30,00 .......... ......................... 35,00 
3. Por cuotas mensuales (10 al curso completas), de primero 

a cuarto curso de enseñanza reglada   80,00 .......... ....................... 120,00 
4. Para el alumnado de enseñanza inicial no reglada, de 5 a 

7 años 
 2 sesiones semanales      40,00 .......... ......................... 60,00 
5. Para el alumnado de enseñanza inicial no reglada, e 8 a 

12 años 2 sesiones semanales    55,00 .......... ......................... 80,00 
6. Para el alumnado de Instrumento individual y lenguaje 

musical, mayores de 12 años, 2 sesiones semanales   70,00 ........ 1......................... 05,00 
7. Otras actividades colectivas : 
 - en grupos de entre 2 y 6 alumnos, 1 sesión semanal  10,00 .......... ......................... 60,00 
 - en grupos de entre 7 y 14 alumnos, 1 sesión semanal  25,00 .......... ......................... 40,00 
 - en grupos de más de 15 alumnos, 1 sesión semanal  10,00 .......... ......................... 15,00 
8. Se aplicarán las siguientes reducciones especiales: 
 - 25 % de reducción a familias numerosas de carácter 

general 
 - 50 % de reducción a familias numerosas de carácter 

general 
 - 50 % de reducción a personas que acrediten un 33%de minusvalía 
 
ARTICULO. 5. Normas de gestión, declaración e ingreso  
1.- Las tarifas mensuales ha de satisfacerse en los primeros diez días de cada mes. 
2.- El pago mensual de la cuota se efectuará mediante domiciliación bancaria. De manera excepcional 
podrá solicitarse el pago mediante el ingreso realizado en la cuenta bancaria que el Ayuntamiento tenga 
habilitada a tal fin. 
3.- Las altas que se produzcan durante los primeros cinco días tendrán que liquidar la tarifa mensual 
completa y esta será satisfecha durante los diez días siguientes. Las que se produzcan después de día 5 de 
cada mes se liquidarán aplicando la proporción correspondiente. 
4.- Las bajas en la prestación del servicio se han de notificar mediante escrito a la dirección del centro, al 
menos con quince días de antelación. 
5.- Procedimiento en el caso de impagados: 
Las cuotas no abonadas en los plazos previstos se gestionarán de la siguiente manera: 

 - El día 15 de cada mes la dirección del centro recibirá un correo electrónico con la relación de 
alumnos deudores y las cartas de pago correspondientes. 

-  Desde administración notificarán verbalmente la deuda al padre/madre o tutor del alumno 
facilitando un plazo de 3 días hábiles para hacer efectivo el pago y entregar justificante del banco, o 
copia, a la Secretaria del centro. Si no se ha efectuado el pago se entregará notificación escrita. 

 - Si la deuda es de dos meses se entregará la segunda notificación escrita y se informará a la dirección 
de la escuela. 

 - En cualquier caso, las notificaciones serán por duplicado, de manera que una se entregará al 
interesado y la otra será para la Dirección del centro. 

 - Se establece un registro para las notificaciones verbales que será cumplimentado por la Secretaria 
del centro. 

6.- La falta de asistencia de un alumno durante un periodo superior a los quince días sin avisar puede 
implicar la baja definitiva. El centro ha de comunicar, con 15 días de antelación, la baja por escrito. 
7.- Durante el curso escolar el alumno no puede ausentarse más de un mes. Si se incumple esta norma el 
órgano competente, la Comisión de Seguimiento, con el informe previo de la dirección del centro, 
dictaminará la baja y se cubrirá la plaza.  
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8.- Las deudas por cuotas no satisfechas en los plazos señalados se recaudarán de acuerdo con los 
procedimientos generales del Reglamento de recaudación y disposiciones concordantes. 
9.- El impago de la cuota durante dos meses supondrá la baja definitiva y la pérdida de la plaza del 
alumno.  
 
Disposición final 
Esta ordenanza aprobada por el Pleno en sesión de día 27 de septiembre de 2012, empezará a regir el dia 
de la publicación en el Boletín Oficial de las Islas Baleares y continuará vigente mientras no se acuerde la 
derogación”.  
 
19.  Donar compte de l’aprovació definitiva de la modificació de l’ordenança 

fiscal reguladora de la taxa per a l’estacionament de vehicles de tracció 
mecànica a les vies públiques municipals. 

 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“És simplement donar compte que no hi ha hagut cap al·legació a la modificació de 
l’Ordenança fiscal del que denominem, des de l’equip de Govern, zona verda, moltes 
gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Sí, nosaltres així com ha quedat la veritat és que no podem més que votar en contra, 
estem a favor d’oferir qualque tipus de avantatja pel cotxe elèctric però el que no podem 
assumir és que el cotxe elèctric tengui capacitat d’estacionar il·limitadament en temps, 
en dies, en mesos, dins qualsevol àmbit de la zona ORA, la zona ORA no és només un 
tema d’estacionament, la zona ORA és un tema també de regulació de trànsit, de regular 
l’entrada de cotxes a dins la ciutat i el que no pot ser és que ens carreguem tot el sistema 
que articula l’ORA en favor d’un cotxe elèctric que no deixa de ser un cotxe. Nosaltres 
estem a favor d’algun tipus de benefici, podria estar bé la gratuïtat, controlat el temps, 
diguéssim no superant el temps màxim d’estacionament, ja ho varem dir, això no s’ha 
acceptat, per tant, ens trobam amb una mesura que no compartim amb absolut, es 
carrega l’arquitectura de l’ORA i la veritat no veiem justificada aquesta excepció pel 
cotxes elèctrics; evidentment no generarà una excessiva problemàtica perquè no n’hi ha 
gaires però encara, encara, en pot a arribar a generar i tendrem una arquitectura 
normativa que no estarà, bueno, no estarà preparada per complir les funcions que 
complia fins ara l’ORA, gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Hila: 
 
“Moltes gràcies, Sr. Gijón. Bé, la pregunta era si al final, bueno al temps ha dit que no, 
però es va comentar que ens tendria que contestar si el híbrids també o una part del 
híbrids o alguna modalitat també es podria incloure en aquesta gratuïtat i no l’hem vist 
reflectida, tenim fins el dia 2 per presentar al·legacions a l’altre Ordenança que també es 
modifica en el mateix sentit i no sé si haurem de presentar al·legacions perquè 
esperaven que fos més un debat entre grups que no d’al·legacions. Y dir que si els 
elèctrics són pocs, i és veritat, els híbrids de segons quines modalitats més verdes també 
són pocs, no crec que alterin res, ho duien vostès al seu programa electoral, tampoc és 
que m’inventi res i crec que seria una passa més, moltes gràcies”. 
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Té la paraula el Sr. Vallejo: 
 
“Si, això és el que anava dir, això és un donar compte, hi ha hagut 30 dies d’exposició 
no hi ha hagut cap al·legació, el qual és un donar compte. Jo de totes maneres, encara 
que sigui un donar compte, això passarà a la història, que el seu grup voti en contra 
d’una mesura per afavorir la mobilitat sostenible, és increïble, me diu per no saturar de 
cotxes el tema de l’ORA, perquè tal i qual, coneix qualque amic qualque conegut que 
tengui un cotxe elèctric, un, es què de veritat, es què arriba un moment que per no 
saturar de cotxes l’ORA, però si no n’hi ha cap, ni un, és dir, si amb aquesta mesura 
podem aconseguir que ni hagi 50, 30, 60 cotxes elèctrics, jo crec que fantàstic, som 
pioners a Espanya, la primera ciutat que ha aprovat aquest tipus de mesura, però vamos 
que l’únic grup que votarà en contra sigui el seu és increïble.  Sr. Hila el tema de los 
híbridos no se van a incluir entre otras cosas porque el distintivo va ha ser común para 
todas las Islas Baleares, es un distintivo del Govern Balear, al cual el Ayuntamiento de 
Palma, le pondrá el suyo, hay unos detalles municipio por municipio, y entonces 
delimita el tema de coches eléctricos i si luego en el futuro hay alguna modificación, 
pues yo estoy abierto a esto, de momento hemos dado el primer paso i si hay que seguir, 
pues avanzaremos, gracias”. 
 
El Ple de l’Ajuntament se’n dóna per ASSABENTAT de: 
 
“INFORME.- L'Excm. Ajuntament Ple, en sessió celebrada el dia 26 de juliol de 2012, 
va aprovar inicialment  la modificació de l’ordenança fiscal reguladora de la taxa per a 
l'estacionament de vehicles de tracció mecànica a les vies públiques municipals, per 
entrar en vigor el dia en que es publiqui en el Butlletí Oficial de les Illes Balears l’acord 
d’aprovació definitiva. 

  
D’acord amb el que està previst a l’article 17.1 i 17,2 del Text Refós de la Llei 
d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret Legislatiu 2/2004,de 5 de març, s’han 
exposat al públic l’expedient durant trenta dies, publicant-se l’anunci dels acords en el 
B.O.I.B. de dia 2 d’agost de 2012, a la web municipal i en el diari “Diari de Balears” del 
dia 28 d’agosr  de 2012.  

 
Durant l’indicat període no s’ha presentat cap escrit d’al·legacions. 

 
L’article 17,3 del Text Refós de la Llei d’Hisendes locals aprovat pel Reial Decret 
Legislatiu 2/2004,de 5 de març, assenyala que la falta de presentació d’al·legacions 
durant el període d’exposició pública dels acords provisionals o inicials comporta seva 
aprovació definitiva, sense necessitat d’acord plenari. 

 
L’article 101 del Reglament orgànic del ple disposa que, en el cas d’aprovació definitiva 
perquè no s’han presentat reclamacions o suggeriments durant el període d’exposició 
pública, la Junta de Govern comunicarà aquesta circumstància a la Secretaria General 
del Ple als efectes de donar compte al Ple de l’aprovació definitiva en la propera sessió 
que es celebri.  

 
Pel que s’ha exposat, el Cap del Departament, és del parer que per la Junta de Govern 
podria adoptar el següent 
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A C O R D 
 
“Primer.- Assabentar-se de la aprovació definitiva de la modificació de 
l’ordenança fiscal reguladora de la taxa per a l'estacionament de vehicles de 
tracció mecànica a les vies públiques municipals, aprovat inicialment pel Ple el 26 
de juliol de 2012, per no haver-se presentat cap escrit de reclamacions o 
suggeriments durant el període d’exposició pública.  
 
Segon.- Trametre a la Secretaria General del Ple el present acord conforme el que 
preveu l’article 101 del Reglament del Ple, als efectes de donar compte al Ple de 
l’aprovació definitiva.” 
 
“TAXA PER A L'ESTACIONAMENT DE VEHICLES DE TRACCIÓ MECÀNICA A LES VIES 

PÚBLIQUES MUNICIPALS 
Concepte 316,00 

TEXT QUE ES MODIFICA: 
ARTICLE 2.  
1. ................................................ 
2. No està subjecte a la taxa regulada per aquesta Ordenança l'estacionament dels següents vehicles: 

a) ......................................... 
b) ......................................... 
c) ......................................... 
d) ......................................... 
e) ......................................... 
f) ......................................... 
g) ....................................... 
h) Els vehicles elèctrics de més de dues rodes degudament identificats amb el distintiu municipal de 

vehicle elèctric. 
 

ANEXO 

TASA POR ELESTACIONAMENTO DE VEHICULOS DE TRACCIÓN MECÁNICA EN LAS 
VÍAS PÚBLICAS MUNICIPALES 

Concepto 316,00 
TEXTO QUE SE MODIFICA: 
ARTICULO 2.  
1. ................................................ 
2. No está sujeto a la tasa regulada por esta Ordenanza el estacionamiento de los siguientes vehículos: 

a) ......................................... 
b) ......................................... 
c) ......................................... 
d) ......................................... 
e) ......................................... 
f) ......................................... 
g) ....................................... 
h) Los vehículos eléctricos de más de dos ruedas debidamente identificados con el distintivo 

municipal de vehículo eléctrico”.  
 
20.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 2 de crèdit extraordinari 

finançat amb baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la 
Corporació per a  2012. 
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Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“El que subscriu, regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, justificant les 
circumstàncies que motiven la tramitació del present expedient de modificació de crèdit 
núm. 2 de crèdit  extraordinari  finançat amb baixes de crèdit en el pressupost propi de 
la corporació per a 2012, emet la següent 
 
MEMÒRIA 
 
En data 20 de juliol, la regidora de Funció pública i Govern interior ha sol·licitat un 
crèdit extraordinari per tal de fer l’aportació de 4.000,00€ a la Finestreta Única 
Empresarial ja que a l’hora d’elaborar el pressupost de l’exercici 2012 no se va tenir en 
compte. 
 
Aquest crèdit extraordinari serà finançat amb baixa de crèdit de l’aplicació 
pressupostària 099250022706 (Funció pública.- Estudis i auditories de Qualitat ) 
 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Reial decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Reial decret 500/1990, de 20 
d’abril, la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2012, l’art. 
127, apartat 1.b, de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 
21 d’abril i per la llei 57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 5309 de 26 de març de 2012, 
d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva  al  Ple de 
l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de Govern,  la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n. 2, de crèdit extraordinari finançat amb 
baixes de crèdit d’altres aplicacions en el Pressupost Propi de la Corporació per a 
2012, quedant establertes les consignacions pressupostàries de la següent forma: 
A) Augment de despeses 
Aplicació  Descripció  Consig. inicial Augment Consig. def. 
094330046700 Aportació a la “Finestreta 
   Única Empresarial” 0,00  4.000,00  4.000,00 
       ---------------- 
Total augment despeses...     4.000,00 
 
B) Disminució de despeses 
Aplicació  Descripció  Consig. inicial Dismin. Consig. def. 
09250022706 Funció Pública.- Estudis 
  I auditories  30.000,00  4.000,00 26.000,00 
       ---------------- 
Total disminució despeses...    4.000,00 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies 
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hàbils. En el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat 
definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients 
per a l’execució de la present resolució”. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP), 9 vots en contra (PSOE) i 3 abstencions 
(PSM-IV-ExM). 
 
21.  Proposta d’aprovació de modificació de crèdit núm. 3 de crèdit extraordinari 

finançat amb el préstec regulat segons el mecanisme del Real Decret-llei 
4/2012, de 24 de febrer, en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2012. 

 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“El punt 21 és una etapa més del mecanisme extraordinari de pagament en els 
proveïdors, que són totes aquestes factures que ja s’han pagat, que ja l’Ajuntament ha 
assumit aquesta deute i que no tenien consignació pressupostària i per tant, ens permet 
aquest mecanisme emplear aquests ingressos de manera extraordinària, emplear aquest 
ingressos derivats d’aquest endeutament per incorporar-los al pressupost municipal, 
moltes gràcies”. 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Sí, nosaltres votarem en contra en coherència en la posició que duem amb aquest tema 
des de el minut 1, aquest mecanisme ens pareix inadequat, càrrega l’endeutament a 
l’Ajuntament, càrrega d’endeutament a l’Ajuntament, a més, a uns interessos 
absolutament insuportables i està clar que mentrestant l’Ajuntament és creditor de 
deutes amb altres Administracions, l’Administració de l’Estat obliga a l’Ajuntament a 
endeutar-se en càrrega financera per poder pagar proveïdors, quan si l’Ajuntament 
aquests crèdits amb les altres Administracions no existissin evidentment no faria falta, 
no seria necessari aquest nivell d’endeutament que l’Estat ens obliga a adoptar, estem 
des del minut 1 en contra d’aquest mecanisme, òbviament, seguirem votant en contra de 
qualsevol actuació que desenvolupi aquest mecanisme previst per Reial Decret 4/2012”. 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Gràcies Sr. Gijón, nosaltres també votarem en contra però també  per un parell de 
motius, primer perquè això no son despeses no pressupostades, això es fals, això es fals, 
per exemple la Tirsu que es la segona partida més important 8 milions i mig això son 
factures de l’any 2011, vull suposar, la majoria, suposo que son 4 factures de l’any 
2011, si nosaltres agafem el pressupost de l’any 2011, veiem que hi havia suposo al 
voltant de 24 o 25 milions d’euros que bastaven per pagar les despeses, per tant les 
despeses estaven pressupostades, que passava?, passava que amb el pressupost de l’any 
2011 es pagava i això venia de feia molts d’any, es pagava  part de l’any 2010 i part de 
l’any 2011, que vol fer el Sr. Martínez aquí?, amb el pressupost de l’any 2012 com que 
té un forat lo que vol fer es només imputar al pressupost de l’any 2012 8 mensualitats i 
4 endeutar-se per fer això, però amb això no ens farà còmplices d’aquesta operació, a 
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trileros també sabem les regles lo que passa es que no les empràvem, vostè es un mag es 
Tamariz, amb això de les cartes es, amb això vostè s’endeuta perquè vol, per tapar un 
forat, al millor es una operació comptable que li sortirà be per tapar el forat d’enguany 
que vostè ha creat però no per res mes, l’any que ve seguirem tenint el mateix problema, 
per lo tant nosaltres no serem còmplices d’això, ja vaig dir a la comissió que aquí hi 
havia un parell de partides d’inversió i l’única inversió que hi havia l’any 2011 era de 
capitalitat per tant sospitem , perquè no ens fiem del Sr. Martínez que aquí lo que esta 
fent es inventant un sistema de finançament de la Llei de Capitalitat que permeti de 
manera indirecta per donar la capitalitat a la Comunitat Autònoma, tampoc serem 
còmplices d’això i finalment tampoc serem còmplices d’haver endeutar amb més de 100 
milions l’Ajuntament de Palma exclusivament perquè no hem sabut reclamar a les 
administracions que ens deuen Caib i Consell Insular els mes de 80 o 90 milions que 
ens deuen, si ens haguessin pagat no tindríem problemes de Tresoreria, vostès 
s’endeuten perquè volen i vull tornar recordar perquè això son dades perquè dels 100 
milions que varem pagar 90 milions eren factures seves. Gracies”. 
 
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“Es molt complicat arribar a punts de trobada per poder entre tots sortir de la situació 
d’excepcionalitat que vivim si un no reconeix que ha aportat a aquesta situació que té 
l’Ajuntament de Palma, ara pareix que es per capritx que aquest equip de govern s’ha 
endeutat amb 100 milions d’euros, amb la meitat pagàvem el Palau de Congressos, amb 
la meitat d’aquests 100 milions d’euros pagàvem el palau de Congressos, pareix que 
vostès pues, em parla tot el dia del Govern Sr. Alcover es una herència seva que li 
haguessin pagat a vostè, perquè ens va deixa aquesta herència, perquè vostè va se 
incapaç de que li pagués el Govern Balear amb Tresoreria, no només això perquè va ser  
incapaç que en el 2010 estigués en el pressupost de la Comunitat els 30 milions de la 
capitalitat, perquè no hi son?, pressupost del 2010, jo estava  a l’oposició, tots nosaltres, 
pressupost de la comunitat 2010 si Sra. Calvo no hi son, 2011 vostès varen assumir una 
responsabilitat, gastar uns doblers quan ja sabien que la Comunitat Autònoma estava 
malament i tot això ens ha generat molts de problemes, de qui son les factures miri, tant 
a vostè Sr. Alcover, Sr. Verger que no haguessin gastat tants de doblers, si vostès 
continuaven amb la maquinaria de gastar, continuaven amb la maquinaria de gastar com 
si aquí no passes res, tot continuaven, nosaltres no esperem amb vostès que ens puguem 
posar d’acord amb mesures d’austeritat perquè vostès no volen, així com nosaltres quan 
estàvem a l’oposició presentàvem mesures d’austeritat i parlàvem dins una comissió de 
mesures d’austeritat que  es varen traduir amb mes austeritat sobretot a Emaya per 
exemple, es parlaven en aquella comissió d’austeritat, jo no espero poder parlar 
d’austeritat abm vostès però al manco hauríem de tenir no ho se, jo se que per posar-se 
vermell ja se que vostès no es volen posar vermells perquè un , ja els hi diré un altra dia 
però un mínim de “verguenza torera” haurien de tenir es que jo aquí al manco 
m’abstindria, vostès de veres es pensen que ens estem endeutant que no podrem fer res 
durant tota la legislatura perquè ens hem d’endeutar per pagar les seves factures haurem 
de pagar no només els 100 milions d’euros sinó els 6 milions d’euros que hem de pagar 
de gastos financers o es que ens toquin durant aquesta legislatura, Sr. Verger quina 
alternativa té quan diu que vostè esta en contra d’aquest mecanisme? M’ho expliqui, no 
pugem ingressos a través d’impostos, el Govern no ens obliga això es un tema de si un 
vol o no vol, no ens obliga, ens ha deixat endeutar-nos només per això, no vol que ens 
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endeutem per altres temes, no vol que ens endeutem com s’endeutaven vostès amb 
l’anterior legislatura i simplement es que diuen, be per pagar proveïdors si que ens 
deixen endeutar, però escolti si això que ve de vostès son capaços de votar en contra 
quina legislatura ens espera. Moltes gràcies Sr. Gijón”. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“El que subscriu, regidor d’Economia, Hisenda i Innovació, justificant les 
circumstàncies que motiven la tramitació del present expedient de modificació de crèdit 
núm. 3 de crèdit  extraordinari  finançat amb el préstec regulat  segons el mecanisme del 
Real Decret-llei  4/2012, de 24 de febrer, pel que se determinen obligacions de 
informació i procediments necessaris per establir un mecanisme de finançament per a el 
pagament als proveïdors de les Entitats en el pressupost propi de la corporació per a 
2012, emet la següent 
 
MEMÒRIA 
 
Aquest Ajuntament en sessió plenària de 30.03.2012, va acordar adherir-se al 
mecanisme de finançament per al pagament als proveïdors de les entitats locals, regulat 
al Real decret-llei de 4/2012 de 24 de febrer. En el mateix Ple es va aprovar el Pla 
d’Ajust segons el model aprovat per l’Ordre HAP/537/2012, de 9 de març, el qual va ser 
valorat favorablement en data 30 d’abril de 2012 per la Secretaria General de 
Coordinació Autonòmica i Local del Ministeri d’Hisenda i Administracions Públiques. 
 
Dins els terminis estipulats de 31 de març, així com dins els tres següents donats pel 
Ministeri, de 8 de maig, 7 de juny i 6 de juliol es varen acollir a l’esmentat mecanisme 
un import de factures que ascendien a 101.081.467.95€. D’aquest import, 
75.949.829,72€ corresponien a obligacions reconegudes als respectius pressuposts. 
L’objecte del present expedient és la tramitació d’un crèdit extraordinari per tal de dotar 
de consignació pressupostària a totes aquelles factures que s’han reconegut i abonat 
sense consignació, i que ascendeixen 25.131.638,23€ . 
 
Tot complint el que disposa l’article 177 del Real decret legislatiu 2/2004 de 5 de març, 
reguladora de les hisendes locals, els articles 35 a 38 del Real decret 500/1990, de 20 
d’abril, la base 8na. de les Bases d’execució del Pressupost General per a 2012, l’art. 
127, apartat 1.b, de la Llei 7/85 de bases de règim local, modificada per la Llei 11/99 de 
21 d’abril i per la llei 57/03 de 16 de desembre,  i el Decret 5309 de 26 de març de 2012, 
d’organització dels serveis administratius de l’Ajuntament, s’eleva  al  Ple de 
l’Ajuntament, prèvia aprovació per la Junta de Govern,  la següent proposta de 
 
MODIFICACIÓ DE CREDIT 
 
1. Aprovar la modificació de crèdit n. 3, de crèdit extraordinari finançat amb el 
préstec regulat  segons el mecanisme del Real Decret-llei  4/2012, de 24 de febrer, 
pel que se determinen obligacions de informació i procediments necessaris per 
establir un mecanisme de finançament per a el pagament als proveïdors de les 
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Entitats en el Pressupost Propi de la Corporació per a 2012, quedant establertes les 
consignacions pressupostàries de la següent forma: 
 
A) Augment de despeses 

Aplicació Descripció 
Crèdit 

extraordinar
i 

02 92400 
2260212 

PREMSA.- PUBLICIT.I PROPAG.FRES ANYS ANTERIORS 
739.480,32 

03 33200 
6296012 

BIBLIOTECA.- FONS LLIBRES FRES ANYS ANTERIORS 
23.733,00 

05 23100 
2260612 

BENESTAR SOCIAL.- DESP. CURSETS, CONFER.  ANYS 
ANTERIORS 25.345,46 

05 23100 
2269912 

BENESTAR SOCIAL.- DESP.DIVERSES SERVEIS SOCIALS BASE 
FRES. ANYS ANTERIORS 26.260,08 

05 23200 
2120012 

BENESTAR SOCIAL.- REPARC. I CONSERV. FRES. ANYS 
ANTERIORS 42.440,20 

05 23200 
2160012 

BENESTAR SOCIAL.- TRASLLAT SAPS FRES. ANYS ANTERIORS 
2.832,00 

05 23200 
2219912 

BENESTAR SOCIAL.- SUBMINISTRES DIVERSOS FRES. ANYS 
ANTERIORS 20.436,76 

05 23200 
2260212 

BENESTAR SOCIAL.- PUBLICITAT I PROPAGANDA FRES. ANYS 
ANTERIORS 167,58 

05 23200 
2272312 

BENESTAR SOCIAL.- CONTRACTES SERVEIS DIVERSOS FRES. 
ANYS ANTERIORS 19.602,97 

05 23200 
2275612 

BENESTAR SOCIAL.- SERVEI COMUNITARI SOCIO EDUCATIU 
FRES. ANYS ANTERIORS 17.026,00 

06 16500 
2210012 

ENLLUMENAT.- SUBMINISTRAMENT ENERGIA ELÈCTRICA 
FRES. ANYS ANTERIORS 2.939.722,35 

06 91200 
2300012 

ÒRGANS DE GOVERN.- DIETES FRES. ANYS ANTERIORS 
12.177,05 

06 92000 
2210012 

ADM. GRAL. SUBMINISTRE ENERGIA ELÈCTRICA FRES. ANYS 
ANTERIORS 644.153,95 

06 92000 
2210412 

ADM. GRAL.- SUBMINISTRAMENT VESTUARI FRES. ANYS 
ANTERIORS 3.842,65 

06 92000 
2220012 

ADM. GRAL. COMUNIC. TELEFÒNIQUES FRES. ANYS ANTERIORS 
261.848,41 

07 43200 
2120012 

TURISME.- REPARC. I REFORMES FRES. ANYS ANTERIORS 
21.167,69 

08 15100 
6090010 

URBANISME.- INVERV. TERRENYS FRES. ANYS ANTERIORS 
39.641,14 

08 15100 
6000112 

URBANISME.- EIX CÍVIC BLANQUERNA FRES. ANYS ANTERIORS 
169.659,33 

08 15200 
4110012 

HABITATGE.- TRANSF. CTS. PATRONAT HABITATGE. FRES ANYS 
ANTERIORS 46.334,17 

08 15200 
7110012 

HABITATGE.- TRANSF. CAPITAL PATRONAT HABITATGE. FRES 
ANYS ANTERIORS 60.532,60 

08 15100 
6013012 

URBANISME.- INDEMNITZ. COVA DES MARINER FRES. ANYS 
ANTERIORS 200.557,80 

11 15100 
6221112 

EQUIPAMENTS CASALS FONERS, JOAN ALCOVER FRES. ANYS 
ANTERIORS 883.792,07 

10 32100 
2210012 

EDUCACIÓ.- SUBMINISTRAM. ELÈCTRIC ANYS ANTERIORS 
424.252,36 

10 32100 
6320312 

EDUCACIÓ.- OBRES REFORMA CP SON ESPANYOLET FRES. 
ANYS ANTERIORS 408.623,22 

11 15504 
6110012 

VIALITAT.- OBRES MANTENIMENT VIALS FRES. ANYS 
ANTERIORS 26.406,81 
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11 15504 
6110012 

VIALITAT.- OBRES MANTENIMENT VIALS FRES. ANYS 
ANTERIORS 14.750,00 

11 15506 
6220012 

INFRAEST.- ALTRES INVERS.FUNCION.OPERATIU SERVEIS FRES. 
ANYS ANTERIOR 7.222,56 

11 16502 
6190012 

ENLLUM.PÚBLIC.- INVERS. I REPOSIC. INFRAESTRUC.BÀSICA 
FRES. ANYS ANTERIORS 152.135,86 

11 16905 
6250012 

LOGÍSTICA.- MOBILIARI FRES. ANYS ANTERIORS 
7.308,45 

11 17100 
6110012 

PARCS I JARDINS.- NOVES INVERS. FRES. ANYS ANTERIORS 
98.928,27 

11 92001 
2270112 

EDIFICIS.- CONTR.SEGURETAT I CONTRAINCENDIS ANYS 
ANTERIORS 87.483,70 

11 93501 
2120012 

EDIFICIS.- CONTR. MANTEN. EDIFICIS MPALS. FRES. ANYS 
ANTERIORS 45.524,65 

11 93501 
2120912 

EDIFICIS.- DESP. DIVER. CONSERV. I MANTEN. FRES. ANYS 
ANTERIORS 12.979,50 

11 93501 
6320012 

EDIFICIS MPALS.- OBRES REPOSICIÓ FRES. ANYS ANTERIORS 
193.304,55 

12 13500 
6222512 

BOMBERS.- INVERS.EDIFICIS FRES. ANYS ANTERIORS 
3.304,00 

12 13500 
6290812 

BOMBERS.- ALTRE MAT. INVENT. FRES. ANYS ANTERIORS 
7.748,34 

14 17200 
2272112 

MEDI AMBIENT.- MANT. I VIGIL.PLATGES FRES. ANYS 
ANTERIORS 20.035,66 

14 16200 
2271712 

TRACTAMENT RESIDUS SÒLIDS FRES. ANYS ANTERIORS 
8.559.555,95 

15 44000 
7410012 

TRANSF. CAPITAL EMT FRES. ANYS ANTERIORS 
8.724.302,48 

16 92400 
2260212 

PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- PUBLICITAT FRES. ANYS 
ANTERIORS 6.900,00 

16 92400 
2260912 

PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- DESP. ACT. SOCIOCULTURALS 
FRES. ANYS ANTERIORS 124.337,11 

16 92400 
2270112 

PARTICIPACIÓ CIUTADANA.- VIGIL. I SEGURETAT FRES. ANYS 
ANTERIORS 5.781,18 

 
TOTAL  AUGMENT DE DESPESES 25.131.638,2

3 
 
 
B) Augment d’ingressos 
Aplicació   Descripció      Augment 
913.03 Préstec Real decret llei de  4/2012 de 24 de febrer                25.131.638,23 
          ---------------------- 
Total augment d’ingressos       25.131.638,23 
 
Quedant d’aquesta manera anivellat el Pressupost. 
 
2. Exposar al públic la seva aprovació inicial en el tauler d’anuncis d’aquesta 
corporació, previ anunci publicat en el BOIB, durant el termini de quinze dies 
hàbils. En el cas que no es presentassin reclamacions en contra, s’entendrà aprovat 
definitivament. 
 
3. Implementar les mesures procedimentals, administratives i comptables adients 
per a l’execució de la present resolució”. 
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 vots en contra (PSOE i PSM-IV-ExM). 
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22.  Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’activitat 

pública de professora associada de la UIB a la directora general d’Educació i 
Família. 

 
Parla el Sr. Verger: 
 
“Nosaltres  votarem en contra, variem la votació respecte a la comissió, la Sra. 
Valenzuela crec que es, efectivament augmenta, demana augmentar la seva càrrega 
electiva a la Universitat de 3 a 5 hores, volem posar de manifest que es una de les 
responsables de la tramitació de l’externalització de les escoletes, una qüestió que al 
nostre punt de vista no es va tramitar de manera adequada ni amb les formes correctes ni   
amb les tempus adequats, de fet  es va arribar in extremis a aconseguir obrir l’escoleta 
per tant ara que aquest als càrrec  de l’Ajuntament augmenta les seves hores a la 
Universitat ens fa témer que encara la cosa vagi a pitjor perquè evidentment tantes hores 
ja no va anar be, a més de problemes que efectivament aquesta senyora va tenir de 
formes amb tot aquest procés, per tant nosaltres d’aquesta compatibilitat votem en 
contra. Gràcies”.  
 
Parla la Sr. Ferriol: 
 
“ Muchas gracias Sr. Gijón, Sr. Verger només una observació, la Sra. Valenzuela el curs 
passat feia exactament les mateixes hores que en aquest moment es du a compatibilitat i  
la veritat es que la Sra. Valenzuela fa més hores de les que li corresponen fer per 
contracte  com suposo que la majoria de les persones que ens dediquem a política hem 
de fer si volem fer la feina ben feta per tant  me pareix molt be que no estiguin a favor 
de votar per una compatibilitat, però si que vull defensar la feina i la dedicació de la 
directora general i gerent del Patronat d’Escoletes  Sra. Sonia Valenzuela. Moltes 
gràcies”. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“La Sra. Sonia Valenzuela Van Moock-Chaves, Directora General d’Educació i 
Família, mitjançant instància de data 10.09.12 sol·licita li sigui concedida l’ampliació 
del reconeixement de compatibilitat per a l’exercici d’activitat pública de Professora 
Associada de la Universitat de les Illes Balears, durant el curs acadèmic 2012/2013, 
amb una dedicació no superior a la del temps parcial (3 hores setmanals), aprovat per 
Acord del Ple de l’Ajuntament de Palma en sessió ordinària de data 26 de juliol de 
2012, en dues hores més fins un total de 5 hores setmanals. 
 
Vist que l’esmentada sol·licitud compleix els requisits establerts als art. 3, 4, 7, 12 i 
següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al servei 
de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril, ja 
que es tracta d’un contracte en règim de dedicació no superior a la del temps parcial i 
amb duració determinada, no superant els límits retributius, i essent aplicable en aquest 
cas l’excepció establerta a l’article 16.3 de l’esmentada llei. 
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Vist l’article 123.1.p) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim 
Local, segons la modificació realitzada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de 
Mesures per a la Modernització del Govern Local, en relació a l’article 9 de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del Personal al Servei de las 
Administracions Públiques, és motiu pel qual el Cap de Secció que subscriu proposa a 
l’Exim. Ajuntament Ple que es complagui en emetre el següent 
  
A C O R D 
 
PRIMER.- Reconèixer a la Sra. Sonia Valenzuela Van Moock-Chaves, Directora 
General d’Educació i Família, l’ampliació del reconeixement de compatibilitat per 
a l’exercici de l’activitat pública de Professora Associada de la Universitat de les 
Illes Balears, en règim de dedicació no superior a la de temps parcial (3 hores 
setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 2012/2013, aprovat per Acord 
del Ple de l’Ajuntament de Palma en sessió ordinària de data 26 de juliol de 2012, 
en dues hores més fins un total de 5 hores setmanals.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte 
compliment dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, 
d’Incompatibilitats del personal al servei de les administracions públiques, i 
articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni 
l’horari de treball de la persona interessada a l’Administració Local i les 
infraccions en matèria d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes 
prevists dins la normativa de Règim Local”.  
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
23.  Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’activitat 

pública de professora associada de la UIB a una educadora social. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“La Sra. Isabel Marín Cortada, educadora social funcionària de carrera d’aquesta 
corporació, mitjançant instància de data 13  d’agost de 2012 sol·licita li sigui concedit el 
reconeixement de compatibilitat per a l’exercici d’activitat pública de Professora 
Associada de la Universitat de les Illes Balears, durant el curs acadèmic 2012/2013, 
amb una dedicació no superior a la del temps parcial (3 hores setmanals). 
 
Vist que l’esmentada sol·licitud compleix els requisits establerts als art. 3, 4, 7, 12 i 
següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al servei 
de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril, ja 
que es tracta d’un contracte en règim de dedicació no superior a la del temps parcial i 
amb duració determinada, no superant els límits retributius, i essent aplicable en aquest 
cas l’excepció establerta a l’article 16.3 de l’esmentada llei. 
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Vist l’article 123.1.p) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim 
Local, segons la modificació realitzada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de 
Mesures per a la Modernització del Govern Local, en relació a l’article 9 de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del Personal al Servei de las 
Administracions Públiques, és motiu pel qual la tècnica que subscriu proposa a l’Exim. 
Ajuntament Ple que es complagui en emetre el següent 
 
A C O R D   
 
PRIMER.- Reconèixer a la Sra. Isabel Marín Cortada, educadora social 
funcionaria de carrera, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de 
Professora Associada  de la Universitat de les Illes Balears, en règim de dedicació 
no superior a la de temps parcial (3 hores setmanals) i amb duració limitada al 
curs acadèmic 2012/2013.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte 
compliment dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, 
d’Incompatibilitats del personal al servei de les administracions públiques, i 
articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni 
l’horari de treball de la persona interessada a l’Administració Local i les 
infraccions en matèria d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes 
prevists dins la normativa de Règim Local”.  
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
24.  Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’activitat 

pública de professor associat de la UIB a un Tae superior cap de servei de 
Benestar Social. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“El Sr. Bernat Calafat Vich, TAE Superior Cap de Servei de Benestar Social, mitjançant 
instància de data 30.08.12 sol·licita li sigui concedit el reconeixement de compatibilitat 
per a l’exercici d’activitat pública de Professor Associat de la Universitat de les Illes 
Balears, durant el curs acadèmic 2012/2013, amb una dedicació no superior a la del 
temps parcial (6 hores setmanals). 
 
Vist que l’esmentada sol·licitud compleix els requisits establerts als art. 3, 4, 7, 12 i 
següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al servei 
de les administracions públiques, i articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril, ja 
que es tracta d’un contracte en règim de dedicació no superior a la del temps parcial i 
amb duració determinada, no superant els límits retributius, i essent aplicable en aquest 
cas l’excepció establerta a l’article 16.3 de l’esmentada llei. 
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Vist l’article 123.1.p) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim 
Local, segons la modificació realitzada per la Llei 57/2003, de 16 de desembre, de 
Mesures per a la Modernització del Govern Local, en relació a l’article 9 de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del Personal al Servei de las 
Administracions Públiques, és motiu pel qual el Cap de Secció que subscriu proposa a 
l’Exim. Ajuntament Ple que es complagui en emetre el següent 
  
A C O R D 
 
PRIMER.- Reconèixer al Sr. Bernat Calafat Vich, TAE Superior Cap de Servei de 
Benestar Social, la compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de Professor 
Associat de la Universitat de les Illes Balears, en règim de dedicació no superior a 
la de temps parcial (6 hores setmanals) i amb duració limitada al curs acadèmic 
2012/2013.  
 
SEGON.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte 
compliment dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, de 26 de desembre, 
d’Incompatibilitats del personal al servei de les administracions públiques, i 
articles concordants del RD 598/85, de 30 d’abril.  
 
TERCER.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni 
l’horari de treball de la persona interessada a l’Administració Local i les 
infraccions en matèria d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes 
prevists dins la normativa de Règim Local”.  
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
25.  Proposta d’aprovació de reconeixement de compatibilitat per a l’activitat 

pública de professora associada de la UIB d’una Tgm. Estadística Superior 
de l’Agència de desenvolupament PalmaActiva. 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“Vista la instància de data 12/07/2012 presentada per la Sra. Marta Bonnail Martín, que 
ocupa el lloc de feina de TGM Estadística a l’Agència de Desenvolupament Local de 
l’Ajuntament –PalmaActiva-, mitjançant la qual sol·licita li sigui concedit el 
reconeixement de compatibilitat per a l’exercici d’activitat pública de Professora 
Universitària Associada de la Universitat de les Illes Balears en règim de dedicació no 
superior a la de temps parcial i amb duració limitada al curs acadèmic 2012/2013.   

 
Vist que l’esmentada sol·licitud compleix els requisits establerts en els articles 4, 7, 12 i 
següents de la llei 53/84, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del personal al servei 
de les Administracions Públiques, i articles concordants del Reial Decret 598/85, de 30 
d’abril, ja que es tracta  d’un contracte en règim de dedicació no superior a la del temps 
parcial, 3 hores lectives a la setmana en horari d’horabaixa, i amb duració determinada, 
no superant els límits retributius, i essent aplicable en aquest cas l’excepció establerta a 
l’article 16.3 de l’esmentada llei. 
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Vist l’article 123.1.p) de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases de Règim 
Local, segons la modificació realitzada per Llei 57/2003, de 16 de desembre, de 
Mesures per a la Modernització del Govern Local, i en relació a l’article 9, de la Llei 
53/1984, de 26 de desembre, d’Incompatibilitats del Personal al Servei de las 
Administracions Públiques, qui subscriu  proposa a l’Ajuntament Ple adopti el següent 
 
A C O R D    
  
1.- Reconèixer a la Sra. Marta Bonnail Martín, TGM Estadística Superior de 
l’Agència de Desenvolupament Local de l’Ajuntament -PalmaActiva-, la 
compatibilitat per a l’exercici de l’activitat pública de professora universitària 
associada de la Universitat de les Illes Balears, en règim de dedicació no superior a 
la de temps parcial, 3 hores lectives a la setmana en horari d’horabaixa, i amb 
duració limitada al curs acadèmic 2012/2013.     
 
2.- El reconeixement de la compatibilitat es condiciona a l’estricte compliment de 
les disposicions dels articles 3 i següents de la Llei 53/84, del 26 de desembre, 
d’Incompatibilitats del Personal al Servei de les Administracions Públiques, i 
articles concordants del Reial Decret 598/85, de 30 d’abril. 
 
3.- El reconeixement de compatibilitat no podrà modificar la jornada ni l’horari de 
treball de la interessada a PalmaActiva, i les infraccions en matèria 
d’incompatibilitats es consideren molt greus als efectes previstos dins la normativa 
de Règim Local. 
 
4.- Notificar l’acord als interessats”. 
 
S’APROVA per unanimitat 
 
27.  Proposta d’aprovació de la modificació del Pla General d’Ordenació Urbana 

referent a l’article 47.1 de les Normes del PGOU. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“El projecte de modificació del Pla general referent a l’article 47.1 de les Normes del 
PGOU fou aprovat inicialment pel Ple de l’Ajuntament, en sessió celebrada el 25-10-
2010, i sotmès a informació pública d’un mes en el Butlletí Oficial de les Illes Balears 
núm.176 de 02-12-2010, edicte núm. 25692, i en el diario de Mallorca de 17-11-2010. 
Dins aquest termini, que va acabar el 03-01-2011, no s’han presentat al·legacions. 
 
La present modificació permet que en les edificacions existents a espais lliures públics 
que compleixen amb les condicions de l’article 47 i siguin un clar exponent de 
l’arquitectura tradicional, una vegada que hagin passat a domini públic, s’hi puguin 
realitzar obres de reforma i destinar-los no tan sols a usos socio-culturals, como estava 
previst abans de la present modificació  sinó també permetre usos docents, administratius-
institucionals i assistencials. 
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En data 29-6-2012, s’ha emès per la Comissió Insular d’Ordenació del Territori, 
Urbanisme i Patrimoni Històric acord d’informar favorablement l’expressada proposta 
de modificació, en el tràmit previst als articles 72.3 i 73 de la Llei 23/2006, de 
Capitalitat de Palma; amb connexió amb la disposició transitòria única de la Llei 
6/2012, de 6 de juny. 
 
Es fa constar que es recavarà sol·licitud d’informe a la Secretaria General en virtut de les 
seves funcions d’assessorament legal al Ple i les Comissions atribuïdes en l´article 
122.5.e) apartat 2n. de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, 
en relació a l´ article 123.2 del mateix text legal, que tendrà caràcter preceptiu per què es 
tracta d’assumptes que exigeixen una majoria especial. Dit informe se preveu també a 
l’article 85 de la Llei 20/2006, Municipal i de Règim Local de las Illes Balears, de 15 de 
desembre. 
 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), i  amb el quòrum 
establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, modificada 
per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del govern local, 
RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple,  4-1-e) i  
12-a) del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, la TAG que subscriu considera que el 
Consell de la Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 
 
Proposar a la Junta de Govern l’aprovació del projecte de modificació de l’article 47.1 
de les Normes del PGOU, per tal que sigui elevat a l’ajuntament Ple, previ dictamen de 
la Comissió Informativa  l’adopció del següent:  
  
A C O R D 
 
1r.- Aprovar definitivament la modificació del Pla General d’Ordenació Urbana 
referent a l’article 47.1 de les Normes del PGOU i redactat pels Serveis Tècnics de 
Planejament per l’abril de 2010, vist l’informe favorable emès per la Comissió 
Insular d’Ordenació del Territori, Urbanisme i Patrimoni Històric de dia 29-06-
2012  
 
2n.- Donar trasllat d’aquest acord als Departaments i Serveis municipals que es 
puguin veure afectats així com a l’Oficina de la revisió del PGOU.  
 
3r.- Donar trasllat al Consell de Mallorca i al Govern de les Illes Balears del present 
acord amb un exemplar degudament diligenciat de l’ instrument aprovat 
definitivament. 
 
4t.-Publicar el present acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears quedant aleshores 
aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte 
d'aquest acord”. 
 
S’APROVA per unanimitat, amb el quòrum de la majoria absoluta legal establert. 
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28.  Proposta  d’aprovació de rectificació d’error material del PGOU del PERI 
del Terreno referent a la fitxa 19/05 “Can Casassayas”, del catàleg de 
Protecció d’Edificis i Elements d’Interès Històric, Artístic, Arquitectònic i 
Paisatgístic de Palma.  

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“INFORME DE LA TAG CAP DE SERVEI- En data 26 de setembre de 2011 es rep 
escrit de  Teodora María Amorós Bosch, com a interessada i mandatària dels seus 
germans, sol.licitant a  l´Ajuntament la rectificació d´errors materials de la Fitxa de 
Protecció i Directrius d´Intervenció de l´immoble situat al carrer Josep Villalonga, 74, 
amb referència cadastral 7693509DD6779D0001GM. 
A l´acta núm. 15 de la Comissió de Centre Històric i Catalogació de l´Ajuntament de 
Palma, de 6 d´octubre de 2011, consta que,  en relació al assumpte “Modificació de fitxa 
de catàleg Josep Villalonga 74” s´acordà realitzar visita. I a l´acta núm. 16, de 20 
d´octubre de 2011, en relació al mateix assumpte, s´informà favorablement la fitxa 
adjunta a l´acta, i que obra a l´expedient. 
Traslladat l’anterior documentació als Serveis tècnics de Planejament, per aquests s’ha 
redactat documentació gràfica i escrita de correcció de l’errada material del PGOU i del 
PERI DEL TERRENO  referent a la Fitxa 19/05 “Can Casassayas”, del catàleg de 
Protecció d´Edificis i Elements d´Interès Històric, Artístic, Arquitectònic i Paisatgístic de 
Palma ( documentació amb data d´entrada al registre de Planejament de 10.7.2012, i núm. 
388). 
Atès el que disposa l’article 105.2 de la Llei 30/1992 (modificada per la Llei 4/99, de 14 
de gener) tractant-se d’una errada material,  i atès la competència de l´Ajuntament de 
Palma de Mallorca per a l´aprovació definitiva del Pla general d´ordenació urbana segons 
estableix l´article 72 de la Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma, en la 
seva redacció donada per la Llei 6/2012,  de 6 de juny, i el fet que no es preveu  a 
l´esmentada Llei l´informe del Consell Insular per a les correccions d´errors, es proposa 
rectificar l’errada material. 
 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), i  amb el 
“quorum” establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, 
modificada per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del 
govern local, RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del 
Ple,  4-1-e) i  12-a) del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, la TAG que subscriu 
considera que el Consell de la Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 
 
Proposar a la Junta de Govern, per tal que sigui elevat a l’ajuntament Ple, previ 
dictamen de la Comissió Informativa  l’adopció del següent: 
 
A C O R D 
 
1r   Rectificar l’errada material  del  PGOU i del PERI DEL TERRENO  referent a 
la Fitxa 19/05 “Can Casassayas”, del catàleg de Protecció d´Edificis i Elements 
d´Interès Històric, Artístic, Arquitectònic i Paisatgístic de Palma, en el sentit que 
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consta en la documentació tècnica preparada pel Servei tècnic de Planejament amb 
data d´entrada al registre de Planejament de   10.7.2012,  i núm. 388.                 . 
 
2n  Donar trasllat al Govern de les Illes Balears i al Consell Insular de Mallorca del 
present acord, dins en termini de quinze dies des  de la seva adopció, tot adjuntant 
un exemplar degudament diligenciat de la documentació tècnica esmentada. 
 
3r  Comunicar el present acord a Informació Urbanística, a l´Oficina de la Revisió 
del  PGOU, i a la resta de Serveis que es puguin trobar afectats. 
 
4t  Notificar el present acord als sol.licitants de la correcció”.  
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM) amb 
el quòrum de la majoria absoluta legal establert. 
 
29.  Proposta d’aprovació definitiva de modificació del Pla General d’Ordenació 

Urbana referent a la requalificació d’una petita part dels terrenys de l’actual 
equipament esportiu del camp de futbol Miquel Nadal (EQ2b/DP-P) per a 
l’ampliació del Col·legi Marian Aguiló (EQ4b/DO-P 27-06-E). 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“El projecte de modificació del Pla general referent a la requalificació d’una petita part 
dels terrenys de l’actual Equipament Esportiu del camp de futbol Miquel Nadal 
(EQ2b/DP-P 37-07-E), per a l’ampliació del Col·legi Marian Aguiló (EQ4b/DO-P 37-06-
E) fou aprovat inicialment pel Ple de l’Ajuntament, en sessió celebrada el 24-11-2011, i 
sotmès a informació pública d’un mes en el Butlletí Oficial de les Illes Balears núm.194 
de 29-12-2011, edicte núm. 26346, i en el diari Ultima Hora de 24-12-2011. 
 
Dins aquest termini, que va acabar el 30-01-2012, no s’han presentat al·legacions.    
 
S’han emès els següents informes i en les següents dates: Regidoria d’Educació en data 
14-02-2012 i per la Comissió Insular d’Ordenació del Territori, Urbanisme i Patrimoni 
Històric del Consell de Mallorca el 29-06-2012, acord d’informar favorablement 
l’expressada proposta de modificació, en el tràmit previst als articles 72.3 i 73 de la Llei 
23/2006, de Capitalitat de Palma; amb connexió amb la disposició transitòria única de la 
Llei 6/2012, de 6 de juny.   
 
Es fa constar que es recavarà sol·licitud d’informe a la Secretaria General en virtut de les 
seves funcions d’assessorament legal al Ple i les Comissions atribuïdes en l´article 
122.5.e) apartat 2n. de la Llei 7/85, de 2 d’abril, reguladora de les Bases del Règim Local, 
en relació a l´ article 123.2 del mateix text legal, que tendrà caràcter preceptiu per què es 
tracta d’assumptes que exigeixen una majoria especial. Dit informe se preveu també a 
l’article 85 de la Llei 20/2006, Municipal i de Règim Local de las Illes Balears, de 15 de 
desembre. 
 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), i  amb el quòrum 
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establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, modificada 
per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del govern local, 
RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del Ple,  4-1-e) i  
12-a) del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, la TAG que subscriu considera que el 
Consell de la Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 
 
Proposar a la Junta de Govern l’aprovació definitiva del projecte de modificació del 
PGOU dels terrenys adjacents al C.P. MARIAN AGUILO,  per tal que sigui elevat a 
l’ajuntament Ple, previ dictamen de la Comissió Informativa  l’adopció del següent:  
  
A C O R D 
 
1r..- Aprovar definitivament la modificació del Pla General d’Ordenació Urbana 
referent a la requalificació d’una petita part dels terrenys de l’actual Equipament 
Esportiu del camp de futbol Miquel Nadal (EQ2b/DP-P 37-07-E), per a l’ampliació 
del Col·legi Marian Aguiló (EQ4b/DO-P 37-06-E) i redactat pels Serveis Tècnics de 
Planejament pel maig de 2011, vist l’informe dels  Serveis Tècnics de Planejament 
dia 1-06-2011 i els informes emesos per la Regidoria d’Educació en data 14-02-2012 i 
per la Comissió Insular d’Ordenació del Territori, Urbanisme i Patrimoni Històric 
del Consell de Mallorca el 29-06-2012.   
 
2n.- Donar trasllat d’aquest acord als Departaments i Serveis municipals que es 
puguin veure afectats així com a l’Oficina de la revisió del PGOU.  
 
3r.- Donar trasllat al Consell de Mallorca i al Govern de les Illes Balears del present 
acord amb un exemplar degudament diligenciat de l’ instrument aprovat 
definitivament. 
 
4t.- Publicar el present acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears quedant aleshores 
aixecada la suspensió de l'atorgament de llicències a les àrees del territori objecte 
d'aquest acord”. 
 
S’APROVA per unanimitat, amb el quòrum de la majoria absoluta legal establert. 
 
30.  Proposta d’aprovació de rectificar errada material del PERI del Terreno i 

del PGOU referent a les fitxes 19/17 “Edifici per a Josep Noguera” i 19/01 
“Can Noguera”, del Catàleg de Protecció d’Edificis i elements d’interès 
històric artístic, arquitectònic i paisatgístic de Palma. 

 
Te la paraula el Sr. Valls: 
 
Gracias Sr. Gijón, en este punto lo que estamos tratando es simplemente de hacer una 
modificación puntual de Planeamiento en relación a un error material que existe en la 
ficha de catálogo, es decir aquí hay dos temas a tener en cuenta es decir en relación a 
dos catálogos determinados que afectan en teoría a 3 edificios existe dos errores en el 
Planeamiento y son los siguientes, le digo al Sr. Verger que me atienda por favor porque 
se lo voy a intentar explicar para que lo entienda perfectamente,  
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Respón el Sr. Verger: 
 
“Ho conec perfectamente”. 
 
Continua el Sr. Valls: 
 
“Pues déjeme que lo ponga en duda, vamos a ver, el tema es hay que adaptar la 
alineación del planeamiento al edificio existente de tal manea que sino lo hacemos 
cuando se pida la rehabilitación habrá que quitar la fachada, esto usted lo concuerda 
¿no?, otra cosa que afecta l’edifici no d’en Toni Noguera, d’en Josep Noguera, es una 
adaptació de la finca registral es decir  resulta que la ficha de catálogo no aparece la 
catalogación de este edificio pero en cambio en la grafía si y ese error se traslada y se 
aprueba definitivamente en este momento y es un simple error, es decir afecta a una 
casa que no estaba descrita su protección dentro de la ficha de catálogo, simplemente es 
que en la grafía del Plan General si aparecía el ámbito, a solicitud del dueño se pide esta 
modificación y simplemente se tira para adelante, este es el sentido de la propuesta. 
Muchas gracias”. 
 
Te la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si això que comenta el Sr. Valls, efectivament ja ho va comentar en comissió i que 
efectivament s’entén perfectament s’entén perfectament també de l’expedient 
administratiu, s’entén perfectament que es lo que es dilucida en aquest expedient,. Hi ha 
2 edificis actualment catalogats que amb aquesta ......d’errada material queden 
descatalogats, si, si avui en dia estan dins la fitxa de catàleg, evidentment dins els 
plànols estan així dibuixats, tenen un afigura de protecció el Sr. Valls diu que es per 
error,  que estan protegits, estan catalogats per errada perquè no s’haurien d’haver 
catalogats perquè dins la fitxa no es fa referència directa, jo no dic que es pugui 
argumentar, però avui estem fent una cosa 2 edificis que actualment dins la seva fitxa 
amb la grafia als plànols estan catalogats  avui s’argumenta que no haurien d’haver estat 
mai, perquè mai es fa referència i tal, no haurien d’haver estat mai i es descataloguen, 
això es lo que realment esta passant avui, això es pot extreure perfectament de tots els 
informes, nosaltres ens hagués agradat que abans d’arribar a aquesta conclusió que 
arriba el Sr. Valls de que lo més adequat aquí es corregir una hipotètica errada material 
que es argumentable, però abans d’arribar a aquesta conclusió i a aquesta actuació 
s’hagués tingut en compte un informe del Consell Insular on es demana que realment 
abans de procedir en aquest canvi que efectuem avui, abans de procedir a aquest canvi 
examinem si aquest edifici que avui queda descatalogat  realment té o no té valors, es 
mereixedor o no de protecció, evidentment es una qüestió que s’hauria de dirimir 
tècnicament, esta clar quina es la opinió dels veïnats, els veïnats senten que la pèrdua 
d’aquest edifici, que aquest edifici pogués ser tomat i substituït per un edifici nou 
estàndard evidentment seria  una pèrdua per el barri i jo evidentment comparteixo 
aquest sentiment i comparteixo aquesta idea, hauríem de com a mínim abans de 
descatalogar directament aquests dos edificis, hauríem d’examinar si abans de procedir 
a lo que procedim a fer avui si aquests dos edificis son mereixedors de protecció o no i 
això dins l’expedient no queda acreditat,no s’ha examinat amb profunditat, no s’ha fet 
un informe tècnic exhaustiu sobre aquest edifici sobre si ja sigui per els seus valors 
singularment considerats, ja sigui per alguna altre figura de protecció aquest edifici 
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mereixeria si no esta .....amb aquesta fitxa al millor una altra figura de protecció, jo 
evidentment no estic advocant perquè hagi de quedar dins aquesta fitxa o hagi de quedar 
dins la grafia actual, per ventura hauríem d’abordar algun canvi amb això, però abans de 
que quedin descatalogats  i quedin absolutament a la intempèrie aquests dos edificis que 
per favor s’examini si realment son mereixedors de protecció o no, perquè una cosa si 
que tenim clara des de PSM_IV-ExM que aquests edificis siguin esbucats i siguin 
substituïts per edificis completament nous de morfologia absolutament d’aquesta 
estàndard que s’estén per la ciutat el Terreno perd amb la destrucció d’aquests edificis el 
Terreno perd un barri que té una historia i perd part d’aquesta historia, no vagi amb 
tantes presses, no vulgui fer tant de via i aprofundiem amb els valors d’aquest edifici 
que avui deixem descatalogat argumentant aquesta errada material. Gracies”. 
 
Te la paraula la Sra. Garví: 
 
“ Gracies Sr. Batle, jo l’únic que voldria afegir Sr. Valls es sobretot que no consta dins 
l’informe quin tipus de classificació queda de sòl, quins tipus de classificació, o 
d’ordenació o quantes plantes es poden fer, quina volumetria en aquests dos edificis que 
han quedat descatalogats  segurament lo que serà es que es perdran i lo que m’agradaria 
saber perquè no figura dins l’expedient una mica que es lo que passaria, perquè el sentit 
de la nostra votació en contra de l’altra dia es a dir estem parlant d’una rectificació 
d’errada material i a la vegada dins la documentació que hi figura desconeixem quines 
possibilitats permet el Pla General actualment”. 
 
Te la paraula el Sr. Valls: 
 
“Gracies Sr. Batle,  lo vuelvo a repetir este edificio nunca ha estado catalogado, solo ha 
estado incluido en una grafía erróneamente y ahora el propietario pide que se delimite 
conforme a la finca registral el ámbito del catálogo, yo ceo que es de justicia, que a 
usted luego le parezca que ese edificio no catalogado merecería catalogarse?, bueno 
pero esto es otro tema, pero no es el tema que nos ocupa en este punto del orden del día, 
en todo caso usted dice que nos dirijamos al Consell de Mallorca, que es que en materia 
de catálogo cuando solamente hay un catalogo municipal no hay autonomía municipal 
suficiente como para decidir sobre el propio catalogo, cualquier cosa de catalogo 
cuando no sea como a usted le parezca bien habrá que ir al Consell de Mallorca a 
aplicar otra ley que no es de aplicación en este caso?, Sra. Garví lógicamente como no 
esta catalogado este inmueble se somete a los parámetros que están incluidos en el PERI 
del Terreno, como …se ha aprobado definitivamente y por tanto no hay más, no esta 
protegido y por tanto esta sometido a los parámetros del Terreno. Muchas gracias”. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“INFORME DE LA TAG CAP DE SERVEI JURIDIC DE PLANEJAMENT. En data 
27.1.2010, es rep escrit de l´entitat INEFI SL actuant, en la seva representació,  la Sra. 
Francisca March Noguera, com a entitat propietària dels immobles actualment inclosos 
dins la fitxa de catàleg B 19-17, sol.licitant la rectificació d’uns errors materials  del 
planejament, que afectarien a aquesta catalogació. La sol.licitant insta a l’Ajuntament que 
procedeixi a la seva correcció:  que es mantingui la catalogació de l´edifici amb el núm. 
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73 del carrer Joan Miró, de l´arquitecte Casas (es correspondria amb la finca registral 
22295), amb supressió de la nova alineació que afectaria a una part d´aquest edifici; i  
s´eliminin  de l´àmbit de la catalogació els immobles corresponents a les finques registrals 
22293 i 22294 (aquesta edificada, núm. 75 del carrer Joan Miró), amb aplicació a les 
mateixes de l´ordenança de les zones confrontants.  
Durant la tramitació de l´expedient s´han emès diferents informes pels serveis tècnics i 
jurídics del Departament de Planejament assenyalant deficiències a la documentació 
presentada, fins que aquesta es va completar. 
Per altra banda, per la Comissió de Centre Històric i Catàleg es van emetre dos informes; 
en el segon, de data 21.10.2010, s´informa favorablement la no catalogació dels immobles 
sol.licitada per l´interesat, donant-li als terrenys una ordenança coherent amb les directrius 
del Pla Especial de El Terreno. 
En data 10.10.2011 tè entrada en el Servei Jurídic de Planejament, amb el núm. 661, 
documentació presentada pels propis Serveis Tècnics de Planejament, amb el títol  
“Correcció d´errada material del Peri del Terreno referit a les fitxes 19/01 “Can 
Noguera” i 19/17 “Edifici per a Josep Noguera” del Catàleg de protecció d´edificis i 
elements d´interès històric, artístic, arquitectònic i paisatgístic de Palma, nº de exp. PA 
10/01” 
Finalment, es sol.licita informe a la Comissió Insular de Patrimoni Històric, amb remissió 
del Projecte, als efectes de l´emissió de l´informe regulat a l´article 29 de la Llei 12/98 del 
Patrimoni Històric de les Illes Balears. En data 13 d´abril de 2012 té entrada a 
l´Ajuntament l´acord de la Comissió Insular de Patrimoni Històric de Mallorca de donar 
trasllat a l´Ajuntament de l´informe tècnic de data 12 de març de 2012. 
Aquest informe es objecte d´anàlisi a l´informe dels serveis tècnics de Planejament, de 
data 11 de juliol de 2012, obrant a l´expedient. Quant a la indicació dels tècnics de la 
Comissió Insular de Patrimoni sobre que s´hauria de motivar si l´edifici situat a 
l´avinguda Joan Miró 75 és o no mereixedor de protecció, s´ha de dir que aquesta qüestió 
ja ha estat analitzada per la Comissió de Centre Històric i Catàleg de l´Ajuntament de 
Palma, d´acord amb la major documentació aportada per l´interessat i demanada per la 
pròpia Comissió, havent informat en el sentit de no procedir a la catalogació. Per altra 
banda, pels serveis tècnics de Planejament s´ha remès nova Documentació Escrita de 
correcció d´errada material per a l´esmena de les observacions assenyalades a l´informe 
de la Comissió Insular de Patrimoni, amb data d´entrada al servei jurídic de Planejament 
de 16.7.2012, i núm. 401. 
Atès el que disposa l’article 105.2 de la Llei 30/1992 (modificada per la Llei 4/99, de 14 
de gener) tractant-se d’una errada material,  i atès la competència de l´Ajuntament de 
Palma de Mallorca per a l´aprovació definitiva del Pla general d´ordenació urbana segons 
estableix l´article 72 de la Llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma, en la 
seva redacció donada per la Llei 6/2012,  de 6 de juny, i el fet que no es preveu  a 
l´esmentada Llei l´informe del Consell Insular per a les correccions d´errors, es proposa 
rectificar l’errada material. 
 
Per això, i atesos els articles 172 i 175 del Reglament d’organització, funcionament i  
règim jurídic de les entitats locals; els art. 127.1.c), 123.1.i), 122-4-a), i  amb el 
“quorum” establert a l’article 123.2 del capítol II, títol X de la Llei 7/85 de 2 d’abril, 
modificada per la Llei 57/03, de 16 de desembre de Mesures per la modernització del 
govern local, RDL 781/86, de 18 d’abril, art. 99 i següents del Reglament Orgànic del 
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Ple,  4-1-e) i  12-a) del Reglament de la Gerència d’Urbanisme, la Cap de Servei que 
subscriu considera que el Consell de la Gerència  pot  adoptar la següent  resolució: 
 
Proposar a la Junta de Govern, per tal que sigui elevat a l’ajuntament Ple, previ 
dictamen de la Comissió Informativa  l’adopció del següent: 
 
A C O R D 
 
1r. Rectificar l’errada material del PERI DEL TERRENO i del PGOU referent                                                 
a les fitxes   19/17 “Edifici per a Josep Noguera”  i 19/01 “Can Noguera”, del Catàleg 
de Protecció d´Edificicis i Elements d´Interès Històric, Artístic, Arquitectònic i  
Paisatgístic de Palma. El projecte de rectificació ha estat redactat pels Serveis 
Tècnics de Planejament, segons document amb data d´entrada en el Servei Jurídic 
de Planejament de 10.10.2011, i núm. 661 (Documentació Gràfica) i de 16.7.2012 y 
núm. 401 (Documentació Escrita) i, bàsicament, proposa les següents correccions:  
-Ajustar l´alineació proposada en el núm. 73 de l´avinguda Joan Miró a la de 
l´edifici existent protegit. -Ajustar l´àmbit del catàleg B-19/17 “Edifici per a Josep 
Noguera” al de la finca registral núm. 22295 sobre la que es troba situat, eliminant 
l´afecció de dita catalogació a les finques registrals veïnes 22293 i 22294, així com a 
l´edifici que forma part de la finca registral 22294 (a aquestes finques registrals 
22293 i 22294 se´ls ha restituït la qualificació que les corresponia en el PGOU de 
1985). -A més , s´assenyala una zona de protecció de l´esmentat catàleg vers les 
veïnes finques registrals 22293 i 22294. -Finalment, es situa el límit del catàleg B-
19/01 “Can Noguera” coincidint amb els límits de la parcel.la cadastral sobre la 
que es troba situat. 
 
2n  Donar trasllat al Govern de les Illes Balears i al Consell Insular de Mallorca del 
present acord, dins en termini de quinze dies des  de la seva adopció, tot adjuntant 
un exemplar degudament diligenciat de la documentació tècnica esmentada. 
 
3r  Comunicar el present acord a Informació Urbanística, a l´Oficina de la Revisió 
del  PGOU a l’IMI, i a la resta de Serveis que es puguin trobar afectats. 
 
4t  Notificar el present acord al sol·licitant de la correcció”.  
 
S’APROVA per 17 vots a favor (PP) i 12 vots en contra (PSOE i PSM-IV-ExM) 
amb el quòrum de la majoria legal establert, amb una esmena introduïda per la 
Junta de Govern de dia 12/09/2012, d’afegir en el punt 3r, després de”PGOU”  “A 
l ‘IMI” 
 
ES TRACTEN CONJUNTAMENT ELS PUNTS 31, 51 I 52 
31.  Proposta d’aprovació de deixar sense efecte l’acord del Ple municipal, 

adoptat en sessió de 9 de març de 2011, d’aprovació inicial de la modificació 
puntual del PGOU per la ubicació d’un sistema general docent a Son Ferriol. 

Té la paraula el Sr. Valls: 
 
“Bueno, muchas gracias Sr. Alcalde. En el punto 31, 51 i 52 se propone, para empezar 
por la conclusión, suspender hasta la presentación de Avance la modificación puntual 
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del planteamiento para el equipo docente de Son Ferriol. El punto del orden del día que 
nos trae al presente debate es el de acceder o no a dejar sin efecto la modificación 
puntual del planeamiento que había aprobado inicialmente el anterior equipo de 
Gobierno en el Pleno para atorgar un uso docente al solar que linda con la trama urbana 
de calle Muntanya en Son Ferriol, clasificado como suelo rústico y que consta en el 
Plan Territorial como área de transición de crecimiento. Como saben el Plan Territorial 
es un instrumento urbanístico en el que se prevé que el solar y que Palma tiene que 
crecer por esa zona. Dicha modificación conllevaba el uso docente público lo que 
significa que una vez aprobada definitivamente dicha modificación habría que proceder 
a la expropiación para adquirir solar por un precio de 641.224,05 euros, según se 
cuantificó en el Ayuntamiento en el tiempo del equipo de Gobierno anterior, con ello el 
Ayuntamiento adquiriría exclusivamente la propiedad del terreno pero para ponerlo a 
disposición de la Conselleria de Educación deviene obligado el Ayuntamiento a 
urbanizar cuyo coste, tal y como hablamos en nuestra mesa de trabajo, es de 2.673.600 
euros, así para obtener los terrenos para la construcción del IES el Ayuntamiento 
debería pagar 3.314.824,05 euros. Como por todos es conocido esa modificación 
puntual de planeamiento, que la actual dueña de los terrenos solicita por registro dejar 
sin efecto, se inició a sabiendas de que existía un contencioso administrativo contra el 
acuerdo del Govern de les Illes Balears de no haber clasificado ese terreno como reserva 
estratégica de suelo, la número 23 al amparo de la Ley Carbonero, 5/2008, que convocó 
un único concurso con el objeto de obtener suelo necesario para la construcción de 
viviendas de protección pública; más conocido es el contenido de la sentencia que 
invalidando los motivos del descarte de este suelo como reserva estratégica la clasifica 
como tal. La Ley otorga al Govern el desarrollo urbanístico de las reservas estratégicas 
de suelo y lo debe hacer mediante la presentación de un Avance, lo que conlleva dos 
consecuencias para el Ayuntamiento; en primer lugar, el Ayuntamiento deberá realizar 
un informe preceptivo y vinculante que versará sobre al oportunidad o conveniencia o 
no de seguir adelante con la reserva estratégica y, en segundo lugar, deberá o no, al 
respecto, por incompatibilidad, dejar sin efecto el planeamiento contrario al desarrollo 
de la reserva estratégica. Y hay que añadir que al Ayuntamiento se nos presenta una 
disyuntiva, ya comentada entre los distintos equipos del Pleno; por un lado, estando 
todos de acuerdo de que partimos de la idea de que lo ideal seria no tener que construir 
354 viviendas previstas en la reserva estratégica del suelo, esa se presenta como la única 
posibilidad de adquirir gratuitamente los terrenos para la construcción del instituto, 
dado que la reserva estratégica prevé la cesión del 20% de superficie del suelo para 
destinarla a sistemas generales porque es una obligación de la promotora, así como los 
gastos que conlleva la urbanización y, por otro lado, que soslayando la realidad de la 
sentencia judicial por la que se clasifica la reserva estratégica número 23, se informe 
negativamente su desarrollo aprobando definitivamente la modificación puntual, equipo 
uso docente público, en espera de que el presupuesto municipal prevea la partida de 
3.315.000 euros de inversión para adquirir y urbanizar y, también, a la espera de la 
resolución de los contenciosos que, eventualmente, pueda interponer el promotor contra 
el Ayuntamiento que, por otra parte, ya ha anunciado. Pues vista la presente dicotomía, 
y con el ánimo de mantener abierta la interlocución con todas las partes afectadas, 
vecinos, Administraciones Públicas y promotor, y en aras a encontrar la mejor solución 
para los ciudadanos de Son Ferriol, los ciudadanos de Palma, la ciudad en general, lo 
que vamos ha hacer es presentar, una rectificación a nuestra propuesta que les hemos 
pasado y por tanto quedaría resuelta del siguiente modo, primero, En este momento 
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suspender la tramitación de la modificación puntual del planeamiento, aprobado 
inicialmente por acuerdo del Pleno Municipal adoptado en sesión de 28 de marzo del 
2011, para la ubicación de un sistema general docente en Son Ferriol y para la 
realización de un sistema general de infraestructuras hasta la presentación del Avance 
de la norma subsidiaría de la Reserva 23 ante la Corporación Municipal, lógicamente, 
proceder a las comunicaciones oportunas al Consell Insular, a la promotora, 
IBERDROLA en este caso, al IBISEC, la Regiduría de Educación; y finalmente, lo que 
había propuesto, habíamos propuesto conjuntamente también el partido socialista y 
nosotros, el punto quinto, que es: el Pleno del Ayuntamiento instará, para el caso de que 
se desarrolle la reserva estratégica, al Govern de les Illes Balears a que garantice el 
suelo suficiente para albergar el instituto de Son Ferriol, para el caso de que se 
desarrolle la reserva, muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Bé, la història de l’institut de Son Ferriol ja es molt antiga, dur més de 20 anys, 
s’arrossega des de fa més de 20 anys aquesta demanda que ja des de fa molts d’anys es 
reconeguda per l’administració educativa, per aquest Ajuntament com una demanda, 
prioritària, lògica, que compleix tots els ràtios i que s’hauria d’atendre. Pareixia que 
s’havia aconseguit encaminar la solució trobant un solar idoni, adherit al nucli urbà de 
Son Ferriol,  a la zona de Son Gofis i això es va plasmar amb un acord d’aquest plenari 
unànime de totes les forces polítiques es març de 2011, teníem Son Ferriol, a  la fi podia 
comptar en terrenys per construir-hi un institut i a més se negava la possibilitat 
d’edificar 350 vivendes allà, col·locant 1000 habitants més a Son Ferriol. Avui el que 
fur l’equip de Govern és un acord per suspendre aquella tramitació de la modificació 
puntual acordada aquí el març de 2011 per tots els grups polítics, des de el PSM-IV-
ExM entenen que no s’ha de suspendre, s’ha de seguir avançant, és la única via que pot 
permetre tenir institut a Son Ferriol i no tenir les vivendes. Podem reconèixer que la 
sentència judicial de la Sala sobre la qüestió de la incorporació de Res 23 a la zona de 
Son Gofis, diguéssim dins el mecanisme de la Llei Carbonero, evidentment és un 
problema per desenvolupar l’acord de març de 2011, perquè converteix aquests terrenys 
en Res, però en cap cas impedeix continuar amb la tramitació iniciada en març de 2011. 
Hi ha una solució senzilla que és derogar una Llei  que ja va néixer desfasada per cert, 
que és la Llei Carbonero, però que ara  dins l’Ordenament Jurídic d ‘aquesta Llei l’únic 
que fa és provocar distorsions com per exemple aquesta, que tenim una promotora que 
pot tenir dret a desenvolupar ja allà una reserva estratègica de sòl, quan ningú vol aquest 
desenvolupament, quan tots estam d’acord en què hi ha múltiples vivendes abandonades 
a Palma, quan promocions no estan venudes, bé, això es absurd pretendre que ara 
mateix hi ha necessitat de desenvolupar aquesta reserva estratègica de sòl, per tant, es 
pot derogar la Llei que és el que nosaltres demanam a la nostra moció, així tenim els 
terrenys i, a més, no es genera cap tipus d’indemnització per a la promotora i la única 
possible indemnització seria la despesa d’haver elaborat un projecte per presentar-lo al 
mecanisme de la Llei Carbonero, aquesta seria l’única despesa, per tant, podem tenir els 
terrenys i podem no tenir les vivendes, evidentment fa falta que l’Ajuntament posi a 
disposició de la Conselleria aquests terrenys, la Conselleria ja ha dit que al 2013 podria 
pressupostar aquest institut a Son Ferriol, la Conselleria reconeix aquesta demanda, 
aquesta petició, com a absolutament prioritària, com no pot ser d’una altra manera, eh?, 
ja des de fa anys, ara mateix ho ha tornat corroborar als pares de Son Ferriol, els hi ha 
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tornat corroborar, per tant, l’obstacle que tenim és aconseguir aquests terrenys per 
edificar aquest institut i posar-los a disposició de la Conselleria. Un informe, el citava 
vostè mateix, de la mateixa Gerència d’Urbanisme es xifra el preu de l’expropiació en 
640.000 euros i, a més, vostè també afirmava que els costos de la urbanització podrien 
pujar  fins a 2,6 milions, nosaltres davant això, el que li volem exposar és rebaixem les 
expectatives, rebaixem aquesta actuació, rebaixem el nivell d’aquesta actuació, 
evidentment som conscients que assumir els 2,6 milions ara per expropiar i per 
urbanitzar, pot ser difícil, pot ser complicat, tenint en compte quin és el context, això 
nosaltres ho entenem, ara bé, jo xerrant en tècnics d’urbanisme de altres Ajuntaments, 
evidentment, aquestes actuacions són rebaixables, estudia-m’ho, anem a estudiar de 
quina manera és podria rebaixar aquesta actuació que vostè argumenta que són 2,6 
milions, perquè al final el que estrictament fan falta són 20.000 m2. per edificar 
l’institut, 20.000 m2. a 15 euros el metre quadrat, que és el preu d’expropiació de sòl 
rústic, evidentment ens dona una xifra de 300 mil, si s’ha de fer alguna altra actuació, 
incorporar algun altre terreny, alguna actuació mínima d’urbanització de connexions de 
xarxa, a part de que altres Administracions ens podrien ajudar, aquest cost que vostè 
argumenta de 640 mil, jo crec que el podríem rebaixar bastant. Des del PSM-IV-ExM, 
no volem vivendes a Son Ferriol, és una autèntica barbaritat, abandonin ja d’una vegada 
aquesta idea, no podem sobrecarregar més Son Ferriol amb 1000 habitants més, que 
farem amb l’atenció sanitària, aquests terrenys que vostès argumenten que seran de la 
cessió de la promotora, els haurem de dedicar a més de l’institut a fer un PAC, perquè 
actualment el PAC de Son Ferriol ja està saturat i l’escola primària també quedarà 
saturada amb aquestes 1000 persones més, abandonin aquesta idea de col·locar 1000 
persones més a Son Ferriol, no pot ser, els veïns no ho volen i surt completament de 
lògica en el context socioeconòmic que tenim avui en dia, és una autèntica barbaritat, no 
podem seguir destruint el sòl rústic de Palma, a més. A més, la seva previsió, la seva 
proposició és base en una autèntica quimera, hi havia el cap de l’Estat que l’altre dia 
xerrava de quimeres, eh?, jo la veritat, que IBERDROLA, pensar que IBERDROLA 
avui en dia desenvoluparà aquest àmbit, això sí que és una autèntica quimera i no el que 
deia l’altre dia el cap de l’Estat, això sí que és un autèntica quimera, que en poc temps 
IBERDROLA es posarà a urbanitzar allò amb l’expectativa d’urbanitzar aquests 
terrenys, això és una autèntica, o sigui jo li dic ara mateix, faig un pronòstic, eh? no ho 
farà IBERDROLA, per tant, el que avui estem aprovant aquí és tallar l’únic camí que 
tenim per un ... Son Ferriol, perquè el camí pel qual aposten vostès ens dur a què Son 
Ferriol en molt de temps no hi hagi un institut i evidentment, per això, votarem en 
contra de la proposta que duen avui, gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Garví: 
 
“Gràcies Sr. Batle. Jo creo que es un tema muy complicado que nos ha llevado tiempo 
pero que convendría que quedaran muy claras todas las posiciones y que, más allá del 
trabajo conjunto que hemos hecho en los últimos días, a petición nuestra en la Junta de 
Portavoces y en la Comisión y que yo quiero agradecer de antemano, convergen en este 
momento dos cosas en un mismo espació físico, converge una modificación puntual 
para conseguir ese suelo para hacer un instituto y converge una sentencia que le permite 
al Govern desarrollar una reserva. Jo le dije en el Consejo de Gerencia que usted 
introdujo esta propuesta por urgencia y sin el contenido una hora antes que me parecía 
poco generoso por su parte y mal, y así se lo hice saber que el trabajo de dos años, de 
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repente se viniera abajo sin poder trabajar sobre ese tema no? La modificación para 
conseguir el suelo docente en Son Ferriol es una deuda que tiene históricamente este 
Consistorio, desde hace muchísimos años con Son Ferriol, han ido cayendo distintas 
posibilidades por distintos motivos y parecía que una vez que la RES no había sido 
admitida por parte del Govern, era el lugar idóneo porque era el demandado por la gente 
del barrio, por las AMIPAS y porqué permitía lo que decíamos siempre que chavales de 
12 años pudieran ir tranquilamente desde sus casas sin atravesar las dificultades que 
tiene Son Ferriol, como son, lo que será el futuro segundo cinturón, los depósitos en la 
misma carretera de Manacor o de Sineu, con lo cual el camino de la Montaña parecía 
que era lo ideal, pero es verdad que convergen varias cosas. Durante estos diez o quince 
días jo le he debido escuchar distintas cosas, distintas motivaciones en Comisión que 
creo que han ido quedando claras pero que ha mi me parece importante resaltar, usted 
no dijo que si o si esa reserva se tenia que, hablo del principio eh?, que esa reserva se 
tenia que desarrollar, que había un sentencia firme, que esto era un tema de seguridad 
jurídica, de posibles indemnizaciones millonarias que el Ayuntamiento no podía admitir 
y durante todos estos días, des de luego por parte de mi grupo hemos intentado aportarle 
toda la información de la que disponemos para decir fuerte y claro qué, que se hagan 
350 viviendas en Son Ferriol es solo y exclusivamente voluntad y decisión de este 
Ayuntamiento, de este Consistorio, que en Pleno, dentro de unos meses seguramente 
tendrá que decidir si considera que oportuno y conveniente que Son Ferriol, que es una 
población que debe tener 6 o 7 mil habitantes, reciba de golpe 1.200 habitantes; 
nosotros como Ayuntamiento podremos pronunciarnos en ese momento y decir sí o 
decir no y, por tanto, la responsabilidad será absolutamente de este Consistorio el hecho 
de que estén allí las viviendas. Y, en paralelo, como le digo, era como muy 
contradictoria que esa modificación puntual que hoy anulaba y que ustedes traían, 
perqué nos hacia perder toda la fuerza del mundo respecto a mil cosas. Yo hoy quiero 
decir aquí porque creo que es así que hay caminos y los hemos hablado durante estos 
días, es decir, el Govern tiene que presentar esa propuesta, pero esa propuesta sabemos 
los dos, los tres que efectivamente no genera ningún derecho, es decir, que el 
Ayuntamiento diga si o no, no está condicionado por nada, que si nosotros decimos no 
al desarrollo de las viviendas, este Ayuntamiento y me atrevería a decir con el informe 
que hoy hemos registrado en Secretaria de Pleno, ni el Ayuntamiento ni el Govern 
debería pagar ningún tipo de indemnización y eso también yo creo que hay que decirlo 
fuerte y claro, es posible un instituto sin viviendas y sin indemnizaciones por decir no a 
la reserva? jo creo que en eso, todos sabemos que es así, se puede decir no y eso no 
genera ninguna indemnización porque la Ley que le permite precisamente a 
IBERDROLA desarrollar esa ordenación de 350 viviendas, dice que ahora tiene derecho 
a ser seleccionada, que tiene derecho a presentar una propuesta, pero que el 
Ayuntamiento, en fase de Avance, dirá sí o no, y es más, después en fase de aprobación 
inicial dirá, si quiere seguir con la tramitación, como debe ser esa tramitación. Por lo 
tanto, lo que yo le ponía siempre encima de la mesa, es que no tenemos de perder de 
vista el interés que tenemos todos en conseguir ese suelo docente porque es una deuda 
histórica, lo tenemos que intentar conseguir. Nosotros pusimos encima de la mesa esta 
modificación, es una modificación que supone una expropiación de 600 mil euros, pero 
sabe que tampoco era el objetivo prioritario en mi grupo, siempre hemos intentado 
poner encima de la mesa la negociación con la empresa promotora, que tiene unos 
derechos “x”, no tiene nada que ver con los de la reserva, simplemente que es la dueña 
de un terreno que en estos momentos es un suelo rústico y que había posibilidades, más 
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aún en plena revisión del Plan General de que si a la ciudad y este Consistorio no es que 
no le interese, es que muy duro para Son Ferriol multiplicar, es incrementar en un 20% 
su población actual. Tenemos que ser conscientes de la decisión que tomaremos dentro 
de unos meses, no es hoy la decisión, será dentro de unos meses, si es así tenemos 
posibilidades, tenemos argumentos, tenemos una moción aprobada por unanimidad en 
este Pleno que dice que en esos terrenos queremos un instituto y lo queremos todos los 
grupos políticos, tenemos la revisión general, tenemos muchas cosas en marcha. Yo, 
hoy, como le he dicho todos estos días, le pido que agote las vías negociadoras, que 
haga ver a IBERDROLA que no necesita Son Ferriol esas viviendas y que aun teniendo 
ya todos los derechos, propónganle, dentro de la revisión del Plan General, aquel sitio 
donde usted considere que la ciudad sí necesita crecer, pero allí no, pero allí no, esa es 
la propuesta que siempre hemos defendido durante estos días, en paralelo también, 
reconociendo su mayoría absoluta, he querido introducir des del primer momento que, 
en el caso de que su mayoría digan sí al desarrollo de la reserva, que por favor, ja que 
tienen todas las posibilidades legales que le exijan que dentro del ámbito de la reserva 
se destine el 20% para garantizar el instituto con esos sistemas generales. A partir de ahí 
como le digo, agradecer que no anule hoy esa modificación que creo que era un error 
muy importante por parte del Consistorio porque perdía mucha fuerza y que el hecho de 
dejarla en suspensión no satisface las demandas del grupo socialista que la hubieran 
mantenido vigente pero como mínimo le apoyaremos en el sentido de que no votaremos 
en contra de su propuesta de hoy, gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Valls: 
 
Muchas gracias Sr. Alcalde, pues en el mismo tono de intentar buscar una solución. 
Bueno, quedado patente que todos los equipos, que todos los grupos políticos queremos 
un poco el mismo fin ideal, en esa dicotomía de obtener de manera cuasi inmediata, 
mediante desarrollo de la reserva estratégica de suelo, los terrenos gratuitamente. Por lo 
cual en meses podría estar a la disposición un suelo para destinarlo a la construcción del 
instituto o, por otra parte, no queda más remedio que llevar adelante la modificación 
puntual del planeamiento y tener que expropiar 645 mil y tener que urbanizar 215 mil, 
entonces, 2 millones 215 mil; entonces, siendo esto de esta manera, es una dicotomía, 
yo creo que tenemos unos meses para poderlo pensar, creo que lo podemos consensuar 
pero oigan o lo obtenemos gratis de esta manera o tendremos que esperar a una 
previsión presupuestaria para adquirir esos terrenos, la vía de la negociación, 
lógicamente, yo no la doy por agotada, pero hay que recordar una cosa aquí eh? el 
instrumento urbanístico que dice donde tiene que crecer la ciudad es el Plan Territorial, 
que dice que esto es un área de transición de crecimiento eh? no es el Ayuntamiento que 
dice esto, por tanto, esto es muy necesario que el Sr. Verger sobretodo que tanto 
defiende el Plan Territorial Insular y que tanto lo defendió en tiempo anterior y tanto 
defiende muchas veces las cuestiones de crecimiento, sepa que es el propio Plan 
Territorial que está diciendo que el área, que Palma tiene que crecer en esa zona, desde 
el punto de vista residencial y esto hay que tenerlo en cuenta, por tanto, yo para mí para 
terminar, es decir, yo no quiero dejar de poner de manifiesto que me llama la atención el 
hecho de que ustedes estén en contra de que una sentencia aplique el desarrollo de una 
Ley aprobada por unanimidad en el Parlamento y a ustedes eso no les vaya bien, no?, 
eso de alguna manera “hi és”, y luego otra cosa, y es que la sentencia judicial del acto 
impugnado contra el Govern de les Illes Balears tiene uno de sus fundamentos 
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esenciales en el hecho de que había un informe realizado siendo usted regidora Sr. 
Garví, por los servicios técnicos del Ayuntamiento que estaba a favor de que se 
desarrollara la reserva estratégica del suelo. Esas contradicciones, esas vicisitudes y esas 
realidades es lo que nos lleva a esta dicotomía actual, y a partir de aquí es donde 
nosotros nos tendremos que ver con la fuerza, ojala consensuadamente, de tener que 
resolver ese problema en beneficio de todos los ciudadanos de Son Ferriol, gracias”. 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“Por acuerdo plenario de 28 marzo de 2011 se aprobó inicialmente una modificación 
puntual del PGOU para la ubicación de un sistema general docente en Son Ferriol en 
una superficie de unos 19.384 m2 y para la realización de un sistema general de 
infraestructuras en una superficie de unos 13.368 m2. 
 
En fecha 6-06-11 entra en el Ayuntamiento instancia suscrita por IBERDROLA 
INMOBILIARIA, S.A.U. haciendo alegaciones al acuerdo de aprobación inicial y 
manifestando, enrte otros, que los terrenos afectados por la modificación del 
planeamiento inciden sobre unos terrenos que forman parte de una reserva estratégica 
del suelo conforme a lo dispuesto en la Ley 5/2008 y que se encuentran pendientes de 
un recurso contencioso administrativo ante el Tribunal Superior de Justicia 
(procedimiento ordinario 643/2009). 
 
En fecha 23-05-12 entra nueva instancia en el ayuntamiento, suscrita igualmente por 
IBERDROLA INMOBILIARIA, S.A.U., en la que se pone en conocimiento de la 
administración municipal la sentencia 286/2012, de 17 de abril, en la que se estiman las 
pretensiones de dicha entidad, se declara no conforme a derecho el acuerdo de no 
seleccionar la oferta RES 23 que afecta a terrenos de su propiedad coincidentes con los 
afectados por la modificación de planeamiento aprobada inicialmente por el 
ayuntamiento y declara el derecho de la recurrente a que la Administración de la 
Comunidad Autónoma acuerde seleccionar la oferta RES 23. En la indicada instancia se 
solicita  dejar sin efecto la modificación del PGOU a la vista de la sentencia que aportan 
fotocopiada. 
 
Teniendo en cuenta la indicada sentencia, la Consellería d’Agricultura, Medi Ambient i 
Territorio, Dirección general d’arquitectura i habitatge está preparando la 
documentación para hacer posible el desarrollo de la indicada Reserva Estratégica de 
Suelo, de conformidad con lo dispuesto en la Ley 5/2008. 
 
En relación al presente expediente de modificación y en concreto contra el acuerdo del 
Consell Executiu del Consell Insular de Mallorca de 1-09-10, por el que se desestima el 
recurso de alzada contra el acuerdo de la Comisión Insular de Ordenación del Territorio, 
Urbanismo y Patrimonio Histórico adoptado en sesión celebrada el 29-01-10, que 
informa favorablemente la propuesta de modificación puntual del PGOU en el trámite 
de la Disposición adicional 3ª. 2. d) de la LOT, se interpuso recurso contencioso 
administrativo  por IBERDROLA INMOBILIARIA, S.A.U. Dicho recurso que se está 
tramitando ante el Tribunal Superior de Justicia de les Illes Balears en el Procedimiento 
Ordinario núm. 616/10 no tendrá razón de ser si se deja sin efecto la presente 
modificación. 
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Visto lo anterior, y dado que los terrenos sobre los que se pretendía llevar a cabo la 
modificación están afectados por la RES de referencia, considerados los artículos 87 y 
ss. de la  Ley 30/1992, de 26 de noviembre de Régimen Jurídico de las 
Administraciones Públicas y del Procedimiento Administrativo Común; los artículos 41, 
172 i 175 del Reglamento de Organización, Funcionamiento y Régimen Jurídico de las 
entidades locales; artículo 123.1.i) de la Ley 7/85 de 2 de abril, modificada por la Ley 
57/03, de 16 de diciembre de Medidas para la modernización del gobierno local; y los 
artículos 4 y 12 del Reglamento de la Gerencia Municipal de Urbanismo, la TAG que 
suscribe considera que por el  Consejo de Gerencia se podría adoptar lo siguiente: 
Proponer a la Junta de Gobierno para que sea elevado al ayuntamiento pleno, previo 
dictamen de la Comisión Informativa  la adopción del siguiente:  
 
A C U E R D O 
 
1.- Dejar sin efecto el acuerdo del pleno municipal, adoptado en sesión de fecha 28 de marzo de 2011, de 

aprobación inicial de la modificación puntual del PGOU para la ubicación de un sistema general 

docente en Son Ferriol en una superficie de unos 19.384 m2 y para la realización de un sistema general 

de infraestructuras en una superficie de unos 13.368 m2., visto lo contenido en la parte expositiva del 

presente acuerdo. 

 

2.- Levantar la suspensión en el otorgamiento de licencias decretada por aquel acuerdo plenario. 

 

3.- Ordenar el archivo del expediente. 

 

4.- Comunicar al Consell Insular de Mallorca el presente acuerdo para que desista de los Contenciosos 

que traen causa del presente expediente. 

 

5.- Notificar el presente acuerdo a  IBERDROLA INMOBILIARIA, S.A.U. 

 

6.- Comunicar este acuerdo a la Conselleria de Educación, Cultura y Universidades; a la Regiduría de 

Educación y al IBISEC.” 

 
Es dóna compte del dictamen favorable  de la comissió d’Urbanisme i Medi 
Ambient amb l’esmena d’addició introduïda per la Junta de Govern de data 
12/09/2012 com a punt 7, que diu: “7. Instar al Govern de les Illes Balears 
(Direcció General d’Arquitectura i Habitatge) perquè dins la tramitació de la 
reserva estratègica, prevista legalment a la Llei 5/2008, a l’àmbit de Son Ferriol, 
contempli la superfície necessària per implantar un institut de secundària”. 
 
Abans d’entrar al debat es presenta pel Regidor d’Urbanisme i Habitatge una 
esmena de rectificació  a la proposta d’acord dictaminada favorablement, que ha 
estat remesa a tots els membres del Ple, en el sentit de rectificar l’error advertit en 
quan a la data de l’aprovació inicial que és la de 28 de març de 2011, en lloc de 9 de 
març de 2011 que figura a la proposta i a més proposa  que la part dispositiva de 
l’acord sigui el següent: 
 
“1. Suspender la tramitación de la modificación puntual de planeamiento,  
aprobada inicialmente por acuerdo del Pleno municipal adoptado en sesión de 
fecha 28 de marzo de  2011, para la ubicación de un sistema general docente en 
Son Ferriol y para la realización de un sistema general de infraestructuras, hasta 
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la presentación del Avance de la Norma Subsidiaria de la RES Nª.23 ante la 
corporación municipal, todo ello de acuerdo con lo establecido en la Ley 5/2008 de 
14 de mayo,  “Actuaciones Urgentes destinadas a la obtención de suelo para 
viviendas de protección pública”. 
 
2. Comunicar al CIM el presente acuerdo para su conocimiento 
 
3. Notificar el presente acuerdo a IBERDROLA INMOBILIARIA, S.A.U. 
 
4. Comunicar el acuerdo a la Consellería de Educación, Cultura y Universidades, a 
la Regiduría de Educación y al IBISEC. 
 
5. El Ple de l’Ajuntament de Palma instarà al Govern de les Illes Balears que 
mitjançant l’informe vinculant d’oportunitat i conveniència, es garanteixi sòl 
suficient per albergar L’IES de Son Ferriol i tot això, mitjançant l’exigència del 
20% dels Sistemes Generals.” 
 
Després del debat en el qual s’aporta per  part del Grup Municipal Socialista  un 
informe  redactat pel Sr. Bartomeu Trias Prats, professor de Dret Administratiu 
de la UIB relatiu a RES 23 de Son Ferriol, es passa a votació la proposta  anterior  
que S’APROVA per 17 vots a favor (PP), 9 abstencions (PSOE) i 3 vots en contra 
(PSM-IV-ExM). 
 
51.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a garantir el solar per a 

l’Institut de Son Ferriol (2562/2012). 
 
Es proposa, l’esmena “in voce” del Grup Municipal PSOE desfavorablement el punt 1 i 
favorablement el punt 2 per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma reclamarà al Govern de les Illes Balears, en 
aplicació de l’informe vinculant sobre oportunitat i conveniència contemplat a la 
Llei 5/2008 que:  
 
1. El Ple de l’Ajuntament informi desfavorablement al desenvolupament de la RES 23 
Son Ferriol  en virtut de l’acord plenari aprovat de forma unànime al març de 2011, 
garantint l’ institut sense nous habitatges i sense cost. 
 
2. En el cas que la majoria popular del Ple de l’Ajuntament aprovas el 
desenvolupament de la Reserva RES 23, que aquesta garanteixi sòl docent suficient 
per acollir el tan demandat Institut de Son Ferriol, mitjançant l’exigència del 20% 
de sistemes general de superfície de sòl”. 
 
El grup municipal PSOE proposa una ESMENA IN VOCE quedant la proposició amb 
el literal següent: “El Ple de l’Ajuntament de Palma reclamarà al Govern de les 
Illes Balears, en aplicació de l’informe vinculant sobre oportunitat i conveniència 
contemplat a la Llei 5/2008 que:  
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1. El Ple de l’Ajuntament informi desfavorablement al desenvolupament de la RES 
23 Son Ferriol  en virtut de l’acord plenari aprovat de forma unànime al març de 
2011, garantint l’ institut sense nous habitatges i sense cost. 
2. En el cas que la majoria popular del Ple de l’Ajuntament aprovas el 
desenvolupament de la Reserva RES 23, que aquesta garanteixi sòl docent suficient 
per acollir el tan demandat Institut de Son Ferriol, mitjançant l’exigència del 20% 
de sistemes general de superfície de sòl”. 
 
Es fa votació separada dels punts, segons el dictamen de la comissió: 
El punt 1 es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-
IV-ExM). 
El punt 2 S’APROVA per 26 vots a favor (PP i PSOE) i 3 abstencions (PSM-IV-
ExM)  
 
52.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa  a l’Institut de Son 

Ferriol (2599/2012). 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“1. Instar a la Regidoria d’Urbanisme a seguir tramitant la modificació puntual del 
PGOU per a la ubicació d’un sistema general docent a Son Ferriol a una superfície de  
19.384 m2 i per a la realització d’un sistema general d’infraestructures a una superfície 
de 13.368 m2. 

 
2. Instar al Govern de les Illes Balears a tramitar un projecte de Llei que derogui la Llei 
5/2008, de 14 de maig, ja què les circumstàncies actuals la fan innecessària i la seva 
existència dins l’ordenament jurídic només provoca disfuncions com la de dificultar 
l’Institut de Son Ferriol”.    
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1 es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-
IV-ExM). 
El punt 2 es REBUTJA per 17 vots en contra (PP), 9 abstencions (PSOE) i 3 vots a 
favor (PSM-IV-ExM). 
 
32.  Proposta d’aprovació definitiva del projecte d’ordenança municipal de 

Consum. 
 
Té la paraula la Sra. Sánchez:  
 
“Gràcies Sr. Batle, bueno, va en referència més al que va dir el portaveu de l’equip de 
Govern a la roda de premsa de la setmana passada quan xerraven d’aquest punt, 
d’aquesta aprovació, que el Sr. Martínez va comentar que s’havia acceptat una 
al·legació de la nostra formació política, relacionada a que puguin formar part els grups 
polítics del Consell Assessor de Consum y bé, la passada legislatura vostès no hi eren. 
Clar aquesta al·legació es va produir perquè s’havia eliminat, per part del nou equip de 
Govern, el INPROCU, el Institut  Municipal de Protecció al Consumidor, on sí havia 
representació de tots els grups polítics, que record que sí hi havia el Sr. Rovira com a 
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representant del Consell Rector del Institut Municipal de Protecció al Consumidor y la 
veritat volia deixar constància d’això, moltes gràcies.” 
 
Sra. Llobera: 
 
“Sr. Batle, un moment, volia que constés en acta un agraïment als tres funcionaris que 
han format part de la creació d’aquesta Ordenança, perquè sense elles no hagués estat 
possible”.  
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“L’Ajuntament de Palma, en sessió ordinària de 31 de maig de 2012, aprovà inicialment 
l’Ordenança Municipal de Consum que anava acompanyada de la memòria participativa 
de la mateixa i dels informes preceptius dels Serveis Jurídics.  

 
L’acord plenari aprovant l’ordenança fou publicat en el BOIB núm. 85, de data 14 de 
juny de 2012, per un termini mínim de trenta dies, així com en el tauler d’anuncis de 
l’entitat, en el què els veïns i les persones legítimament interessades, podessin examinar 
l’expedient i formular reclamacions, esmenes o observacions a la mateixa.  

 
En data 9 de juliol de 2012 es van presentar davant l’aprovació inicial de l’ordenança 
per la Sra. Soledad Fernández Barrero, com a regidora del grup municipal PSM-
Iniciativa Verds-Entesa a l’Ajuntament de Palma, les següents al·legacions: 

 
1ª. Proposar la substitució de tot el capítol III de l’ordenança aprovada inicialment, amb 
el títol “Consum responsable i Comerç Just”, proposant una nova redacció de l’article 
8è i incloent-hi dos nous articles, el 9è i el 10è, amb la deguda argumentació.  

 
2ª. Proposar incloure com a composició mínima de l’article 16, “Consell Assessor de 
Consum”, “... les entitats d’economia social i solidària, ...” 

 
3ª. Fer efectiu el principi d’igualtat a l’articulat de l’ordenança, i atès el contingut de 
l’informe d’impacte de gènere emès per l’Institut Balear de la Dona i que s’adjunta al 
present acord.  

 
Les esmentades al·legacions foren sotmeses a la Junta de Govern de data 19-09-2012 i 
es procedí a la modificació del text de l’ordenança, incorporant l’anterior.  

 
Per tot l’anterior, de conformitat amb els articles 127.1.a) i 123.1.d) de la llei 7/1985, de 
2 d’abril, Reguladora de les Bases de Règim Local, així com els articles 100, 101, 102 i 
103 de la llei 20/2006, de 15 de desembre, municipal i de règim local, els articles 99 i 
següents del Reglament Orgànic del Ple de l’Ajuntament de Palma, i vist el Decret de 
Batllia núm. 5309, de 26 de març de 2012, d’Organització dels Serveis Administratius 
de l’Ajuntament de Palma, el TAG-Cap del Servei de Consum, proposa al ple d’aquest 
Ajuntament l’aprovació definitiva de l’ordenança municipal de consum amb les 
modificacions assenyalades, adoptant el següent  

 
A  C  O  R  D 
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1.- Modificar el text del projecte de  l’ordenança municipal de consum, consistent 
en una nova redacció de l’article 8è del capítol III, “Consum responsable i Comerç 
Just” atès el sentit més ample de l’al·legació presentada:  

 
“Capítol III. Consum responsable i Comerç Just: 

 

 Article 8. Consum Responsable. 

 1. Als efectes d’aquesta ordenança, s’entén per consum responsable el conjunt de 

pràctiques socials, econòmiques i polítiques que fomenten hàbits adreçat a reduir 

l’impacte mediambiental i incrementar la cohesió social en el procés de producció, 

distribució, consum i gaudiment dels productes i serveis.  

 

2. L’Ajuntament de Palma promourà el consum responsable en compliment dels 

objectius internacionals sobre desenvolupament sostenible, fomentant l’ús racional 

dels recursos naturals i el consum de productes que compleixin amb criteris socials, 

ètics i ambientals.  

 

3. Amb aquesta finalitat, l’Ajuntament de Palma promourà activitats de difusió, 

d’informació i educació als ciutadans relacionades amb el consum responsable, amb 

especial incidència en la comunitat educativa i els agents socials i econòmics de la 

ciutat. 

 

4. Així mateix, l’Ajuntament de Palma donarà suport a les diferents actuacions que 

tenguin com a objectiu el foment de la responsabilitat social corporativa entre les 

empreses de Ciutat, i en col·laboració amb altres Administracions”.  

 
Desestimar la inclusió dels apartats  c), e) i f) de les al·legacions presentades: 
 
Pel que fa a l’apartat c) per tal que l’àmbit normatiu de l’etiquetatge és  europeu, 
estatal i autonòmic i no local, excedint les competències municipals en matèria de 
consum existents sense perjudici de conculcar el principi de legalitat vigent  
 
Pel que fa a l’apartat e) perquè la normativa aplicable excedeix les competències 
pròpies de l’àmbit municipal.  
 
Pel que fa a l’apartat f) perquè també s’excedirien les competències municipals, ja 
que les competències en matèria de medi ambient i altres es troben transferides a 
les comunitats autònomes, d’acord amb l’article 148.9 de la Constitució vigent.  
 
Incloure els articles 9 i 10 NOUS amb la següent redacció d’acord amb les 
al·legacions presentades modificant  en concordança la numeració dels articles 
següents de l’ordenança: 
 
 “Art. 9 Comerç Just 

 

1. Als efectes d’aquesta ordenança, s’ entén per comerç just la relació comercial que 

busca  una major equitat en el comerç internacional contribuint a un 
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desenvolupament sostenible, en oferir millors condicions comercials i garantir els 

drets dels productors i treballadors mes desfavorits que desenvolupen la seva activitat 

en països en vies de desenvolupament.  

 

2. Als efectes de promoure el consum de productes de comerç just, l’ Ajuntament de 

Palma, en col·laboració amb els agents econòmics i socials,  impulsarà el mercat de 

productes de comerç just mitjançant la realització d’ activitats de difusió, informació i 

educació als ciutadans. Al mateix temps, l’Ajuntament participarà a les diferents 

campanyes adreçades a la promoció dels productes de comerç just entre els 

establiments comercials”.  
 
Desestimar l’apartat c) del punt 2) 
 
Per no ser competència municipal, essent  el marc competencial  clarament estatal 
i autonòmic.  
 
“Art. 10 Contractació publica responsable 

 

1.- L’ Ajuntament promourà la contractació pública responsable, complint amb la 

normativa vigent sobre clàusules socials i mediambientals en els procediments i 

licitacions de contractació de bens i serveis de l’ Ajuntament de Palma. 

 

 

2.- L’ Ajuntament fomentarà la utilització de productes de comerç just dins l’ 

Administració Municipal, Organismes Autònoms i Empreses Publiques Municipals, 

en el marc de la normativa vigent en matèria de contractació pública.” 
 
Desestimar l’apartat corresponent a la lletra a) de l’al·legació presentada  ja que el 
programa de compres públiques és aliè a la matèria de consum, així com la seva 
normativa. L’anterior sense perjudici de que el mateix Ajuntament de Palma, per 
acord de la Junta de Govern en sessió de data 13 d’abril de 2011 va aprovar, la 
incorporació de criteris socials en els contractes públics de l’Ajuntament de Palma  
 
 2.- Estimar la segona al·legació presentada referent al Capítol IV de l’ordenança. 
Consell Assessor de Consum de Palma. Article 16. incloent  aquest article per 
formar part del Consell Assessor entitats d’economia social i solidària  quedant 
redactat el sego paràgraf de l’article 16t de la següent manera: 
 
“Com a mínim formaran part del mateix els representants d’associacions de 

consumidors i usuaris, organitzacions empresarials, entitats d’economia social i 

solidària, sindicats, federacions de veïns i partits polítics amb representació a 

l’Ajuntament”.  

 
3.- Estimar la tercera al·legació presentada relativa a er efectiu el Principi 
d’igualtat en les normes dictades per l’Ajuntament, en base a l’informe d’impacte 
de gènere, elaborat per l’Institut Balear de la Dona. A tal efecte es modificaran tots 
els articles de l’ordenança  afectats per dita al·legació.  
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Cal assenyalar que degut a la introducció de nous articles, la numeració inicial de 
l’ordenança ha sofert variacions.  
 
4.- Aprovar el text de l’ordenança municipal de consum amb les modificacions 
incorporades en base a les al·legacions estimades, per part de la Junta de Govern 
en data 19-09-2012.  
 
5.- Elevar el Ple per a la seva aprovació definitiva el text modificat del projecte de 
l’ordenança municipal de consum”. 
 
S’APROVA per unanimitat. El text de l’ordenança aprovada és el següent (versió 
català i castellà). 
 
“ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM  
SERVEI DE CONSUM  
 
ORDENANÇA DE CONSUM DE L'AJUNTAMENT DE PALMA  
 
ÍNDEX 
 
EXPOSICIÓ DE MOTIUS 
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Capítol III. Conceptes de Consumidors i Empresaris ........................................................3 
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TÍTOL III. COMPETÈNCIES EN MATÈRIA DE PROTECCIÓ I DEFENSA DE LES PERSONES 
CONSUMIDORES I USUÀRIES 
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TITULO V. DEL CONTROL OFICIAL DELS BÉNS, PRODUCTES I SERVEIS DE CONSUM 
 
Capítol I. Inspecció de Consum.........................................................................................19 
Secció 1ª Personal Inspector de Consum ...................................................................20 a 23 
Secció 2ª Facultats de la Inspecció de Consum..................................................................24 
Secció 3ª De l'Actuació Inspectora.....................................................................................25 
Secció 4ª Obligacions de les persones inspeccionades ......................................................26 
Secció 5ª Actes d'Inspecció.................................................................................................27 
 
Capítol II. Procediment de Vigilància i Amonestació.........................................................28 
 
Capítol III. De les Mesures Cautelars i Preventives ....................................................29 i 30 
 
Capítol IV. Fulls de Reclamacions o Denúncia...................................................................31 
 
TITULO VI. RÈGIM SANCIONADOR......................................................................32 a 34 
 
DISPOSICIÓ ADDICIONAL PRIMERA 
  
DISPOSICIÓ ADDICIONAL SEGONA 
 
DISPOSICIÓ DEROGATÒRIA 
 
DISPOSICIÓ FINAL 
 
ORDENANÇA MUNICIPAL DE CONSUM 
 
La present Ordenança es redacta en compliment del que es disposa en l'article 59.2 de la Llei 1/1998 de 
10 de Març de l'Estatut dels Consumidors i Usuaris de la Comunitat Autònoma dels Illes Balears i el seu 
objecte primordial és garantir la protecció i defensa dels drets i dels legítims interessos econòmics i 
socials de les persones consumidores i usuàries en el terme municipal de Palma respecte a la seva 
població, amb l'abast i contingut competencial que li atribueix la normativa estatal i autonòmica en 
matèria de consum. 
 
Preveu la normativa d'aplicació, recull els conceptes de consumidors i empresaris, així com els drets dels 
consumidors i usuaris. Comenta expressament la necessària coordinació institucional amb l'Administració 
Autonòmica en aquells sectors i àrees d'actuació concurrent en els termes establerts en la Llei de 
Capitalitat de Palma de Mallorca, llei 23/2006, de 20 de desembre i en la legislació autonòmica en 
matèria de protecció i defensa de les persones consumidores i usuàries.  
 
Determina les competències municipals en matèria de protecció i defensa de les persones consumidores i 
usuàries, així com preveu la promoció d'activitats de difusió, informació i d'educació als ciutadans en 
relació amb el consum responsable i el comerç just, i la possibilitat que l'Ajuntament estableixi Convenis 
de Bones Pràctiques, dirigits als empresaris i/o comerciants dels diferents sectors d'activitat. 
 
Defineix les funcions dels serveis municipals de consum, incidint en la labor que realitza l'Oficina 
Municipal d'Informació al Consumidor de mediació voluntària i gratuïta en la resolució de conflictes 
sorgits entre els consumidors i empresaris, seguint les directrius d'un procediment ràpid, flexible, senzill i 
gratuït. 
 
Preveu, conforme estableix la Llei de Capitalitat de Palma de Mallorca, la possibilitat de la creació d'una 
Junta Arbitral de Consum que tingui per finalitat l'administració de l'Arbitratge de  
 
Consum en el terme municipal de Palma, d'acord amb la normativa estatal reguladora del Sistema i del 
Procediment Arbitral de Consum. 
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Destaca la creació d'un Consell Assessor de Consum de Palma, com a òrgan consultiu de caràcter no 
decisori, de participació i debat dels ciutadans, associacions i entitats en matèria de consum en el terme 
municipal de Palma. 
 
Regula l'actuació de control i inspecció de la Inspecció de Consum Municipal, en coordinació amb 
l'Administració Autonòmica, en relació amb els productes i serveis que es posen a la disposició de les 
persones consumidores i usuàries amb la finalitat de comprovar que s'ajusten a la normativa d'aplicació en 
matèria de consum. 
 
Finalment, determina la normativa aplicable en l'exercici de la potestat sancionadora per l'Ajuntament de 
Palma en l'àmbit de les seves competències, en defensa i protecció dels drets i legítims interessos 
econòmics i socials de les persones consumidores i usuàries. 
 
TÍTOL I DISPOSICIONS GENERALS 
 
Capítol I. Objecte i àmbit d’aplicació 
 
Article 1. Aquesta ordenança té per objecte garantir la protecció i defensa dels drets i dels legítims 
interessos econòmics i socials de les persones consumidores i usuàries dins el terme municipal de Palma 
respecte de la seva població, amb l’abast i contingut competencial que li atribueix la legislació estatal i 
autonòmica en matèria de consum.  
 
Capítol II. Marc Normatiu  
 
Article 2. La protecció de les persones consumidores i usuàries dins l’àmbit competencial de 
l’Ajuntament de Palma es sotmetrà al què disposi la present ordenança i la normativa comunitària, estatal 
i autonòmica d’aplicació en matèria de consum.  
 
Capítol III. Conceptes de Consumidors i Empresaris 
 
Article 3. Concepte de Consumidor 
 
1. A efectes d’aquesta Ordenança es consideren persones consumidores i usuàries totes aquelles persones 
físiques o jurídiques que, com a destinatàries finals, adquireixen, disfruten o utilitzen productes, béns o 
serveis pel seu consum o ús personal, familiar o col·lectiu, sempre que el proveïdor sigui una empresa, un 
professional o la pròpia Administració Pública.  
 
Als efectes de l’apartat anterior, l’Administració Pública serà considerada proveïdora quan presti un 
servei o subministri un bé respecte del què s’exigeix un preu.  
 
3.2. Concepte d’Empresari 
 
2. A efectes del què disposa aquesta Ordenança, es considera empresari a tota persona física o jurídica 
que actúa dins el marc de la seva activitat empresarial o professional, ja sigui pública o privada.  
 
Capítol IV. Drets dels Consumidors i dels Usuaris.  
 
Artícle 4. Drets de les persones consumidores i usuàries:  
 
1. En el marc de la Constitució i de les lleis es reconeix a les persones consumidores i usuàries:  
 
a) La protecció contra els riscs que puguin afectar a la seva salut o a la seva seguretat. 
 
b) La protecció dels seus legítims interessos econòmics i socials; en particular, davant la inclusió de 
clàusules abusives als contractes.  
 
c) La indemnització dels danys i la reparació dels perjudicis soferts.  
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d) La informació correcta sobre els diferents béns o serveis, l’educació i la divulgació per facilitar el 
coneixement pel seu adequat ús, consum o gaudi.  
 
e) L’audiència en consulta, la participació en el procediment d’elaboració de les disposicions generals que 
les afectin directament i la representació dels seus interessos, a través de les associacions, agrupacions, 
federacions o confederacions de consumidors i usuaris legalment constituïdes.  
 
f) La protecció dels seus drets mitjançant procediments eficaços, en especial davant situacions 
d’inferioritat, subordinació i indefensió.   
 
g) El dret d’associació per a la representació i defensa dels seus legítims interessos.  
 
2. Es considera nul·la de ple dret la renúncia prèvia a l’exercici dels drets reconeguts als consumidors i 
usuaris a les lleis i normes complementàries, els actes realitzats en frau de llei, així com tot pacte que 
tingui per objecte excloure’n l’aplicació.   
 
TITULO II COORDINACIÓ INSTITUCIONAL 
 
Article 5. Cooperació i Col·laboració: 
 
1. En els termes establerts per la llei 23/2006, de 20 desembre, de Capitalitat de Palma de Mallorca 
l'Ajuntament de Palma mantindrà les precises relacions de col·laboració amb l'administració autonòmica 
en els sectors i àrees d'interès concurrent entre les mateixes. 
 
2. Les relacions de col·laboració i cooperació entre l'ajuntament de Palma i l'administració autonòmica es 
regiran per la llei 23/2006, de 20 de desembre, de capitalitat de Palma de Mallorca i per la legislació 
autonòmica en matèria de protecció i defensa dels consumidors i usuaris. 
 
3. Amb la finalitat de fer efectiu el principi de coordinació interadministrativa, i en honor d'una gestió 
eficaç i eficient de les competències en els àmbits d'actuació concurrent en matèria de consum, 
l'Ajuntament de Palma promourà la celebració de convenis de col·laboració, així com l'articulació 
d'instruments, mecanismes o fórmules de col·laboració i cooperació amb l’administració autonòmica 
competent. 
 
4. En tot cas, s'extremarà la col·laboració i cooperació amb l'administració autonòmica competent en 
aquelles situacions d'emergència, crisi o alerta que puguin afectar a la seguretat i salut de les persones 
consumidores i usuàries 
 
TÍTOL III COMPETÈNCIES EN MATÈRIA DE PROTECCIÓ I DEFENSA DELS 
CONSUMIDORS I USUARIS 
 
Capítol I. Competències Municipals 
 
Article 6 1. L'ajuntament de Palma exercirà les competències en matèria de consum de conformitat amb 
el que es disposa en la legislació autonòmica de defensa i protecció de les persones consumidores i 
usuàries, la normativa general i específica en la matèria i en els termes previstos en la present ordenança. 
 
2. Les competències en matèria de consum es desenvoluparan a les següents àrees d'actuació: 
 
a) Informació i orientació a les persones consumidores i usuàries dels seus drets i interessos legítims 
econòmics i socials. 
 
b) Gestió de les queixes, reclamacions i denúncies de les persones consumidores i usuàries. 
 
c) Exercici d'accions judicials en defensa de les persones consumidores i usuàries en els supòsits que 
legalment es reconegui la legitimació a les Corporacions Locals. 
 
d) Mediació en la resolució de conflictes entre les persones consumidores i usuàries i els empresaris. 
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e) Formació i educació de les persones consumidores i usuàries en matèria de consum. 
 
f) Divulgació d'informació per facilitar el coneixement sobre l'adequat ús, consum o gaudi sobre els 
diferents productes o serveis, a través de l'edició de fullets o guies o mitjançant la utilització d'altres 
mitjans idonis. 
 
g) Col·laboració en l'educació en matèria de consum amb altres Institucions i Organismes, en particular, 
centres d'ensenyament i les associacions de consumidors i usuaris. 
 
h) Desenvolupament d’activitats d'animació soci-cultural que despertin l'interès en matèria de consum. 
 
i) Concessió a les associacions de consumidors i usuaris, inscrites en el registre municipal d'entitats 
ciutadanes, ajudes i subvencions que tinguin com a finalitat la protecció i defensa de les persones 
consumidores i usuàries en el terme municipal de Palma. 
 
j) Programació i realització d’actuacions de control i inspecció dels productes, béns i serveis en el seu 
àmbit competencial, amb la finalitat de comprovar el seu origen, identitat, el seu compliment de la 
normativa vigent en matèria de preus, d'etiquetatge, de presentació i publicitat i altres requisits o signes 
externs referents a les condicions d'higiene, sanitat i seguretat. 
 
k) Potenciació de l'ús de mecanismes de resolució extrajudicial de conflictes entre els empresaris i/o els 
professionals i les persones consumidores i usuàries. 
 
l) Promoció i impuls de  la creació de l'òrgan Arbitral de Consum de Palma, així com qualsevol altre 
sistema que pugui afavorir l'obtenció de solucions efectives i immediates aplicables al problema sorgit 
conforme a l'establert en la legislació aplicable en aquesta matèria. 
 
m) Recolzament i col·laboració amb les associacions de consumidors i usuaris en campanyes dirigides a 
la informació i sensibilització de les persones consumidores i usuàries en matèria de consum. 
 
n) Impuls de la formació permanent en matèria de consum del personal adscrit als Serveis municipals de 
consum, garantint la continuïtat de la mateixa. 
 
o) Promoció de mecanismes de control per fer efectiva la garantia dels productes i serveis oferts en 
l'àmbit del municipi de Palma i per donar a la persona consumidora o usuària les solucions més 
adequades quan es produeixi el minvament dels seus drets. 
 
p) Adopció de les mesures urgents i els requeriments de les necessàries col·laboracions en els supòsits de 
crisis o d'emergències que afectin a la salut o la seguretat de les persones consumidores i usuàries. 
 
q) Exercici de la potestat sancionadora de conformitat amb el que es disposa en la normativa estatal, 
autonòmica i específica d'aplicació. 
 
r) Col·laboració i cooperació amb l'Administració Autonòmica, organismes i entitats públiques en matèria 
de protecció i defensa de les persones consumidores i usuàries. 
 
3. En els termes previstos en l'article 5 d'aquesta ordenança, i de conformitat amb el que es disposa en la 
Llei 23/2006, de 20 desembre, de capitalitat de Palma, les competències de les àrees d'actuació 
concurrents indicades en els apartats j), k), l), o), p) s'exerciran respectant l'autonomia competencial de 
cada administració pública i en coordinació amb l'administració autonòmica. El Consell de la Capitalitat 
adoptarà les mesures necessàries per garantir el seu exercici harmònic. 
 
4. Les actuacions previstes en el present article han d'entendre's sense perjudici de les competències que 
la legislació autonòmica i estatal en matèria de protecció i defensa de les persones consumidores i 
usuàries puguin atribuir a les Corporacions Locals. 
 
Capítol II. Situacions d'Especial Protecció 
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Article 7. 1 Els drets de les persones consumidores i usuàries seran protegits prioritàriament: 
 
a) Quan guardin relació directa amb béns o serveis d'ús comú, ordinari i generalitzat de competència 
municipal. 
 
b) Quan afectin als següents col·lectius: Els menors, les persones amb capacitat disminuïda, les persones 
majors, els immigrants, els turistes o les persones desplaçades temporalment de la seva residència 
habitual i altres grups econòmics i socials vulnerables. 
 
2. Seran objecte d'una especial vigilància i control en l'àmbit competencial de l'Ajuntament de Palma els 
béns i productes de primera necessitat i els serveis essencials per a la comunitat, entenent-se per tals 
aquells que, per les seves especials característiques, resultin bàsics per als consumidors i usuaris. 
 
Capítol III. Consum Responsable, Comerç Just  i Contractació pública responsable.  
 
Article 8. Consum responsable.  
 
1. Als efectes d’aquesta ordenança, s’entén per consum responsable el conjunt de pràctiques socials, 
econòmiques i polítiques que fomenten hàbits adreçats a reduir l’impacte medioambiental i incrementar la 
cohesió en el procés de producció, distribució, consum i gaudiment de productes i serveis.  
 
2. L’Ajuntament de Palma promourà el consum responsable en compliment dels objectius internacionals 
sobre desenvolupament sostenible, fomentant l’ús racional dels recursos naturals i el consum de productes 
que compleixin amb criteris socials, ètics i ambientals.  
 
3. Amb aquesta finalitat, l’Ajuntament de Palma promourà activitats de difusió, informació i educació als 
ciutadans relacionats amb el consum responsable, amb especial incidència en la comunitat educativa y els 
agents socials i econòmics de la ciutat.  
 
4. Així mateix, l’Ajuntament de Palma donarà suport a les diferents actuacions que tenguin com a 
objectiu el foment de la responsabilitat social corporativa entre les empreses de Ciutat, i en col·laboració 
amb altres administracions.  
 
Article 9. Comerç Just 
 
1. Als efectes d’aquesta ordenança, s’entén per comerç just la relació comercial que cerca una major 
equitat en el comerç internacional contribuint a un desenvolupament sostenible, en oferir millors 
condicions comercials i assegurar els drets dels productes i dels treballadors més desfavorits que 
desenvolupin la seva activitat en països en vies de desenvolupament.  
 
2. Als efectes de promoure el consum de productes de comerç just, l’Ajuntament de Palma en 
col·laboració amb els agents econòmics i socials, impulsarà el mercat de productes de comerç just 
mitjançant la realització d’activitats de difusió, informació i educació als ciutadans. Al mateix temps, 
l’Ajuntament participarà a les diferents campanyes adreçades a la promoció dels productes de comerç just 
entre els establiments comercials.  
 
Article 10. Contractació pública responsable 
 
1. L’Ajuntament promourà la contractació pública responsable, complint amb la normativa vigent sobre 
clàusules socials i medioambientals en els procediments i licitacions de contractació de béns i serveis de 
l’Ajuntament de Palma.  
 
2. L’Ajuntament fomentarà la utilització de productes de comerç just a l’administració municipal, 
organismes autònoms i empreses públiques municipals, en el marc de la normativa vigent en matèria de 
contractació pública.  
 
Capítol IV. Convenis de Bones pràctiques 
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Article 11. 1 L'Ajuntament de Palma en el seu àmbit competencial, establirà en coordinació amb la 
Comunitat Autònoma, Convenis de Bones Pràctiques dirigits als empresaris i/o comerciants dels diferents 
sectors d'activitat, en els quals es recullin, més enllà de les condicions i requisits legals aplicables en el 
marc de la defensa de les persones consumidores i usuàries, una sèrie de compromisos d'actuació que 
tinguin com a finalitat garantir la major qualitat possible en la satisfacció de les necessitats i expectatives 
de les persones consumidores i usuàries. 
 
2. Mitjançant l’elaboració de Convenis de Bones Pràctiques, l’Ajuntament pretén així mateix afavorir que 
les organitzacions empresarials, els propis empresaris i comerciants, així com les associacions de 
consumidors i usuaris, participin en treballs de millora continua relacionats amb la protecció dels drets i 
interessos de les persones consumidores i usuàries en el terme municipal de Palma. 
 
3. Els empresaris i els comerciants que s'adhereixin voluntàriament i s'obliguin a complir-ho, podran optar 
a adquirir un distintiu, que es concedirà per l'Ajuntament de Palma com a símbol de garantia i confiança 
per les persones consumidores i usuàries, i com a element diferenciador d'altres empreses de la 
competència. 
 
4. Es regularà reglamentàriament el procediment pel qual s'estableixin les condicions i requisits de 
concessió del distintiu. 
 
TITOL IV ORGANITZACIÓ MUNICIPAL 
 
Capítol I. Qualitat dels Serveis Municipals de Consum 
 
Article 12.1 Els programes de control i millora de la qualitat dels serveis municipals de protecció de les 
persones consumidores i usuàries es desenvoluparan d'acord amb la política de qualitat de l'Ajuntament 
de Palma. 
 
2. Els Serveis municipals de consum es gestionaran des de la perspectiva de la millora contínua, oferint 
serveis de qualitat, que condueixin a la màxima eficàcia i eficiència, per satisfer les necessitats i 
expectatives dels ciutadans. 
 
3. L'Ajuntament de Palma impulsarà la utilització i l'aplicació de les tècniques i mitjans electrònics, 
informàtics i telemàtics, per al desenvolupament de la seva activitat i l'exercici de les seves competències, 
amb les limitacions i garanties que estableixi la normativa d'aplicació. 
 
Capítol II. Deures dels ciutadans en les seves relacions amb l'Administració. 
 
Article 13. Són deures de les persones consumidores i usuàries en les seves relacions amb els serveis 
municipals de consum de l'Ajuntament de Palma: 
 
a) Redactar les reclamacions de forma clara i concisa, concretant les pretensions, facilitant informació 
veraç sobre l'objecte de les mateixes, aportant la documentació i les dades necessàries per a la seva 
tramitació administrativa. 
 
 b) Comunicar a la unitat administrativa corresponent l'actualització de les dades facilitades en les 
reclamacions presentades, per a la bona fi de la pràctica de les notificacions municipals. 
 
 
Capítol III. Organització Dels Serveis Municipals de Consum 
 
Article 14. Les competències de l'Ajuntament de Palma en matèria de consum seran exercides pels serveis 
municipals de consum integrats per les unitats administratives o òrgan següents: 
a) Àrea de Consum 
b) Oficina Municipal d'Informació al Consumidor 
c) Junta Arbitral Municipal de Consum 
d) Inspecció de consum 
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Article 15. Àrea de Consum. Funcions 
 
Correspon al Servei de consum, entre unes altres, les següents funcions: 
 
a) Formació i educació de les persones consumidores i usuàries en matèria de consum. 
 
b) Promoció de  les persones consumidores i usuàries en els hàbits del consum responsable. 
 
c) Realització de campanyes informatives i activitats divulgatives dirigides a despertar l'interès de les 
persones consumidores i usuàries en temes de consum. 
 
d) Col·laboració amb el sistema educatiu en activitats o cursos relacionats amb el consum. 
 
e) Gestió administrativa de la Junta Arbitral de Consum. 
 
f) Programació d'actuacions de vigilància i inspecció de productes i serveis de competència municipal. 
 
g) Desenvolupament de mecanismes de control per fer efectiva la garantia dels productes i serveis oferts 
en l'àmbit del municipi de Palma i per donar a la persona consumidora o usuària les solucions més 
adequades quan es produeixi el minvament dels seus drets en els termes previstos en aquesta ordenança. 
 
h) Incoació i tramitació dels expedients sancionadors en matèria de consum de conformitat amb la 
legislació estatal i autonòmica d'aplicació. 
 
i) Tramitació dels expedients d'ajudes i subvencions que es concedeixin a les associacions de 
consumidors i usuaris. 
 
j) Col·laboració i cooperació amb l'administració autonòmica en l'àmbit de protecció de les persones 
consumidores i usuàries, facilitant la informació i l'assistència que es precisi. 
 
k) Col·laboració en l'elaboració de codis de bones pràctiques de comerç a fi de comprovar el compliment 
de la normativa d'aplicació en matèria de consum. 
 
l) Edició de publicacions i materials didàctics de temes de consum. 
 
m) Organització i desenvolupament de cursos de formació dirigits al personal de l'administració pública 
que les seves funcions estiguin relacionades directa o indirectament amb la matèria de consum. 
 
Article 16. L'Oficina Municipal d'Informació al Consumidor 
 
L'Oficina Municipal d'Informació al Consumidor és una unitat administrativa municipal que té atribuïdes 
en l'àmbit de la seva competència, entre unes altres, les següents funcions: 
 
1. Informar, orientar i ajudar a de les persones consumidores i usuàries per a l'adequat exercici dels seus 
drets. 
2. Indicar les adreces i principals funcions d'altres centres, públics o privats, d'interès per les persones 
consumidores i usuàries. 
3. Recepció, registre i tramitació de queixes, denúncies i reclamacions de les persones consumidores i 
usuàries. 
4. Servir de llera de mediació voluntària en conflictes que sorgeixin entre les persones consumidores i 
empresaris en l'àmbit de la seva competència. 
5. Fomentar el Sistema Arbitral de Consum. 
6. Subministrar la informació requerida per les Administracions Públiques a efectes estadístics i de 
col·laboració en l'actuació de defensa de les persones consumidores i usuàries 
7. Informar sobre les associacions de consumidors i usuaris existents. 
 
Article 17. La Junta Arbitral de Consum de Palma 
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1. L'Ajuntament conforme estableix la llei de Capitalitat de Palma, podrà promoure la creació d'un òrgan 
la finalitat del qual sigui administrar el sistema arbitral de consum en l'àmbit territorial del seu municipi. 
La seva denominació serà Junta Arbitral de Consum de Palma. 
 Pel que es refereix a la seva creació i regulació s'estarà al que es disposa en la normativa estatal 
reguladora del sistema i procediment arbitral de consum i altra normativa d'aplicació. 
 
2. El Sistema Arbitral de Consum, és l'arbitratge institucional de resolució extrajudicial dels conflictes 
sorgits entre les persones consumidores i usuàries i les empreses o professionals en  
relació als drets legal o contractualment reconeguts a les persones consumidores i usuàries, de caràcter 
vinculant i executiu per a ambdues parts. 
 
3. La Junta Arbitral de Consum de Palma es configura com l'òrgan administratiu de gestió de l'arbitratge 
institucional de consum del municipi de Palma, i de prestació de serveis de caràcter tècnic, administratiu i 
de secretaria, tant a les parts com als àrbitres. 
 
4. Únicament podran ser objecte d'arbitratge de consum els conflictes sorgits entre les persones 
consumidores i usuàries i les empreses o professionals que versin sobre matèries de lliure disposició de 
les parts conforme a dret. 
 No podran ser objecte d'arbitratge de consum els conflictes que versin sobre intoxicació, lesió o mort, o 
aquells que existeixin indicis racionals de delicte, inclosa la responsabilitat per danys i perjudicis 
directament derivada d'ells. 
 
5. La submissió de les parts al Sistema Arbitral de Consum serà voluntari i haurà de constar expressament 
per escrit, per mitjans electrònics o per qualsevol altra forma admesa legalment que permeti tenir 
constància de la sol·licitud i de la seva autenticitat. 
 
Capítol IV. Consell Assessor de Consum de Palma 
 
Article 18. 1. El Consell Assessor de Consum és l'òrgan consultiu, de caràcter no vinculant, de 
participació i debat dels ciutadans, associacions i entitats en matèria de consum en el terme municipal de 
Palma. 
Com a mínim formaran part del mateix els representants d’associacions de consumidors i usuaris, 
associacions de comerç just, organitzacions empresarials, entitats d’economia social i solidària, sindicats, 
federacions de veïns i partits polítics amb representació a l’Ajuntament.  
La seva creació, composició, i règim de funcionament es regularà mitjançant acord plenari, aprovant el 
seu reglament i convocatòria de sessions. 
 
TITULO V DEL CONTROL OFICIAL DELS BÉNS, PRODUCTES I SERVEIS DE CONSUM 
 
Capítol I. Inspecció De Consum 
 
Article 19. 1. L'Ajuntament de Palma desenvoluparà en el seu àmbit competencial actuacions de 
vigilància, control i inspecció dels productes i serveis posats a la disposició de les persones consumidores 
i usuàries amb la finalitat de comprovar que s'ajusten a la normativa d'aplicació en matèria de consum. 
 
2. L'Ajuntament de Palma actuarà coordinadament amb l'Administració Autonòmica en la realització de 
les activitats d'inspecció i control. 
 
 
Secció 1ª Personal Inspector de Consum. 
 
Article 20. L'actuació inspectora s'ajustarà a les prescripcions legals i reglamentàriament establertes. 
 
Article 21. El personal funcionari de la Inspecció de Consum quan actuï en l'exercici de la seva funcions 
inspectores, tindrà amb caràcter general la consideració d'agents de l'autoritat, particularment respecte de 
la responsabilitat administrativa i penal dels qui ofereixin resistència o cometin atemptats o desacatament 
contra ells, de fet o de paraula, en acte de servei o amb motiu del mateix. 
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Article 22. El personal de la Inspecció de Consum haurà d'anar proveït de la documentació oficial que 
acrediti la seva condició, havent d'identificar-se com tal quan actuï en l'exercici de les seves funcions de 
vigilància i inspectores. 
 
Article 23. En l'exercici de les seves funcions el personal Inspector vindrà obligat a mantenir l'estricte 
sigil professional respecte de les informacions obtingudes durant el desenvolupament de la labor 
inspectora, i estan obligats a fer un ús adequat de les seves facultats. 
 
Secció 2ª.- Facultats de la Inspecció de Consum 
 
Article 24. La inspecció de consum en l'exercici de les seves actuacions tindrà les següents facultats: 
 
1. Sol·licitar el suport, concurs, auxili i protecció que els resultin precisos de qualsevol altra autoritat 
pública, agents locals, inclosos les forces i cossos de seguretat de l'Estat. 
 
2. Accedir directament als establiments, locals, magatzems i dependències oberts al públic per realitzar 
les comprovacions que requereixin el desenvolupament de les seves funcions inspectores sense necessitat 
de previ avís i tantes vegades com fos necessari, actuant amb la deguda proporcionalitat i ocasionant la 
mínima pertorbació possible en relació a l'activitat inspeccionada així com en els drets de les persones 
afectades. 
 
3. Requerir l'exhibició de la documentació industrial, mercantil i comptable que la llei obliga a tenir 
emplenada que s'estimi necessària per al desenvolupament de les seves funcions i sol·licitar la 
col·laboració de qualsevol persona física o jurídica que pugui tenir relació directa amb l'objecte de la 
inspecció. 
 
4. Adoptar en els supòsits previstos legalment les mesures cautelars i preventives que resultin necessàries 
de conformitat amb l'establert en aquesta Ordenança. 
 
5. Realitzar presa de mostres en l'àmbit de la seva competència conforme el procediment establert 
reglamentàriament. 
 
Secció 3ª De l'actuació inspectora. 
Article 25. 1. La Inspecció de Consum, en els termes previstos en aquesta Ordenança, desenvoluparà les 
següents funcions: 
 
a) Vigilar i Inspeccionar els productes i serveis amb la finalitat de comprovar el seu origen i identitat, el 
seu compliment de la normativa vigent en matèria de preus, d'etiquetatge, de presentació i publicitat i 
altres requisits o signes externs referents a les condicions d'higiene, sanitat i seguretat. 
 
b) Adoptar provisionalment les mesures urgents i els requeriments de les necessàries col·laboracions en 
els supòsits de crisis o d'emergències que afectin a la salut o la seguretat de les persones consumidores i 
usuaris en els supòsits previstos legalment. 
 
c) Informar a les empreses durant el desenvolupament de les seves actuacions sobre les exigències, 
compliment i aplicació de la normativa vigent en matèria de protecció de les persones consumidores i 
usuàries. 
 
d) Advertir a la persona inspeccionada de les irregularitats simples detectades, requerir-li donant-li un 
termini suficient, atenent a les circumstàncies concurrents perquè efectuï les correccions que legalment 
procedeixin. 
 
e) Realitzar les actuacions de vigilància i inspecció que li requereixi l'òrgan competent amb caràcter 
previ, si escau, a l'inici d'un procediment sancionador. 
 
f) Col·laborar en els procediments administratius sancionadors practicant les diligències ordenades per 
l'òrgan competent o instades per l'instructor del procediment. 
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g) Assistència a l'Oficina Municipal d'Informació al consumidor en el marc de les seves atribucions. 
 
h) Qualssevol altres actuacions d'inspecció, vigilància i control en l'àmbit competencial de l'Ajuntament 
de Palma en matèria de consum. 
 
2. De conformitat amb el procediment legalment establert, els inspectors de consum podran prendre 
mostres dels béns i productes inspeccionats en la seva esfera d'actuació, amb la finalitat de determinar el 
grau de compliment de les condicions i requisits exigits reglamentàriament. 
 
Secció 4ª Obligacions de les Persones Inspeccionades. 
 
Article 26. 1. Les persones físiques i jurídiques inspeccionades, els seus representants legals o els qui es 
trobin a càrrec de l'establiment en el moment de la Inspecció estan obligats a: 
 
a) Permetre i facilitar l'actuació Inspectora i l'accés als locals i dependències de l'establiment, fins i tot fos 
de l'horari d'obertura, quan sigui necessari per al control de l'activitat desenvolupada. 
 
b) Subministrar tota classe d'informació sobre instal·lacions, productes o serveis, així com la relativa a 
llicències, autoritzacions, comunicacions prèvies, declaracions responsables i altra documentació, 
necessàries per a l'exercici de l'activitat, permetent que el personal inspector comprovi directament les 
dades aportades a l'efecte de control dels productes i serveis. 
 
c) Tenir a la disposició de la Inspecció la documentació que serveixi de justificació de les transaccions 
efectuades, tals com els contractes, factures, albarans i altres documents exigits legalment, així com 
aquells que siguin necessaris per determinar les responsabilitats pertinents. 
 
d) Facilitar l'obtenció de còpia o reproducció de la documentació citada en els punts anteriors. 
 
e) Permetre que es practiqui l'oportuna presa de mostres sobre els productes o mercaderies. 
 
f) Dipositar i conservar adequadament els productes, mercaderies subjectes a mesures cautelars o 
preventives, seguint en tot moment les instruccions formulades pel personal actuant de la Inspecció de 
Consum. 
 
2. Les persones físiques o jurídiques i, si escau, els seus representants, titulars d'empreses intervinents en 
La fabricació, comercialització i venda de béns o prestació de serveis, estan obligades a informar o 
presentar la documentació que els sigui requerida pels òrgans competents en matèria de consum, a l'efecte 
del control de productes i serveis. 
 
3. De conformitat amb el que es disposa en l'Estatut dels consumidors i usuaris de la Comunitat 
Autònoma de les Illes Balears, serà obligatòria la compareixença dels ciutadans en les oficines públiques 
quan sigui necessari per esclarir les actuacions de control i inspecció o les reclamacions, sempre que 
s'hagués intentat pels mitjans habituals, i aquests no haguessin resultat suficients. 
 
Secció 5ª Actes d'Inspecció. 
 
Article 27. 1. El personal inspector estendran la corresponent acta de les seves visites o de qualsevol altra 
actuació de vigilància, control o inspecció. 
 
2. L'acta d'inspecció és un document públic. Les actes aniran numerades, s'estendran per triplicat i en les 
quals es faran constar les següents dades: 
 
a) Identificació de la classe d'actuació inspectora que es realitza. 
 
b) Identificació de la persona física o jurídica titular de l'establiment o de l'activitat inspeccionada. 
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c) El nom o denominació social, domicili, codi d'identificació fiscal, de l'establiment o de l'activitat 
inspeccionada. 
 
d) La identificació del personal de la inspecció actuant. 
 
e) Identificació de la persona compareixent en el moment de la pràctica d'inspecció amb expressió del 
caràcter amb el qual compareix. 
 
f) Identificació dels testimonis i agents de l'autoritat que, si escau, estiguessin presents. 
 
g) Relació detallada dels fets, dades i circumstàncies objectives que el personal de la inspecció consideri 
rellevants per a la investigació i posterior actuacions que poguessin adoptar-se. 
 
h) Les manifestacions que el/els compareixent vulguin fer constar. 
 
i) El lloc, la data i l'hora de l'actuació, signatura del/a inspector/a actuant, signatura de la persona o 
persones compareixents o indicació que no desitgen fer-ho. 
  
3. La negativa a la signatura per part de la persona compareixent o persones compareixents no invalidarà 
l'acta, i se li farà saber per la inspecció que la signatura té el mer valor d'acreditar la seva presència durant 
la inspecció, però no suposen reconeixement algun del contingut de la mateixa. 
 
4. Quan escaigui, es farà constar a més les següents dades: 
 
a) La descripció de la presa de mostres o un altre tipus de control efectuat sobre les instal·lacions, 
productes o serveis. 
 
b) Mesures cautelars i preventives adoptades, descripció i motivació de les mateixes. 
 
c) La relació de documents, mostres, etiquetes, etc., que s'incorporen com a elements probatoris a l'acta. 
 
5. El personal de la inspecció actuant haurà de lliurar una còpia de l'acta al titular de l'establiment o 
activitat inspeccionada, o si escau, al compareixent durant la pràctica de la inspecció. 
 
6. Els fets constatats en les actes formalitzades per la Inspecció observant els requisits legals pertinents 
tindran valor probatori i presumpció de certesa, sense perjudici de les proves que en defensa dels 
respectius drets i interessos puguin assenyalar o aportar en contra els propis interessats. 
 
CAPITOL II. Procediment de Vigilància i Amonestació. 
 
Article 28. La detecció per part de la Inspecció de Consum d'accions o omissions que no causin un 
perjudici directe als consumidors o usuaris, i que suposin simples irregularitats subsanables a requeriment 
mitjançant acta de la Inspecció de Consum, donaran lloc a l'obertura d'un procediment de vigilància a fi 
de comprovar la seva correcció i el compliment de la normativa d'aplicació, i eventualment, a una 
amonestació. 
 
CAPITOL III. De les Mesures Cautelars i Preventives 
 
Article 29. 1. L'autoritat o òrgan competent adoptarà les mesures cautelars o preventives que es 
considerin oportunes en aquells supòsits en què existeixin clars indicis de vulneració dels drets reconeguts 
a les persones consumidores i usuàries i, en tot cas, en els següents suposats: 
 
a) Quan existeixin clars indicis de risc per a la salut i seguretat de les persones consumidores i usuàries. 
 
b) Quan es vulnerin de forma generalitzada els legítims interessos econòmics i socials de les persones 
consumidores i usuàries. 
 



 

- 151 - 

c) Quan es comercialitzin productes freturosos d'etiquetatge obligatori o aquest figuri en una llengua no 
oficial en la Comunitat Autònoma. 
 
2. En situacions d'urgència o si en el transcurs de les actuacions d'inspecció i control s'observessin, en els 
supòsits contemplats en el punt primer, a) i b) del present article, indicis de risc per a la salut i seguretat 
de les persones o quan es vulnerin de forma generalitzada els interessos econòmics i socials dels 
consumidors i usuaris, la Inspecció de consum adoptarà motivadament mitjançant acta les mesures 
cautelars i preventives que requereixi la situació, d'entre les assenyalades en l'article següent. 
 
La Inspecció de Consum haurà de comunicar immediatament a l'autoritat o òrgan competent de 
l'administració autonòmica la situació detectada, a fi de que per aquesta s'adoptin les mesures i actuacions 
que tingui per convenient. La Inspecció de Consum li traslladarà l'acta degudament diligenciada. 
 
Quan existeixin indicis de risc per a la salut de les persones es prioritzarà la comunicació de la situació 
detectada a l'autoritat o òrgan competent de l'administració autonòmica en matèria de salut pública. 
 
En les situacions referides hauran d'extremar-se els deures de coordinació i col·laboració administrativa 
de les inspeccions actuants. 
 
3. En el supòsit contemplat a l’apartat c) del punt 1 del present article i en aquells altres supòsits  
previstos legalment que siguin de competència municipal , la Inspecció de consum dins l’exercici de les 
seves funcions adoptarà motivadament mitjançant acta les mesures cautelars o preventives que 
corresponguin d'entre les indicades en l'article següent. 
 
D'adoptar-se cautelarment aquestes mesures abans de la iniciació d'un procediment sancionador, l’òrgan 
municipal competent haurà de dictar resolució sobre les mateixes conforme el procediment d’actuació 
previst en la normativa autonòmica de protecció i defensa de les persones consumidores i usuàries.  
 
L’adopció de qualsevol mesura cautelar serà compatible amb la iniciació prèvia, simultània o posterior 
d’un procediment sancionador.  
 
Article 30. 1. Les mesures cautelars podran consistir en: 
 
a) La immobilització de productes. 
b) La retirada del mercat de productes. 
c) La suspensió de funcionament d'un element de l'establiment o servei. 
d) El tancament d'un establiment o la paralització d'una activitat. 
i) Ordenar o coordinar juntament amb els productors i distribuïdors la recuperació del producte ja 
subministrat a les persones consumidores i usuàries. 
f) La informació pública en els termes que estableixi la normativa autonòmica. 
g) Qualsevol altra mesura legal necessària per existir indicis racionals de risc per a la salut o seguretat de 
les persones consumidores i usuàries o vulneració dels seus legítims interessos econòmics i socials. 
 
2. Les mesures cautelars i preventives hauran de ser proporcionades a la irregularitat detectada i hauran de 
mantenir-se el temps estrictament necessari fins a la completa eliminació del risc, la qual cosa haurà de 
ser convenientment verificat per l'autoritat que va ordenar la mesura. 
 
CAPÍTOL IV. Fulls de Reclamacions o Denúncia 
 
Article 31. 1. En tots els establiments mercantils, o en qualsevol tipus de dependència, inclosos els 
dedicats a la venda ambulant, on es comercialitzin béns o es prestin serveis a les persones consumidores i 
usuàries, haurà d'haver-hi a la disposició d'aquestes fulles de reclamació o denúncia del model oficial 
previst en la normativa autonòmica. 
 
2. Les fulles de reclamació o denúncia seran mitjà hàbil tant per a la formulació de reclamacions com de 
denúncies per les persones consumidores i usuàries. 
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3. Les fulles de reclamació o denúncia hauran de lliurar-se per la persona responsable o per qualsevol 
empleat de l'establiment o servei a la persona consumidora i usuària, quan ho sol·liciti, gratuïtament i en 
la mateixa dependència on es trobi en el moment de formular la sol·licitud de lliurament.  
 
TITULO VI RÈGIM SANCIONADOR 
 
Article 32. S'aplicarà la normativa estatal i autonòmica de protecció i defensa de les persones 
consumidores i usuàries en matèria de règim sancionador. 
 
Articulo 33. Potestat Sancionadora 
 
1. Correspon a l'Ajuntament de Palma, en l'àmbit de les competències previstes en aquesta Ordenança, 
exercir la potestat sancionadora en defensa i protecció dels drets i legítims interessos econòmics i socials 
de les persones consumidores i usuàries. 
 
2. Les infraccions a la normativa de consum de competència municipal seran sancionades per l'òrgan 
municipal que tingui atribuïda la competència, prèvia instrucció del corresponent procediment 
sancionador. 
 
Article 34. Procediment Sancionador 
 
1. Serà aplicable el procediment sancionador previst en la legislació autonòmica en relació a la imposició 
de sancions per infraccions a la normativa de consum. 
 2. La competència relativa a l'inici, instrucció i resolució del procediment sancionador correspondrà als 
òrgans municipals que la tinguin expressament atribuïda. 
 
 DISPOSICIÓ  ADDICIONAL PRIMERA 
 
En tot el no previst en la present Ordenança s'estarà al que es disposa en la legislació estatal i autonòmica 
d'aplicació en matèria de protecció i defensa de les persones consumidores i usuàries. 
 
DISPOSICIÓ  ADDICIONAL SEGONA 
 
La competència en matèria de mercats municipals i salut pública en relació a la inspecció, control i 
compliment de la normativa d'aplicació respecte dels productes i serveis posats a la disposició de les 
persones consumidores i usuàries, correspondrà a l'àrea de gestió de l'Ajuntament que la tingui atribuïda. 
 
DISPOSICIÓ DEROGATÒRIA 
 
Queda derogada l'Ordenança de Consum de l'Ajuntament de Palma de Mallorca que va ser aprovada en 
sessió plenària ordinària de data 29 març de 2010, així com les disposicions municipals que s'oposin a 
l'establert en la present Ordenança. 
 
DISPOSICIÓ FINAL 
 
La present Ordenança entrarà en vigor una vegada que s'hagi publicat íntegrament en el Butlletí Oficial de 
les Illes Balears, en els termes de l'article 103 de la llei 20/2006, de 15 desembre, Municipal i de Règim 
Local de les Illes Balears. 
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DISPOSICIÓN DEROGATORIA 
 
DISPOSICIÓN FINAL 
 
ORDENANZA MUNICIPAL DE CONSUMO 
 
La presente Ordenanza se redacta en cumplimiento de lo dispuesto en el artículo 59.2 de la Ley 1/1998 de 
10 de Marzo del Estatuto de los Consumidores y Usuarios de la Comunidad Autónoma de les Illes 
Balears y su objeto primordial es garantizar la protección y defensa de los derechos y de los legítimos 
intereses económicos y sociales de las personas consumidoras y usuarias en el término municipal de 
Palma respecto a su población, con el alcance y contenido competencial que le atribuye la normativa 
estatal y autonómica en materia de consumo.  
 
Prevé la normativa de aplicación, recoge los conceptos de consumidores y empresarios, así como los 
derechos de los consumidores y usuarios. Comenta expresamente la necesaria coordinación institucional 
con la Administración Autonómica en aquellos sectores y áreas de actuación concurrente en los términos 
establecidos en la Ley de Capitalidad de Palma de Mallorca, ley 23/2006, de 20 de diciembre y en la 
legislación autonómica en materia de protección y defensa de las personas consumidoras y usuarias.  
 
Determina las competencias municipales en materia de protección y defensa de las personas 
consumidoras y usuarias, así como prevé la promoción de actividades de difusión, información y de 
educación a los ciudadanos en relación con el consumo responsable y el comercio justo, y la posibilidad 
de que el Ayuntamiento establezca Convenios de Buenas Prácticas, dirigidos a los empresarios y/o 
comerciantes de los diferentes sectores de actividad.  
 
Define las funciones de los servicios municipales de consumo, incidiendo en la labor que realiza la 
Oficina Municipal de Información al Consumidor de mediación voluntaria y gratuita en la resolución de 
conflictos surgidos entre los consumidores y empresarios, siguiendo las directrices de un procedimiento 
rápido, flexible, sencillo y gratuito.  
 
Prevé, conforme establece la  Ley de Capitalidad de Palma de Mallorca, la posibilidad de la creación de 
una Junta Arbitral de Consumo que tenga por finalidad la administración del Arbitraje de Consumo en el 
término municipal de Palma, de acuerdo con la normativa estatal reguladora del Sistema y del 
Procedimiento Arbitral de Consumo. 
  
Destaca la creación de un Consejo Asesor de Consumo de Palma, como órgano consultivo de carácter no 
decisorio, de participación y debate de los ciudadanos, asociaciones y entidades en materia de consumo 
en el término municipal de Palma.  
 
Regula la actuación de control e inspección de la Inspección de Consumo Municipal, en coordinación con 
la Administración Autonómica, en relación con los productos y servicios que se ponen a disposición de 
las personas consumidoras y usuarias con la finalidad de comprobar que se ajustan a la normativa de 
aplicación en materia de consumo. 
  
Finalmente, determina la normativa aplicable en el ejercicio de la potestad sancionadora por el 
Ayuntamiento de Palma en el ámbito de sus competencias, en defensa y protección de los derechos y 
legítimos intereses económicos y sociales de las personas consumidoras y usuarias.  
 

TÍTULO I DISPOSICIONES GENERALES 
 
Capítulo I. Objeto y Ámbito de Aplicación 
 
Artículo 1. Esta Ordenanza tiene por objeto garantizar la protección y defensa de los derechos y de los 
legítimos intereses económicos y sociales de las personas consumidoras y usuarias en el término 
municipal de Palma respecto a su población, con el alcance y contenido competencial que le atribuye la 
legislación estatal y autonómica en materia de consumo. 
 
Capítulo II. Marco Normativo  
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Artículo 2. La protección de las personas consumidoras y usuarias en el ámbito competencial del 
Ayuntamiento de Palma se someterá a lo dispuesto en la presente Ordenanza y en la normativa 
comunitaria, estatal y autonómica de aplicación en materia de consumo. 
 
Capítulo III. Concepto de Consumidor y Empresario  

Articulo 3. Concepto de Consumidor 

1. A efectos de esta Ordenanza se consideran personas consumidoras y usuarias todas aquellas personas 
físicas o jurídicas que, como destinatarias finales, adquieren, disfrutan o utilizan productos, bienes o 
servicios para su consumo o uso personal, familiar o colectivo, siempre que el proveedor sea una 
empresa, un profesional o la propia Administración Pública. 
A los efectos del apartado anterior, la Administración Pública será considerada proveedora cuando preste 
un servicio o suministre un bien respecto del cual se exige un precio. 
 
Artículo 3.2. Concepto de Empresario 
 
2. A efectos de lo dispuesto en esta Ordenanza, se considera empresario a toda persona física o jurídica 
que actúa en el marco de su actividad empresarial o profesional, ya sea pública o privada. 
 
Capítulo IV. Derechos de los Consumidores y Usuarios 
 
Artículo 4. Derechos de las personas consumidoras y usuarias: 
 
1. En el marco de la Constitución y las leyes se reconoce a las personas consumidoras y usuarias: 
 
a) La protección contra los riesgos que puedan afectar a su salud o seguridad.  
 
b) La protección de sus legítimos intereses económicos y sociales; en particular, frente a la inclusión de 
cláusulas abusivas en los contratos. 
 
c) La indemnización de los daños y la reparación de los perjuicios sufridos. 
 
d) La información correcta sobre los diferentes bienes o servicios y la educación y divulgación para 
facilitar el conocimiento sobre su adecuado uso, consumo o disfrute. 
 
e) La audiencia en consulta, la participación en el procedimiento de elaboración de las disposiciones 
generales que les afectan directamente y la representación de sus intereses, a través de las asociaciones, 
agrupaciones, federaciones o confederaciones de consumidores y usuarios legalmente constituidas. 
 
f) La protección de sus derechos mediante procedimientos eficaces, en especial ante situaciones de 
inferioridad, subordinación e indefensión. 
 
g) El derecho a asociarse para la representación y defensa de sus legítimos intereses. 
 
2. Se considera nula de pleno derecho la renuncia previa a los derechos reconocidos a los consumidores y 
usuarios en las leyes y normas complementarias, los actos realizados en fraude de Ley, así como todo 
pacto que tenga por objeto la exclusión de su aplicación. 
 

TITULO II COORDINACIÓN INSTITUCIONAL 
 

Artículo 5. Cooperación y Colaboración: 
 
1. En los términos establecidos por la ley 23/2006 de 20 diciembre, de Capitalidad de Palma de Mallorca 
el Ayuntamiento de Palma mantendrá las precisas relaciones de colaboración con la administración 
autonómica en los sectores y áreas de interés concurrente entre las mismas.  
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2. Las relaciones de colaboración y cooperación entre el ayuntamiento de Palma y la administración 
autonómica se regirán por la ley 23/2006 de 20 de diciembre, de capitalidad de Palma de Mallorca y por 
la legislación autonómica en materia de protección y defensa de los consumidores y usuarios.  
 
3. Con el fin de hacer efectivo el principio de coordinación interadministrativa, y  en aras de una gestión 
eficaz y eficiente de las competencias en los ámbitos de actuación concurrente en materia de consumo, el 
Ayuntamiento de Palma promoverá la celebración de convenios de colaboración, así como la articulación 
de cualesquiera otros instrumentos, mecanismos o fórmulas de colaboración y cooperación con la 
administración autonómica competente. 
 
4. En todo caso, se extremará la colaboración y cooperación con la administración autonómica 
competente en aquellas situaciones de emergencia, crisis o alerta que puedan afectar a la seguridad y 
salud de las personas consumidoras y usuarias 
 

 
TÍTULO III COMPETENCIAS EN MATERIA DE PROTECCIÓN Y DEFENSA DE LOS 

CONSUMIDORES Y USUARIOS 
 
Capítulo I. Competencias Municipales 
 
Artículo 6 1. El ayuntamiento de Palma ejercerá las competencias en materia de consumo de conformidad 
con lo dispuesto en la legislación autonómica de defensa y protección de las personas consumidoras y 
usuarias, la normativa general y específica en la materia y en los términos previstos en  la presente 
ordenanza. 
 
2. Las competencias en materia de consumo se desarrollarán en las siguientes áreas de actuación: 
 
a) Información y orientación a las personas consumidoras y usuarias de sus derechos e intereses legítimos 
económicos y sociales. 
 
b) Gestión de quejas, reclamaciones y denuncias de las personas consumidoras y usuarias. 
 
c) Ejercicio de acciones judiciales en defensa de las personas consumidoras y usuarias en los supuestos 
que legalmente se reconozca la legitimación a las Corporaciones Locales. 
 
d) Mediación en la resolución de conflictos entre las personas consumidoras y usuarias y los empresarios. 
 
e) Formación y educación de las personas consumidoras y usuarias en materia de consumo. 
 
f) Divulgación de información para facilitar el conocimiento sobre el adecuado uso, consumo o disfrute 
sobre los diferentes productos o servicios, a través de la edición de folletos o guías o mediante la 
utilización de otros medios idóneos. 
 
g) Colaboración en la educación en materia de consumo con otras Instituciones y Organismos, en 
particular, centros de enseñanza y las asociaciones de consumidores y usuarios. 
 
h) Desarrollo de actividades de animación socio-cultural que despierten el interés en materia de consumo. 
 
i) Concesión a las asociaciones de consumidores y usuarios, inscritas en el registro municipal de 
entidades ciudadanas, de ayudas y subvenciones que tengan como finalidad la protección y defensa de las 
personas consumidoras y usuarias en el término municipal de Palma. 
 
j) Programación y realización de actuaciones de control e inspección de los productos bienes y servicios 
en su ámbito competencial, con el fin de comprobar su origen, identidad, cumplimiento de la normativa 
vigente en materia de precios, de etiquetado, de presentación y publicidad y demás requisitos o signos 
externos referentes a las condiciones de higiene, sanidad y seguridad. 
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k) Potenciación del uso de mecanismos de resolución extrajudicial de conflictos entre los empresarios  y/o 
los profesionales y  las personas consumidoras y usuarias. 
 
l) Promoción e impulso de creación del órgano Arbitral de Consumo de Palma, así como cualquier otro 
sistema que pueda favorecer la obtención de soluciones efectivas e inmediatas aplicables al problema 
surgido conforme a lo establecido en la legislación aplicable en esta materia. 
 
m) Apoyo y colaboración con las asociaciones de consumidores y usuarios en campañas dirigidas a la 
información y sensibilización de las personas consumidoras y usuarias en materia de consumo. 
 
n) Impulso de formación permanente en materia de consumo del personal adscrito a los Servicios 
municipales de consumo, garantizando la continuidad de la misma. 
 
o) Promoción de los mecanismos de control para hacer efectiva la garantía de los productos y servicios 
ofrecidos en el ámbito del municipio de Palma y para dar a la persona consumidora o usuaria las 
soluciones más adecuadas cuando se produzca la merma de sus derechos. 
 
p) Adopción de las medidas urgentes y los requerimientos de las necesarias colaboraciones en los 
supuestos de crisis o de emergencias que afecten a la salud o la seguridad de las personas consumidoras y 
usuarias. 

 
q) Ejercicio de la potestad sancionadora de conformidad con lo dispuesto en la normativa estatal, 
autonómica y  específica de aplicación. 
 
r) Colaboración y cooperación con la Administración Autonómica, organismos y entidades públicas en 
materia de protección y defensa de las personas consumidoras y usuarias. 
 
3. En los términos previstos en el artículo 5 de  esta ordenanza, y de conformidad con lo dispuesto en la 
Ley 23/2006, de 20 diciembre, de capitalidad de Palma, las competencias de las áreas de actuación 
concurrentes indicadas en los apartados j), k), l), o), p) se ejercerán respetando la autonomía competencial 
de cada administración pública y en coordinación con la administración autonómica. El Consejo de la 
Capitalidad adoptará las medidas necesarias para garantizar su ejercicio armónico. 
 
4. Las actuaciones previstas en el presente artículo deben entenderse sin perjuicio de las competencias 
que la legislación autonómica y estatal en materia de protección y defensa de las personas consumidoras y 
usuarias puedan atribuir a las Corporaciones Locales. 
 
Capítulo II. Situaciones de Especial Protección 
 
Artículo 7. 1 Los derechos de las personas consumidoras y usuarias serán protegidos prioritariamente: 
 
a) Cuando guarden relación directa con bienes o servicios de uso común, ordinario y generalizado de 
competencia municipal. 
 
b) Cuando afecten a los siguientes colectivos: Los menores, las personas con capacidad disminuida, las 
personas mayores, los inmigrantes, los turistas o las personas desplazadas temporalmente de su residencia 
habitual y demás grupos económicos y sociales  vulnerables. 
 
2. Serán objeto de una especial vigilancia y control en el ámbito competencial del Ayuntamiento de 
Palma los bienes y productos de primera necesidad y los servicios esenciales para la comunidad, 
entendiéndose por tales aquellos que, por sus especiales características, resulten básicos para los 
consumidores y usuarios. 
 
Capítulo III. Consumo Responsable, Comercio Justo y Contratación pública responsable.  
 
Artículo 8. Consumo responsable 
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 1. A los efectos de esta ordenanza, se entiende por consumo responsable el conjunto de prácticas 
sociales, económicas y políticas que fomentan hábitos dirigidos a reducir el impacto medioambiental e 
incrementar la cohesión social en el proceso de producción, distribución, consumo y disfrutar de 
productos y servicios.  
 
2. El Ayuntamiento de Palma promocionará el consumo responsable en cumplimiento de los objetivos 
internacionales sobre desarrollo sostenible, fomentando el uso racional de los recursos naturales y el 
consumo de productos que cumplan con criterios sociales, éticos y ambientales.  
 
3. A tal fin, el Ayuntamiento de Palma promoverá actividades de difusión, de información y educación a 
los ciudadanos relacionados con el consumo responsable, con especial incidencia en la comunidad 
educativa y los agentes sociales y económicos de la ciudad.   
 
4. Asimismo, el Ayuntamiento de Palma apoyará las diferentes actuaciones que tengan como objetivo el 
fomento de la responsabilidad social corporativa entre las empresas de Ciutat y en colaboración con otras 
Administraciones.  
 
Artículo 9. Comercio Justo 
 
1. A los efectos de esta Ordenanza, se entiende por comercio justo la relación comercial que busca una 
mayor equidad en el comercio internacional contribuyendo a un desarrollo sostenible, en ofrecer mejores 
condiciones comerciales y asegurar los derechos de los productores y trabajadores más desfavorecidos 
que desarrollen su actividad en países en vías de desarrollo.  
 
2. A los efectos de promover el consumo de productos de comercio justo, el Ayuntamiento de Palma en 
colaboración con los agentes económicos y sociales, impulsará el mercado de productos de comercio 
justo mediante la realización de actividades de difusión, información y educación a los ciudadanos. Al 
mismo tiempo, el Ayuntamiento participará en las diferentes campañas dirigidas a la promoción de los 
productos de comercio justo entre los establecimientos comerciales.  
 
Artículo 10. Contratación pública responsable.  
 
1. El Ayuntamiento de Palma promoverá la contratación pública responsable, cumpliendo con la 
normativa vigente sobre cláusulas sociales y medioambientales en los procedimientos y licitaciones de 
contratación de bienes y servicios del Ayuntamiento de Palma.  
 
2. El Ayuntamiento fomentará la utilización de productos de comercio justo en la Administración 
Municipal, Organismos Autónomos y Empresas Públicas Municipales, en el marco de la normativa 
vigente en materia de contratación pública.  
 
Capítulo IV. Convenios de Buenas prácticas 
 
Artículo 11. 1 El Ayuntamiento de Palma dentro de su ámbito competencial, establecerá en coordinación 
con la Comunidad Autónoma, Convenios de Buenas Prácticas  dirigidos a los empresarios y/o 
comerciantes de los diferentes sectores de actividad, en los que se recojan, más allá de las condiciones y 
requisitos legales aplicables en el marco de la defensa de las personas consumidoras y usuarias, una serie 
de compromisos de actuación que tengan como finalidad garantizar la mayor calidad posible en la 
satisfacción de las necesidades y expectativas de las personas consumidoras y usuarias. 
 
2. A través de la elaboración de los Convenios de Buenas Prácticas el Ayuntamiento pretende asimismo 
favorecer que las organizaciones empresariales, los propios empresarios y comerciantes, así como  las 
asociaciones de consumidores y usuarios, participen en trabajos de mejora continua relacionados con la 
protección de los derechos e intereses de las personas consumidoras y usuarias en el término municipal de 
Palma. 
 
3. Los empresarios y los comerciantes que se adhieran voluntariamente y se obliguen a cumplirlo, podrán 
optar a adquirir un distintivo, que se concederá por el Ayuntamiento de Palma como símbolo de garantía 
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y confianza para  las personas consumidoras y usuarias, y como elemento diferenciador de otras empresas 
de la competencia. 
 
4. Se regulará reglamentariamente el procedimiento por el que se establezcan las condiciones y requisitos 
de concesión del distintivo. 

 
TITULO IV ORGANIZACIÓN MUNICIPAL 

 
Capítulo I. Calidad de los Servicios Municipales de Consumo 
 
Artículo 12.1 Los programas de control y mejora de la calidad de los servicios municipales de protección 
de las personas consumidoras y usuarias se desarrollarán de acuerdo con la política de calidad del 
Ayuntamiento de Palma. 
 
2. Los Servicios municipales de consumo se gestionarán desde la perspectiva de la mejora continua, 
ofreciendo servicios de calidad, que conduzcan a la máxima eficacia y eficiencia, para satisfacer las 
necesidades y expectativas de los ciudadanos. 
 
3. El Ayuntamiento de Palma impulsará la utilización y la aplicación de las técnicas y medios 
electrónicos, informáticos y telemáticos, para el desarrollo de su actividad y el ejercicio de sus 
competencias, con las limitaciones y garantías que establezca la normativa de aplicación. 
 
Capítulo II. Deberes de los ciudadanos en sus relaciones con la Administración. 
 
Artículo 13. Son deberes de las personas consumidoras y usuarias en sus relaciones con los Servicios 
municipales de consumo del Ayuntamiento de Palma: 
 
a) Redactar las reclamaciones de forma clara y concisa, concretando las pretensiones, facilitando 
información veraz sobre el objeto de las mismas, aportando la documentación y los datos necesarios para 
su tramitación administrativa. 
b) Comunicar a la unidad administrativa correspondiente la actualización de los datos facilitados en las 
reclamaciones presentadas, para el buen fin de la práctica de las notificaciones municipales. 
 
Capítulo III. Organización De los Servicios Municipales de Consumo 
 
Artículo 14. Las competencias del Ayuntamiento de Palma en materia de consumo serán ejercidas por los 
Servicios municipales de consumo integrados por las unidades administrativas u órgano siguientes: 
a) Área de Consumo  
b) Oficina Municipal de Información al Consumidor 
c) Junta Arbitral Municipal de Consumo 
d) Inspección de consumo 
 
Artículo 15. Área de Consumo. Funciones.  
 
Corresponde al Servicio de consumo, entre otras, las siguientes funciones: 
 
a) Formación y educación de las personas consumidoras y usuarias en materia de consumo.  
b) Promoción de la formación de las personas consumidoras y usuarias en los hábitos del consumo 
responsable. 
c) Realización de campañas informativas y actividades divulgativas dirigidas a despertar  el interés de las 
personas consumidoras y usuarias en temas de consumo. 
d) Colaboración con el sistema educativo en actividades o cursos relacionados con el consumo.  
e) Gestión administrativa de la Junta Arbitral de Consumo. 
f) Programación de actuaciones de vigilancia e inspección de productos y servicios de competencia 
municipal. 
g) Desarrollo de mecanismos de control para hacer efectiva la garantía de los productos y servicios 
ofrecidos en el ámbito del municipio de Palma y para dar a la persona consumidora o usuaria las 
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soluciones más adecuadas cuando se produzca la merma de sus derechos en los términos previstos en esta 
ordenanza. 
h) Incoación y tramitación de los expedientes sancionadores en materia de consumo de conformidad con 
la legislación estatal y autonómica de aplicación. 
i) Tramitación de los expedientes de ayudas y subvenciones que se concedan a las asociaciones de 
consumidores y usuarios.  
j) Colaboración y cooperación con la administración autonómica en el ámbito de protección de las 
personas consumidoras y usuarias, facilitando la información y la asistencia que se precise. 
k) Colaboración en la elaboración de códigos de buenas prácticas de comercio al objeto de comprobar el 
cumplimiento de la normativa de aplicación en materia de consumo. 
l) Edición de publicaciones y materiales didácticos de temas de consumo. 
m) Organización y desarrollo de cursos de formación dirigidos al personal de la administración pública 
cuyas sus funciones estén relacionadas directa o indirectamente con la materia de consumo. 
 
Artículo 16. La Oficina Municipal de Información al Consumidor 
 
La Oficina Municipal de Información al Consumidor es una unidad administrativa municipal que  tiene 
atribuidas en el ámbito de su competencia, entre otras, las  siguientes funciones: 
 
1. Informar, orientar  y ayudar a  de las personas consumidoras y usuarias para el adecuado ejercicio de 
sus derechos. 
2. Indicar las direcciones y principales funciones de otros centros, públicos o privados, de interés para las 
personas consumidoras y usuarias. 
3. Recepción, registro y tramitación de quejas, denuncias y reclamaciones de las personas consumidoras y 
usuarias. 
4. Servir de cauce de mediación voluntaria en conflictos que surjan entre las personas consumidoras y 
empresarios en el ámbito de su competencia. 
5. Fomentar el Sistema Arbitral de Consumo. 
6. Suministrar la información requerida por las Administraciones Públicas a efectos estadísticos y de 
colaboración en la actuación de defensa de las personas consumidoras y usuarias  
7. Informar acerca de las asociaciones de consumidores y usuarios existentes.  
 
Artículo 17. La Junta Arbitral de Consumo de Palma 
 
1. El Ayuntamiento conforme establece la ley de Capitalidad de Palma, podrá promover la creación de un 
órgano cuya finalidad sea administrar el sistema arbitral de consumo en el ámbito territorial de su 
municipio. Su denominación será Junta Arbitral de Consumo de Palma. 
Por lo que se refiere a su creación y regulación se estará a lo dispuesto en la normativa estatal reguladora 
del sistema y procedimiento arbitral de consumo y demás normativa de aplicación.  
 
2. El Sistema Arbitral de Consumo, es el arbitraje institucional de resolución extrajudicial de los 
conflictos surgidos entre  las personas consumidoras y usuarias y las empresas o profesionales en relación 
a los derechos legal o contractualmente reconocidos a las personas consumidoras y usuarias, de carácter 
vinculante y ejecutivo para ambas partes. 
 
3. La Junta Arbitral de Consumo de Palma se configura como el órgano administrativo de gestión del 
arbitraje institucional de consumo del municipio de Palma, y de prestación de servicios de carácter 
técnico, administrativo y de secretaría, tanto a las  partes como a los árbitros. 
 
4. Únicamente podrán ser objeto de arbitraje de consumo los conflictos surgidos entre  las personas 
consumidoras y usuarias y las empresas o profesionales que versen sobre materias de libre disposición de 
las partes conforme a derecho. 
No podrán ser objeto de arbitraje de consumo los conflictos que versen sobre intoxicación, lesión o 
muerte, o aquellos en que existan indicios racionales de delito, incluida la responsabilidad por daños y 
perjuicios directamente derivada de ellos.  
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5. El sometimiento de las partes al Sistema Arbitral de Consumo será voluntario y deberá constar 
expresamente por escrito, por medios electrónicos o por cualquier otra forma admitida legalmente que 
permita tener constancia de la solicitud y de su autenticidad. 
 
Capítulo IV. Consejo Asesor de Consumo de Palma 
 
Artículo 18. El Consejo Asesor de Consumo es el órgano consultivo, de carácter no vinculante, de 
participación y debate de los ciudadanos, asociaciones y entidades en materia de consumo en el término 
municipal de Palma.  
Como mínimo formarán parte del mismo los representantes de asociaciones de consumidores y usuarios, 
asociaciones de comercio justo, organizaciones empresariales, entidades de economía social y solidaria, 
sindicatos, federaciones de vecinos y partidos políticos con representación en el Ayuntamiento. 
Su creación, composición y régimen de funcionamiento se regulará mediante acuerdo plenario, aprobando 
su reglamento y la convocatoria de sesiones. 

 
TITULO V DEL CONTROL OFICIAL DE LOS BIENES, PRODUCTOS Y SERVICIOS DE 

CONSUMO 
 
Capítulo I. Inspección De Consumo 
 
Artículo 19. 1. El Ayuntamiento de Palma desarrollará  en su  ámbito competencial actuaciones de 
vigilancia, control e inspección de los productos y servicios puestos a disposición de las personas 
consumidoras y usuarias con la finalidad de comprobar que se ajustan a la normativa de aplicación en 
materia de consumo. 
 
2. El Ayuntamiento de Palma actuará coordinadamente con la Administración Autonómica en la 
realización de las actividades de inspección y control. 
 
Sección 1ª  Personal Inspector de Consumo. 
 
Artículo 20. La actuación inspectora se ajustará a las prescripciones legales y reglamentariamente 
establecidas. 
 
Artículo  21. El personal funcionario de la Inspección de Consumo cuando actúe en el ejercicio de su 
funciones inspectoras, tendrá a todos los efectos la consideración de agentes de la autoridad, 
particularmente respecto de la responsabilidad administrativa y penal de quienes ofrezcan resistencia o 
cometan atentados o desacato contra ellos, de hecho o de palabra, en acto de servicio o con motivo del 
mismo. 
 
Artículo 22. El personal de la Inspección de Consumo deberá ir provisto de la documentación oficial que 
acredite su condición, debiendo identificarse como tal cuando actúe en el ejercicio de sus funciones de 
vigilancia e inspectoras. 
  
Artículo 23. En el ejercicio de sus funciones el personal Inspector vendrá obligado a mantener el estricto 
sigilo profesional respecto de las informaciones obtenidas durante el desarrollo de la labor inspectora, y 
están obligados a hacer un uso adecuado de sus facultades. 
 
Sección 2ª Facultades de la Inspección de Consumo. 
 
Artículo 24. La inspección de consumo en el ejercicio de sus actuaciones tendrá las siguientes facultades: 
 
1. Solicitar el apoyo, concurso, auxilio y protección que les resulten precisos de cualquier otra autoridad 
pública, agentes locales, incluidos las fuerzas y cuerpos de seguridad del Estado. 
 
2. Acceder directamente a los establecimientos, locales, almacenes y dependencias abiertos al público 
para realizar las comprobaciones que requieran el desarrollo de sus funciones inspectoras sin necesidad de 
previo aviso y tantas veces como fuera necesario, actuando con la debida proporcionalidad y ocasionando 
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la mínima perturbación posible en relación a la actividad inspeccionada así como en los derechos de las 
personas afectadas.  
 
3. Requerir la exhibición de la documentación industrial, mercantil y contable que la ley obliga a tener 
cumplimentada que se estime necesaria para el desarrollo de sus funciones y solicitar la colaboración de 
cualquier persona física o jurídica que pueda tener relación directa con el objeto de la inspección. 
 
4. Adoptar en los supuestos previstos legalmente las medidas cautelares y preventivas que resulten 
necesarias de conformidad con lo establecido en esta Ordenanza. 
 
5. Realizar toma de muestras en el ámbito de su competencia conforme el procedimiento establecido 
reglamentariamente. 
 
Sección 3ª De la Actuación inspectora. 
 
Artículo 25. 1. La Inspección de Consumo, en  los términos previstos en esta Ordenanza, desarrollará las 
siguientes funciones: 
 
a) Vigilar e Inspeccionar los  productos y servicios con el fin de comprobar  su origen  e identidad, su 
cumplimiento de la normativa vigente en materia de precios, de etiquetado, de presentación y publicidad 
y demás requisitos o signos externos referentes a las condiciones de higiene, sanidad y seguridad. 
 
b) Adoptar provisionalmente las medidas urgentes y los requerimientos de las necesarias colaboraciones 
en los supuestos de crisis o de emergencias que afecten a la salud o la seguridad de las personas 
consumidoras y usuarios en los supuestos previstos legalmente. 
 
c) Informar a las empresas durante el desarrollo de sus actuaciones sobre las exigencias, cumplimiento y 
aplicación de la normativa vigente en materia de protección de las personas consumidoras y usuarias. 
 
d) Advertir la persona inspeccionada de las irregularidades simples detectadas, requerirle dándole un 
plazo suficiente, atendiendo a las circunstancias concurrentes para que efectúe las correcciones que 
legalmente procedan. 
 
e) Realizar las actuaciones de vigilancia e inspección que le requiera el órgano competente con carácter 
previo, en su caso, al inicio de un procedimiento sancionador. 
 
f) Colaborar en los procedimientos administrativos sancionadores practicando las diligencias ordenadas 
por el órgano competente o instadas por el instructor del procedimiento.  
 
g) Asistencia a la Oficina Municipal de Información al consumidor en el marco de sus atribuciones. 
 
h) Cualesquiera otras actuaciones de inspección, vigilancia y control en el ámbito competencial del 
Ayuntamiento de Palma en materia de consumo.  
 
2. De conformidad con el procedimiento legalmente establecido, los inspectores de consumo podrán 
tomar muestras de los bienes y productos inspeccionados en su esfera de actuación, con la finalidad de 
determinar el grado de cumplimiento de las condiciones y requisitos exigidos reglamentariamente. 
 
Sección 4ª Obligaciones de las Personas Inspeccionadas.  
 
Artículo 26. 1. Las personas físicas y jurídicas inspeccionadas, sus representantes legales o  quienes se 
encuentren a cargo del establecimiento en el momento de la Inspección están obligados a: 
 
a) Permitir y facilitar la actuación Inspectora y el acceso a los locales y dependencias del establecimiento, 
incluso fuera del horario de apertura, cuando sea necesario para el control de la actividad desarrollada. 
  
b)  Suministrar toda clase de información sobre instalaciones, productos o servicios, así como la relativa a 
licencias, autorizaciones, comunicaciones previas, declaraciones responsables y demás documentación, 
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necesarias para el ejercicio de la actividad, permitiendo que el personal inspector compruebe directamente 
los datos aportados a efectos de control de los productos  y servicios. 
 
c) Tener a disposición de la Inspección la documentación que sirva de justificación de las transacciones 
efectuadas, tales como los contratos, facturas, albaranes y demás documentos exigidos legalmente, así 
como aquellos que sean necesarios para determinar las responsabilidades pertinentes. 
 
d) Facilitar la obtención de copia o reproducción de la documentación citada en los puntos anteriores. 
 
e) Permitir que se practique la oportuna toma de muestras sobre los productos o mercancías. 
 
f) Depositar y conservar adecuadamente los productos, mercancías sujetos a medidas cautelares o 
preventivas, siguiendo en todo momento las instrucciones formuladas por el personal actuante de la 
Inspección de Consumo. 
 
2. Las personas físicas o jurídicas y, en su caso, sus representantes, titulares de empresas intervinientes en 
La fabricación, comercialización y venta de bienes o prestación de servicios, están obligadas a informar o 
presentar la documentación que les sea requerida por los órganos competentes en materia de consumo, a 
efectos del control de productos y servicios. 
 
3. De conformidad con lo dispuesto en el Estatuto de los consumidores y usuarios de la Comunidad 
Autónoma de las Illes Balears, será obligatoria la comparecencia de los ciudadanos en las oficinas 
públicas cuando sea necesario para esclarecer las actuaciones de control e inspección o las reclamaciones, 
siempre que se hubiere intentado por los medios habituales, y éstos no hubieran resultado suficientes.  
 
Sección 5ª Actas de Inspección. 
 
Artículo 27. 1. El personal de la Inspección de Consumo extenderá la correspondiente acta de sus visitas o 
de cualquier otra actuación de vigilancia, control o inspección.  
 
2. El acta de inspección es un documento público. Las actas irán numeradas, se extenderán por triplicado 
y en las que se harán constar los siguientes datos: 
 
a) Identificación de la clase de actuación inspectora que se realiza. 
 
b) Identificación de la persona física o jurídica titular del establecimiento o de la actividad inspeccionada. 
  
c) El nombre o denominación social, domicilio, código de identificación fiscal, del establecimiento o de 
la actividad inspeccionada. 
 
d) La identificación del personal de la Inspección de Consumo actuante. 
 
e) Identificación de la persona compareciente en el momento de la práctica de inspección con expresión 
del carácter con el que comparece. 
 
f) Identificación de los testigos y agentes de la autoridad que, en su caso, estuvieran presentes. 
 
g) Relación detallada de los hechos, datos y circunstancias objetivas que el inspector o inspectores 
consideren relevantes para la investigación y posterior actuaciones que pudieran adoptarse. 
 
h) Las manifestaciones que el/los compareciente quieran hacer constar. 
 
i) El lugar, la fecha y la hora de la actuación, firma del/a inspector/a actuante, firma de los comparecientes 
o indicación de que no desean hacerlo. 
 
3. La negativa a la firma por parte de la persona o personas comparecientes no invalidará el acta, y se le 
hará saber por la inspección que la firma tiene el mero valor de acreditar su presencia durante la 
inspección, pero no suponen reconocimiento alguno del contenido de la misma. 
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4. Cuando proceda, se hará constar además los siguientes datos: 
 
a) La descripción de la toma de muestras u otro tipo de control efectuado sobre las instalaciones, 
productos o servicios. 
 
b) Medidas cautelares y preventivas adoptadas, descripción y motivación de las mismas. 
 
c) La relación de documentos, muestras, etiquetas etc., que se incorporan como elementos probatorios al 
acta.  
 
5. El personal de la Inspección actuante deberá entregar una copia del acta al titular del establecimiento o 
actividad inspeccionada, o en su caso, al compareciente durante la práctica de la inspección. 
 
6. Los hechos constatados en las actas formalizadas por la Inspección de Consumo observando los 
requisitos legales pertinentes tendrán valor probatorio y presunción de certeza, sin perjuicio de las 
pruebas que en defensa de los respectivos derechos e intereses puedan señalar o aportar en contra los 
propios interesados. 
 
CAPITULO II. Procedimiento de Vigilancia y Amonestación.  
 
Artículo 28. La detección por parte de la Inspección de Consumo de acciones u omisiones que no causen 
un perjuicio directo a los consumidores o usuarios, y que supongan simples irregularidades subsanables a 
requerimiento mediante acta de la Inspección de Consumo, darán lugar a la apertura de un procedimiento 
de vigilancia al objeto de comprobar su corrección y el cumplimiento de la normativa de aplicación, y 
eventualmente, a una amonestación. 
 
Capítulo III. De las Medidas Cautelares y Preventivas 
 
Artículo 29. 1. La autoridad u órgano competente adoptará las medidas cautelares o preventivas que se 
consideren oportunas en aquellos supuestos en que existan claros indicios de vulneración de los derechos 
reconocidos a las personas consumidoras y usuarias y, en todo caso, en los siguientes supuestos: 
 
a)  Cuando existan claros indicios de riesgo para la salud y seguridad de las personas consumidoras y 
usuarias. 
 
b) Cuando se vulneren de forma generalizada los legítimos intereses económicos y sociales de las 
personas consumidoras y usuarias. 
 
c) Cuando se comercialicen productos carentes de etiquetado obligatorio o éste figure en una lengua no 
oficial en la Comunidad Autónoma. 
 
2. En situaciones de urgencia o si en el transcurso de las actuaciones de inspección y control se 
observaran, en los supuestos contemplados en el punto 1 a) y b) del presente artículo, indicios de riesgo 
para la salud y seguridad de las personas o cuando se vulneren de forma generalizada los intereses 
económicos y sociales de los consumidores y usuarios, la Inspección de consumo adoptará 
motivadamente mediante acta las medidas cautelares y preventivas que requiera la situación, de entre las 
señaladas en el artículo siguiente.  
 
La Inspección de Consumo deberá comunicar de inmediato a la autoridad u órgano competente de la 
administración autonómica la situación detectada, al objeto de que por ésta se adopten las medidas y 
actuaciones que  tenga por conveniente. La Inspección de Consumo le trasladará el acta debidamente 
diligenciada. 
 
Cuando existan indicios de riesgo para la salud de las personas se priorizará la comunicación de la 
situación detectada a la autoridad u órgano competente de la administración autonómica en materia de 
salud pública. 
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En las situaciones referidas deberán extremarse los deberes de coordinación y colaboración administrativa 
de las inspecciones actuantes. 
 
3. En el supuesto contemplado en el apartado c) del punto 1 del presente artículo, y en aquellos otros 
supuestos previstos legalmente que sean de competencia municipal, la Inspección de consumo en el 
ejercicio de sus funciones adoptará motivadamente mediante acta las medidas cautelares o preventivas 
que correspondan de entre las indicadas en  el artículo siguiente. 
 
De adoptarse cautelarmente dichas medidas antes de la iniciación de un procedimiento sancionador, el 
órgano municipal competente deberá dictar resolución sobre las mismas conforme el procedimiento de 
actuación previsto en la normativa autonómica de protección y defensa las personas consumidoras y 
usuarias. 
 
La adopción de cualquier medida cautelar será compatible con la iniciación previa, simultánea o posterior 
de un procedimiento sancionador. 
 
Artículo 30. 1. Las medidas cautelares podrán consistir en: 
 
a) La inmovilización de productos. 
b) La retirada del mercado de productos. 
c) La suspensión de funcionamiento de un elemento del establecimiento o servicio. 
d) El cierre de un establecimiento o la paralización de una actividad. 
e) Ordenar o coordinar junto con los productores y distribuidores la recuperación del producto ya 
suministrado a las personas consumidoras y usuarias. 
f) La información pública en los términos que establezca la normativa autonómica. 
g) Cualquier otra medida legal necesaria por existir indicios racionales de riesgo para la salud o seguridad 
de las personas consumidoras y usuarias o vulneración de sus legítimos intereses económicos y sociales. 
 
2. Las medidas cautelares y preventivas deberán ser proporcionadas a la irregularidad detectada y deberán 
mantenerse el tiempo estrictamente necesario hasta la completa eliminación del riesgo, lo que habrá de 
ser convenientemente verificado por la autoridad que ordenó la medida. 

 
CAPÍTULO IV. Hojas de Reclamaciones o Denuncia 
 
Artículo 31. 1. En todos los establecimientos mercantiles, o en cualquier tipo de dependencia, incluidos 
los dedicados a la venta ambulante, donde se comercialicen bienes o se presten servicios a las personas 
consumidoras y usuarias, deberá haber a disposición de éstas hojas de reclamación o denuncia del modelo 
oficial previsto en la normativa autonómica.  
 
2. Las hojas de reclamación o denuncia serán medio hábil tanto para la formulación de reclamaciones 
como de denuncias por las personas consumidoras y usuarias. 
 
3. Las hojas de reclamación o denuncia deberán entregarse por la persona responsable o por cualquier 
empleado del establecimiento o servicio a la persona consumidora y usuaria, cuando lo solicite, 
gratuitamente y en la misma dependencia donde se halle en el momento de formular la solicitud de 
entrega. 

 
TITULO VI  RÉGIMEN SANCIONADOR 

 
Artículo 32. Se aplicará la normativa estatal y autonómica de protección y defensa de las personas 
consumidoras y usuarias en materia de régimen sancionador. 
 
Articulo 33. Potestad Sancionadora 
 
1. Corresponde al Ayuntamiento de Palma, en el  ámbito de las competencias previstas en esta 
Ordenanza, ejercer la potestad sancionadora en defensa y protección de los derechos y legítimos intereses 
económicos y sociales de  las personas consumidoras y usuarias. 
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2. Las infracciones a la normativa de consumo de competencia municipal serán sancionadas por el órgano 
municipal que tenga atribuida la competencia, previa instrucción del correspondiente procedimiento 
sancionador. 
 
Artículo 34. Procedimiento Sancionador 
 
1. Será de aplicación el procedimiento sancionador previsto en la legislación autonómica en relación a la 
imposición de sanciones por infracciones a la normativa de consumo. 
2. La competencia relativa al inicio, instrucción y resolución del procedimiento sancionador 
corresponderá a los órganos municipales que la tengan expresamente atribuida. 
 

DISPOSIÓN ADICIONAL PRIMERA 
 
En todo lo no previsto en la presente Ordenanza se estará a lo dispuesto en la legislación estatal y 
autonómica de aplicación en materia de protección y defensa de las personas consumidoras y usuarias. 
 

DISPOSIÓN ADICIONAL SEGUNDA 
 
La competencia en materia de mercados municipales y salud pública en relación a la inspección, control y 
cumplimiento de la  normativa de aplicación respecto de los productos y servicios puestos a disposición 
de las personas consumidoras y usuarias, corresponderá al área de gestión del Ayuntamiento que la tenga 
atribuida. 
 

DISPOSICIÓN DEROGATORIA 
 
Queda derogada la Ordenanza de Consumo del Ayuntamiento de Palma de Mallorca que fue aprobada en 
sesión plenaria ordinaria de fecha 29 marzo de 2010, así como las disposiciones municipales que se 
opongan a lo establecido en la presente Ordenanza. 
 

DISPOSICIÓN FINAL 
 
La presente Ordenanza entrará en vigor una vez que se haya publicado íntegramente en el Boletín Oficial 
de las Illes Balears, en los términos del artículo 103 de la ley 20/2006, de 15 diciembre, Municipal y de 
Régimen Local de las Illes Balears”.  
 
33.  SOBRE LA TAULA.- Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a 

l’incompliment de l’acord de Ple relatiu a la senyalèctica turística dels 
monuments del casc antic de ciutat (2221/2012). 

 
Té la paraula el Sr. Garau: 
 
“Sí molt ràpid, bé hem començat amb la neteja dels “lletreros” aquests de la 
senyalització històrica turística i be, els resultats són un tant desiguals, aquí on hi ha 
ferratines va bé, molt bé, però on hi ha esprai la veritat és que els resultats no són bons 
perquè amb els productes que ampram ens enduim també la pintura; llavors bé, estem 
fent net, sobretot ho deixam el millor possible però n’hi ha que quedaran molt mal fets i 
segurament el Sr. Gijón, desprès, se’n haurà d’encarregar de tornar retolar i posar-los en 
el Pla de senyalització, si vol li duc la mostra, fem tot el que podem”. 
 
Té la paraula el Sr. Hila: 
 
“No pues, la retir perquè la idea era més que res aconseguir que es comences el procés, 
si ja hi ha una part que l’han arreglat i la resta es tracta més de substituir, vegem ara 
com funcionar, gràcies”. 
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Té la paraula el Sr. Garau: 
 
“No, res més, des d’aquí fer un prec als que teniu influència damunt alguns ciutadans 
que són més propensos a fer ús d’aquests faristols per aferrar totes les seves demandes, 
que les posin a un altre lloc perquè al final ens costa molt a tots, eh?, gràcies”. 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement, per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1. El Ple de l’Ajuntament de Palma lamenta l’incompliment de l’acord de Ple de 26 
d’abril de 2012 i insta a l’equip de govern a netejar i mantenir en perfectes condicions la 
senyalètica  turística de la Ciutat”. 
 
Es RETIRA de l’ordre del dia. 
 
34.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la presència policial en 

les barriades de Palma (2583/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Donaire: 
 
“Sr. Navarro espero que hoy no me riña como en la comisión y diga que yo digo 
mentiras no, espero que sobretodo cuando en la Exposición de Motivos lo único que 
hacía era recoger las noticias que durante el mes de verano se habían reproducido los 
medios de comunicación. Ud. Sabe que en la propuesta ya se lo dije en comisión, era 
una propuesta que se dirigía a la policía local porque a mí parecer creía que habían sido 
ustedes que habían decidido que la policía iba a ser la principal solución de casi todos 
los problemas que había en esta ciudad, entre ellos, pues hablamos del microbotellón 
que está siendo uno de los mayores problemas que está teniendo muchas de las 
barriadas de nuestra ciudad, las economías de subsistencia, la concentración de la 
marginalidad, las pandillas etc y a mí entender prácticamente todas las soluciones 
pasaban por la policía local, sino en su totalidad en casi en su exclusividad. Se lo dije en 
la comisión y se lo digo también ahora que a mí me parece que cargar sobre las espaldas 
de la policía local toda esa responsabilidad me parecía injusto entre otras cosas porque 
usted no tiene personal suficiente para eso porque no tiene tampoco suficientes 
herramientas para poder afrontar todo eso y porque tampoco la policía local tiene la 
formación específica suficiente para poder afrontar con éxito todos esos problemas, que 
básicamente ustedes están siendo los únicos que están en la calle, porque la policía si 
que es transversar todos estos problemas y a todos esos asuntos pero que debería ser un 
complemento entre otras políticas sean sociales de igualdad, sean de juventud, incluso 
problemas que podían transcender a otras administraciones y no solamente al espacio 
municipal. También le dije que a los barrios jo había puesto en esa Exposición de 
Motivos incluyera Can Capas y ahora le quería leer un artículo que salió en prensa sobre 
Son Gotleu del domingo pasado donde se habla que una finca recoge 160 firmas contra 
los okupas, pero hay una parte de ese artículo que es la que yo le intentaba transmitir el 
otro día que dice, permita que yo se lo lea “explica que los ocupantes entran en los pisos 
vacíos dando una patada en la puerta y lo utilizan en numerosas ocasiones como focos 
de venta de sustancias no legales, los residentes legales dicen haber recibido amenazas 
cuando llaman al 091 y al 092 de la policía es como si no existiera” eso es lo que yo le 
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digo, ustedes han puesto todo el peso o la gran mayoría de peso en la intervención de la 
policía local y no de otras áreas, y al final es que ustedes no van a poder y no podrán 
abarcarlo todo, crearan frustación a los policías y al final será mal servicio que caerá 
responsabilidad exclusivamente de la acción policial y eso es injusto, y eso es una 
decisión que están tomando ustedes, no todo esto puede ser policial, y si deciden que 
todo esto tiene que ser policial a mí no me queda más remedio que al menos a las 
barriadas en las que dice en la enumeración, pues ustedes, pongan más policías, si la 
única solución que ustedes proponen o principalmente la policía no les va a tocar más 
remedio que poner más policía pero ya le digo yo que es una equivocación porque no 
les va a poder abordar. Muchas gracias.”  
 
Té la paraula el Sr. Navarro:  
 
“Primero de todo no dije que mintiese sino que se equivocaba, diferente. De todas 
formas si leemos la Exposición de Motivos y la propuesta el que centra todo en policías 
son ustedes, ausencia de seguridad en las calles, efectivos policías resultan escasos 
insuficientes, sentimiento de inseguridad, la presencia policial nula, ausencia de 
seguridad nula, ustedes lo que nos proponen es aumentar la presencia policial, por lo 
tanto usted me está diciendo la incontradicción con su propuesta, de todas formas le 
aconsejo que no se base en noticias de prensa porque en este caso parafraseando su 
inicio de Exposición de Motivos tal como informa los medios de comunicación el PP 
logra mejorar la seguridad, el tráfico y la atención ciudadana desde que gobierna en 
Cort. Por primera vez no solo aprobamos sino que mejoramos un cinco y pico que esto 
por primera en la valoración de lo que sería la seguridad, de todas formas le doy la 
razón, no podemos basarnos solo en policía y por eso no lo hacemos, nosotros, nuestra 
principal solución como usted le llama se llaman regidores de distrito, ellos lo que 
hacen es centralizar todos los problemas de las barriadas no solo policiales sino pues se 
ponen en contacto con asociaciones de vecinos, asociaciones empresariales, vecinos 
directamente y lo que hacemos es dar solución centralizada y de forma ordenada tanto 
policía como servicios sociales como mantenimiento y EMAYA, actividades 
empresariales y demás, por lo tanto, lo que es la solución, no pasa ni mucho menos sólo 
por un control policial, lo sabemos, pero vamos usted es el me está proponiendo 
aumentar la presencia policial en las barriadas de Palma, y yo le digo que ojalá 
tuviésemos más policías, sería mucho más sencillo todo, probablemente el primer 
choque la policía es el que se encarga de ello, pero vamos también le comento que el 
número de policías de barrio sigue siendo el mismo, y sigue siendo los mismos nombres 
que había cuando ustedes gobernaban y nosotros hemos cambiado el modelo 
precisamente para que las actuaciones que nos solicitan estos policías de barrio pues 
sean más rápidas y efectivas. Pero insisto no solo desde una vertiente policial sino 
teniendo en cuenta pues el resto de vertientes como usted muy bien dice, por lo tanto no 
podemos aceptar esta proposición porque ni en la Exposición de Motivos ni en la 
propuesta final podemos estar de acuerdo. Gracias.” 
 
Intervé el Sr. Donaire: 
 
“También me sabe mal que no lleguemos acuerdos usted y yo Sr. Navarro, a pesar de 
que ya lo dijimos o ya se lo dije que evidentemente su modelo y el nuestro no era lo 
mismo, yo creo que podríamos encontrar un espacio intermedio, lo que yo me haya 
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podido equivocar, que me equivoqué mucho, cuando yo gestioné la policía pero algo 
acertaríamos y con lo que usted pueda estar llevando ahora a cabo, yo le digo que la 
cuestión de los vecinos y ya no solamente en prensa, yo lo de prensa me hacía eco de lo 
que salía y de las declaraciones de los vecinos en prensa no me lo he inventado yo, es 
extrapolar en la Exposición de Motivos lo que decían estos artículos en prensa, pero sí 
basta pasearse por la calle cuando uno habla con los vecinos y habla de policía local, la 
policía local que ellos sienten, su policía local no es aquella  que a lo mejor usted y yo 
podemos entender grupo gap, policía judicial, básicamente lo que entienden por policía, 
es policía de barrio y policía de cercanía y los vecinos están diciendo que no ven a su 
policía, a este tipo de policía, aquí yo ya le dije que efectivamente usted estaba 
cubriendo una espacio que posiblemente nosotros no cubríamos de forma efectiva que 
era la cuestión de la noche y fines de semana y se lo agradecía públicamente en el pleno, 
pero me tiene que reconocer que en algunas barriadas por las noticias que están saliendo 
se ha percibido que no existe este tipo de policía lo que ellos consideran su policía, lo 
que consideran su policía es eso, su policía de proximidad los policías de barrio, y allí 
es donde yo le pido un esfuerzo no vuelque todo, parte de lo que haya volcado en un 
tipo de policía, pues que no se acosta de seguir eliminando lapidando lo que es la policía 
de barrio o lo que es la policía de proximidad. Muchas gracias.” 
 
Intervé el Sr. Navarro: 
 
“Yo insisto, insisto en que los policías de barrio son muy importantes, son un núcleo de 
atención directa al ciudadano, insisto son exactamente los mismos que cuando usted 
gobernaba la policía y son no número, sino las personas son las mismas. Las 
asociaciones de vecinos junto con los regidores de distrito tienen los teléfonos de estos 
policías conocen directamente estas personas, lo que ha variado ha sido el modelo 
posterior que es el policía de barrio comunicaba esto a su distrito el posible problema y 
el distrito decidía dentro de su propio distrito como lo solucionaba ahora no, esto se 
comunica de forma centralizada a una unidad de información y esta unidad de 
información centralizada de toda Palma no por distritos en la que le da la solución al 
problema puntual, actuando bien ull, actuando bien gap, actuando bien simplemente la 
ocell o cualquier tipo de unidad de apoyo, simplemente a veces dando un pequeño 
apoyo a lo que sería la policía de distrito, insisto la policía de distrito sigue igualmente 
potenciada siguen siendo los mismos y ejecutando el mismo trabajo, de todas formas en 
la propuesta no tiene nada que ver con lo que estamos comentando ahora, si quiere usted 
nos sentamos un día y intentaré convencerle que nuestro modelo prácticamente pues da 
más resultados de que hay más policías en la calle por mucho que la sensación no sea 
así, o algunos comentarios que han salido en prensa son estos, yo también le puedo 
sacar no sólo el que le he sacado que es el último en prensa de felicitación a la policía, 
de que la presencia policial es mayor, el alcalde cuando se desplaza por las barriadas le 
dan la enhorabuena por lo que sería el servicio policial que quedan cosas pendientes por 
hacer, por supuesto, que con más policías trabajaríamos mejor por supuesto pero hay lo 
que hay y con esto tenemos que salir adelante. Gracias.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“El Ple de l'Ajuntament insta al govern municipal a incrementar la presència policial en 
les barriades de Palma i, de manera especial, en aquelles que durant aquests últims 
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mesos han manifestat, de forma repetida, l'absència de seguretat que sofreixen els seus 
carrers”. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor  (PSOE i PSM-IV-ExM). 
 
38.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a: el pla de Sant Jordi 

un tresor patrimonial. Cultura i Turisme (2605/2012) 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Hi ha una alternativa del Grup Municipal Popular” 
 
Té la paraula el Sr. Garau: 
 
“Simplement m’agradaria explicar que és una proposició alternativa però que enllaça a 
la proposta que va fer el regidor Noguera que ha fet una magnífica proposta y des de 
aquí li vull agrair en nom sobre tot de la gent des pla, santjordiers, sonferriolers, del 
Pil·larí també perquè de veres que moltes de vegades els ciutadans d’allà que també són 
ciutadans ens hem sentit una miqueta abandonats per part dels ciutadans de Ciutat, i bé 
hem de reconèixer que tenim molt de patrimoni el Sr. Noguera ha fet una feina 
excepcional i l’únic que cal dir és que el problema com sempre va ser per pressupost per 
poder-ho executar les rutes cicloturístiques i també per mantenir-les d’aquí el que li 
volien brindar és l’oportunitat de col·laborar i del nostre compromís d’intentar trobar 
finançament que no carregui a les arques municipals, això  vol dir finançament exterior  
per trobar una fórmula per poder-les executar, també per poder, fer actuacions de 
presecució del patrimoni i el que és tan o més com fer-ho és el manteniment, estéim fent 
feina en diferents projectes que els hi faré partícipet i faré conèixer i esper establir una 
línea de col·laboració fructífera per a tots els ciutadans des pla. Gràcies.” 
 
Intervé el Sr. Noguera: 
 
“No hi ha molta cosa més a afegir, la veritat és que moltes vegades no sabem el que 
tenim a Palma i sobretot hem de saber que Palma és molt més que la Ciutat i el pla de 
Sant Jordi és un autèntic tresor, més de mil cinc-cents molins repartits per l’esplanada 
de Sant Jordi, això, és un patrimoni etnològic únic a Europa, i a més és el primer que 
veuen els turistes i sobretot aquesta proposta tracta de connectar el que és patrimoni 
històric, patrimoni etnològic, i sobretot la mobilitat sostenible que és una forma crec 
molt preciosa de fer turisme, tant per la gent que ve de fora com per la gent de ciutat. 
Evidentment  li agafam la mà amb aquesta col·laboració que xerra i sobretot també si 
que hi ha una cosa  que té un preu mínim simplement és enviar la brigada que és 
condicionar i adequar el que són les murades talaiòtiques de Cas Quitxero que està 
justament en el centre de Sant Jordi i seria una bona notícia que la gent tant de Sant 
Jordi com la gent que visita Sant Jordi pogués veure que cinquanta metres de la plaça hi 
ha unes runes talaiòtiques molt importants.” 
 
Parla el Sr. Garau:  
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“Si són un poc més de cinquanta metres i a més costa cap a vall i costa anar-hi però ho 
farem net i ho adesentarem.” 
 
Alternativa presentada pel Grup Municipal Popular: 
 
“L’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a promoure i valoritzar el 
patrimoni etnològic de l’àrea agrícola del Pla de Sant Jordi mitjançant la recerca 
de finançament exterior per a la creació de rutes cicloturístiques que contribueixin 
al coneixement de la zona i a la desestacionalització del turisme de la platja de 
Palma”. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
37.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a 28 de setembre, dia 

internacional per la despenalització de l’avortament (2603/2012) 
 
Té la paraula la Sr. Fernández Barrero: 
 
“Me disculp perquè estava aclarint una pregunta que tenc pendent amb el Sr. Garau del 
tema de CEMEX que ja tenc l’informació i després li facilitaré. Que estava aclarint una 
pregunta que tenim pendent que vostè m’ha fet a mi damunt CEMEX que em sap greu 
però estava aclarint aquesta informació. 
La proposició que presentam avui és per dur a debat la commemoració del vint-i-vuit de 
setembre com Dia Internacional de la Despenalització de l’Avortament. Aquest dia vint-
i-vuit de setembre neix el 1990 a Argentina a partir del 5è encontre feminista llatino-
americà i del Carib, aquest encontre el posa en evidència es que necessari establir una 
dia internacional per reivindicar el dret a triar, el dret a elegir per part de les dones i a 
més per recordar a totes aquelles dones i són dones que moren privades d’aquest dret 
víctimes d’un avortament insegur i clandestí, i si aquest dia és important en qualsevol 
context, actualment en el context que tenim nosaltres en aquest país agafa més 
rellevància davant les amenaces, consideram una amenaça per part del ministre de 
justícia de la modificació de LO 2/2010 sobre la interrupció voluntària de l’embaràs. 
Només imaginar a una modificació que suposi un retrocés damunt d’aquest camp és 
absolutament indignant perquè no hi ha cap motiu que pugui justificar tornar enrere la 
lluita de tantes, de tantes principalment però també homes perquè les dones puguin tenir 
el dret elegir, el dret a decidir en quin moment de la seva vida poden tenir o si volen o 
no volen tenir fills. Bastant dolorosa potser aquesta decisió per una dóna com perquè a 
més se li posin tot tipus d’obstacles per a crear una situació pràcticament de 
criminalització d’aquesta decisió, sense cap dubte, l’administració pública està per 
garantir el drets de les persones, està per evitar que hagi dones que per practicar un 
avortament en situacions de clandestinitat es puguin jugar la vida. L’Administració 
Pública no pot permetre de cap de la manera s’intromissió del sector religiós i 
conservadors perquè aquesta modificació que es vol impulsar i a Espanya i a qualsevol 
altre país és perquè aquest dret no es reconeix és sense cap dubte fruit d’aquests sectors, 
fruit de la pressió de sectors que volen obstaculitzar aquest dret com un mecanisme de 
poder i control sobre els cossos i l’autonomia, la sexualitat i les decisions reproductives 
de les dones. L’avortament sense cap dubte ha de ser legal i segur perquè això és una 
qüestió de democràcia. Gràcies.” 
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Té la paraula la Sra. Ferriol: 
 
“Sra. Fernández els problemes de perspectiva, vostès xerren a aquesta proposició del 
dret a elegir a avortar i nosaltres pensam amb el dret a la vida dels nasciturus, és una 
diferència molt considerable de punt de vista, en qualsevol cas, el dret a la vida està 
consagrat a la Constitució, miri, la veritat és que aquesta és un tema que com ja és 
habitual en aquest plenari és de competència nacional, no s’ha de debatre a un 
Ajuntament sinó que s’ha de debatre al Congrés o Senat i per tant és que és molt difícil 
que ens posem d’acord Sr. Fernández jo si vol que facem un debat sobre responsabilitats 
sobre educació sobre ètica, sobre la defensa del més dèbil, sobre la llei actual que està 
recorreguda pel partit que jo represent em podem xerrar però em pareix que serà difícil 
d’arribar a un punt de trobada per tant exposicionament del grup municipal del partit 
popular de l’equip de govern és votà en contra del punt 1 i del punt 2. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Sánchez:  
 
“Bé no es pot afegir molt més també al que ha dit la redactora d’aquesta proposició la 
Sra. Fernández, el nostre grup donarà suport a aquests dos punts i a aquesta proposició 
perquè en principi varen ser redactors d’aquesta llei que està en vigor en aquests 
moments des del 2010 que dóna moltíssima seguretat i per qüestions de salut pública és 
una llei molt completa i que evita els problemes que tenen moltes dones arreu del món, 
que és el que ve a recordar aquesta celebració del 28 de setembre, dic que vostès són un 
partit que sempre estan a favor de les llibertats individuals de les persones, la llibertat 
individual de la persona per triar la llengua, la llibertat individual d’una persona per dur 
a un fill que practica la segregació de sexes, però justament no estan a favor de la 
llibertat individual de la dóna per triar i això, és el que ens diferència sempre vostès un 
grup conservador i els altres grups polítics que representen a una part de la població 
important, dic que ja vorem que passa, haurem de veure si la societat d’aquest país 
d’Espanya acceptarà un canvi de model i de retrocés que per desgràcia sigui, no sigui 
l’any 1985 sinó que sigui a èpoques que més no recordar. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero:  
 
“Sra. Ferriol entec que no ens posen d’acord evidentment partim d’ideologies 
absolutament oposades, però al marge de les ideologies aquí una realitat i es que milions 
de dones al món avorten davant aquesta realitat vostè pot posar damunt la taula tots els 
prejudicis religiosos, morals que vulgui però hi ha una realitat que està aquí, i que 
aquesta decisió sense cap dubte és una decisió personal que la dona que es troba amb 
aquesta circumstància ha de prendre i és una decisió que només a ella li convé, no 
podem posar la taula tots aquests perjudicis perquè això suposa abocar a les dones a 
l’avortament clandestí, l’avortament il·legal a la mort, a les infeccions a situacions 
realment dramàtiques i innecessàries per una societat del segle XXI, això, no és una 
qüestió moral, ¨no és una qüestió de religió, és una qüestió personal d’aquelles dones 
que tenen dret a triar, dret a escollir, dret a decidir, que fan en la seva vida, en la seva 
sexualitat i evidentment amb el seu embaràs. Crec que hi ha fins ara la llei que ens 
empara és una llei legal, és una llei que protegeix a tothom, no desprotegeix a ningú i 
dóna sortida a una demanda que és més que evident, qualsevol retrocés és una qüestió 
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purament ideològica no és una defensa, si volen el poden disfressar com a defensa a no 
sé qui com, el que vulguin però no és veritat això, no és veritat, això és una qüestió de 
prejudicis ideològics però es pot consentir que de cap de les maneres, prejudicis de 
caràcter religiós o d’ideologies conservadores aboquin a les dones a una situació de 
perillositat per a les seves vides per poder solventar una situació que en aquell moment 
elles no troben que és oportú dins la seva vida com és tenir un fill, que és una decisió 
prou important, per tant, crec que aquesta, a més vostè estaria a favor de la 
despenalització de l’avortament, pens que el que aquí es tracta és de tenir en 
consideració el dia 28 o també està a favor de que les dones optin per aquest sistema 
puguim patir presó, que puguin patir conseqüències en la llei i evidentment l’altre punt 
de manifestar-se el seu compromís i la defensa del dret de les dones a decidir 
lliurament.” 
 
Té la paraula la Sra. Ferriol:  
 
“Mirin sempre que es parla de determinats temes acabam allà mateix, que nosaltres som 
els conservadors i vostès són els progressistes i que de qualque manera nosaltres vivim 
enclats en el passat o que ens mouen en prejudicis religiosos o morals. L’ideologia d’ 
cadascú, la ideologia que poden parlar en aquest plenari està recolzada o refrendada per 
unes sigles d’un partit polític en el qual pertany cadascú que estam aquí, el tema religiós 
és un tema que correspon a la intimitat i a la part més personal  de cada un de nosaltres 
que hem de procurar que no s’entri a debatre a un ple  municipal. Mirin, el fet de que a 
un moment determinat fa molts d’anys hi hagués  tant de problemes amb les dones que 
es quedaven embarassades i no tenien manera d’evitar això, no és la situació d’avui en 
dia. Miri, jo no me posaré a parlar del que passa a l’altre cap de mon Sra. Fernández, jo 
parlo del que passa al meu país, al meu país el que passa es que hi ha medis més que 
suficients com per planificar si una persona o una parella vol tenir o no descendència i 
ja m’esperava aquestes cares d’incredulitat i estupefacció,  perquè ja estic acostumada a 
que quan es parla de segons quins temes aquesta és la reacció, però miri és que a més 
resulta que vostès només pensen amb el dret de les dones a decidir que quan passa per 
l’avortament i diuen que no saben quina defensa de qui es fa quan xerram nosaltres dels 
nostres posicionaments, bé la defensa del no nascut perquè quan un ser ha estat 
concebut té vida, això, és la gran diferència que tenim des de el nostre posicionament 
respecte del seu, a posta li dic que al millor no importava abundar però vostè insisteix 
abundar no tenc cap problema en manifestar quin és el posicionament com a grup i 
sobretot reiterar que aquest és un tema d’àmbit nacional que en el moment en que el 
govern d’Espanya  prengui la decisió d’instar una reforma d’aquesta llei em podrem 
xerrar, jo no tenc cap element com per poder dir en aquests moments cap a on anirà la 
llei, si que és veritat que hi ha convenció internacional que diu que no s’ha de 
discriminar per raó de discapacitat i és cert que el Cermi ha manifestat que si s’ha de 
reformar la llei de l’avortament que no s’hauria de tenir el fet de la discapacitat com a 
causa Sra. Fernández, em sap greu, però això és el que hi ha. Jo comprenc que vulguin 
dur aquests temes i comprenc que el seu posicionament però han d’entendre que no el 
compartesqui, ja no dic a títol personal però això és un tema que no correspon sinó com 
a representant d’un grup polític que a demés és el partit polític que va presentar recurs 
contra la llei que està en vigor en aquest moment de l’avortament que és pràcticament 
un avortament lliure, no estam d’acord amb aquest posicionament i per tant insistesc no 
podem votar a favor ni des punt 1 ni del punt 2. Moltes gràcies.”  
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Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania: 
 
“1. El Ple de L’Ajuntament de Palma amb motiu de la commemoració del Dia 
Internacional en favor de la Despenalització de l’Avortament, valora públicament la 
lluita de les dones i els homes que han treballat i treballen per  garantir a les dones el 
dret a decidir la seva maternitat, amb  totes les garanties públiques i gratuïtes. 

 
2. El Ple de l’Ajuntament de Palma manifesta el seu compromís per defensar el dret de 
les dones a decidir lliurement una interrupció de l’embaràs segura, gratuïta i pública”. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
39.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a promoció dels 

festivals Neotokyo i Exposono (2617/2012) 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania,  
següent proposta transaccional: 
 
“1. L'Ajuntament de Palma donarà suport tècnic i econòmic, facilitarà espais 
municipals si escau  i farà difusió i promoció dels Festivals NeoTokyo, l'ExpoSono i 
RetroMallorca, en funció de les disponibilitats pressupostàries”. 
 
S’APROVA  per unanimitat. 
 
40.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la finalització i posada en 

marxa del centre de prevenció de la dependència i promoció e l’autonomia 
personal ubicat al carrer Sebel·lí cantonada amb Florència (Son Ximelis) 
(2578/2012). 

 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Serveis a la Ciutadania,  
següent proposta transaccional: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a finalitzar les obres 
del futur centre de prevenció de la dependència i promoció de l’autonomia 
personal ubicat a la barriada de Son Ximelis, carrer Sebel·li cantonada amb 
Florència, en funció de les disponibilitats pressupostàries”. 
 
S’APROVA per unanimitat la proposta transaccional, afegint al final de la 
proposició “En funció de les disponibilitats pressupostàries.  
 
41.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a facilitar el certificat de 

resident gratuït per a menors de 5 anys (2593/2012) 
 
Es proposa, dictaminat favorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
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“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a que la targeta de 
resident es pugui expedir des del naixement de l’infant, permetent així que els 
menors de 5 anys d'edat puguin obtenir el certificat de resident gratuït per 
Internet”. 
 
S’APROVA per unanimitat. 
 
42.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a minimitzar els impactes 

de la revisió dels valors cadastrals (2594/2012). 
 
Es proposa dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1.- Aplicar tots i cada una de les reduccions i bonificacions previstes a la llei per als 
primers anys d’aplicació dels nous valors, i fins al màxim possible, donat que ja s’ha 
rebutjat l’aplaçament de la revisió de la ponència dels valors cadastrals. 
 
2.- Informar als ciutadans i ciutadanes de Palma dels efectes reals que la revisió té sobre 
TOTS els tributs i questa informació sigui exhaustiva i real”. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
43.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a les pagues 

extraordinàries de 2013 en gener i maig (2595/2012) 
 
Té la paraula la Sr. Fernández: 
 
“Me disculp perquè estava aclarint una pregunta que tenc pendent amb el Sr. Garau del 
tema de CEMEX que ja tenc l’informació i després li facilitaré. Que estava aclarint una 
pregunta que tenim pendent que vostè m’ha fet a mi damunt CEMEX que em sap greu 
però estava aclarint aquesta informació. 
La proposició que presentam avui és per dur a debat la commemoració del vint-i-vuit de 
setembre com Dia Internacional de la Despenalització de l’Avortament. Aquest dia vint-
i-vuit de setembre neix el 1990 a Argentina a partir del 5è encontre feminista llatino-
americà i del Carib, aquest encontre el posa en evidència es que necessari establir una 
dia internacional per reivindicar el dret a triar, el dret a elegir per part de les dones i a 
més per recordar a totes aquelles dones i són dones que moren privades d’aquest dret 
víctimes d’un avortament insegur i clandestí, i si aquest dia és important en qualsevol 
context, actualment en el context que tenim nosaltres en aquest país agafa més 
rellevància davant les amenaces, consideram una amenaça per part del ministre de 
justícia de la modificació de LO 2/2010 sobre la interrupció voluntària de l’embaràs. 
Només imaginar a una modificació que suposi un retrocés damunt d’aquest camp és 
absolutament indignant perquè no hi ha cap motiu que pugui justificar tornar enrere la 
lluita de tantes, de tantes principalment però també homes perquè les dones puguin tenir 
el dret elegir, el dret a decidir en quin moment de la seva vida poden tenir o si volen o 
no volen tenir fills. Bastant dolorosa potser aquesta decisió per una dóna com perquè a 
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més se li posin tot tipus d’obstacles per a crear una situació pràcticament de 
criminalització d’aquesta decisió, sense cap dubte, l’administració pública està per 
garantir el drets de les persones, està per evitar que hagi dones que per practicar un 
avortament en situacions de clandestinitat es puguin jugar la vida. L’Administració 
Pública no pot permetre de cap de la manera s’intromissió del sector religiós i 
conservadors perquè aquesta modificació que es vol impulsar i a Espanya i a qualsevol 
altre país és perquè aquest dret no es reconeix és sense cap dubte fruit d’aquests sectors, 
fruit de la pressió de sectors que volen obstaculitzar aquest dret com un mecanisme de 
poder i control sobre els cossos i l’autonomia, la sexualitat i les decisions reproductives 
de les dones. L’avortament sense cap dubte ha de ser legal i segur perquè això és una 
qüestió de democràcia. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Ferriol: 
 
“Sr. Fernández els problemes de perspectiva, vostès xerren a aquesta proposició del dret 
a elegir a avortar i nosaltres pensam amb el dret a la vida dels nasciturus, és una 
diferència molt considerable de punt de vista, en qualsevol cas, el dret a la vida està 
consagrat a la Constitució, miri, la veritat és que aquesta és un tema que com ja és 
habitual en aquest plenari és de competència nacional, no s’ha de debatre a un 
Ajuntament sinó que s’ha de debatre al Congrés o Senat i per tant és que és molt difícil 
que ens posem d’acord Sr. Fernández jo si vol que facem un debat sobre responsabilitats 
sobre educació sobre ètica, sobre la defensa del més dèbil, sobre la llei actual que està 
recorreguda pel partit que jo represent em podem xerrar però em pareix que serà difícil 
d’arribar a un punt de trobada per tant exposicionament del grup municipal del partit 
popular de l’equip de govern és votà en contra del punt 1 i del punt 2. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Sánchez:  
 
“Bé no es pot afegir molt més també al que ha dit la redactora d’aquesta proposició la 
Sra. Fernández, el nostre grup donarà suport a aquests dos punts i a aquesta proposició 
perquè en principi varen ser redactors d’aquesta llei que està en vigor en aquests 
moments des del 2010 que dóna moltíssima seguretat i per qüestions de salut pública és 
una llei molt completa i que evita els problemes que tenen moltes dones arreu del món, 
que és el que ve a recordar aquesta celebració del 28 de setembre, dic que vostès són un 
partit que sempre estan a favor de les llibertats individuals de les persones, la llibertat 
individual de la persona per triar la llengua, la llibertat individual d’una persona per dur 
a un fill que practica la segregació de sexes, però justament no estan a favor de la 
llibertat individual de la dóna per triar i això, és el que ens diferència sempre vostès un 
grup conservador i els altres grups polítics que representen a una part de la població 
important, dic que ja vorem que passa, haurem de veure si la societat d’aquest país 
d’Espanya acceptarà un canvi de model i de retrocés que per desgràcia sigui, no sigui 
l’any 1985 sinó que sigui a èpoques que més no recordar. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández:  
 
“Sra. Ferriol entec que no ens posen d’acord evidentment partim d’ideologies 
absolutament oposades, però al marge de les ideologies aquí una realitat i es que milions 
de dones al món avorten davant aquesta realitat vostè pot posar damunt la taula tots els 
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prejudicis religiosos, morals que vulgui però hi ha una realitat que està aquí, i que 
aquesta decisió sense cap dubte és una decisió personal que la dona que es troba amb 
aquesta circumstància ha de prendre i és una decisió que només a ella li convé, no 
podem posar la taula tots aquests perjudicis perquè això suposa abocar a les dones a 
l’avortament clandestí, l’avortament il·legal a la mort, a les infeccions a situacions 
realment dramàtiques i innecessàries per una societat del segle XXI, això, no és una 
qüestió moral, ¨no és una qüestió de religió, és una qüestió personal d’aquelles dones 
que tenen dret a triar, dret a escollir, dret a decidir, que fan en la seva vida, en la seva 
sexualitat i evidentment amb el seu embaràs. Crec que hi ha fins ara la llei que ens 
empara és una llei legal, és una llei que protegeix a tothom, no desprotegeix a ningú i 
dóna sortida a una demanda que és més que evident, qualsevol retrocés és una qüestió 
purament ideològica no és una defensa, si volen el poden disfressar com a defensa a no 
sé qui com, el que vulguin però no és veritat això, no és veritat, això és una qüestió de 
prejudicis ideològics però es pot consentir que de cap de les maneres, prejudicis de 
caràcter religiós o d’ideologies conservadores aboquin a les dones a una situació de 
perillositat per a les seves vides per poder solventar una situació que en aquell moment 
elles no troben que és oportú dins la seva vida com és tenir un fill, que és una decisió 
prou important, per tant, crec que aquesta, a més vostè estaria a favor de la 
despenalització de l’avortament, pens que el que aquí es tracta és de tenir en 
consideració el dia 28 o també està a favor de que les dones optin per aquest sistema 
puguim patir presó, que puguin patir conseqüències en la llei i evidentment l’altre punt 
de manifestar-se el seu compromís i la defensa del dret de les dones a decidir 
lliurament.” 
 
Té la paraula la Sra. Ferriol:  
 
“Mirin sempre que es parla de determinats temes acabam allà mateix, que nosaltres som 
els conservadors i vostès són els progressistes i que de qualque manera nosaltres vivim 
enclats en el passat o que ens mouen en prejudicis religiosos o morals. L’ideologia d’ 
cadascú, la ideologia que poden parlar en aquest plenari està recolzada o refrendada per 
unes sigles d’un partit polític en el qual pertany cadascú que estam aquí, el tema religiós 
és un tema que correspon a la intimitat i a la part més personal  de cada un de nosaltres 
que hem de procurar que no s’entri a debatre a un ple  municipal. Mirin, el fet de que a 
un moment determinat fa molts d’anys hi hagués  tant de problemes amb les dones que 
es quedaven embarassades i no tenien manera d’evitar això, no és la situació d’avui en 
dia. Miri, jo no me posaré a parlar del que passa a l’altre cap de mon Sra. Fernández, jo 
parlo del que passa al meu país, al meu país el que passa es que hi ha medis més que 
suficients com per planificar si una persona o una parella vol tenir o no descendència i 
ja m’esperava aquestes cares d’incredulitat i estupefacció,  perquè ja estic acostumada a 
que quan es parla de segons quins temes aquesta és la reacció, però miri és que a més 
resulta que vostès només pensen amb el dret de les dones a decidir que quan passa per 
l’avortament i diuen que no saben quina defensa de qui es fa quan xerram nosaltres dels 
nostres posicionaments, bé la defensa del no nascut perquè quan un ser ha estat 
concebut té vida, això, és la gran diferència que tenim des de el nostre posicionament 
respecte del seu, a posta li dic que al millor no importava abundar però vostè insisteix 
abundar no tenc cap problema en manifestar quin és el posicionament com a grup i 
sobretot reiterar que aquest és un tema d’àmbit nacional que en el moment en que el 
govern d’Espanya  prengui la decisió d’instar una reforma d’aquesta llei em podrem 
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xerrar, jo no tenc cap element com per poder dir en aquests moments cap a on anirà la 
llei, si que és veritat que hi ha convenció internacional que diu que no s’ha de 
discriminar per raó de discapacitat i és cert que el Cermi ha manifestat que si s’ha de 
reformar la llei de l’avortament que no s’hauria de tenir el fet de la discapacitat com a 
causa Sra. Fernández, em sap greu, però això és el que hi ha. Jo comprenc que vulguin 
dur aquests temes i comprenc que el seu posicionament però han d’entendre que no el 
compartesqui, ja no dic a títol personal però això és un tema que no correspon sinó com 
a representant d’un grup polític que a demés és el partit polític que va presentar recurs 
contra la llei que està en vigor en aquest moment de l’avortament que és pràcticament 
un avortament lliure, no estam d’acord amb aquest posicionament i per tant insistesc no 
podem votar a favor ni des punt 1 ni del punt 2. Moltes gràcies.”  
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1.- Establir per als seus empleats públics les dues pagues extraordinàries  que marca 
l’EBEP als mesos de gener i maig a l’any 2013. 
 
2.- Negociar amb els representants dels treballadors el pagament de les dues pagues 
extraordinàries a partir de l’any 2014”. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
44.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a l’Empresa Municipal 

EMAYA S.A. en relació a negociar amb els sindicats propostes que afectin als 
treballadors i no provocar situacions que posin en perill la imatge de Palma 
(2596/2012). 

 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Sra. San Gil només per aclarir una cosa, un devengo ja li he dit, si vostè treu un interí 
dia 15 de juliol li haurà de pagar de dia 1 de juny a dia 15 de juliol la part proporcional, 
dit això, no era per dir una cosa més. A mi em sap greu però aquesta proposició de 
l’empresa municipal d’EMAYA ja l’hem reiterada moltes de vegades, excessives 
vegades, i per segon agost consecutiu que aquesta equip de govern que està governant la 
nostra ciutat s’ha adonat una imatge diferent que l’agost de l’any passat però diguem 
que no és l’adequada, el primer mes d’agost no es varen fer les contractacions per suplir 
les vacances a una empresa vull recordar que va guanyar dos milions d’euros però no es 
varen cobrir, en la qual Palma va quedar bruta amb la mala imatge que va donar i 
enguany increïblement però per jo encara no ho he acabat d’entendre, increïblement 
després del RDL de l’Estat que posava 37,5 h i mitja als treballadors de les 
administracions, després el mateix RDL els llevava les pagues extraordinàries surt el 
president d’EMAYA  i els hi diu perquè els sindicats curiosament a EMAYA 
acceptaven 37,5h i mitja i el 7% de rebaixa, s’acceptava, no va bastar, el mes de juliol el 
Sr. President va haver de proposar fer un dia més de feina afegit a les 37h i l’eliminació 
de la paga extraordinària al 7% en el cas d’EMAYA, clar que varem fer els sindicats 



 

- 179 - 

durant dues setmanes varen tenir convocades quinze o setze dies, no em record de vaga 
el mes d’agost i evidentment això va tenir un ressó a la premsa, és evident que va passar 
al final, com ha passat altres vegades, com que EMAYA no té un gerent, cosa que ha 
estat reiteradament criticada per l’oposició envers d’un gerent ha incrementat bastant el 
staff vostè mateix no hi ha gerent encara és l’hora que ens donin una explicació de 
perquè a la funerària sigui necessària i EMAYA que és la principal empresa no és 
necessari un gerent, quin és l’efecte és que el final ha d’intervenir el batle i n’aquest cas 
jo li vull reconèixer i va posar una mica de cordura, perquè el contrari era absurd, si els 
sindicats estaien disposts i havien acceptat fer 37,5h i mitja i estaiem acceptat 
l’eliminació del 7% de la retribució que aquest cas com que tenen més de dues pagues 
extraordinàries no podia ser la de Nadal a que ver repartir les 37,5h i mitja en sis dies de 
feina en lloc de cinc, en ne que ve, si era una proposició abocada al fracàs més absolut, 
d’havia ser una proposició baligerant amb els sindicats jo entec que vostè es mogui de 
manera incòmode amb els sindicats de Funció Pública, diguem de Funció Pública no 
només si només d’EMAYA, d’EMAYA des de luego, els de l’administració vostè, 
encara no ha acabat d’encaixar les regles del joc, al millor deuen ser diferents, jo amb 
l’empresa privada li vull reconèixer que jo no sé com actuen els sindicats perquè no he 
negociat mai, a l’administració pública si que ho sé, i sé perfectament que el mes de 
juliol anar a proposar lo que vostè els va proposar és una mesura abocada al fracàs i no 
només això, sinó que a damunt fa mal i fa mal a la imatge turística que en el mes de 
juliol és vital i per això, varen sortir els hotelers dient que fais, aquí el que s’ha de fer és 
arribar a un acord o al manco anul·lar tota aquesta amenaça de vaga i gràcies a Déu que 
es va fer i va quedar a un acord, però el final el que demostra això és que hi ha qualque 
cosa que no funciona a EMAYA en la relació amb els sindicats, EMAYA supòs que no 
s’ha fet el discurs que és injust però necessari perquè enguany EMAYA ha guanyarà 
cinc o sis milions d’euros, és difícil sostenir davant els treballadors que és necessari 
retallar-los la paga extraordinària o el 7% quan l’empresa guanyarà cinc o sis milions 
d’euros, és difícil, per tant s’ha d’anar amb molta mà esquerra perquè amb aquestes 
tenim les de perdre Sr. Garau, el juliol no és una època per muntar conflictes laboral 
amb l’empresa de neteja de Palma, no ho és, ni el juliol d’enguany ni el de l’any que ve 
ni l’altre, l’altre com ja no hi serà probablement ja ens tocarà a nosaltres negociar. 
Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Garau:    
 
“Don Andreu té molta confiança en que nosaltres ho farem molt malament i vostès molt 
bé i que els hi tornaran la confiança, en fi, el ciutadà ja decidirà, mentrestant anem a fer 
feina i anem a fer feina pel ciutadà, que és a qui ens devem. Miri el primer de tot qui 
varen convocar la vaga varen ser els sindicats i a més va ser una convocatòria una 
miqueta des del meu punt de vista una miqueta precipitada perquè realment el que va fer 
l’empresa no ho va fer el president, ho va fer l’empresa, va ser una decisió consensuada 
amb el meu equip de direcció, a n’en a veure de quina manera podem aprofitar aquestes 
dues hores i mitja puguin ser més productives i la proposta era que com nosaltres donam 
un servei 24 els 365 dies evidentment anar a un servei de sis dies a la setmana que per 
cert fa anys hi eren, i això era la proposta de sortida en tota negociació que s’ha de fer, 
varen preparar una proposta de sortida davant això els sindicats directament han fet a 
saber això a negociar, decideixen fer una proposta de força que és convocar la vaga 
perquè saben que estaven amb una situació crítica de temporada turística important, 
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amb alça, crisi econòmica, cadascú quan negocia emplea les armes que té, jo crec que 
bé està el que acaba i crec que va acabar molt bé i crec que varem actuar amb celeritat, 
amb diligència, evidentment el paper del batle va ser molt important, clau amb aquest 
cas i perfecte, miri, per una altra banda, vostè, segueix enperrat en dir, és que EMAYA 
té beneficis i com es justifica que una empresa amb beneficis, miri EMAYA té beneficis 
i aquests beneficis depenen, curiós, depenen de molt de com plogui, per exemple, clar 
una empresa d’aquest calibre no pot estar al bord de si plou o no plou o tal, llavors, el 
fet de que un any tengui beneficis no és una garantia de que els pròxims anys continuï   
tenen i a demés li record i vostè ho sap té prou coneixement i prou informació com per 
no poder-me dir que no és conscient d’això, EMAYA té un dèficit d’inversió molt 
important, molt important, i vostè és responsabilitat ser previsors per poder fer front a 
aquesta inversió. I després efectivament ho podríem fer millor per ventura sí, segur que 
sí, sempre ho podem millorar, però li record que EMAYA esteim traient el servei en 
qualitat, amb bastant de qualitat, en dues-centes persones menys que quan vostès la 
gestionaven, en dues-centes persones menys, això, una dada irrefutable que ens costa 
molt, que tothom ha de fer molta més feina, clar, clar que sí, faltaria més, però bé jo 
crec que això que em digui que en fi o faci més bé o més malament, el puc millorar, sí, i 
amb això, em xec cada dia, però bé reconegui almenys els esforços que fan les mil tres-
centes noranta-set persones que han de treure un servei que vostès treien amb dues-
centes persones més. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández: 
 
“En principi només intervendré per explicar un poc el vot afirmatiu des d’aquesta 
coalició perquè evidentment no podem estar en contra de cap de les maneres amb una 
proposició que parli de negociar amb els sindicats aquelles propostes que afectin als 
treballadors com una manera d’evitar conflictes innecessaris, sobretot, com diu el segon 
punt, evitar provocar unes situacions que creen no només una mala imatge sinó també 
unes tensions entre la direcció i els empresaris, perdó, entre els treballadors i la direcció 
que és evitable, perquè efectivament és una empresa molt sensible, que l’impacte que té 
damunt la població, davant una vaga pues té unes conseqüències molt importants, per 
tant, tractar amb molt de tacte tot el que faci referència a la negociació amb treballadors 
i amb els sindicats crec que es fonamental. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Alcover: 
 
“Miri, Sr. Garau vostè ha aconseguit una fita històrica i és posar d’acord a tots els 
sindicats d’EMAYA, jo no els havia vist mai tots d’acord, no els havia vist mai, li dic 
en serio, ara per això lis hi va posar d’acord, vostè s’imagina, nosaltres no en tret el 
tema, no hem volgut intervenir perquè encara no s’ha arribat a un acord, però amb els 
funcionaris de la casa hi ha un greu conflicte de l’horari laboral, hi ha un greu conflicte 
que esperem que es solucioni per bé, per bé de tots els palmesans, vostè s’imagina si la 
Sra. San Gil va als funcionaris i digui les 37,5h que hem de fer per llei, ara justament 
aquesta llei s’ha de complir, la de Capitalitat no, però aquesta s’ha de complir, massa 
bé, feren 37,5h però envers de cinc dies ho feren amb sis, això és un benefici pel 
ciutadà? Probablement perquè pot donar servei un altre dia com a ciutadà em podria dir 
tenim els dissabtes oberts Cort, vostè creu que té cap viso d’èxit aquesta proposta? 
Vostè creu que li sortirà bé la jugada? És que això ho faci el mes de juliol que és quan 
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és la temporada turística Sr. Garau si és un error no passa res, els errors es disculpen 
tots, tots, el problema es que no s’ha reconegut com un error, un es va equivocar, escolti 
jo em vaig equivocar, miri em sap greu, varem rectificar i ja està, s’ha acabat la 
discussió perquè se suposa que no ha de tornar passar i tothom té dret a equivocar-se, 
ara és inimaginable que un se’n vagi als sindicats i digui no, ara envers de cinc dies en 
feren sis, jo li dic suposa un benefici objectiu per la ciutadania, segur, para no triumfarà 
aquesta proposta, no pot triumfar mai, es desgastarà tot el govern i ho acabaran pagant 
tots els ciutadans de Palma, si és claríssim, i  a més si ho fa com dic, a l’empresa de 
neteja del mes de juliol, miri lo del dues-centes persones menys, evidentment vostè va 
fer una cosa que jo li vagi donar suport i crec que ha estat ben feta que es repartint tot 
l’any les vacances i això ha suposat que els mesos d’estiu s’hagin de contractar dos-
cents treballadors menys, molt bé, perfecte, no em digui que tenien dos-cents 
treballadors més, perquè eren a conseqüència d’aquesta mesura i jo li torn dir aquesta 
està ben presa, aquesta va tenir el meu suport públic també públic davant els sindicats, 
el va tenir aquest plenari, perquè era una cosa que ja havia proposada, el dèficit 
inversor, escolti, és possible que ara depengui de les aigües que faci, però és que fa sis 
anys que augmenta el benefici d’EMAYA, per tant no es pot dir que sigui una empresa 
que estigui en fallida com n’hi pugui haver una altra, n’hi qualque que el passa més 
malament que les altres, EMAYA no, EMAYA si té un problema de tresoreria és 
perquè qualque que no li paga, és a dir, l’Ajuntament i per cert des de que vostès 
governen, això és una objectiva, a si no li paguen en arribarà a tenir un problema de 
liquiditat, això, és evident, no té un problema econòmic té un problema de tresoreria que 
no és el mateix. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Garau:    
 
“Com és tard seré molt breu, evidentment vostès no tenien tants de problemes com jo 
amb els sindicats perquè vostès tenien uns socis que els compraven era molt fàcil no 
tenir problemes amb els sindicats amb uns augments salarials ja en plena crisi del 10% i 
11%, així, és molt fàcil fer-ho. Gràcies.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Comptes, Economia i 
Recursos Humans: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al president d’Emaya a: 
 
1.- Negociar amb els sindicats les propostes que afectin als treballadors de l’empresa, tal 
i com marca la legislació vigent. 
 
2.- No tornar a provocar situacions com les dels dos darrers mesos d’agost, que posen 
en perill la imatge de Palma i, conseqüentment, afecta negativament al turisme”. 
 
Es REBUTJA per 17 vots en contra (PP) i 12 vots a favor (PSOE i PSM-IV-ExM) 
 
46.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a recuperar la línia 27 de 

l’EMT a Sa Garriga i connectar amb bus Sa Torre d’en Hug. (2574/2012) 
 
Té la paraula Sr. Hila: 
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“Duim una proposta que no es la primera vegada que la duim, la veritat és que hi ha 
veïns d’aquesta zona de Palma que es posa en contacte amb nosaltres i també amb 
l’equip de govern per demanar una millora al transport públic al seu barri, creim que és 
just, crec que quelcom que tenien i que es tendria que haver llevat i tornam una mica a 
la càrrega, proposam que si el que s’ha d’augmentar és el número d’usuaris per a 
justificar la línea, pues, que es cerquin alternatives que al prop de Sa Garriga hi ha 
nuclis on poden tenir clients o usuaris un transport públic un d’ells és Son Reus aquesta 
fàbrica de cremar fems internacional allà hi ha treballadors, si arriba el fems d’Itàlia pot 
arribar un autobús de l’EMT de Palma i també hi ha el Centre Sanitari de Protecció 
Animal que també hi ha veïns i veïnes de Palma que van allà a cercar animals, també 
tenia a prop Son Bibiloni, les instal·lacions del Mallorca que també pot a treure usuaris, 
tenim urbanitzacions com es el cas de la Torre d’en Hug on els veïns no tenen transport 
públic i molt d’ells, ja no poden conduir o no tenen aquesta possibilitat i reclamen un 
transport públic i també hi ha una realitat i es que cada vegada més el cotxe privat s’està 
convertint en un luxe perquè el preu de la benzina que no atura i no aturarà fa que 
moltes persones hagin de reduir el seu ús i tenguin que cercar alternatives i el transport 
públic és una bona alternativa i que l’hem de potenciar, per tant, cercar nous usuaris i 
posar en funcionament una línea que crec que donarà satisfacció i al final l’equip de 
govern també sortirà beneficiat.” 
 
Té la paraula el Sr. Vallejo:   
 
“Si efectivamente Sr. Hila no es la primera vez que hablamos aquí de Sa Garriga, yo le 
prometo que la llevo en el corazón, efectivamente hemos hablado con los vecinos de Sa 
Garriga más de una vez, y más de dos, no hace mucho estuvieron en las instalaciones de 
la EMT les explicamos que una de las opciones que ellos querían era totalmente 
inviable, básicamente por temas económicos pero también por temas de movilidad que 
el autobús no giraba por allí, yo personalmente negocié con un solar del antiguo campo 
de fútbol para que el autobús pudiera dar la vuelta pero por entonces los vecinos del 
final de la calle los que están más cerca de la carretera de Sóller pues es verdad que se 
les empeoraba mucho el servicio y bueno hemos seguido buscando soluciones, nosotros 
votaremos en contra de la propuesta porque la solución de volver a la línea 27 está 
totalmente descartada y la del bus a la demanda también pero usted habla de Son Reus, 
Son Bibiloni y el centro animal es una opción que estábamos contemplando incluso a lo 
mejor crear una línea nueva. Los informes que me están llegando no son buenos sobre 
rentabilidad, número de usuarios sobre el trayecto de lo que duraría, tiene que ser 
práctico, un señor que quiera ir a trabajar a Son Reus tiene que llegar a un tiempo 
prudencial porque si se tira una hora para llegar al centro de trabajo no va a coger el 
autobús, entonces, los datos que le doy o que le puedo confirmar hoy se va dar servicio 
a Sa Garriga de una manera muy breve, estamos trabajando en ello y está casi el tema 
cerrado, yo le leo textualmente el último correo que tengo que es de ayer del jefe de 
explotación que dice yo creo que podríamos comprometernos a una propuesta a 
mediados de la semana que viene, yo no le he dicho nada, ahora que no nos oye nadie 
pero si no es la semana que viene, será la otra o la otra y probablemente le podamos dar 
una solución a Sa Garriga dentro de que acabe el año.” 
 
Té la paraula el Sr. Hila: 
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“Li he de dir Sr. Vallejo que preferi que ho deixi damunt la taula que té que votar en 
contra, o sigui, que el deixerem damunt la taula com feia el Sr. Garau agrair l’esforç, 
també li diria que si pogués ser fes l’esforç del tema de la Torre d’en Hug, que vagi a 
veure els veïns que li contin un tema de transport de bus no té molt de cost per a l’EMT, 
raonable que no afectarà molt als comptes de l’EMT realment i que feien també l’esforç 
perquè els veïns que hi vagi i que li contin a ells i en Mayo que no té altra alternativa de 
transport que depèn dels seus fills i clar els seus fills treballen i els tenen cada metge i 
tenen que fer la seva vida també. Moltes gràcies.” 
 
Intervé el Sr. Vallejo: 
 
“Sr. Hila nosotros iremos a ver a nuestros vecinos a cualquiera que nos lo ha pedido, yo 
si que creo que esto si que no me lo podrán echar en cara, cualquier persona que ha 
pedido hablar conmigo tiene las puertas abiertas y estamos dispuestos a estudiarlo si que 
yo pongo por encima de todo la rentabilidad o si quiere la viabilidad de empresa. 
Nosotros teníamos un problema muy grave financiero, la verdad es que los números no 
van mal pero no estamos en números negros, se pierde dinero y no me vale lo de la 
EMT siempre ha de perder dinero, la EMT ya tiene una subvención, entonces a partir de 
esa subvención y esa aportación que hacen todos los ciudadanos de Palma hemos de 
conseguir que los números cuadren, a partir de que cuadren yo veo a estos vecinos y a 
todos los que haga falta lo estudiamos con cariño y si podemos dar mejor servicio para 
eso estamos. Gracias.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió de Vigilància de la 
Contractació i Infraestructures: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1.- Recuperar la línea 27 de l’EMT a Sa Garriga. 
 
2.- Connectar la urbanització de Sa Torre d’en Hug amb una parada de bus a 
demanda”. 
 
Queda SOBRE LA TAULA. 
 
Abans del punt 50 s’absenten el Sr. Alcover i el Sr. Gijón per motius familiars. 
 
50.  Proposició del Grup Municipal PSM-IV-ExM relativa a la promoció de la 

mobilitat sostenible (2609/2012). 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Si, breument, això ja es va discutir en comissió, simplement hi ha uns fets que 
l’Ajuntament de Palma s’ha desentès completament de la Setmana Europea de la 
Mobilitat Sostenible, és una qüestió que mil nou-centes ciutats a nivell europeu s’hi 
adhereixen i fan actes i fan diferents actes de promoció d’una mobilitat intel·ligent del 
transport col·lectiu, de la mobilitat no motoritzada, simplement i perquè s’entengui, el 
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tema de la mobilitat no és només que l’administració posi a disposició del ciutadans una 
determinada xarxa, unes determinades infraestructures, sinó que al final els ciutadans 
això depen d’una decisió individual de cada un dels ciutadans que per anar a la feina o 
per anar fer compres pren una decisió amb que es desplacen, i per perdre aquesta decisió 
han d’estar informats, han de conèixer quins són el pros i quins són els contres i és molt 
important fer aquesta feina de conscienciació perquè poden posar, poden tenir una xarxa 
de transport públic adequada, suficient però molts de ciutadans segueixen amb una 
inèrcia que arrossegam a Mallorca, a Palma, de moure’ns només en cotxe privat per tant 
hi ha aquest factor psicològic, aquest factor decisional, de cada persona el dematí amb 
quin mitjà es desplaça per fer les seves gestions, per anar a la feina, estudiar, i és molt 
important que aquesta decisió que és individual estigui ben informada i per això és 
essencial que la setmana de la mobilitat sostenible, és una setmana europea a nivell 
internacional mil nou-centes ciutats que Palma una capital del mediterrani, una ciutat 
important amb problemes de mobilitat evidents s’acull a aquesta setmana i faci diferents 
actes de promoció, enguany ens va sorprendre l’Ajuntament s’ha desentès 
completament d’això, simplement a corre cuita al darrer moment, jo crec, estic 
convençut que arrel de la presentació de la nostra proposta es varen adherir en el tema el 
bus núm. 2 el dia sense cotxes posar-lo gratuït, evidentment una actuació que ja no té 
cap tipus de sentit perquè evidentment això ha d’estar incardinat dins una proposta 
global dins tot un ventall d’actuacions, de feina, de conscienciació que amb aquests 
temes és especialment important i l’Ajuntament enguany s’ha desentès per tant el sentit 
de la nostra moció és aquesta simplement que l’any qui ve al respecte no hi hagi aquest 
tipus de passotisme respecte a la Setmana Europea de la Mobilitat sinó que a 
l’Ajuntament com pertoca tengui una posició una miqueta més activa, també abundant 
amb això, una feina de sensibilització que consideram que és important més a la nostra 
ciutat que hem viscut episodis com la construcció del carril bici, evidentment els cicles 
es veuen obligats a compartir la via amb cotxes, autobusos, camions, no està demés, és 
que és imprescindible fer alguna campanya de conscienciació dels conductors a respecte 
a la mesura mínima d’un metre i mig de distància entre els ciclistes i els vehicles de 
motor hi ha una campanya, nosaltres adjuntam una foto aquí a la moció, una campanya 
a nivell estatal, a nivell internacional de comparteix la via, defensa la via que ubicada a 
la part de darrera de la flota de l’EMT realment pensam que podria ser important en 
quant a conscienciar als conductors a una ciutat com la nostra en que els ciclistes estan 
molt exposats conscienciar als conductors de que s’han de complir les normatives, les 
mesures de seguretat i guardar aquesta distància d’un metre i mig obligatòria quan es va 
a l’alçada d’un ciclista, res més. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Vallejo:     
 
“No m’ho esperava Sr. Verger, jo que vostè sempre i he alabat que fan propostes en 
positiu, alhora de redactar l’Ordenança de la Bicicleta i em diu que me desentès, 
passotismo, que he abandonat la imprescindible feina de sensibilització vostè sap que fa 
mesos que esteim fent feina damunt una xarxa de nous carrers bicis, ciclocarrers, i l’ 
haguessim pogut presentar, és a dir, què ha passat? No em fet la foto, és vera, jo vaig 
agafar el programa de l’any passat i vaig dir a veure si és veritat si jo no he fet res, i diu 
servei gratuït al mitjan de transport públic TIB i servei gratuït a la línea 2 de l’EMT no 
és una proposta seva, si ja ho varem fer l’any passat i enguany ho hem tornat a fer 
exactament que l’any passat, roda de premsa per presentar això, li torn a dir és veritat la 
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foto no me la feta, l’any qui ve li promet que me la faré. Què més hem fet? Inauguració 
l’any passat del pàrquing Sayonara, home podem tornar a inaugurar si vol, però ja 
inaugurant un mic jo crec que ja està bé, és a dir, hem fet, exactament el mateix que 
l’any passat, exactament igual, ens hem afegit a la campanya del Govern Balear, 
precisament per no duplicar despeses estam participant a la sèptima jornades sobre 
gestió de tràfic urbà que s’estan duent a terme a Bilbao, cost zero, absolutament zero, 
amb la col·laboració de les millors ciutats d’Espanya Madrid, València, Sevilla, 
Barcelona i Palma zero, la contraprestació una ponència que ha fet el cap de 
departament de l’Ajuntament de Palma, això, és tot el que ens ha costat. Jo que vostè 
em digui que me de desentès, si el que vostè em està demanant és que jo m’he de gastar 
com és va voler gastar vostè al Dia sin Coche 2008 41.500€ en una campanya de 
publicitat i màrqueting per fer fulletons, Sr. Verger és veritat m’he desentès i no ho faré 
l’any qui ve, no passi pena. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Verger: 
 
“Que té que veure que vostè estigui fent una xarxa de ciclocarrers amb la Setmana 
Europea de la Mobilitat, que vostè s’hagi desentès d’això, em comença a enumerar una 
sèrie d’accions que va fer vostè l’any passat que va inaugurar el pàrquing Sayonara que 
no l’ha de tornar a inaugurar, evidentment que no, però que em dium Sr. Vallejo, o 
sigui, vostè s’ha desentès evidentment l’any ja va fer molt poc i enguany s’ha desentès 
completament, o sigui això és el que ha passat, o sigui la veritat em diu que nosaltres 
només feim fulletons quan feim la setmana europea de la mobilitat sostenible, es feien 
molt més coses que fulletons, que quatre fulletons, com vostè ha dit despectivament, es 
feim molt més actuacions, es va generar un estat d’opinió i de ciutadania de que era 
important apostar per la mobilitat intel·ligent, de que era importar apostar pel transport 
col·lectiu que s’estaven fent millores, que la gent a més les acollia molt bé, varem 
incrementar el nombre d’usuaris de manera exponencial, es feia quan estava jo, i quan 
s’organitzaven setmanes europees de la mobilitat sostenible d’una manera mínimament 
adequada digna, evidentment, clar, jo l’any passat, evidentment, vostès varen fer molt 
poc, jo la veritat, ho entenia tenin en compte que vostès venien de destruir el carril bici 
d’avingudes, que venien d’introduir els cotxes dins eix de Blanquerna, evidentment 
venien de fer la política de antimobilitat, evidentment això era molt incongruent en fer 
una acció de setmana europea de mobilitat sostenible, evidentment, era molt 
incongruent, jo l’any passat quasi quasi ho entenia que fessin poc perquè grinyolava tant 
en el que eren els seus actes el que després poguessin parlar d’intentar conscienciar la 
ciutadania d’encaminar-se cap a mitjans de transport més sostenibles i més adequats cap 
el transport col·lectiu cap a la setmana no motoritzada que evidentment entenia que 
haguessin fet poc però enguany la veritat enguany s’han desentès completament i no ha 
perquè, perquè encara conservam una xarxa de transport públic, i per tot del que li 
explicava abans, perquè amb aquesta tema mai ens podem relaxar, mai hem de baixar la 
guarda, el tema de la mobilitat depèn de decisions personals que prenen cada dia els 
ciutadans alhora de sortir de casa seva i decidir si van en cotxe o van en transport 
col·lectiu o van en bicicleta a la feina o estudiar i aquesta decisió ha d’estar informada i 
mai ens poden relaxar amb això, perquè com més campanyes de promoció, 
sensibilització facem una mobilitat més intel·ligent tendrem a aquesta ciutat més estalvi 
de recursos energètics ens mourem millor no ens embossarem tant, gastarem menys 
combustible i lluitarem una mica contra la crisi energètica i contra també la crisi 
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econòmica, perquè evidentment hem de proposar alternatives també als ciutadans i no 
es més que això, vostès, enguany, jo el que no m’esperava es que vostè per contestar 
una moció que l’únic que fa és remarcar un fet evident que es que vostè ha passat del 
tema de la setmana europea de mobilitat sostenible al contrari de mil nou-centes ciutats 
europees que sí que han fet actuacions en aquest sentit igual actuacions com feiem 
nosaltres quan es governava, vostès aquesta setmana s’han ...i la percepció ciutadana és 
evident que els quatre anys de legislatura del Pacte de Progrés hi havia una sensació que 
s’avançava en aquest sentit i va un augment d’usuaris i es feim coses per la setmana de 
la mobilitat que calaven amb l’opinió pública i permetien canviar decisions d’aquestes 
personals, de passar de cotxe privat passar gent que fins llavors feia desplaçaments en 
cotxe privat passaven al transport col·lectiu o es passava a la bicicleta, això passava a la 
legislatura passada, per favor no ataquin, escolti reconegui que s’han equivocat s’han 
desentès i com a mínim l’any qui ve no tornin caure amb el mateix, l’únic que preten 
aquesta moció és una moció en positiu l’únic que pretenem l’any qui ve és que 
evidentment no passi el d’enguany que ha estat bastant penós. Gràcies.” 
 
Té la paraula el Sr. Hila:   
 
“Jo creo que reconocer que la Semana Europea de la Movilidad no llegó a Palma, fue 
así, no hay que dar más vueltas, es que la gente nos preguntaba, cuándo es la semana de 
la movilidad, ahora es que no hay nada, lo que hubo fue la gratuidad de la línea 2, 
bueno, si así celebramos una semana pues bueno es facilísimo en este Ayuntamiento 
celebraremos las semanas con una facilidad de lo que sea, haremos gratuita una línea de 
las pequeñas si es celebrar una semana, no hubo, ya está, para mí es un signo más que la 
política de movilidad que la pasada legislatura era una política que merecía ese nombre 
política de movilidad potente está quedando en un segundo o tercer plano, es así, y no 
por usted Sr. Vallejo, no quiere decir que usted sea mejor o peor regidor, simplemente 
es una prioridad política, no lo es para ustedes? Le ha tocado un gobierno donde usted 
su área no es prioritaria, entonces lo han dejado en segunda o tercera fila, y cosas como 
estas son las que suceden lo que ocurre es que la movilidad que para ustedes no es 
prioritario si es muy importante para una ciudad turística como la nuestra y una ciudad 
que busca tener una calidad de vida mínima y también dar un servicio mínimo al 
ciudadano que en los tiempos que corren muchas veces como he dicho antes empieza a 
ser un lujo poder pagarse la gasolina diariamente para unos ciudadanos que están en 
paro por ejemplo empieza a ser un lujo. También hay empresas de primer nivel como es 
Siemens el otro día donde entregan premios, donde se reconoce la movilidad sostenible 
hacen un ranquing de las ciudades españolas esto es un trabajo en equipo, nosotros 
hicimos el trabajo y ustedes han recogido el premio, está bien, porque uno mira cuáles 
son las fuentes utilizadas por Siemens y son las del 2009, bueno es un trabajo en equipo, 
esto ocurre cuando hay cambios de gobierno, pero es verdad que la movilidad sostenible 
en esta ciudad está sufriendo un parón, y creo que este equipo de gobierno no le interesa 
mucho, basta ver, que ni me escuchan, me escucha sólo usted, por tanto, le animo a que 
usted dentro de su equipo de gobierno tendrá nuestro apoyo consiga reivindicar el área 
que gestiona, que es una de las áreas más importantes en una ciudad moderna, de las 
más importantes, pocas hay más importantes, y que no se está demostrando en esta 
legislatura. Muchas gracias.” 
 
Té la paraula el Sr. Vallejo: 
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“Sr. Verger no s’enfadi, jo li dic que vostè de la proposta que em fa l’únic punt és una 
proposta en positiu és el darrer, de fer la campanya em queden dubtes si l’ha de fer en 
castellà o en català perquè a la foto ve un idioma o l’altra però la farem amb els dos, no 
es preocupi, i com sempre no em diu com l’he de pagar, vostè gasti i ja veurem com ho 
pagarem i clar que feien coses, el de la campanya aquesta, un vídeo de setanta mil 
euros, miri quan va llegir, quan rebre la proposta vaig dir anem a veure el que feia el Sr. 
Verger que estava de director general del Govern, vaig començar a treure còpies i 
còpies de concursos, publicitat i venga publicitat, miri això, és el que jo no faré, i 
després vaig dir anem a veure que han fet enguany i l’any passat, enguany amb la 
setmana de mobilitat allà on governen, vaig anar a la FELIP diu Esporles no surt en 
lloc, no em digui, que no estan afegits o que no s’han adherit a les ciutats europees 
perquè pitjor encara que s’adheresquin és la primera adherir-se, Esporles que ha fet 
zero, no surt res a la pàgina web, governada per vostès, jo li diré que ha fet Esporles 
rompre l’acord que tenia amb l’EMT, segon poble Petra què ha fet Petra zero ni un acte 
això governat per vostès, tercer municipi Santa Maria, anem a veure què ha fet Santa 
Maria, Santa Maria ha fet una bicicletada i dues xerrades, que les ha fetes el GOB, la 
mateixa persona i del mateix tema, això és tota la setmana europea de la mobilitat, miri, 
no en vengui en comèdies, vostè és un professional de la mobilitat que compra trens i 
els té dins un garatge, això, és el que vostè enten per mobilitat. Gràcies.” 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement els punts 1 i 2 de la proposició i el punt 3, 
favorablement amb la transacció per la Comissió de Vigilància de la Contractació i 
Infraestructures: 
 
“1. Rebutjar que la Regidoria de Mobilitat s’hagi desentès enguany de la Setmana de la 
Mobilitat Sostenible i, per tant, hagi abandonar l’imprescindible feina de sensibilització 
per fer avançar a la nostra ciutat la mobilitat intel·ligent i fer així de Palma una ciutat 
més habitable i més preparada per desenvolupar-se en un context de crisi energètica. 
 
2. Instar a la Regidoria de mobilitat a què l’any que ve corregeixi aquesta clara 
equivocació i dexació de funcions. 
 
3. Instar a la Regidoria de Mobilitat a col·locar a la flota de l’EMT imatges de la 
campanya “Comparteix la via, defensa la vida, 1,5m”, especialment important a 
una ciutat en què les bicicletes no gaudeixen de suficients carrils bici o ciclocarrers 
per desplaçar-se per la ciutat en condicions mínimes de seguretat, condicionada a 
la disponibilitat pressupostària”. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punts 1 i 2 es REBUTGEN per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSOE i 
PSM-IV-ExM). 
El punt 3 S’APROVA per unanimitat. 
 
53.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a l’Ordenança de renous  

del municipi de Palma (2575/2012). 
 
Té la paraula la Sra. Sánchez: 
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“Esperem baixar un poquet la tensió que hem viscut lamentablement en aquest plenari.  
El motiu d’aquesta proposició és deguda a la derogació de la nostra Ordenança 
Municipal de Renous, que estava en vigent de l’any 1995 i de les zones d’especial 
actuació per renous de nostra ciutat debut a Decret Llei 7/2012 que es va posar en vigor 
el 21 de juny de 2012. Nosaltres si llegim el que diu l’article 10 d’aquest reglament el 
que ens crida l’atenció es que el Govern li diu al municipi de les Illes Balears que abans 
del dia 30 de juny de 2013 de tenir enllestida una nova ordenança de renous i també diu 
que a partir d’ara els municipis no podran legislar el que fa referència a l’article 12 de la 
Llei de Renous estatal, o sigui, que els municipis no podran legislar en emissions 
acústiques derivades de les activitats industrials, maquinaries, activitats comercial, 
activitats esportives recreatives i d’oci, construcció, habitatges, obra civil, realment 
nosaltres pensam que això és una invasió de les competències, nosaltres també hem fet 
consulta jurídica amb els companys del nostre partit que tenen aquest formació i la 
veritat que no donam crèdit a com pot succeir això,  no donam crèdit de que com és 
possible que a l’Ajuntament de Palma posi en vigor aquest Decret Llei i es deixi 
d’aplicar l’OMPA sense que donin avis a la Secretaria General del Ple, als equips de 
l’oposició, a la Federació de Veïns i Veïnes de Palma, aleshores, realment això, es crea, 
crea una alarma però crea una alarma perquè creim vostès no han actuat correctament, 
és a dir, les ordenances municipals han estar per damunt dels partits polítics perquè les 
ordenances són perquè puguin durar en el temps, ara governen vostès, potser que en el 
2015 hi hagi un canvi de govern i realment d’aquestes ordenances han de sortir per 
consens. Una cosa que també ens sorpren és que un dels darrers acords de la FELIP 
englobar les del municipi de les nostres illes, un dels acords que hi havia era fer una 
ordenança marc de renous, però, mentre està fent aquesta feina el Govern des del 2007  
estava obligat a fer una ordenança marc per la comunitat autònoma no s’ha fet, no la va 
fer tampoc el Sr. Antich, aquests quinze mesos tampoc l’ha feta Sr. Bauzá però, bé no fa 
la feina que li tocaria i ens derogan els municipis la nostra eina per cercar aquest 
equilibri entre el descans i la salut dels veïnats i les activitats dels comerciants i 
l’activitat econòmica de la nostra ciutat, per tant, nosaltres el que demanam es que es 
doni informació, no s’actuï d’aquesta manera, no volem obscurantisme ni manca de 
transparència amb un aspecte tan important com els renous que afecten a moltíssimes 
denúncies, esteim xerrant recordar al voltant de dos mil cinc-centes denúncies a l’any 
que hi ha de ciutadans i ciutadanes, volem que ens doni aquesta informació que es 
demani els informes jurídics inclús si han de ser externs, que siguin externs a veure a si 
el Govern incorreix en una invasió de competències i en segon lloc seria instar al 
Parlament de les Illes Balears a elaborar una llei i per suposat nosaltres creim que 
s’hauria de derogar aquest article 10 del DL7/2012 del 15 de juny, per entendre aquesta 
invasió de competències. Moltes gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Llobera: 
 
“Como veo que se continúa haciendo los mismos errores básicos de derecho y no 
entienden en el momento del que estamos y hacia donde vamos, volveré a explicar lo 
que ya expliqué en la comisión informativa. En primer lugar, el contexto en el que nos 
encontramos, es un cambio normativo que viene de Europa, que tuvo su transposición 
en la Ley 37/2003 de ruido a nivel nacional y que establecía las directrices. Obviamente 
esta ley tenía que desarrollar y el paso siguiente fue con la Ley 1/2007 en la que se 
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desarrollaba esa normativa pero sin que existiese el desarrollo a nivel nacional, por tanto 
esta ley autonómica solo tuvo vigencia seis meses porque el mismo 2007 el Sr. Zapatero 
si que aprobó el RD 1367/2007 en el que se establecían cuestiones muy importantes que 
las comunidades autónomas debían transponer también en su normativa, por tanto desde 
ese 2007 existe la descoordinación entre nuestra OMPA del 2005 y el RD. Yo 
comprendo que en la pasada legislatura no se modificase la OMPA porque precisamente 
faltaba ese desarrollo normativo a nivel autonómico, lo que no comprendo es que 
precisamente durante el Sr. Antich durante toda su legislatura no desarrollase la 
normativa que es lo que se debería haber hecho y que precisamente ahora se critique 
que a nivel autonómico se esté legislando en este sentido. Han pasado cinco años desde 
el 2007 es mucho tiempo cuatro años de responsabilidad del partido socialista, un año 
de responsabilidad del partido popular. De hecho en la misma proposición de ustedes 
explican que la legislatura pasada intentaron modificar la ordenanza y existen muchos 
borradores por tanto sabían perfectamente que necesitaba adaptarse. Esta adaptación no 
se ocurrió y creo que es obvio que los Ayuntamientos necesitaban de este empuje 
autonómico para llevar a cabo esas modificaciones de las ordenanzas. La situación 
actual en junio de este año salió la Ley 7/2012 que establece la obligación de adaptación 
de las ordenanzas municipales y la aplicación obligatoria del RD 1367 y la Ley 36/1993 
pero todo esto no es una novedad, esta ley de 2007 tiene la base de cinco años de 
jurisprudencia en la que muchos tribunales han fallado en contra de las administraciones 
municipales que no tenían su normativa adaptada o que estaban actuando de una manera 
en la que no se correspondía la ley nacional que corresponde. En cuanto a los informes 
jurídicos, tenemos uno de diciembre de 2011 que aunque es corto consideramos que es 
de gran valor y que no es un secreto, lo hemos hablado de este informe en muchas 
ocasiones en la comisión del botellón y la conclusión de este informe es bastante claro, 
dice que ambas normas están en vigor la OMPA y el RD están vigentes siempre y 
cuando no entren en conflicto, esto es fácil de explicar, significa que siempre que 
utilicemos la OMPA y se llegue a la misma conclusión que con el RD se puede seguir 
utilizándola la OMPA. El informe jurídico de 11 de septiembre de 2012 en relación a la 
situación de Sa Guerreria dice exactamente lo mismo, por tanto, esta suspensión de la 
OMPA que ustedes dicen que ha ocurrido no existe la OMPA sigue en vigor y por eso 
no se ha informado de que esta OMPA, de que esta normativa no esté en vigor porque 
sigue vigente, sólo si no está derogada en dos cuestiones, en cuanto a los sistemas de 
medición y en cuanto a los niveles acústicos. En cuanto a los sistemas de medición 
desde junio estamos utilizando los sistemas informáticos, y tenemos los sonometros 
calibrados de acuerdo a la normativa de rango superior que debemos cumplir. En cuanto 
a los niveles acústicos hemos comprobado en los expedientes que tenemos en muy 
diferente índole y muy pocos incumplidores pasan a cumplir aplicando el RD. Lo 
normal es que si una actividad genera excesivo ruido las mediciones continúen dando 
negativo y por supuesto exigiríamos las medidas correctoras necesarias para garantizar 
el descanso de los vecinos. En cuanto a los expedientes que tenemos abierto en materia 
de ruido son muchos no existe peligro porque una norma básica del derecho exige 
seguridad jurídica, los expedientes se abrieron con la normativa vigente en el momento 
concreto que se abrieron, por tanto, el cien por cien de los expedientes abiertos son 
válidos y tienen respaldo jurídico y que yo sepa la normativa actual no tiene efectos 
retroactivos, por tanto no existe peligro. En cuanto a la ordenanza marco que usted dice 
que en la FELIP se está desarrollando es cierto, de momento es sólo un borrador se ha 
pedido sugerencias y recomendaciones a todos los municipios de las Islas Baleares, 
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Palma por supuesto es una ciudad muy importante, mucha experiencia en materia de 
ruidos y estamos haciendo sugerencias, nos están escuchando en todo momento, por 
tanto, yo creo ni improvisación ni falta de respeto institucional en este sentido. Y bueno 
en cuanto a los dos puntos, en el primero hemos llegado a una transacción, en la 
próxima comisión del botellón que seré el próximo jueves 4 de octubre informaremos 
de las medidas que hemos aplicado en relación a la modificación de la normativa y en el 
punto número 2 votaremos en contra. Gracias.” 
 
Té la paraula la Sra. Fernández Barrero: 
 
“Nosaltres recolzarem la proposició en el punt 1 perquè a demés hi ha una transacció i 
serà aprovada per unanimitat i perquè també consideram que és fonamental l’explicació 
a les entitats i en els ciutadans damunt totes aquestes variacions, el desconcert que 
genera el fet de que es derogui una ordenança municipal des del Govern, això crec que 
és una situació anormal crear una situació de confusió d’aquest estil. Efectivament en el 
punt 2 nosaltres ens abstendrem perquè en principi donam per vàlida aquest informe 
jurídic que vostè ha posat aquí damunt la taula en el qual diu que no presenta, o sigui es 
pot continuar sobretot a un tema que està ara pendent i damunt la taula que és el tema de 
Sa Gerreria, la declaració de ZAC que es pot continuar la tramitació perquè no hi ha 
conflicte degut a que no està adaptada encara a l’ordenança però, clar, nosaltres el que li 
demanaríem es que acelarassin el procés d’adaptació de l’ordenança a fi de tenir una  
norma en condicions i per evitar aquesta sensació i aquest d’això de confusió. Bueno, 
confiem que sigui així, perquè si no evidentment tendrem un debat diferent perquè serà 
inadmisible que ens hagi contat una cosa que després no es compleix. Gràcies.” 
 
Té la paraula la Sra. Sánchez:  
 
“Bé, per moltes voltes que li pugui donar l’article 10 del DL que hem comentat es que 
diu el que diu Sra. Llobera diu que suspèn les ordenances i les zac i això, és el que diu 
el decret per totes les voltes que li podem donar. En un principi el que jo tenia entès i el 
que jo havia pogut averiguar és que s’havia suspens l’ordenança en la seva totalitat. 
També la informació que jo tenc es que la manera de fer aquestes medicions i llavors els 
nivells acústics a partir dels quals es sancionen evidentment són més elevats perquè 
s’aplica la Llei de Renous estatal del 2003 que és més permissiva. Això, vendria afectar 
un 40% de les denúncies i llavors el tema del zac, o sigui, és té cobertura jurídica perquè 
aquest Ajuntament pugui mantenir la zac de la Llonga i per declarar zac de Sa Gerreria, 
clar, són molts de dubtes, i jo li dic una cosa, jo crec que el tema és prou seriós, o sigui, 
si hi ha un problema veïnal, un conflicte veïnal, per tema de renous no aniran a protestar 
a la casa del Sr. Bauzá o a la farmàcia del Sr. Bauzá de Marratxí es que la problemàtica 
la tindrà el Sr. Isern com a batle de Palma perquè es una problemàtica que afecta molt 
directament als municipis, aleshores tota informació, tota transparència i tota la 
seguretat jurídica es cabdal amb una problemàtica d’aquestes perquè jo li dic que ens 
arriben comentaris, ens arriben posicionaments d’entitats veïnals, d’activitats comercials 
i realment al millor a l’Ajuntament de Palma poden tenir un problema i poden tenir un 
problema judicial  i per lo penal o sigui que el tema es de prou importància i que pot 
tenir recorregut o sigui que ja veurem com es desenvolupa, per tant el que ara passi 
aquest Decret Llei a projecte de Llei també es important, es important perquè podrem 
fer al·legacions tots els grups politics, vostès també crec que es començarà a debatre 
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aquesta esmena per poder importar el fems, també s’inclou en aquest projecte de Llei i 
sobretot que es lo que vostès defensen?, defensen un posicionament polític o defensen 
els interessos dels ciutadans i ciutadanes de Palma?, jo crec que es molt important, 
nosaltres, el nostre grup municipal lo que defensarà davant de tot son aquests interessos 
al respecte a la salut, al respecte al descans i també aquest equilibri que pel qual sempre 
s’ha treballat per part dels tècnics municipals i dels politics que un moment donat han 
tingut la responsabilitat dels renous d’aquesta ciutat. Moltes gràcies”. 
 
Té la paraula la Sra. Llobera: 
 
“Moltes gràcies Sr. Batle, en quant al procediment d’adaptació de la Ompa estem 
estudiant aquest tema fa molt de temps en quant surti l’ordenança .... de la FELIP 
nosaltres l’adaptarem perquè a més ja tindrà suggeriments que hem fet des de Palma per 
lo tant serà bastant ràpid, en quant tot lo que ha dit la Sra. Sánchez creo que es una 
materia muy técnica y que deja poco al subjetivismo y no significa lo que yo crea o lo 
que usted crea sino que son cuestione técnicas y por esto hemos pedido informes 
jurídicos, pedimos el año pasado y hemos vuelto a pedir informes jurídicos este año no 
es una cuestión de opiniones es que es una materia muy técnica y bastante complicada y 
quizás necesitaría un estudio bastante detallado para poder hablar del tema, por supuesto 
que lo que nosotros queremos es evitar problemas jurídicos y evitar responsabilidades 
patrimoniales que si ha ocurrido en otros ayuntamientos de España y que esperamos que 
en Palma nunca ocurra por lo menos en materia de ruido y en cuanto a lo que estamos 
defendiendo por primera vez en 5 años en materia de ruidos se está defendiendo el 
derecho de todos los ciudadanos, así que nada más”. 
 
Es proposa, dictaminat desfavorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“1.-. El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de Govern a explicar a la 
propera comissió de seguiment de l’ordenança d’usos cívics dels espais públics, a la 
qual l’oposició i federacions de veïns son membres, les mesures que s’han adoptat 
i/o que es pensen adoptar com a conseqüència de les novetats en normativa de 
renous i el seu impacte sobre les denúncies posades pels ciutadans 
 
2.- El Ple de l’Ajuntament de Palma insta al Parlament de les Illes Balears a elaborar 
una llei del renou per a la nostra comunitat autònoma, derogant la disposició final 
tercera del Decret Llei 7/2012, de 15 de juny de mesures urgents per a l'activació 
econòmica en matèria d'indústria i energia, i altres activitats”. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1 S’APROVA per unanimitat amb la següent transaccional: 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta l’equip de Govern a explicar a la propera 
comissió de seguiment de l’ordenança d’usos cívics dels espais públics, a la qual 
l’oposició i federacions de veïns son membres, les mesures que s’han adoptat i/o 
que es pensen adoptar com a conseqüència de les novetats en normativa de renous 
i el seu impacte sobre les denúncies posades pels ciutadans” 
El punt 2 Es REBUTJA per 16 vots en contra (PP), 8 vots a favor (PSOE) i 3 
abstencions (PSM-IV-ExM). 
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56.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a instar a l’Equip de 
Govern per què compleixi els acords de Ple de l’Ajuntament i de Junta de 
Districte de Platja de Palma per la neteja dels abocadors il·legals i residus 
perillosos a Es Carnatge (2581/2012). 

 
Es proposa dictaminat favorablement, amb una esmena de supressió per la Comissió 
d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“El Ple de l’Ajuntament insta a l’equip de govern al compliment immediat dels 
acords unànimes del Ple i de Junta de Districte, i procedeixi a la neteja de 
l’abocador il·legals ubicat en sòl municipal i en una zona d’especial protecció i 
valor mediambiental”. 
 
S’APROVA per unanimitat, suprimint “sense més excuses”.  
 
57.  Proposició del Grup Municipal Socialista relativa a la revisió del Pla General 

d’Ordenació Urbana (2584/2012). 
 
Parla la Sra. Garví: 
 
Crec que hi havia unanimitat al punt primer, al punt segon també? 
 
Respón el Sr. Valls: 
 
Hay unanimidad porque esta ya convocado 
 
Parla la Sra. Garví: 
 
Si en el punt primer però hi havia dos punts. 
 
Respón el Sr. Valls: 
 
No,  
 
Te la paraula la Sra. Garví: 
 
“Va vostè amb molt de retard Sr. Valls, amb la revisió del Pla General, han passat 15 
mesos quasi 16 que es varen iniciar els treballs de revisió del Pla General ja gairebé fa 2 
anys, perquè el nostre acord de Junta de Govern va ser d’octubre de 2010 per tant 
aquests dos anys es el període que ha transcorregut i fins ara i sota el seu mandat quasi, 
quasi ¾ parts, la primera fase del Pla General que va ser la que nosaltres varem poder 
abordar va ser la de suggeriments. Crec que hi va haver un període de bastant de 
complicitat amb tots els grups polítics, varem fer jornades, es va crear una comissió no 
permanent de feina, però sobretot tot va quedar reflectit amb un document bastant 
auster, però un document fotocopiat dins la pròpia Gerència que era públic en el que en 
temps pràcticament real varem penjar tots els suggeriments que havien vingut de tots els 
ciutadans que havien participat, de totes les jornades que havíem fetes, de les 
comissions i feiem públiques les actes que hi havia, vostès no se si amb bon o mal 
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criteri però varen acordar obrir un nou període de suggeriments en lloc de començar-hi 
ja redactar .....i suposo que hauran pogut completar encara més amb una major 
participació quines son realment les necessitats del municipi. A petició nostra es va 
constituir la comissió del Pla General però la primera reunió només va ser la de la 
convocatòria i en aquests moments sabem de les diferents mesas de treball que s’estan 
organitzant únicament pels mitjans de comunicació, vostè ens ha convocat a la segona i 
ja tenim data per tant queda pràcticament anul·lat el punt primer però si que ens 
semblava molt important començar a fitxar límits que ens garanteixin  que la revisió del 
Pla general estarà aprovada de manera definitiva en aquesta legislatura, sembla una cosa 
menor però jo crec que es una cosa importantíssima que pugui quedar aprovada amb lo 
que resta de legislatura i en aquests moments crec que de terminis hi anem molt just, per 
això la nostra proposta en el punt segon que era veure la possibilitat de que l’equip de 
Govern pogués presentar  l’avanç de la revisió del Pla General abans de finalitzar 2012 
tenint en compte que ens resta tot un trimestre de feina, creiem que es una data possible 
que ens pugui ajudar a intentar sobretot lo que li dic que l’aprovació definitiva del Pla 
General quedi feta en aquesta legislatura. Gràcies”.  
 
Te la paraula el Sr. Valls: 
 
“ Moltes gràcies Sr. Batle, Sra. Garví mire, es que detrás de esta manera tan suave de 
expresarse  
 
Respón la Sra. Garví: 
 
Es que estoy afónica 
 
Continua el Sr. Valls: 
 
“Ya, ya, también lo conozco, espero que se ponga usted bien lo antes posible, muchas 
veces se puede esconder la mayor de las malicias, ya se ha adelantado usted a decírmelo 
porque es que realmente es lo que hay, mire, nosotros no hacemos mesas de trabajo del 
PGOU para salir por la prensa porque sino no durarían 3 horas y media que es lo que 
usted me dice, mire, ustedes del  6 de octubre de 2010 tiene en marcha la revisión del 
Plan porque así abrieron un expediente, o sea que del 6 de diciembre al 14 de junio de 
2011 solamente hicieron 3 meses de información pública y encargaron a una empresa de 
publicidad un documento, por cierto ningún técnico hizo las propuestas para la revisión 
del PGOU sino la que lideraba este plan de comunicación, a partir de aquí yo le quiero 
decir que mire la actividad desde que nosotros hemos entrado ha sido ingente, desde que 
nosotros hemos entrado en primer lugar hemos creado una oficina de revisión del Plan 
General con 13 personas propias  por tanto esto quiere decir que no se va a externalizar 
la revisión del PGOU con un ahorro a las arcas públicas entre 5 i 6 millones de euros y 
por tanto eso ya nos ha creado la estructura para podernos dirigir, para poder estudiar, 
en segundo lugar hemos recuperado un instrumento que usted dejo perder que es el Geo 
portal que se perdían más de 150.000 euros y nosotros gracias a un gran esfuerzo in fine 
lo pudimos recuperar y esta al servicio en estos momentos de todos los ciudadanos y 
sobretodo es un instrumento muy importante para precisamente poder estudiar el Plan 
General de Palma, al mismo tiempo hemos abierto un nuevo periodo de 3 meses de 
información pública porque bajo los parámetros de un nuevo gobierno y bajo una nueva 



 

- 194 - 

concepción para gobernar pues seguramente los ciudadanos sus aportaciones sufrirían  
ciertas modificaciones y se abría de alguna manera un canal para que nuevas ideas se 
pudieran plasmar dentro del plan, después creamos la comisión no permanente de 
Pleno, si, a petición de  ustedes pero que nosotros pues de alguna manera ya la tenemos 
convocada, la hemos constituido y la tenemos convocada para que nosotros 
profundicemos tanto como ustedes tengan por conveniente en todos los puntos que se  
requieran y le digo una cosa, las mesas de trabajo sectoriales han servido no de mucho 
sino que han servido de muchísimo porque es ingente la cantidad de ideas, la cantidad 
de documentación, la cantidad de aportaciones que han salido en estas mesas, reuniones 
que duran normalmente entre dos y tres horas y que desde todos los sectores de la 
sociedad se están recogiendo aportaciones para tenerse en cuenta de cara a la revisión, 
mire lo próximo que tiene que ocurrir es la redacción de directrices, del documento 
directrices que más o menos en una serie de semanas lo vamos a tener, pero mire usted 
dice que publiquemos el avance, pues mire nosotros tenemos previsto a publicar el 
avance dentro del año 2013, porque lo que queremos es publicar un documento que sea 
maduro, un documento que ya integre todas aquellas aportaciones que incluso hayan 
realizado  la iniciativa de los partidos políticos y todos los sectores de la sociedad, así 
como particulares, entonces a partir de aquí le transmito que la previsión de este equipo 
de gobierno en relación a la publicación del avance será ese y sigue siendo uno de los 
objetivos de esta legislatura intentar aprobar definitivamente esa revisión dentro de 
estos 4 años. Muchas gracias”.  
 
Te la paraula el Sr. Verger: 
 
“Molt breument, nosaltres votarem a favor d’aquesta moció del PSOE perquè també la 
veritat en aquestes alçades encara no tenim realment, la nostra sensació també es de 
paràlisi, no tenim encara cap tipus d’informació, ni tan sols se’ns ha traslladat cap idea 
que es pugui estar plasmant en l’elaboració d’aquesta revisió del PGOU, en teoria hi ha 
una oficina constituïda fa ja bastants de mesos i no ha emes encara com a  mínim no ha 
emes cap document que hagi pogut arribar a l’oposició, no sabem a que s’estan 
dedicant, jo personalment no se a que s’estan dedicant , quines feines estan fent, amb 
quines directrius es mouen, amb quines  directrius estan fent avançar la seva feina, 
també ho desconeixem això, no sabem, jo no se’ns ha explicat per part de l’equip de 
govern i clar que podem pensar?, que efectivament hi ha una certa paràlisi amb aquest 
qüestió, també passa amb el tema del PERI del Jonquet que també s’han retardat 
moltíssim els terminis, per tant la sensació general que tenim nosaltres es d’una certa 
incapacitat de fer avançar els projectes i els temes que es duen endavant i aquest toc 
d’atenció la veritat es que ens pareix adequat per intentar primer saber amb quins 
paràmetres esta fent feina aquesta comissió de revisió del PGOU, aquesta oficina de 
revisió del PGOU i que s’esperonegi una mica aquesta qüestió i aquestes feines perquè 
aviat sapiguem cap a on s’encamina Palma i es la feina més important que pot fer la 
Regidoria d’Urbanisme amb una legislatura, elaborar aquesta revisió del PGOU i es una 
feina que hauria d’arribar a bon port i de manera adequada i òbviament sense presses i  
a bon ritme i això nosaltres ara mateix no ens consta si es reuneix la comissió i realment 
se’ns presenten ni  que siguin les directrius on s’està fent feina i quines feines s’han fet, 
ni que sigui a lo millor les feines en concret però si amb quines línies s’ha avançat, 
evidentment per ventura ens tranquil·litzarem una mica però ara mateix amb aquest 
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tema no estem ni compartim l’estat de dubtes que manifesta la portaveu del PSOE amb 
aquests temes, ens adherim plenament amb aquesta moció. Gracies”. 
 
Te la paraula la Sra. Garví:  
 
“ Gracies Sr. Batle, Sr. Valls, había querido ser elegante pero le voy a ser 
manifiestamente clara, porque creo que todas las cosas que ha dicho merecen una 
respuesta  cuando menos adecuada, la revisión del PGOU la iniciamos nosotros 
efectivamente  y  estuvimos 6 meses de gobierno mientras se tramitó esto, hicimos el 
periodo de sugerencias 3 meses, y como le digo 3 meses antes de acabar la legislatura 
era público todo lo que todo el mundo había sugerido, esto es muy importante, a día de 
hoy hace varios meses que ha acabado su periodo de sugerencias y nadie tiene noticias 
de que es lo que han sugerido los ciudadanos, nosotros en tiempo real publicábamos 
todos los datos porque es importante que todo el mundo conozca lo que pide la gente, 
me habla de oficina de revisión de Plan General y quiero recordarle que la oficina de 
Plan General la montamos nosotros, además de eso quiero decirle porque creo que es 
importante que usted no ha ahorrado 5 0 6 millones de euros porque 5 o 6 millones de 
euros no los había gastado nadie, en el acuerdo de la Junta de Gobierno pone claramente 
que el director técnico y los funcionarios de la Gerencia iban a redactar la revisión del 
PGOU, entonces no es que nosotros lo externalizáramos y ustedes lo hagan con 
funcionarios, es que nosotros pusimos encima de la mesa por escrito en el acuerdo de 
Junta de Gobierno que iban a ser los funcionarios de la Gerencia, también para su 
información quiero decirle que algunos de estos funcionarios no han querido participar 
ahora, usted esto ya lo gestione como quiera, efectivamente lo del GEO Portal tiene 
razón usted tiene posibilidad en el Geo Portal porque el Plan E Urbanismo lucho por 
tener este Geo Portal y hubo muchísimos problemas con la empresa, usted ha podido 
culminar el proyecto, debería agradecerlo porque detrás había un trabajo importante y 
sobretodo los 100.000 euros que costó este proyecto y que tiene el Ayuntamiento 
gracias al Plan E que no se destinaron a hacer aceras sino que se destinaron al Geo 
Portal, lo de las mesas sectoriales claro que es ingente e importante, el año anterior las 
hicimos conjuntamente las jornadas sectoriales donde estuvieron creo que en fin todos 
aquellos que tenían algo que decir se hicieron conjuntamente con el Sr. Rovira y 
conmigo misma porqué este trabajo del PGOU a sabiendas de que es importante lo 
hicimos conjuntamente,  ustedes no nos han invitado a la mesa, es verdad que no tienen 
porqué no tienen porque pero yo le quiero decir que esa es la diferencia entre antes y 
ahora y no tener información y la poca que tenemos es la que nos va facilitando la gente 
que puede tener alguna es que vamos con retraso y a usted le podrá parecer mejor o peor 
pero en todo caso lo que pretendíamos era que es fundamental que la revisión del 
PGOU no se alargue durante más legislaturas y no tengo nada más que decir. Gracias”. 
 
Te la paraula el Sr. Valls: 
 
 Muchas gracias Sr. Alcalde, bueno dígame un solo funcionario que no haya querido 
trabajar en la revisión del Plan, uno solo, segundo que información ha solicitado usted 
que no se le ha entregado?, dígame una sola ocasión en los 15 meses que llevamos de 
legislatura?, en tercer lugar, el 16 de octubre esta convocada la comisión no permanente 
de Pleno para dar cuenta de todas las cuestiones que hacen referencia a la revisión del 
Plan, en tercer lugar de las exactamente 9 fases que tenemos previstas para realizar la 
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revisión del Plan estamos en la fase de análisis y estudios y lógicamente vamos a sacar 
documento directrices, no se si es que no  importa ya pero se lo estoy contando, 
entonces a partir de aquí yo solamente le quiero decir que estamos intentando trabajar y 
vamos a hacer lo posible para sacar la revisión. Muchas gracias”. 
 
Es proposa, dictaminat el punt 1 favorablement i el punt 2 desfavorablement per la 
Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“El Ple de l’Ajuntament de Palma insta a l’equip de govern a: 
 
1.- Convocar la Comissió Permanent de la Revissió del PGOU per donar 
informació relativa als suggeriments aportats, a les Taules de Treball i les feines 
desenvolupades fins ara per la Gerència d’Urbanisme. 
 
2.- Presentar l’Avanç de la Revisió del PGOU, que ha de recollir les directrius del futur 
de Palma, abans de finalitzar 2012”. 
 
Es fa votació separada dels punts: 
El punt 1 S’APROVA per unanimitat. 
El punt 2 es REBUTJA per 16 vots en contra (PP) i 11 vots a favor (PSOE i PSM-
IV-ExM). 
 
60.  Proposició del Grup Municipal  PSM-IV-ExM relativa a abocaments 

incontrolats VI (2607/2012). 
 
Es proposa dictaminat favorablement per la Comissió d’Urbanisme i Medi Ambient: 
 
“Que en relació als següents abocaments: 
 
- Es Jonquet: solar del molí d’aigua situat entre els carrers Cerdà i Gambins. 

 
- El Molinar:  

1. Camí Viquet, devora el molí 
2. Camí del Camp de futbol 
3. Part de darrera de l’escola 
4. Solar continuació del carrer de Cal Saul. 
 

- Son Anglada: Carrer Tres cents vuitanta dos 
 
1. Es prenguin les mesures immediates per dificultar l’accés de vehicles als llocs 
d’abocament. 

 
2. Es prenguin les mesures pertinents perquè els propietaris d’aquests terrenys 
compleixin amb les seves obligacions.  
 
3. Es procedeixi a la neteja de tots els abocaments, en funció de la disponibilitat 
pressupostaria”. 
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S’APROVA per unanimitat. 
 
Es fa la votación per a la seva inclusió dins l’ordre del dia dels assumptes 
presentats de l’aprovació  de modificación dels arts. 36.4, 37, 38 I 42 de l’acord 
regulador de les condicions de treball del personal funcionari, eventual i òrgan 
directius i deixar sense efecte mesures 4.1 i 4.2 acord Junta de Govern 19 octubre 
2011 i la designación representants del Patront de la Fundació Jocs Mundials 
Uniersitaris per a la seva disolució, els quals s’aproven per 16 vots a favor (PP) i 11 
abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM)  amb la majoria absoluta legal. 
 
FOD1. Proposta d’aprovació de la modificació dels arts. 36.4, 37, 38 i 42 de l’acord 

regulador de les condicions de treball del personal funcionari, eventual i 
òrgans directius i deixar sense efecte mesures 4.1 i 4.2 acord Junta Govern 
19 octubre 2011. 

 
Té la paraula la Sra. San Gil: 
 
“Gracias Sr. Alcalde, esta urgencia se refiere como ya han tenido conocimiento por la 
prensa a la modificación del horario a la ampliación del horario a las 37 horas y media 
semanales, como saben esto es una medida de absoluto y obligado cumplimiento que 
nos ha venido dada por la Ley de Presupuestos Generales del Estado establece que la 
jornada mínima será de 37 horas y media por ello hemos iniciado un procedimiento de 
negociación con los representantes de los funcionarios para intentar alcanzar un 
consenso para intentar lograr una fórmula lo más flexible posible y con una incidencia 
lo menos lesiva para los derechos de los funcionarios, decir que este proceso negociador 
ha sido muy costoso, como saben la especificidad de los funcionarios y de los cuerpos 
especiales que tenemos en la administración municipal nos ha exigido hacer como si 
dijéramos un traje a medida y es lo que hemos hecho con la colaboración de todas las 
áreas y esta proactividad negociadora nos ha llevado a 8 meses de negociación de las 
cuales la mayor parte con una duración de unas 3 o 4 horas y creo que al final tras 
diferentes propuestas hemos llegado hace una semana a un preacuerdo, decir que los 
sindicatos han ido haciendo diferentes propuestas y finalmente en la última mesa de 
negociación los sindicatos hicieron 4 propuestas de las cuales nosotros aceptamos 2, las 
que no aceptamos era una ampliación de los diez minutos de cortesía que ya 
considerábamos que con los diez minutos que tienen ya no se podía aumentar a más y 
luego nos pidieron una ampliación de 50 h de formación sin hacerla y nosotros no 
hemos considerado conveniente aceptarlo. Decir que con esta propuesta este equipo de 
gobierno ofrece una flexibilidad lo más grande posible que permita conciliar la vida 
familiar y laboral con una flexibilidad a la hora de entrada y de salida y con el 
consiguiente ahorro en horas extras, con ello los funcionarios trabajaran 30 minutos más 
como digo con la flexibilidad y ello uno de los principales pilares de nuestra propuesta 
ha sido el garantizar la integridad íntima de las nóminas ya que como saben ya hay 
varios colectivos que ya cobran un plus de prolongación de jornada y hemos querido 
dada la situación de crisis garantizar la integridad de las nóminas. También decir y 
recordar que se llegó a un acuerdo sindical con las empresas EMAYA y EMT que 
supone el 50% de la plantilla de empleados públicos de lo que es del grupo del 
Ayuntamiento y sólo quedaban lo que son los funcionarios municipales. Como saben 
también fue una petición sindical que se empezará a aplicar a partir del día 1 de octubre 
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que también accedimos, con lo cual a partir de la semana que viene, los funcionarios 
tendrán que trabajar media hora más como ya hacen en otras muchas administraciones 
del territorio de las Islas Baleares. Gracias. 
 
Té la paraula la Sra. Pulido:  
 
“Bien nosotros vamos a abstenernos en este acuerdo porque a pesar de que debemos 
reconocer el esfuerzo efectivamente de negociación y de trabajo tanto de la Sra. San Gil 
como de su equipo para intentar llegar acuerdos con los representantes sindicales se ha 
incumplido el compromiso que ha adquirido aquí el alcalde de intentar aplicar esta ley 
injusta como el dijo de la manera menos perjudicial para los funcionarios y lo que es 
evidente es que no se ha conseguido por lo que sabemos las asambleas de los 
trabajadores han decidido no apoyar este preacuerdo alcanzado entre ustedes y los 
sindicatos. Nosotros es que tenemos que solidarizarnos con esa postura de los 
funcionarios porque entendemos que es una protesta seguramente estéril porque 
finalmente cumplirán la jornada, pero es una protesta, un grito de rechazo a tanto 
recorte, a tanta humillación en realidad porque todo esto ha venido precedido por la 
campaña contra su dignidad, acusando a los trabajadores públicos como sabemos de 
falta de productividad de prácticamente escaqueo y de falta de interés, eso afecta a la 
autoestima colectiva y por tanto es normal que estén indignados que no acepten este 
acuerdo y que lo manifiesten pues de la manera que esta misma mañana hemos visto, y 
bueno, eso es lo que pensamos que nos vamos a abstener y que están obligados a seguir 
intentándolo para alcanzar un mejor acuerdo. Gracias.” 
 
Té la paraula la Sra. San Gil: 
 
“Yo sólo decir que entiendo que esta medida de aumento de la jornada laboral en 37,5h 
viene dentro de un contexto que ya viene acompañado por otras medidas que 
lógicamente ha causado un malestar general, pero recordar que es una medida que viene 
del Estado de absoluto cumplimiento y obligado cumplimiento y que nosotros hemos 
intentado separar cada una de las medidas que nos han venido del Estado pues focalizar 
el debate, focalizar la negociación, intentar lograr el mayor consenso posible porque 
nuestra idea era esta, hacerlo lo menos lesivo y para ello hemos dado unas fórmulas de 
máxima flexibilidad dentro del escasísimo margen que nos permite esta ley. Gracias.” 
 
Es proposa: 
 
“La jornada de treball i el seu desenvolupament en diferents modalitats  d’horaris del 
personal al servei del Ajuntament es regula pels articles 37 i 38 del  Acord regulador de 
les condicions de treball del personal funcionari, eventual i dels òrgans directius de 
l’Ajuntament de Palma, subscrit en la Mesa General de negociació de 18 de maig de 
2010 formada per l’Ajuntament de Palma i les organitzacions Sindicals i que es va 
aprovar per Acord de la Junta de Govern en data 2 de juny de 2010. 
 
L’article 37 de l’esmentat Acord descriu una jornada general de 35 hores setmanals, 
aplicable, en caràcter general, a l’escala d’administració general i a la subescala tècnica 
de l’escala d’administració especial; una jornada especial de 37,5 hores setmanals, 
aplicable, amb caràcter general, al personal de comeses especial i d’oficis de la 
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subescala de serveis especials; i una jornada especial ampliada de 40 hores setmanals, 
aplicable, amb caràcter general, al personal del Cos de la Policia Local i del Cos de 
Bombers i Bomberes. L’article 38 desenvolupa en distintes modalitats d’horaris  les 
diferents jornades de treball descrites a l’ article 37. 
 
Atès que la llei 2/2012 de 29 de juny, de Pressuposts generals de l’Estat, a la Disposició 
addicional setantena primera, estableix amb caràcter preceptiu, que la jornada general 
del treball en el sector Públic no podrà esser  inferior a trenta-set hores i mitja setmanals 
de treball efectiu de mitjana en còmput anual i l’adequació de les jornades especials 
existents, declarant suspesa l’eficàcia de les previsions en matèria de jornada i horari 
contingudes en els Acords, Pactes i Convenis vigents que contradiguin el previst en dita 
disposició. 
 
 Per aconseguir aquesta adequació, la Regidoria de Funció Pública, convocà  nombroses 
reunions amb les organitzacions sindicals a lo llarg dels últims mesos i, finalment, a la 
Mesa general de Negociació de dia 18 de setembre, els representants de l’administració 
municipal i la Junta de Personal en nom de totes les organitzacions sindicals varen 
arribar a un Preacord, en relació a l’aplicació de la jornada general de 37,5 h. i les 
jornades especials, que s’aplicarà a partir de l’1 d’octubre de 2012. 
 
 Per tot això i vist el que disposa l'article 127. 1.i) de la Llei 7/85, de 2 d'abril, 
reguladora de les bases del règim local,  modificada per la Llei 57/2003, de 16 de 
desembre de mesures per a la modernització del règim local, el Cap de Departament de 
personal que subscriu, proposa a la Regidora de l’Àrea de Funció Pública i Govern 
Interior, que elevi a la Junta de Govern l'adopció del següent:   
 

ACORD 
 
PRIMER.-  Deixar sense efecte, les mesures 4.1 Setmana de Sant Sebastià ( 
suspensió temporal de l’aplicació de l’article 36.4 de l’ARCT)  i 4.2 Hores de 
formació voluntària (suspensió temporal de l’aplicació de l’article 46.4 i de l’article 
9 de l’Annex I de Policia Local de l’ARCT), del Acord aprovat per Junta de 
govern de 19 de octubre de 2011 de mesures de racionalització i reducció de 
despesa en matèria de personal.  
 
SEGON.- Modificar el article 36.4  del vigent Acord regulador de les condicions de 
treball del personal funcionari, eventual i dels òrgans directius d’aquest 
Ajuntament, en el sentit d’afegir la següent frase al paràgraf : “Aquest temps de 
reducció que resulti, llevat que les persones interessades sol·licitin el seu gaudi, 
serà compensat del còmput anual de la jornada.”   
 
TERCER.- Modificar l’article 37 del vigent Acord regulador de les condicions de 
treball del personal funcionari, eventual i dels òrgans directius d’aquest 
Ajuntament, quedant redactat com s’indica a continuació: 
“D’acord amb el que preveu l’article 47 de la llei 7/2007 , de 12 d’abril, la jornada 
general i les jornades especials de treball del personal funcionari de l’Ajuntament 
de Palma són les descrites a continuació: 
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Jornada general. Duració de 37,5 hores setmanals. Aplicable,  en caràcter general, 
a l’escala d’administració general i la subescala tècnica d’administració especial. 
Jornada  especial. Duració de 40 hores setmanals. Aplicable, amb caràcter general, 
al personal de comeses especial i d’oficis de la subescla de serveis especials. 
Jornada especial ampliada. Duració de 40 hores setmanals. Aplicable, amb 
caràcter general, al personal del Cos de la Policia Local i del Cos de Bombers i 
Bomberes. 
No obstant això, l’RLT ha d’indicar en tot cas la jornada aplicable als diferents 
llocs de treball i pot incloure excepcions als criteris generals anteriors.” 
 
QUART.-Modificar l’article 38, en els seus apartats H1 i H.2,  del vigent Acord 
regulador de les condicions de treball del personal funcionari, eventual i dels 
òrgans directius d’aquest Ajuntament, quedant redactat com s’indica a 
continuació: 
 
H1. Horari d’administració 
 
Horari de 7’30’’ hores diàries, de mitjana (37’30’’ setmanals). Permanència 
obligatòria entre les 8,30 i les 14,30 hores. 5 minuts de cortesia en l'entrada i a la 
sortida per jornada, acumulables en la sortida. Flexibilitat en l'entrada, des de les 
7,20 fins a les 8,30 hores. Flexibilitat a la sortida, des de les 14,30 fins a les 16’00 
hores. De dilluns a divendres, sense perjudici de les excepcions de treballar en 
dissabte.  
 
Torn de descans de 30 minuts, dels quals 20 minuts es gaudiran entre les 10 i les 
11.30 hores i la resta acumulable a la sortida. 
 
Aplicable, amb caràcter general, a l’escala d’administració general i a la subescala 
tècnica d’administració especial. Aplicable, així mateix, durant els mesos de juny a 
setembre, al personal de les oficines d’atenció a la ciutadania.  
 
Horari H2.1. Orientat als col·lectius que realitzaven 37,5 hores llevat de Brigades 
 
Jornada de 40 hores setmanals. Permanència obligatòria entre les 8,30 i les 14,30 
hores. 5 minuts de cortesia en l'entrada i a la sortida per jornada, acumulables en 
la sortida. Flexibilitat en l'entrada, des de les 7,20 fins a les 8,30 hores. Flexibilitat 
a la sortida, des de les 14,30 fins a les 16’00 hores. De dilluns a divendres, sense 
perjudici de les excepcions de treballar en dissabte. 
 
Torn de descans de 30 minuts, dels quals 20 minuts es gaudiran entre les 10 i les 
11.30 hores i la resta acumulable a la sortida.  

 
Per al Departament de Benestar Social, 2'5 hores seran flexibles. 
 
Per al Servei de Participació Ciutadana. Permanència obligatòria i atenció al 
públic entre les 09’00 hores i les 14’00 hores. 5 minuts de cortesia en l'entrada i a 
la sortida per jornada, acumulables en la sortida. Flexibilitat en l'entrada, des de 
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les 7,20 fins a les 09’00 hores. Flexibilitat a la sortida, des de les 14’00 fins a les 
18’30 hores. De dilluns a divendres. 
 
Per a la resta de col·lectius tota la jornada de treball fins a les 40 hores, es 
realitzarà dins el marge horari previst al paràgraf primer d’aquest alternativa.  
 
Horari H2.2.Orientat a Brigades  
 
Jornada de 40 hores setmanals. Permanència obligatòria entre les 7,00 i les 15’00 
hores, 5 minuts de cortesia en l'entrada i a la sortida per jornada, acumulables a la 
sortida, i que es podran compensar en còmput setmanal. De dilluns a divendres, 
sense perjudici de les excepcions de treballar en dissabte. 
 
Torn de descans de 30 minuts, adaptable a les necessitats del servei, dels quals 10 
minuts són acumulables al final de la jornada de dilluns a divendres. 
 
QUINT.- Modificar l’article 42 del vigent Acord regulador de les condicions de 
treball del personal funcionari, eventual i dels òrgans directius d’aquest 
Ajuntament, afegint la següent previsió en matèria de control horari: 
 
“Excepcionalment, i per causes sobrevingudes degudament justificades, el defecte 
de còmput horari es pot compensar el mes natural immediatament posterior.” 
 
SEXT.- De forma genèrica modificar del vigent Acord regulador de les condicions 
de treball del personal funcionari, eventual i dels òrgans directius d’aquest 
Ajuntament, en el sentit que:  on diu,  la jornada de 35 hores setmanals o 7 hores 
diàries, ha de dir  37,5 hores setmanals o 7,5 hores diàries. 
 
SÈPTIM.-La data d’efectes del present acord serà de 1 d’octubre de 2012. 
 
OCTAU.-Elevar aquest Acord a consideració del Ple de la Corporació. 
 
NOVÈ.-Publicar el present Acord al Butlletí Oficial de les Illes Balears”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) 8 abstencions (PSOE) i 3 vots en contra 
(PSM-IV-ExM) 
  
FOD2.Designació representants  Patronat de la Fundació Jocs Mundials       

Universitaris (Universiada 99) per a la seva dissolució i liquidació. 
  
Té la paraula el Sr. Martínez: 
 
“És una proposta per designar representants de l’Ajuntament de Palma al Patronat de la 
Fundació dels Jocs Mundials Universitaris de la Universiada de Palma 99, amb la idea 
de veure a si poden liquidar i disoldre.”  
 
Parla la secretària general del Ple: 
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“Sería conveniente que antes de levantar la sesión aceptaran los cargos y así nos 
evitábamos comunicaciones y aceptados.” 
 
Intervé el Sr. Martínez:  
 
“Informe de la propuesta que hay alguno que a lo mejor, está el alcalde, el regidor de 
Deportes, el teniente de alcalde de Relaciones Institucionales de Turismo Sr. Alvaro 
Gijón que no va a poder … porque justamente ha tenido que ir … y Esperanza Crespí la 
regidora de Juventud.” 
 
Parla la secretària general del Ple: 
 
“La designación en la Comisión Ejecutiva que serían el Sr. Gilet y el Sr. Martínez 
Galiano, y se aprobaría.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Podemos aprobarlo la Sra. Fernández sustituirá al Sr. Gijón para que pueda aceptar y 
evitar un nuevo retraso administrativo.” 
 
Parla la secretària general del Ple: 
 
“No importa se puede comunicar tranquilamente, o sea, no importa, simplemente se 
evita unos trámites aceptarlo aquí, y luego por otro lado aprobar también se trata de que 
se continúen los trámites para proceder a la liquidación y disolución, ya que se 
cumplido la finalidad fundacional y facultar al Sr. Gilet Sancenón tan ampliamente 
como sea necesario para la suscripción de cuantos documentos sean precisos con la 
finalidad de liquidar y disolver esta Fundación.” 
 
 
Es proposa: 
 
“Amb motiu de la constitució del nou Ajuntament i d’acord amb el que estableix 
l’apartat c) de l’article 38 del Reglament d’Organització, Funcionament i Règim Jurídic 
de les Entitats Locals, i els articles 11 i 12 dels Estatuts de la Fundació Jocs Mundials 
Universitaris, Universiada Palma 99, es proposa que l’Ajuntament Ple 
 

A C O R D I 
 
1er.- Designar representants d’aquesta Corporació Municipal al Patronat de la 
Fundació Jocs Mundials Universitaris, Universiada Palma 99, als següent senyors: 
 

- Sr. Mateo Isern Estela, Batle de Palma 
- Sr. Fernando Gilet Sancerón  
- Sr. Julio Martínez Galiano 
- Sr. Alvaro Gijon Carrasco 
- Sra. Esperanza Crespí Pibernat 
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2n.- Designar representants d’aquesta Corporació Municipal a la Comissió 
Executiva de la mateixa Fundació, als següents senyors: 
 

- Sr. Fernando Gilet Sancerón 
- Sr. Julio Martínez Galiano 

 
3r.- Que de conformitat amb l’article 22 dels Estatuts continuïn els tràmits per a 
procedir a la liquidació i dissolució de la mateixa una vegada que s’ha realitzat 
íntegrament la finalitat fundacional, de conformitat a lo disposat a la Llei de 
Fundacions. 
 
4t.- Facultar al regidor de Cultura i Esports Sr. Fernando Gilet Sancenon tan 
ampliament com sigui necessari per la subscripció de quants documents siguin 
precisos amb la finalitat de la liquidació i dissolució. 
 
5t.- El present acord es publicarà al Butlletí Oficial de les Illes Balears”. 
 
S’APROVA per 16 vots a favor (PP) i 11 abstencions (PSOE i PSM-IV-ExM). Es fa 
constar que les persones que figuren a l’acord i són present al Ple, es donen per 
notificades i accepten espressament el càrrec: Sr. Mateo Isern Estela, Batle de 
Palma, Sr. Fernando Gilet Sancerón, Sr. Julio Martínez Galiano i Sra. Esperanza 
Crespí Pibernat. 
 
PRECS I PREGUNTES.- 
 
Intervé la Sra. Calvo: 
 
“Jo volia fer un prec com veig que ja tothom replegam per partir, si és el moment i 
oportú, jo com crec que hem viscut un moment prou dur i d’aquests en que es col·locam 
davant un mirall que ningú ens agrada, amb aquella família de Son Gotleu i el barri de 
més, crec que un dia com el d’avui que hem conegut que els centres educatius de Son 
Gotleu han rebut un reconeixement nacional instat per la Fundació Ajuda contra la 
droga, la UNESCO i crec que és el BBVA i que avui han anat a recollir-lo lliurant per la 
reina Doña Sofía, crec que val la pena que en facem una menció que poguem tancar 
amb aquest bon gust i a més a més hi ha no només el centre sinó un tècnic municipal 
que si no vaig equivocada, si ho haguéssim sabut abans haguéssim pogut fer una 
declaració institucional, no ha estat el cas, però si podem deixar constància jo pregaria 
acte a nom de tots els grups, propós, això crec que seria una bona forma, millor forma 
de tancar el plenari. Gràcies.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Sra. Calvo, com sempre s’ha adelantat, jo ahir vaig xerrar personalment amb en 
Llorenç i li vaig donar l’enhorabona i pensàvem, fer-ho al pròxim plenari perquè ell hi 
pogués a ser, no hi ha cap problema.” 
 
Parla la Sra. Calvo: 
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“Perfecta, podem fer una declaració institucional pel pròxim ple, consta en acta.” 
 
Parla el Sr. Batle: 
 
“Ens hagués agradat que ell hagués tengut l’oportunitat de venir i com avui era a 
Madrid, ho havíem pensat, en qualsevol cas vull comunicar que evidentment ahir el vaig 
cridar i li vaig donar l’enhorabona perquè crec que és un tema absolutament important, 
tant per ell com per Son Gotleu, com pel propi Ajuntament, per la ciutat, per tothom, o 
sigui és un tema realment exitós, per tant ens hem d’alegrar tots i el pròxim plenari 
durem aquesta declaració i que ell pugui ser-hi de qualque manera.” 
 
 
2630_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012. 

2631_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2632_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2633_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2634_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA D’URBANISME I HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2635_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2636_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2637_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2638_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2639_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2640_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER 

LA REGIDORIA DELEGADA DE SEGURETAT CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2641_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2642_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2643_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2644_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2645_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE SANITAT I CONSUM QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2646_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2647_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2648_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2649_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2650_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2651_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER 

LA REGIDORIA DELEGADA DE MOBILITAT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2652_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2653_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2654_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2655_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2656_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DE MEDI AMBIENT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE 

AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2657_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2658_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2659_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS I 

ASSISTÈNCIES TÈCNIQUES QUE HA ENCARREGAT L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I 

COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2660_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2661_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA D’INFRAESTRUCTURES I COORDINACIÓ TERRITORIAL QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2662_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2663_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2664_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2665_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2666_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA D’ECONOMIA, HISENDA I INNOVACIÓ QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2667_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2668_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2669_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2670_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2671_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DE FUNCIÓ PÚBLICA I GOVERN INTERIOR QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2672_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2673_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2674_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2675_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2676_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA D’EDUCACIÓ, FAMÍLIA, IGUALTAT I MAJORS QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2677_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2678_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2679_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2680_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2681_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DE CULTURA I ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2682_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2683_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2684_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2685_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2686_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DE COORDINACIÓ MUNICIPAL I TURISME QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2687_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2688_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2689_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2690_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2691_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DELEGADA DE COMERÇ, TREBALL I JOVENTUT QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2692_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2693_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2694_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2695_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2696_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL, IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2697_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PEL  CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2698_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2699_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2700_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES I INGRESSOS DEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2701_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2702_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2703_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2704_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PEL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2705_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS AL CONSORCI URBANÍSTIC PLATJA DE PALMA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2706_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2707_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2708_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2709_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES DE L’EMPRESA DE FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2710_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2711_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’EMPRESA FUNÈRARIA MUNICIPAL, S. A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2712_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2713_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S. A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2714_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A L‘EMPRESA FUNERÀRIA MUNICIPAL, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2715_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2716_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2717_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2718_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2719_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2720_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2721_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2722_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2723_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A L’EMPRESA MUNICIPAL EMAYA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2724_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2725_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2726_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI 

DE SETEMBRE DE 2012  

2727_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2728_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2729_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2730_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2731_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’ EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI 

DE SETEMBRE DE 2012 

2732_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2733_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER 

L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE 

DE 2012 

2734_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A ESTADÍSTIQUES MENSUALS 

D’USUARIS DE L’EMT QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI 

DE SETEMBRE DE 2012 

2735_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2736_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2737_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2738_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2739_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2740_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2741_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2742_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2743_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’ESPORTS QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2744_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2745_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2746_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2747_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2748_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2749_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS.  

2750_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2751_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D’INFANTS QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2752_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL D’ESCOLETES D‘INFANTS QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2753_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2754_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2755_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2756_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES DEL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2757_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2758_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2759_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2760_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER EL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2761_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS AL PATRONAT MUNICIPAL DE L’HABITATGE QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2762_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL 

PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2763_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS DE PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL 

PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2764_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2765_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2766_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2767_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2768_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2769_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL 

PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2771_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2772_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2773_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2774_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2775_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2776_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2777_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2778_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2779_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ ES BALUARD QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2780_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PEL  CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2781_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I 
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CONTEMPORANI QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE 

SETEMBRE DE 2012 

2782_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2783_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2784_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2785_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PEL CONSORCI MUSEU D’ART MODERN I CONTEMPORANI QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2786_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2787_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2788_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2789_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS 

EXPOSITIUS DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2790_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2791_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2792_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2793_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER LA FUNDACIÓ CASALS D’ART I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2794_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ CASALS D’ARTS I ESPAIS EXPOSITIUS DE PALMA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2795_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365 QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2797_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS DE LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365 QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2798_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365 QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2799_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365 QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2800_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365 QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2801_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365 QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2802_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER LA FUNDACIÓ TURISME PALMA 365 QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2803_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2804_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A L’INSTITUT MUNICIPAL DE INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2805_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2806_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2807_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2808_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2809_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2810_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2811_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2812_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER 

L’INSTITUT MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE 

AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2813_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS AVANTPROJECTES, 

PROJECTES BÀSICS I PROJECTES D’EXECUCIÓ ENCARREGATS PER L’INSTITUT 

MUNICIPAL D’INFORMÀTICA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2814_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER LA FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2815_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2816_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2817_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2818_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER LA FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2819_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER LA FUNDACIÓ LLEGAT WEYLER QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2820_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PEL  CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2821_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS DEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2822_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS PEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2823_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2824_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2825_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2826_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2827_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PEL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2828_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS AL CONSORCI VELÒDROM PALMA ARENA  QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2829_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2830_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2831_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2832_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I 
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PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE 

SETEMBRE DE 2012 

2833_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2834_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2835_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, SA. QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2836_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2837_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2838_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONVENIS SIGNATS PER 

LA SOCIETAT MUNICIPAL D’APARCAMENTS I PROJECTES, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2839_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2840_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2841_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2842_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2843_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2844_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2845_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2846_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2847_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A L’EMPRESA MERCAPALMA, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2848_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2849_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2850_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2851_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2852_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2853_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2854_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2855_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2856_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ PILAR I JOAN MIRÓ QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2857_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PER LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2858_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS A LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2859_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS A LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2860_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DE LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA 

MÚSICA.  

2861_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2862_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2863_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PER LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2864_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PER LA FUNDACIÓ PUBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2865_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS A LA FUNDACIÓ PÚBLICA BALEARS PER A LA MÚSICA QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2866_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2867_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS DEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2868_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2869_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL PALAU DE CONGRESSOS QUE PRESENTA EL 

GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2870_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2871_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2872_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2873_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PEL PALAU DE CONGRESSOS, S.A. QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2874_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS AL PALAU DE CONGRESSOS QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2875_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ENQUESTES EXTERNES 

REALITZADES PEL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL 

PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2876_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES ALTES I BAIXES DE 

TREBALLADORS AL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL 

PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2877_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ACOMIADAMENTS 

EFECTUATS AL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2878_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’ESTAT D’EXECUCIÓ DE 

COMPTES D’INGRESSOS I DESPESES DEL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2879_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INFORMES EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL 

PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2880_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS ESTUDIS EXTERNS QUE 

HA ENCARREGAT EL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL 

PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2881_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DICTÀMENS EXTERNS 

REALITZATS PEL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2882_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CONTRACTES MENORS 

SIGNATS PEL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2883_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES NOVES 

INCORPORACIONS AL CONSORCI RIBA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE 

AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2884_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES HORES 

EXTRAORDINÀRIES REALITZADES PER L’ÀREA DE BATLIA QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2885_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS DECRETS DE BATLIA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2886_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI D’ACOLLIDA PER A 

DONES I FAMÍLIES (SADIF) DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2887_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PROGRAMA DE REFORÇ A 

LA INTEGRACIÓ SOCIAL I EDUCATIVA (PRISE) DE LA REGIDORIA DE BENESTAR SOCIAL, 

IMMIGRACIÓ I PARTICIPACIÓ CIUTADANA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2888_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI D’ACOLLIDA I 

PROMOCIÓ SOCIAL (SAPS) DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2889_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI D’AJUDA A 

DOMICILI (SAD) DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL 

PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2890_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A L’OFICINA D’ATENCIÓ A LA 

IMMIGRACIÓ (OFIM) DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2891_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI D’ASSISTÈNCIA DE 

VIOLÈNCIA DOMÈSTICA I DE GÈNERE DE LA POLICIA LOCAL DE PALMA QUE PRESENTA 

EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2892_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI DE 

TELEASSISTÈNCIA DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP 

MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2893_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES AJUDES ECONÒMIQUES 

URGENTS DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2894_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CENTRES DE DIA DE 

L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2895_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PROGRAMA DE 

FINANÇAMENT DE MICROCRÈDITS DE LA CAIXA QUE GESTIONA PALMAACTIVA QUE 

PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2896_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS PROGRAMES DE 

FORMACIÓ DE PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 
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2897_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PROGRAMA D’OCUPACIÓ I 

ORIENTACIÓ LABORAL DE PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2898_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL PROJECTE “VIVER 

D’EMPRESES” DE PALMAACTIVA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2899_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL SERVEI DE MENJAR A 

DOMICILI DE L’ÀREA DE BENESTAR SOCIAL QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB 

PSOE AL PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2900_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA AL NOMBRE DE BICICLETES 

QUE PASSEN PELS PUNTS DE MESURA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL 

PLE ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2901_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS INGRESSOS PER ROTACIÓ 

D’APARCAMENTS DE L’SMAP QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE 

ORDINARI DE SETEMBRE DE 2012 

2902_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA A LES SANCIONS AL BARRI DE 

SA GERRERIA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI DE 

SETEMBRE DE 2012 

2903_2012 PREGUNTA AMB RESPOSTA ESCRITA RELATIVA ALS CREUERS QUE ARRIBEN 

AL PORT DE PALMA QUE PRESENTA EL GRUP MUNICIPAL PSIB PSOE AL PLE ORDINARI 

DE SETEMBRE DE 2012 

Complimentat l’objecte de la convocatòria el president aixeca la sessió, de la qual, com 
a secretària, estenc aquesta acta. 
La secretària general del Ple 
 


